
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 8312 
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 9ο Νηπιαγωγείο Αθήνας, το 2ο Γυµνάσιο Κηφι-
σιάς, το 9ο Δηµοτικό Σχολείο Πετρούπολης και από το Γενικό
Λύκειο Κροκεών Λακωνίας, σελ. 8263, 8265, 8267, 8269,
8289, 8298 

3. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 8259, 8260, 8262, 8263,
8265, 8267, 8275, 8276, 8277, 8278, 8279, 8280, 8281, 8282,
8283, 8289, 8290, 8296, 8298, 8312 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Τε-

τάρτης 21 Φεβρουαρίου 2023, σελ. 8298 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων,

των τροπολογιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού: «Διατάξεις για τη
θωράκιση του θεσµικού πλαισίου του αθλητισµού και τον
εξορθολογισµό της αθλητικής νοµοθεσίας», σελ. 8259 - 8301 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 8259 – 8275
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. ,

σελ. 8275 – 8313

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ Ε.  , σελ. 8279, 8283
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 8275, 8276, 8277, 8278, 
8279, 8280, 8281, 8282, 
8283, 8289, 8290, 8298, 
8312

ΜΑΡΚΟΥ Κ. , σελ. 8279, 8289
ΜΠΟΥΜΠΑΣ Κ. , σελ. 8289
ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 8259, 8260, 8262, 8263, 

8267
ΜΩΡΑΐΤΗΣ Α. , σελ. 8262, 8282, 8283
ΣΑΚΟΡΑΦΑ  Σ. , σελ. 8262, 8296, 8298
ΤΟΛΚΑΣ  Ά. , σελ. 8298

Β. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Πολιτισµού
και Αθλητισµού:

ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ Φ. , σελ. 8281
ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Σ. , σελ. 8279
ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ Ε.  , σελ. 8262, 8268, 8269, 8270, 

8278, 8283, 8290, 8296, 
8297

ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 8272
ΔΟΥΝΙΑ Π. , σελ. 8280
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , 

σελ. 8263, 8265
ΚΩΤΣΟΣ Γ. , σελ. 8275
ΜΑΡΚΟΥ Κ. , σελ. 8278, 8293, 8297
ΜΠΟΥΜΠΑΣ Κ. , σελ. 8267, 8268, 8269, 8290
ΜΩΡΑΐΤΗΣ Α. , σελ. 8260, 8283, 8288, 8298
ΠΑΣΧΑΛΙΔΗΣ Ι. , σελ. 8259
ΣΑΚΟΡΑΦΑ  Σ. , σελ. 8269, 8270, 8271, 8289
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 8265, 8267, 8288, 8293, 

8298
ΤΟΛΚΑΣ  Ά. , σελ. 8276, 8277

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΗ’

Τρίτη 21 Φεβρουαρίου 2023



Αθήνα, σήµερα στις 21 Φεβρουαρίου 2023, ηµέρα Τρίτη και
ώρα 10.17’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Γ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ ΜΠΟΥΡΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Πολιτισµού και
Αθλητισµού: «Διατάξεις για τη θωράκιση του θεσµικού πλαισίου
του αθλητισµού και τον εξορθολογισµό της αθλητικής νοµοθε-
σίας».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 10 Φεβρουαρίου 2023 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία
συνεδρίαση εν συνόλω επί της αρχής και επί των άρθρων. Η εγ-
γραφή των οµιλητών θα γίνει ηλεκτρονικά και µέχρι το τέλος της
οµιλίας του δεύτερου εισηγητή.

Συµφωνεί το Σώµα;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το Σώµα συνεφώ-

νησε.
Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ιωάννης

Πασχαλίδης για δεκαπέντε λεπτά. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΣΧΑΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµο-

σχέδιο αποτελεί ένα σηµαντικό βήµα στην αθλητική µεταρρύθ-
µιση, ένα ακόµη βήµα για τον εκδηµοκρατισµό, το νοικοκύρεµα
του αθλητισµού, µε βάση την αξιοκρατία, τη διαφάνεια και την
ισοτιµία. Η σηµερινή Κυβέρνηση καταβάλλει συνεχείς προσπά-
θειες για να τεθούν οι βάσεις, ώστε ο ελληνικός αθλητισµός να
πάει ψηλά, εκεί που του αξίζει.

Ήδη η προσπάθεια αποδίδει. Η αθλητική µεταρρύθµιση φέρνει
καρπούς, φέρνει οξυγόνο και νέα πνοή σε διοικητικό επίπεδο και
συγχρόνως µια νέα δυναµική και ένα υψηλό επίπεδο διοργανώ-
σεων. Πιο συγκεκριµένα, στο πλαίσιο αυτής της µεταρρυθµιστι-
κής προσπάθειας είχε έλθει αρχικά προς ψήφιση το νοµοσχέδιο
σχετικά µε την αναµόρφωση του θεσµικού πλαισίου των αρχαι-
ρεσιών των αθλητικών φορέων και εν συνεχεία το νοµοσχέδιο µε
στόχο την αντιµετώπιση της χειραγώγησης των αθλητικών αγώ-
νων. Ακολούθησε το νοµοσχέδιο για την εναρµόνιση της ελληνι-
κής νοµοθεσίας µε τον Κώδικα Αντιντόπινγκ του Παγκόσµιου
Οργανισµού Αντιντόπινγκ, το νοµοσχέδιο για την αναµόρφωση
του θεσµικού πλαισίου της Επιτροπής Επαγγελµατικού Αθλητι-

σµού και στη συνέχεια το νοµοσχέδιο που αφορούσε την οπα-
δική βία, τον αθλητικό εθελοντισµό και τον πνευµατικό και ηλε-
κτρονικό αθλητισµό. 

Και σε αυτό το σηµείο θα ήθελα να σταθώ για λίγο, γιατί πριν
από λίγες ηµέρες συµπληρώθηκε ένας χρόνος από τη δολοφονία
του δεκαεννιάχρονου Άλκη Καµπανού, ο οποίος έχασε τη ζωή
του από οπαδικά κίνητρα. Η είδηση του θανάτου του πάγωσε το
ελληνικό ποδόσφαιρο αλλά και την κοινωνία ολόκληρη, µε τη
µνήµη του δεκαεννιάχρονου να τιµάται µέχρι και σήµερα σε όλα
τα γήπεδα της χώρας. Ο τραγικός χαµός του Άλκη, για τον οποίο
θρήνησε όλη η Ελλάδα, έφερε στην επιφάνεια το φαινόµενο που
αποτελεί τη µεγάλη αρρώστια του ελληνικού αθλητισµού. Ο θά-
νατος αυτού του παιδιού, που µας συγκλόνισε όλους, έγινε το
σύµβολο κατά της οπαδικής βίας. 

Η Κυβέρνηση τότε επέδειξε γρήγορα αντανακλαστικά και προ-
ώθησε άµεσα αυστηρές διατάξεις, που στόχευσαν στην αντιµε-
τώπιση της οπαδικής βίας, µε την ελπίδα ότι θα ξηµερώσει µια
καινούργια µέρα για τον αθλητισµό και θα κλείσει εδώ ο κύκλος
του αίµατος. Από τότε µέχρι σήµερα συνεχίζεται η προσπάθεια
µιας συνολικής επαναπροσέγγισης και επαναρρύθµισης σηµαν-
τικών θεµάτων του αθλητισµού µέσα από µια σύγχρονη οπτική,
διότι το οφείλουµε στις νέες γενιές να δηµιουργήσουµε και πάλι
τις συνθήκες ζωής, ώστε ο αθλητισµός να γίνει ένας βασικός
συντελεστής παιδείας, υγείας, πολιτιστικής εξύψωσης, υγιούς
ψυχαγωγίας και συναδέλφωσης, ένας χώρος όπου θα καλλιερ-
γείται το ήθος και το φίλαθλο πνεύµα.

Γι’ αυτό κατά τα τελευταία τρία και πλέον χρόνια σε νοµοθετικό
επίπεδο εστιάσαµε στην αντιµετώπιση των παθογενειών, στην εξυ-
γίανση και στην ανανέωση, στη βελτίωση του θεσµικού πλαισίου
και των συνθηκών, στην αντιµετώπιση της πανδηµίας και των επι-
πτώσεών της, στην επίλυση χρόνιων προβληµάτων και στη λήψη
µέτρων στήριξης και ανάπτυξης του αθλητισµού. Τα τρία νοµο-
σχέδια που κατατέθηκαν ρύθµισαν για πρώτη φορά θέµατα που
έως τώρα δεν είχαν τύχει θεσµικής αντιµετώπισης. Ρύθµισαν πεδία
που παρέµεναν στη θεσµική αφάνεια και αναγνώρισαν νέα πεδία
στην εξελισσόµενη δυναµική του αθλητισµού.

Η αθλητική µεταρρύθµιση που υλοποιείται έχει ήδη επιφέρει
την ανανέωση, την αξιοκρατία και τη διαφάνεια στο αθλητικό οι-
κοδόµηµα της χώρας. Η αθλητική οικογένεια στο πλαίσιό της και
ιδιαίτερα ο πυρήνας, τα ερασιτεχνικά σωµατεία και οι αθλητές,
απέκτησαν τη φωνή και τον ρόλο που τους αρµόζει. Στηρίχθηκε
έµπρακτα και διαρκώς ο ερασιτεχνικός αθλητισµός και αντιµε-
τώπισε τις συνέπειες της πανδηµίας. Επήλθε η ανάπτυξη, µε τη
δηµιουργία του µητρώου αθλητικών σωµατείων και του µητρώου
αθλητικών υποδοµών. Και µε διαρκή προσπάθεια για την κατα-
πολέµηση των χειραγωγηµένων αγώνων, για την αντιµετώπιση
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του ντόπινγκ, για την υιοθέτηση και εφαρµογή της χρηστής δια-
κυβέρνησης στον αθλητισµό και για τη συντήρηση και αξιοποί-
ηση των αθλητικών υποδοµών της χώρας επικρατεί πλέον η
νοµιµότητα και η τάξη.

Με το παρόν σχέδιο νόµου, λοιπόν, που είναι σειρά άλλων έξι
νοµοθετηµάτων, όλα ενταγµένα στο πλαίσιο της µεταρρύθµισης
που έχει ξεκινήσει τριάµισι χρόνια πριν, ολοκληρώνεται ο πρώτος
κύκλος της µεταρρύθµισης, εισάγοντας κάποιες νέες ρυθµίσεις,
ενώ περιέχει και τις απαιτούµενες διορθωτικές τροποποιήσεις
για την εξασφάλιση της συνοχής της αθλητικής νοµοθεσίας. 

Τα είκοσι έξι άρθρα του νοµοσχεδίου αφορούν, µεταξύ άλλων,
τα εξής: Το τρίτο άρθρο αναφέρεται στη δυνατότητα που δίνεται
σε αθλητές του τριάθλου να µετέχουν στο διοικητικό συµβούλιο
και στα άλλα όργανα αυτού, µε στόχο τη δυναµικότερη ανάπτυξη
και καλλιέργεια του αθλήµατος. Και επειδή έγινε πολύ µεγάλη
συζήτηση επί της συγκεκριµένης διάταξης, θα ήθελα να υπο-
γραµµίσω και εγώ ότι αυτή η δυνατότητα ισχύει και για τους
αθλητές των αθληµάτων της σκοποβολής, του γκολφ, του µπι-
λιάρδου, της ορειβασίας, της αναρρίχησης, του παγκρατίου, της
ιππασίας και πολλών άλλων, ακόµη και σε αθλήµατα δηλαδή που
βρίσκονται στην αρχή τους και δεν διαθέτουν µεγάλο αριθµό εν
δυνάµει στελεχών διοικητικών και ενεργών αθλητών. 

Με την τέταρτη διάταξη επέρχεται εξορθολογισµός στη στέ-
γαση ερασιτεχνικών σωµατείων µε εµπορικές επιχειρήσεις και
συγκεκριµένα µαζικής εστίασης και επιχειρήσεις αναψυχής και
αυτό διότι η απαγόρευση της συστέγασης αθλητικού σωµατείου
µε εµπορική επιχείρηση δηµιουργούσε προβλήµατα στην εφαρ-
µογή της, επειδή είναι συχνό το φαινόµενο στις αθλητικές εγκα-
ταστάσεις όπου στεγάζονται τα αθλητικά σωµατεία να υπάρχουν
εµπορικές επιχειρήσεις, όπως κυλικεία αναψυκτήρια κ.λπ.. Με την
εν λόγω διάταξη του νοµοσχεδίου καταργείται το εν λόγω κώλυµα. 

Επιπλέον, το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου έρχεται να επιλύσει
και το πρόβληµα της αδυναµίας στελέχωσης των επιτροπών δε-
οντολογίας, λόγω της µη συµµετοχής των δικαστικών λειτουρ-
γών στις επιτροπές αυτές. Έτσι προτείνεται η στελέχωση των εν
λόγω επιτροπών από πρόσωπα που δεν είναι εν ενεργεία δικα-
στικοί λειτουργοί και απολαύουν της εµπιστοσύνης και εκτίµησης
της αθλητικής κοινότητας, µε σκοπό τη διασφάλιση της ορθής
λειτουργίας των αθλητικών φορέων, µε εξαίρεση βέβαια την Ελ-
ληνική Ποδοσφαιρική Οµοσπονδία, όπου η Επιτροπή Δεοντολο-
γίας -η οποία αποτελείται από ερευνητικό και δικαστικό τµήµα-
συγκροτείται υποχρεωτικά από τακτικούς δικαστές µε τριετή θη-
τεία, η οποία δεν ανανεώνεται. 

Επισηµαίνεται ότι η υποχρεωτική κατάρτιση ή επικαιροποίηση
των κανονισµών δεοντολογίας και η άµεση λειτουργία των επι-
τροπών δεοντολογίας των αθλητικών φορέων εντάσσεται στο
Εθνικό Σχέδιο Δράσης για την Προστασία των Παιδιών από τη
Σεξουαλική Κακοποίηση και Εκµετάλλευση 2022 - 2027. 

Με τη διάταξη του άρθρου 6 αντιµετωπίζεται η ανάγκη του
προσδιορισµού της κρατικής χρηµατοδότησης των αθλητικών
οµοσπονδιών, µε την αποσαφήνιση ότι κρατική χρηµατοδότηση
προς τις αθλητικές οµοσπονδίες νοούνται τόσο η τακτική ετήσια
επιχορήγησή τους όσο και η ενίσχυσή τους από τον µόνιµο µη-
χανισµό χρηµατοδότησης µέσω της φορολογίας των κερδών των
παικτών των τυχερών παιγνίων. 

Με τις προτεινόµενες ρυθµίσεις των άρθρων 7 και 8 εντάσσον-
ται στο επίπεδο προπονητών αθλήµατος Α’ επιπέδου και οι αθλη-
τές που έχουν συµµετάσχει σε θερινούς ή χειµερινούς
Ολυµπιακούς Αγώνες ή έχουν κατακτήσει 1η έως 6η νίκη σε παγ-
κόσµιο επίπεδο ή 1η έως 4η νίκη σε πανευρωπαϊκό πρωτάθληµα
ανδρών ή γυναικών, οι οποίοι κατά τον χρόνο της διάκρισης ήταν
προπονητές χαµηλότερου επιπέδου. Η διάταξη στηρίζεται στο γε-
γονός ότι οι άνθρωποι αυτοί ήταν προφανέστατα υψηλού επιπέ-
δου προπονητές, οι οποίοι οδήγησαν τους αθλητές τους στις
ανωτέρω εξαιρετικές διακρίσεις. Εποµένως δικαιούνται και οι ίδιοι
τη δυνατότητα απευθείας απόκτησης άδειας προπονητή Α’ επιπέ-
δου. 

Εκτός των άλλων, εκσυγχρονίζεται και η διαδικασία ίδρυσης
και λειτουργίας των ιδιωτικών γυµναστηρίων και αθλητικών σχο-
λών. Απλοποιείται δηλαδή η διαδικασία, χωρίς βέβαια να γίνονται
εκπτώσεις στους τοµείς που αφορούν την ασφάλεια και την υγι-

εινή του χώρου. Η δέκατη διάταξη του νοµοσχεδίου στοχεύει
στην αντιµετώπιση του φαινοµένου των πρόσκαιρων και περιστα-
σιακών εισαγωγών αλλοδαπών αθλητών, καθώς απαιτείται επι-
πλέον να µην είναι εγγεγραµµένοι ταυτόχρονα σε αθλητικό
σωµατείο άλλου κράτους-µέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης ή τρί-
της χώρας. Έτσι µπαίνει ένα τέλος σε µια πρακτική καταχρη-
στική, που νοθεύει τον ανταγωνισµό. 

Περαιτέρω, προβλέπει τη δυνατότητα έκδοσης της ψηφιακής
κάρτας υγείας αθλητή, η οποία αποσκοπεί στη µείωση της γρα-
φειοκρατίας και ως διαδικασία εντάσσεται στο πλαίσιο του εκ-
συγχρονισµού της διοίκησης και µετάβασης στην ψηφιακή
εποχή. 

Αξιοσηµείωτη είναι και η προτεινόµενη διάταξη που αφορά
στην εξοµοίωση της µισθολογικής κατάταξης των κωφών Ολυµ-
πιονικών µε εκείνη των Παραολυµπιονικών για λόγους ισονοµίας
και δίκαιης µεταχείρισης των διακριθέντων κωφών αθλητών.
Ακόµη, µε στόχο τη διευκόλυνση της διοργάνωσης και αδειοδό-
τησης δροµικών αθλητικών δραστηριοτήτων οι οποίες δεν περι-
λαµβάνονταν στο επίσηµο αγωνιστικό πρόγραµµα της οικείας
οµοσπονδίας, προβλέπεται η απαλοιφή διαφόρων χρονοβόρων
διοικητικών εµποδίων. 

Αξίζει να αναφερθεί και η διάταξη σχετικά µε την αυτοδίκαιη
έκπτωση του υπαίτιου διοικητικού συµβουλίου του υπόχρεου
αθλητικού φορέα, εφόσον δεν καταχωρίζει ή επικαιροποιεί τα
στοιχεία του στο µητρώο φορέων του Υφυπουργείου Αθλητισµού
στις προβλεπόµενες προθεσµίες. 

Το εν λόγω νοµοσχέδιο περιλαµβάνει επίσης διάταξη που
αφορά την απαγόρευση συµµετοχής αθλητικής ανώνυµης εται-
ρείας σε αθλητικές διοργανώσεις, εφόσον δεν χορηγείται ή ανα-
καλείται το πιστοποιητικό συµµετοχής της, λόγω µη συµµόρφω-
σης µε την κατάθεση εγγυητικής επιστολής τραπέζης.

Ιδιαίτερη αναφορά θα ήθελα να κάνω και στη ρύθµιση του άρ-
θρου 21, βάσει της οποίας καθιερώνεται το σύστηµα διαφανούς
αξιολόγησης αθλητικών οµοσπονδιών µε την ονοµασία «ΧΙΛΩΝ»,
µε απώτερο στόχο την βελτιστοποίηση των διαδικασιών για την
ετήσια τακτική επιχορήγηση των οµοσπονδιών από τη Γενική
Γραµµατεία Αθλητισµού, η οποία θα καθορίζεται στη βάση αντι-
κειµενικών δεδοµένων, σύµφωνα µε τις γενικές αρχές του Συµ-
βουλίου της Ευρώπης για την καλύτερη διακυβέρνηση στον
αθλητισµό. Άλλωστε το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο αποκαθιστά
αδικίες στον τοµέα της απονοµής προνοµίων σε διακριθέντες
αθλητές και για το έτος 2022, λόγω της πανδηµίας το 2020 και το
2021. 

Πολύ σηµαντική είναι και η διάταξη σχετικά µε τη χρησιµοποί-
ηση πετρελαίου θέρµανσης στα κολυµβητήρια αθλητικών εγκατα-
στάσεων του δηµοσίου, των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης
και των νοµικών προσώπων δηµοσίου και ιδιωτικού δικαίου που
εποπτεύονται από το Υφυπουργείο Αθλητισµού. Έτσι, µε την επα-
ναφορά της χρήσης του φθηνότερου πετρελαίου θέρµανσης,
ιδίως κατά τον χρόνο που επιτρέπεται η διακίνησή του, επιτυγχά-
νεται η απρόσκοπτη λειτουργία των κολυµβητηρίων. 

Ο ελληνικός αθλητισµός έχει σήµερα µια πολύ µεγάλη ευκαι-
ρία µε την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, η οποία υπηρετεί
µε συνέπεια και αποφασιστικότητα τις αρχές της ανανέωσης, της
αξιοκρατίας, της ακολουθίας λόγων και έργων, της ενδυνάµω-
σης της αθλητικής οικογένειας και της περαιτέρω στήριξης του
αθλητισµού σε ερασιτεχνικό και επαγγελµατικό επίπεδο. Με
Πρωθυπουργό τον Κυριάκο Μητσοτάκη ο αθλητισµός έχει πάει
πολλά βήµατα µπροστά, δείχνοντας τον δρόµο και στους υπό-
λοιπους τοµείς της κοινωνικής ζωής της χώρας µας. 

Είµαι βέβαιος ότι το αποτέλεσµα των επερχόµενων εκλογών
θα σηµατοδοτήσει µια ακόµη τετραετία επιτυχούς διακυβέρνη-
σης. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εµείς ευχαριστούµε

και για τη συνέπεια στον χρόνο.
Τον λόγο τώρα έχει, αφού τακτοποιηθεί το Βήµα, ο εισηγητής

από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Αθανάσιος Μωραΐ-
της.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΘΑΝΟΣ) ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.
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Συζητάµε σήµερα στην Ολοµέλεια το έβδοµο και τελευταίο νο-
µοσχέδιο του κ. Αυγενάκη, το οποίο χαρακτηρίζεται και αυτό από
µια ακόµη αρνητική καινοτοµία, να συνοδεύεται και από µια τρο-
πολογία της τελευταίας στιγµής. Θα µου επιτρέψετε να πω ότι
δεν είναι µια απλή τροπολογία. Αφήνετε για µια ακόµη φορά
εκτός της διαδικασίας διαβούλευσης και της επεξεργασίας στην
αρµόδια επιτροπή ένα τόσο σοβαρό θέµα, όπως είναι οι αλλαγές
που θέλετε να φέρετε στον χώρο της διαιτησίας, στο παρά
πέντε, και η παραχώρηση εκµετάλλευσης σε ιδιώτες των χιονο-
δροµικών κέντρων Βασιλίτσας και Σελίου. 

Ακόµα και τώρα, λίγες µέρες πριν από τη διάλυση της Βουλής
και της προκήρυξης των εκλογών, επιµένετε στην αντιδηµοκρα-
τική πρακτική να αφήνετε εκτός διαβούλευσης τις τοπικές κοι-
νωνίες, ακόµη και σε µείζονος σηµασίας για το δηµόσιο
συµφέρον παρεµβάσεις. 

Θα αναφερθώ αναλυτικότερα επί της τροπολογίας στη συνέ-
χεια αλλά και κυρίως όταν έρθει η ώρα της τροπολογίας, στη
δευτερολογία µου. 

Το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο αποτελείται από τρία βασικά χα-
ρακτηριστικά, που θα λέγαµε πια ότι διέπουν τη γενικότερη φι-
λοσοφία της Κυβέρνησης Μητσοτάκη αλλά και του ίδιου του
κυρίου Υφυπουργού στον αθλητισµό: Προχειρότητα, µε απουσία
στρατηγικής και συνεκτικού οράµατος για τον αθλητισµό, µε δια-
τάξεις επί διατάξεων της τελευταίας στιγµής γραµµένες στο γό-
νατο, φωτογραφικότητα, για την εξυπηρέτηση ρουσφετιών,
εξυπηρετήσεων και συµφερόντων, και αποσπασµατικότητα, µε
το µπάλωµα των κενών και των ασαφειών που έχει προκαλέσει η
άναρχη και η άτακτη πολυνοµία σας, κύριε Υπουργέ. 

Άλλωστε και το παρόν νοµοσχέδιο αποτελεί µια συρραφή τρο-
πολογιών που έρχονται να ολοκληρώσουν µια πρακτική που απέ-
χει πολύ από τα διεθνή πρότυπα καλής νοµοθέτησης.

Επί των ηµερών σας η έννοια της ασφάλειας δικαίου στον
χώρο του αθλητισµού εξαφανίστηκε. Σχεδόν κάθε µήνα κάτι αλ-
λάζει στο αθλητικό νοµικό πλαίσιο είτε µε νόµο είτε µε τροπολο-
γία. Εσείς το λέτε «επιτυχία», αλλά ο κόσµος του αθλητισµού το
ονοµάζει «µπάχαλο» και οι νοµικοί «έλλειψη ασφάλειας δικαίου». 

Το µπάχαλο που έχετε δηµιουργήσει στη Super League 2, για
παράδειγµα, είναι η επιτοµή της αποτυχίας σας, σε ένα πρωτά-
θληµα το οποίο σάς λέγαµε ότι δεν υπάρχει περίπτωση να προ-
χωρήσει, δικής σας εµπνεύσεως. Απαξιώσατε από αυτό εδώ το
Βήµα την προηγούµενη εβδοµάδα τις διοικήσεις των οµάδων,
κάνοντας λόγο για εκβιασµούς, παράλογη συµπεριφορά, ακρό-
τητες. Επιλέγετε τη σύγκρουση µε τη Super League 2, που εκεί
και αν µπορεί να γεννηθεί και να αναβαπτιστεί το ελληνικό ποδό-
σφαιρο, παρά τις λανθασµένες αρχικές επιλογές, για να δικαιο-
λογήσετε τι; Τη µεταφορά χρηµάτων από αυτό το πρωτάθληµα
σε άλλες διοργανώσεις και κάποιες από αυτές να είναι στην πε-
ριφέρειά σας. 

Είναι εξαιρετικά προβληµατικό -για να µπω στο νοµοσχέδιο-
αυτό που κάνετε µε το άρθρο 6, όσον αφορά την αντικατάσταση
της κρατικής επιχορήγησης µε τα ποσά από τη φορολόγηση του
«Στοιχήµατος». Στην επιτροπή λίγο-πολύ το παραδεχθήκατε πια
ανοιχτά και το οµολογήσατε δηµόσια, ότι η επιλογή σας είναι η
κρατική χρηµατοδότηση των σωµατείων και των οµοσπονδιών να
γίνεται µέσω του «Στοιχήµατος».

Αλλά, και πάλι, πώς θα γίνει αυτό -αυτό ρωτάµε και το ρωτάµε
συνέχεια- χωρίς τη θεσµοθέτηση ενός µόνιµου µηχανισµού; Γιατί
αν εννοείτε ότι αυτό θα γίνεται κάθε χρόνο µε µία ΚΥΑ, όπως κα-
πνίσει στον εκάστοτε Υφυπουργό, όπως το κάνατε εσείς τότε,
κύριε Υφυπουργέ, αυτό δεν ταιριάζει σε ευρωπαϊκό κράτος, αλλά
σε «Μπανανία». Δεν γίνεται να κόβετε και να ράβετε, αφαιρώντας
ποσά σε οµάδες, δίνοντάς τα στη διοργάνωση αθλητικών εκδη-
λώσεων. 

Εµείς επιµένουµε σε κάτι και επιµένουµε από την πρώτη
στιγµή και είναι δέσµευσή µας, για τη θεσµοθέτηση ενός µόνιµου
µηχανισµού στήριξης του ελληνικού αθλητισµού, µέσω της φο-
ρολόγησης των κερδών του «Στοιχήµατος», µε όρους δίκαιης
αναδιανοµής και στήριξης, στήριξης του ερασιτεχνικού αθλητι-
σµού. Δικαιοσύνη παντού, δικαιοσύνη και στον αθλητισµό, είναι
η δική µας πάγια θέση και δέσµευση. 

Σπρώχνετε οριστικά µε την πολιτική σας τον ελληνικό αθλητι-

σµό στην εµπορευµατοποίηση κάθε αθλητικής δραστηριότητας
και ενασχόλησης. Επιµένετε από την αρχή σε µια λανθασµένη
επιλογή, η οποία βέβαια είναι συνειδητή επιλογή, όπως αυτή του
άρθρου 4, που προβλέπει τι; Τη συστέγαση αθλητικών σωµα-
τείων µε επιχειρήσεις. Το επισήµαναν και οι άλλοι εισηγητές και
διάφοροι άλλοι συνάδελφοι που πήραν τον λόγο. Το να επιτρέ-
πεται τώρα η συστέγαση και λειτουργία εξ ορισµού µη κερδο-
σκοπικών σωµατείων στην έδρα επιχειρήσεων -θέλω να το
τονίσω- θα δηµιουργήσει περισσότερα προβλήµατα από αυτά
που λέτε ότι θέλετε να λύσετε. 

Διευκολύνετε στην πράξη τις επιχειρήσεις να εκµεταλλεύονται
-προσέξτε- το όνοµα και τον κόσµο των σωµατείων και θεσµοθε-
τείτε την καχυποψία, καθώς η µία οµάδα τώρα -τι θα γίνει;- θα
στρέφεται εναντίον της άλλης, κατηγορώντας την ότι λειτουργεί
ως επιχείρηση, µε όλες τις συνέπειες που µπορεί να έχει αυτό
για τη λειτουργία του µητρώου και κατ’ επέκταση για τα πρωτα-
θλήµατα.

Μια κουβέντα ακόµα για το µητρώο. Εξαρχής ήµασταν από αυ-
τούς που σας ασκήσαµε µια κριτική ότι το χρησιµοποιήσατε ως
µοχλό ελέγχου των διοικήσεων των οµοσπονδιών και µε το
άρθρο 18 έρχεστε να µας δικαιώσετε οριστικά. Εισάγετε µια δρα-
κόντεια κύρωση, την αυτοδίκαιη έκπτωση του διοικητικού συµ-
βουλίου των σωµατείων που δεν πρόλαβαν να κάνουν
επικαιροποίηση των στοιχείων τους, στέλνοντάς τους στο πρω-
τοδικείο για διορισµό προσωρινής διοίκησης. Δηλαδή, περαι-
τέρω έξοδα και χρονοβόρες διαδικασίες σε σωµατεία που µε το
ζόρι βγάζουν ή δεν βγάζουν τον µήνα. Δεν φτάνει, δηλαδή, η
ποινή του αποκλεισµού από τη συµµετοχή στους αγώνες, δεν
φτάνει η αφαίρεση της αθλητικής αναγνώρισης και ο αποκλει-
σµός τους από τη χρήση δηµοσίων και δηµοτικών αθλητικών εγ-
καταστάσεων, τους διαλύετε και το διοικητικό συµβούλιο.

Εµείς σας το είπαµε στην επιτροπή, το είπαν και άλλοι, το επα-
ναλαµβάνουµε και τώρα: Αυτό θα θέλαµε να το πάρετε πίσω. Θα
είναι η οριστική ταφόπλακα των µικρών και φτωχών αθλητικών
σωµατείων της επαρχίας. Αλλιώς οµολογήστε ανοιχτά ότι επι-
διώκετε συνειδητά το κλείσιµό τους.

Όσον αφορά τώρα τις διατάξεις για τα ΠΑΓΟ στο άρθρο 12,
καταργείτε έναν από τους σηµαντικότερους θεσµούς του ελλη-
νικού αθλητισµού, ο οποίος αποτελεί για µας την κορωνίδα του
αθλητισµού ως κοινωνικό φαινόµενο και αγαθό. Τους αφαιρείτε
τον βασικό τους χαρακτήρα, αφού πια δεν θα είναι αθλητισµός
για όλους, αλλά για λίγους. Παραδίδετε και εδώ σε ιδιωτικά συµ-
φέροντα έναν πετυχηµένο θεσµό, που έδωσε σε χιλιάδες Ελλη-
νόπουλα και Έλληνες τα τελευταία σαράντα χρόνια τη
δυνατότητα άθλησης και συµµετοχής τους σε αθλητικές διοργα-
νώσεις.

Με το παρόν νοµοσχέδιο παρέχετε σε ιδιώτες τη δυνατότητα
δωρεάν χρήσης των δηµόσιων αθλητικών εγκαταστάσεων και
τους δίνετε από πάνω και τη δυνατότητα κρατικής επιχορήγη-
σης.

Εµείς το έχουµε ξαναπεί και θέλω να το ξεκαθαρίσουµε, για
να µη δηµιουργείτε ή δηµιουργούν άλλοι εντυπώσεις. Δεν
έχουµε πρόβληµα µε την υγιή επιχειρηµατικότητα, µε την υγιή
επιχειρηµατική δραστηριότητα και στον χώρο του αθλητισµού.
Αλλά οι ιδιώτες στον χώρο του αθλητισµού θα πρέπει να επιχει-
ρούν µε δικά τους µέσα και όχι µε τα χρήµατα του ελληνικού
λαού και τις δηµόσιες αθλητικές υποδοµές. Αυτό να το ξεκαθα-
ρίσουµε.

Ο µαζικός αθλητισµός αφορά δηµόσιες πολιτικές, καθώς απο-
τελεί, αφ’ ενός, υποχρέωση της πολιτείας και, αφ’ ετέρου, κοι-
νωνικό αγαθό και δικαίωµα του κάθε πολίτη. Η δική µας
δέσµευση είναι να τον επαναφέρουµε εκεί που ανήκει, στον ελ-
ληνικό λαό και τη µέση ελληνική οικογένεια.

Κλείνω µε ένα σχόλιο για την τροπολογία σας. Δεν θα µπο-
ρούσε να υπάρξει πιο ταιριαστός επίλογος στα έργα και τις ηµέ-
ρες σας από αυτό το οποίο κάνετε σήµερα και από αυτό το οποίο
θα συζητήσουµε σήµερα. Από τη µια λειτουργείτε ως τροχονό-
µος συµφερόντων στον χώρο του ποδοσφαίρου, κάνοντας τον
µεγάλο ασθενή του ελληνικού αθλητισµού ετοιµοθάνατο, προ-
σπαθείτε να ισορροπήσετε ανάµεσα στα συµφέροντα, το αυτο-
διοίκητο και την ολιστική µελέτη, χωρίς καµµία επιτυχία. Και από
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την άλλη, παραχωρείτε την εκµετάλλευση σηµαντικών δηµόσιων
υποδοµών, όπως τα χιονοδροµικά κέντρα της Βασιλίτσας και του
Σελίου, σε επιχειρηµατικά συµφέροντα.

Με το άρθρο 1 δίνετε τη δυνατότητα στους εν ενεργεία διαι-
τητές -και εδώ θέλουµε ειλικρινά να µας απαντήσετε και να µας
πείτε πώς ακριβώς το σκέπτεστε- να συµµετέχουν στα καταστα-
τικά όργανα της ΕΠΟ, χωρίς καµµία διαβούλευση µαζί της, παρά
το αυτοδιοίκητο και παρά το γεγονός ότι θα κληθεί να τροποποι-
ήσει το καταστατικό της. Ισχυρίζεστε ότι πρόκειται για µία εναρ-
µόνιση µε την ολιστική µελέτη.

Θέλω να σας θυµίσω, κύριε Υφυπουργέ, ότι και κατά τη συζή-
τηση για την επαγγελµατική διαιτησία σάς είπαµε ότι είµαστε
εδώ, βλέπουµε ότι το πρόβληµα είναι µπροστά µας -σήµερα είναι
στα χέρια σας, αύριο στα δικά µας- και πρέπει να δούµε πώς θα
το λύσουµε. Μπαίνει το ερώτηµα τι έγινε µέχρι τώρα µε όλα αυτά
τα οποία νοµοθετήσατε για την επαγγελµατική διαιτησία και θέ-
λουµε σήµερα µία απάντηση. Τι σας έκανε στο παρά πέντε να
φέρετε αυτή την τροπολογία;

Όµως, θέλω να θυµίσω, επειδή συνεχώς και στην αιτιολογική
έκθεση βλέπουµε την αναφορά στην ολιστική µελέτη, ότι η ολι-
στική µελέτη είναι ένας οδικός χάρτης, µε τον οποίο συµφω-
νούµε σε πάρα πολλά σηµεία και εµείς. Οδικός χάρτης, όµως,
για να µπορέσει να µπει µια τάξη στο ελληνικό ποδόσφαιρο, ενώ
ο τρόπος που πάτε να την εφαρµόσετε -και όχι σήµερα, όχι την
προηγούµενη φορά, µε την επαγγελµατική διαιτησία, µε όλες τις
παρεµβάσεις- σας προκαλεί χάος.

Αλήθεια, κύριε Υφυπουργέ, πώς διασφαλίζετε τα νοµικά ζητή-
µατα που θα προκύψουν µε το ασυµβίβαστο µεταξύ ελεγκτή και
ελεγχόµενου, καθώς και τη σύγκρουση συµφερόντων, όσον
αφορά τη διαδικασία επιλογής διαιτητών; Θεωρώ ότι δεν έγινε
αυτή η κουβέντα στην επιτροπή, δεν υπήρχε διαβούλευση. Θέ-
λουµε τουλάχιστον κάποιες απαντήσεις από αυτόν που εισηγεί-
ται αυτή τη νοµοθέτηση.

Δεν ξέρω αν τα έχετε σκεφτεί όλα αυτά και ειλικρινά σάς πε-
ριµένουµε να µας απαντήσετε µε µεγάλη αγωνία.

Όσον αφορά τώρα το άρθρο 2, η στόχευση της διάταξης είναι
προφανής, να παραχωρηθούν µέσω ΤΑΙΠΕΔ σε ιδιώτες τα δύο
χιονοδροµικά κέντρα µε µακροχρόνιες µισθώσεις και να επιδο-
τηθούν στη συνέχεια µε δηµόσιο χρήµα από το ΕΣΠΑ και το Τα-
µείο Ανάκαµψης υπό τον µανδύα της ανάπτυξής τους, ό,τι
κάνατε στο ΟΑΚΑ και σε άλλες αθλητικές εγκαταστάσεις, χωρίς
καµµία διαβούλευση µε κανέναν.

Έγινε πράγµατι διαβούλευση µε κάποιον στις τοπικές κοινω-
νίες; Οι εργαζόµενοι συµµετείχαν κάπου; Υπήρχε αυτό το αίτηµα;
Ή υπάρχει µια µπίζνα προς εξέλιξη µπροστά και, προφανώς, κά-
ποιοι επιτήδειοι που βλέπουν ότι η Βασιλίτσα και το Σέλι τα δύο
τελευταία χρόνια έχουν και χιόνι και πάνε καλά, άρα µπορούν να
στήσουν µια ωραία δουλειά; 

Εγώ βάζω αυτά τα ζητήµατα και θέλω τις απαντήσεις σας.
Γνωρίζετε πολύ καλά ότι πάντα µε ερωτήµατα θέτω τους προ-
βληµατισµούς και την κριτική που σας κάνω, αλλά δεν απαντάτε
πουθενά και πρέπει να απαντήσετε σήµερα και για το εργασιακό
καθεστώς για τους εργαζόµενους των δύο χιονοδροµικών κέν-
τρων. 

Ειλικρινά, δεν θα µπορούσε -και κλείνω, κύριε Πρόεδρε- να
υπάρξει πιο τραγικός επίλογος. Συντηρείτε και ενισχύετε όλο
αυτό το διάστηµα τις µεγάλες παθογένειες του ελληνικού αθλη-
τισµού, εισάγετε επιχειρηµατικά συµφέροντα σε φιλέτα γης και
εγκαταστάσεων που ανήκουν στη Γενική Γραµµατεία και µετα-
τρέπετε τον αθλητισµό από κοινωνικό αγαθό σε προϊόν για λί-
γους. 

Ευτυχώς, όµως, εδώ κλείνει ο κύκλος της Κυβέρνησής σας.
Αποχωρείτε µαζί µε τη χειρότερη Κυβέρνηση, κύριε Υφυπουργέ,
αλλά την ίδια ώρα υπάρχει και µια ελπίδα φωτός. Δηµιουργείται
µια ελπίδα φωτός και για τον ελληνικό αθλητισµό µε την επερ-
χόµενη νίκη της δηµοκρατίας και τη συγκρότηση της προοδευ-
τικής κυβέρνησης που έχει ανάγκη ο τόπος, αλλά ειδικά και ο
ελληνικός αθλητισµός.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ

για τη συνέπεια στον χρόνο. 
Παρακαλώ να κλείσει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής. 
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και

Αθλητισµού): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ναι, ορίστε, κύριε

Υπουργέ.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και

Αθλητισµού): Επειδή διαπίστωσα ότι δεν έχουν γίνει κατανοητές
οι τροπολογίες, θα µου επιτρέψετε να δώσω µερικές εξηγήσεις
και για τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις που έχουν γίνει και στη συ-
νέχεια θα ακούσω όλους τους άλλους συναδέλφους. Και στο
τέλος…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΘΑΝΟΣ) ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Πιο δυνατά, δεν σας
ακούµε.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Λέω, άκουσα µε πολλή προσοχή και θα σας ενη-
µερώσω για τις τροπολογίες και για τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις
που έγιναν δεκτές µετά τις συζητήσεις που κάναµε και στο
τέλος…

ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κύριε
Πρόεδρε, δεν είναι αυτή η διαδικασία.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Η διαδικασία είναι αυτή, κυρία Σακοράφα. Δεν
υπάρχει κάτι διαφορετικό από τη διαδικασία. Ακόµα και σε αυτό
αντιδράτε; Θέλω να σας δώσω εξηγήσεις, για να είναι πιο εύκολη
η δική σας δουλειά στη συνέχεια. Εάν δεν θέλετε, δεν έχω κα-
νένα πρόβληµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μισό λεπτό, κύριε
Υπουργέ, να εξηγήσω εγώ, που έχω και την ευθύνη να συντονίσω
τη διαδικασία σήµερα.

Αναφέρονται οι εισηγητές και ειδικοί αγορητές σε κάποιες
τροπολογίες. Για να σας διευκολύνει ο Υπουργός, πήρε τον
λόγο. Πόσα λεπτά θέλετε, κύριε Υπουργέ; Δύο, τρία, πέντε;

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Δύο-τρία λεπτά, για να δώσω εξηγήσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ωραία, να εξηγήσει
το θέµα των τροπολογιών, για να µπορέσετε να διευκολυνθείτε.
Εάν αυτά τα τρία, πέντε λεπτά δηµιουργούν πρόβληµα, να µην
του δώσουµε τον λόγο.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Εγώ δεν έχω κανένα πρόβληµα. Μπορώ να το
κάνω και στη συνέχεια. Απλώς για καλό το έκανα. Ό,τι θέλουν οι
συνάδελφοι, δεν έχω κανένα θέµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Λοιπόν, συνεχίστε,
κύριε Υπουργέ, αλλά να είστε σύντοµος.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Θα προσπαθήσω να είµαι σύντοµος.

Αν και είχα αναφερθεί, αγαπητέ κύριε Μωραΐτη, στη συζήτηση
στις επιτροπές στη δεύτερη ανάγνωση σχετικά µε τις τροπολο-
γίες επιγραµµατικά, αναφέροµαι τώρα αναλυτικά. 

Η τροπολογία, λοιπόν, την οποία καταθέσαµε περιλαµβάνει
δύο άρθρα: 

Με το άρθρο 1 ρυθµίζουµε τα θέµατα της συµµετοχής των δι-
αιτητών στη γενική συνέλευση της ΕΠΟ. Δίνουµε το δικαίωµα
στον δευτεροβάθµιο φορέα διαιτητών ποδοσφαίρου να καταστεί
µέλος της Ελληνικής Ποδοσφαιρικής Οµοσπονδίας της χώρας
µας. Παράλληλα, στους εν ενεργεία διαιτητές ποδοσφαίρου δί-
νουµε το δικαίωµα του εκλέγειν και του εκλέγεσθαι στα καταστα-
τικά όργανα του δευτεροβάθµιου φορέα διαιτησίας και, φυσικά,
στα καταστατικά όργανα της ΕΠΟ. Εφαρµόζουµε, δηλαδή,
ακόµα µία πρόβλεψη της ολιστικής µελέτης για το ελληνικό πο-
δόσφαιρο που -θυµίζω- εκπόνησαν η FIFA και η UEFA σε συνερ-
γασία µαζί µας και την παρέδωσαν στην ΕΠΟ, έπειτα από τη
συµφωνία του Πρωθυπουργού µας Κυριάκου Μητσοτάκη µε
τους επικεφαλής των διεθνών ποδοσφαιρικών οµοσπονδιών. 

Βασικοί άξονες της ολιστικής µελέτης είναι η αντιπροσωπευ-
τική εκπροσώπηση όλων των εµπλεκοµένων φορέων του ποδο-
σφαίρου στα όργανα αποφάσεων της ΕΠΟ. Εδώ θυµίζω ότι πριν
από την ολιστική µελέτη στη λήψη των αποφάσεων συµµετείχαν
µόνο οι λίγοι, οι παράγοντες των ενώσεων ποδοσφαιρικών σω-
µατείων και των εκπροσώπων των ΠΑΕ. Πλέον συµµετέχουν και
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οι ποδοσφαιριστές -φαντάζοµαι ότι δεν διαφωνείτε σε αυτό- και
οι προπονητές -θέλω να πιστεύω ότι ούτε εδώ διαφωνείτε- και το
ποδόσφαιρο γυναικών, που δεν συµµετείχε, και από εδώ και
πέρα και οι διαιτητές, όπως δηλαδή ρητά αναφέρεται στην ολι-
στική µελέτη. 

Δεύτερον, αναφέρει επίσης την ανεξαρτησία της διαιτησίας,
ναι µεν ως µέλος της ΕΠΟ, αλλά µακριά από τις επιρροές των
ποδοσφαιρικών παραγόντων. Και αυτό ενδυναµώνεται ακόµη πε-
ρισσότερο πλέον µε την εκπροσώπηση του σώµατος των διαιτη-
τών -εν ενεργεία και µη, όλοι µαζί- τόσο στη γενική συνέλευση
της ΕΠΟ, όσο και στην εκτελεστική της επιτροπή. Στο πλαίσιο
εφαρµογής της ολιστικής µελέτης η ΕΠΟ οφείλει να τροποποι-
ήσει το καταστατικό της, για να µπορεί να συµµετέχει στη γενική
συνέλευσή της ως µέλος της η Πανελλήνια Ένωση Διαιτητών Πο-
δοσφαίρου αλλά και ο πρόεδρός της στην εκτελεστική επιτροπή
της ΕΠΟ από το 2024. Είχαµε εξαρχής συµφωνία µαζί µε την
UEFA σε αυτή τη φιλοσοφία.

Και ήρθε το πλήρωµα του χρόνου να συµµορφωθεί η ΕΠΟ και
να υιοθετήσει αυτό το µοντέλο, τροποποιώντας το καταστατικό
της. Για να το πράξει, χρειάζεται η τροποποίηση του ν.2725/1999
όπως την καταθέσαµε, ώστε και οι εν ενεργεία διαιτητές να
έχουν τα ίδια δικαιώµατα στα καταστατικά όργανα της Πανελλή-
νιας Ένωσης Διαιτητών Ποδοσφαίρου. Με τη διάταξη αυτή επι-
τυγχάνεται η επαρκής και δίκαιη εκπροσώπηση των διαιτητών
ποδοσφαίρου στο καταστατικό της ΕΠΟ µε τη δυνατότητα συµ-
µετοχής και των εν ενεργεία διαιτητών. Επιτέλους και οι διαιτη-
τές θα αποκτήσουν την απαραίτητη φωνή, αλλά και ψήφο µέσα
στα καταστατικά όργανα της Ελληνικής Ποδοσφαιρικής Οµο-
σπονδίας.

Με το άρθρο 2 επιδιώκουµε την επιτάχυνση της διαδικασίας
για την αναβάθµιση και την αξιοποίηση των αθλητικών εγκατα-
στάσεων των νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου, πρώτον, για
το Εθνικό Χιονοδροµικό Κέντρο Βασιλίτσας και, δεύτερον, για το
Εθνικό Χιονοδροµικό Κέντρο Σελίου. Δίνουµε τη δυνατότητα µε
κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Αθλητισµού να
ανατεθεί στο «Ταµείο Αξιοποίησης Ιδιωτικής Περιουσίας του Δη-
µοσίου Α.Ε.», το ΤΑΙΠΕΔ, η διεξαγωγή για λογαριασµό του ελλη-
νικού δηµοσίου διαγωνισµού για την αξιοποίηση των
εγκαταστάσεων που διαχειρίζονται τα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου
δικαίου µε την επωνυµία «Χιονοδροµικό Κέντρο Βασιλίτσας και
Σελίου». 

Τα δύο αυτά χιονοδροµικά κέντρα έχουν τεράστιες προοπτι-
κές. Εάν αξιοποιηθούν και αναβαθµιστούν, µπορούν να προσελ-
κύσουν µεγάλο όγκο τουρισµού ενισχύοντας, τόσο την τοπική,
όσο και την εθνική οικονοµία. Μπορούν να συµβάλουν σηµαντικά
τόσο στην ανάπτυξη των χειµερινών αθληµάτων, αλλά και µε
αυτό τον τρόπο να ενισχυθεί ο χιονοδροµικός τουρισµός.

Το ΤΑΙΠΕΔ διαθέτει την τεχνογνωσία, τους πόρους, αλλά και
το ανθρώπινο δυναµικό, ώστε να προβεί στη διενέργεια των απαι-
τούµενων µελετών και διαγωνισµών για την αναβάθµιση των κέν-
τρων αυτών και την επίτευξη των στόχων που ανέφερα. Δεν
αλλάζει το ιδιοκτησιακό καθεστώς, δεν απολύεται κανένας, τα
χιονοδροµικά παραµένουν εποπτευόµενα στο Υπουργείο Αθλη-
τισµού και χρησιµοποιούµε ως συνεργάτη το ΤΑΙΠΕΔ για όλη
αυτή τη διαδικασία που σας ανέφερα, όπως το έχουµε κάνει και
σε άλλα projects. Τόσο απλά, τόσο καθαρά.

Τώρα, όσον αφορά στις υπόλοιπες νοµοτεχνικές, µέσα από τις
προτάσεις και τις παρατηρήσεις που έγιναν στις συνεδριάσεις
της επιτροπής κάνουµε τις ακόλουθες τροποποιήσεις:

Στο άρθρο 4 για τη συστέγαση σωµατείου µε εµπορική επιχεί-
ρηση, ακούσαµε τις επιφυλάξεις που διατυπώθηκαν και ναι, συµ-
φωνούµε. Επιτρέπεται, λοιπόν, η συστέγαση αθλητικού
σωµατείου µόνο µε επιχειρήσεις εστίασης που λειτουργούν σε
αθλητικούς χώρους, δηλαδή αναψυκτήρια ή κυλικεία. Και µερι-
µνούµε και για τα ναυταθλητικά κέντρα που είναι µια κατηγορία
από µόνα τους.

Στο άρθρο 12 συµφωνούµε µε την πρόταση που κάνατε και
αναγνωρίζουµε την προϋπηρεσία των πτυχιούχων φυσικής αγω-
γής, οπότε διαγράφουµε το τελευταίο εδάφιο της παραγράφου
2 που όριζε το αντίθετο.

Στο άρθρο 14 για τις δροµικές αθλητικές δραστηριότητες προ-

τείνατε να συµπεριληφθεί και το επίσηµο αγωνιστικό πρόγραµµα
της οικείας Παγκόσµιας Οµοσπονδίας. Το προσθέτουµε στην πα-
ράγραφο 4.

Στο άρθρο 18 για το Μητρώο Φορέων του Υπουργείου Αθλη-
τισµού προτείνατε να υπάρχει ένα µεταβατικό στάδιο. Είναι
σωστό και το αποδεχόµαστε. Άλλωστε το ίδιο είχαµε κάνει και
µε το Μητρώο Αθλητικών Σωµατείων. Συνεπώς προσθέτουµε
στην παράγραφο 3 του άρθρου 26, όπου ορίζουµε ότι η ισχύς
θα είναι από 1η Ιανουαρίου του 2024.

Στο άρθρο 19 για το Ινστιτούτο Επιµόρφωσης Αθλητικών Στε-
λεχών προσθέτουµε ακόµα δύο µέλη στο διοικητικό συµβούλιο
του ινστιτούτου, ώστε να συµµετέχει και ο εκάστοτε γενικός
γραµµατέας της Ελληνικής Ολυµπιακής Επιτροπής και για να
µην είναι ζυγός ο αριθµός των µελών, προσθέτουµε ένα επιπλέον
µέλος.

Αυτά και στη συνέχεια που θα τοποθετηθούν οι συνάδελφοι,
θα πάρω τον λόγο για περισσότερες τοποθετήσεις σε ό,τι αφορά
το πλήρες νοµοσχέδιό µας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μέχρι να πάρει τον

λόγο ο ειδικός αγορητής του Κινήµατος Αλλαγής - ΠΑΣΟΚ, να
κάνουµε και µια ανακοίνωση στο Σώµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα «Μικρό Εργα-
στήρι Δηµοκρατίας» που οργανώνει το Ίδρυµα της Βουλής, εί-
κοσι τέσσερις µαθήτριες και µαθητές και πέντε συνοδοί
εκπαιδευτικοί από το 9ο Νηπιαγωγείο Αθήνας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας εύχεται καλή πρόοδο. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής του ΠΑΣΟΚ - Κινήµα-
τος Αλλαγής κ. Δηµήτριος Κωνσταντόπουλος για δεκαπέντε
λεπτά. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέ-
ψετε να κάνω µια αναφορά στα κόκκινα δάνεια, που είναι ο δρό-
µος της κοινωνίας και ιδιαίτερα των δανειοληπτών.

Αγαπητοί συνάδελφοι, τα κόκκινα δάνεια αποτελούν τον βρα-
χνά για την ελληνική κοινωνία. Να θυµίσω, ωστόσο, εδώ ότι το
ΠΑΣΟΚ ήταν το κόµµα που, όταν κυβερνούσε, πραγµατικά έδειξε
τον δρόµο. Το 2010 επί κυβέρνησης Γεωργίου Παπανδρέου φέ-
ραµε τον ν.3869, τον γνωστό νόµο Κατσέλη, και δώσαµε λύση,
για να παραµείνουν τα λιγοστά νοικοκυριά, τα σπίτια των δανει-
οληπτών.

Το 2015, ωστόσο, τι βλέπουµε; Ο ΣΥΡΙΖΑ µε τον πρώτο νόµο
ακυρώνει ορισµένες εγγυήσεις του νόµου και αρχίζει να ξηλώ-
νεται το πουλόβερ του ν.3869. Μάλιστα, το 2019 µε τον δεύτερο
νόµο ο ΣΥΡΙΖΑ εισάγει τους ηλεκτρονικούς πλειστηριασµούς που
σήµερα εργαλειοποιεί η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. Γι’
αυτό καλό είναι ο καθένας να κάνει την κριτική του, αφού πρώτα
κάνει την αυτοκριτική του. Εµείς, το ΠΑΣΟΚ, το Κίνηµα Αλλαγής
καταψηφίσαµε και τους δύο νόµους.

Ωστόσο, έρχεται η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας µετά το
2019 και φέρνει τον απαράδεκτο Πτωχευτικό Κώδικα, τον ανε-
φάρµοστο εξωδικαστικό συµβιβασµό µε το πρόγραµµα «ΗΡΑ-
ΚΛΗΣ». Και προ ηµερών ήρθε ο Άρειος Πάγος σε ελάχιστο
χρονικό διάστηµα και ακυρώνει τα πάντα. Μεγάλη, βέβαια, απο-
ρία προξενεί η ταχύτητα του Αρείου Πάγου, όταν οι υποκλοπές
χρονίζουν σχεδόν και είναι δέκα µήνες στο συρτάρι.

Αγαπητοί συνάδελφοι, το ΠΑΣΟΚ, ως υπεύθυνο κόµµα, κατέ-
θεσε την πρότασή του και ζητά την επικαιροποίηση του ν.3869
του 2010, ώστε να σωθεί η πρώτη κατοικία των δανειοληπτών.
Επίσης, να προηγηθούν οι δανειολήπτες των funds, ώστε να µεί-
νουν τα σπίτια στους νοικοκυραίους και να µην πάνε στα γαµψά
νύχια των funds, διότι κουρεύτηκαν, αγαπητοί συνάδελφοι, οι µι-
σθοί, κουρεύτηκαν οι συντάξεις, τα δάνεια κοκκινίζουν και τώρα
έρχονται να φάνε να φάνε τα σπίτια του κόσµου. Καλούµε, λοι-
πόν, εσάς, τα υπόλοιπα κόµµατα, να υιοθετήσετε την πρότασή
µας, για να βγάλουµε από το αδιέξοδο τους δανειολήπτες, για
να σωθούν τα νοικοκυριά.
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Αγαπητοί συνάδελφοι, έρχοµαι στο παρόν νοµοσχέδιο. Το
παρόν νοµοσχέδιο σχεδόν στο σύνολό του συµπληρώνει και τρο-
ποποιεί ήδη, κύριε Υπουργέ, υφιστάµενες διατάξεις του αθλητι-
κού νόµου, του ν.2725/1999 που µετρά ήδη είκοσι τέσσερα
χρόνια ζωής. Αν, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, ο στόχος σας είναι ο
εξορθολογισµός της αθλητικής νοµοθεσίας, όπως αναφέρει και
ο τίτλος του νοµοσχεδίου, θα πρέπει κάποια στιγµή να υπάρξει
µια ολοκληρωµένη µελέτη, να υπάρξει ένας σχεδιασµός εκ µέ-
ρους του Υπουργείου για την αναµόρφωση του θεσµικού πλαι-
σίου του ερασιτεχνικού και επαγγελµατικού αθλητισµού και όχι
αποσπασµατικές αλλαγές.

Αγαπητοί συνάδελφοι, έρχονται διατάξεις του νοµοσχεδίου
που προσαρµόζουν τη νοµοθεσία και επιλύουν προβλήµατα,
όπως ακούσαµε από τους φορείς. Ωστόσο, υπάρχουν και ρυθµί-
σεις που εγείρουν σοβαρές αντιρρήσεις, όπως τονίστηκε από
εµάς στις επιτροπές. Πιο συγκεκριµένα, το τρίαθλο εντάσσεται
στα αθλήµατα, κύριε Υπουργέ, όπου κατ’ εξαίρεση επιτρέπεται
οι αθλητές να είναι µέλη, αλλά και να συµµετέχουν στη διοίκηση
των αθλητικών φορέων. Ωστόσο δεν έχει διευκρινιστεί, γιατί τε-
λικά αυτό είναι τόσο αναγκαίο, για να αναπτυχθεί το άθληµα,
καθώς και για ποιο λόγο δίνεται αναδροµική ισχύ στη ρύθµιση
από 18-9-2020, δηλαδή δύο έτη και πλέον πριν. Είναι κάτι το
οποίο µας προβληµατίζει. Και σας ρωτώ: Ποιος είναι ο στόχος
σας, κύριε Υπουργέ, εδώ;

Στο άρθρο 4 καταργείται το κώλυµα της συστέγασης αθλητι-
κών σωµατείων και εµπορικών επιχειρήσεων. Αναφέρετε στις συ-
νοδευτικές εκθέσεις του νοµοσχεδίου ότι το κώλυµα
δηµιούργησε προβλήµατα σε σωµατεία και ιδίως στην επαρχία,
όπου συχνά συστεγάζονται µε αναψυκτήρια και κυλικεία. Κύριε
Υπουργέ, αν πραγµατικά είναι αυτό το πρόβληµα, θα πρέπει να
κάνετε εδώ µια ειδική ρύθµιση, διότι η συστέγαση παραπέµπει
εννοιολογικά και πραγµατικά σε όµοια δραστηριότητα κι είναι µε-
γάλος ο κίνδυνος η ρύθµιση τελικά να ευνοήσει και την από-
κρυψη εµπορικών σκοπών, η οποία µάλιστα θα µπορεί να
διαπιστωθεί µόνο µε έλεγχο. Είπατε ότι θα εξετάσετε βελτιώσεις.
Τις αναµένουµε.

Όσον αφορά τα θέµατα των οµοσπονδιών, µε το νοµοσχέδιο,
αγαπητοί συνάδελφοι, προβλέπεται ότι οι οµοσπονδίες θα επι-
λέγουν πρόσωπα εγνωσµένου κύρους και εµπειρίας ως µέλη των
επιτροπών δεοντολογίας. Πράγµατι, οι επιτροπές αυτές επιτε-
λούν κρίσιµο έργο και επιβάλλεται να λειτουργήσουν. Εδώ η στε-
λέχωση µε τακτικούς δικαστές είναι αδύνατη, όπως αναφέρεται,
και θα πρέπει εδώ το Υπουργείο να δώσει λύση. Θετική, λοιπόν,
κατ’ αρχάς, η ρύθµιση. Θα πρέπει, ωστόσο, κύριε Υπουργέ, να
τεθούν κριτήρια, ώστε τα πρόσωπα που επιλέγονται από τις οµο-
σπονδίες να διαθέτουν εχέγγυα ανεξαρτησίας.

Σε θετική κατεύθυνση, επίσης, οι διατάξεις, µε τις οποίες ανα-
γνωρίζονται οι διακρίσεις των αθλητών εν µέσω πανδηµίας. Επί-
σης, αποκαθίστανται µισθολογικά οι Έλληνες Ολυµπιονίκες
κωφοί σε αντιστοιχία µε τους Παραολυµπιονίκες κι αυτό είναι θε-
τικό.

Αντιµετωπίζονται τα φαινόµενα αλλοδαπών αθλητών που απο-
βλέπουν αποκλειστικά στα προνόµια του αθλητικού νόµου.

Θετικές, επίσης, είναι οι διατάξεις για την ψηφιακή κάρτα
υγείας του αθλητή στο πλαίσιο, βέβαια, του ψηφιακού µετασχη-
µατισµού του κράτους αλλά και για τα κολυµβητήρια τα οποία
θα µπορούν να χρησιµοποιούν πετρέλαιο κίνησης, µια σηµαντική
ρύθµιση, έστω και µε καθυστέρηση και µάλιστα µέσω της ενερ-
γειακής κρίσης και της ακρίβειας. Όµως, θα πρέπει να υπάρξει
µέριµνα και για τους διαγωνισµούς που είναι σε εξέλιξη. Κι αυτό
κρατήστε το. Εννοώ, κύριε Υπουργέ, τους διαγωνισµούς που
σχεδιάστηκαν µε το προηγούµενο καθεστώς. Δείτε το.

Έρχοµαι στις διατάξεις για τους προπονητές. Αγαπητοί συνά-
δελφοι, εδώ η ρύθµιση είναι σωστή για την κατάταξη στο επίπεδο
Α’ των προπονητών των αθλητών µε µεγάλες διακρίσεις σε Ολυµ-
πιακούς Αγώνες, σε Παγκόσµια Πρωταθλήµατα, σε Πανευρω-
παϊκά Πρωταθλήµατα, διότι αποκαθιστά και επιβραβεύει τους
προπονητές αυτούς.

Ταυτόχρονα, το νοµοσχέδιο θεσπίζει ειδικές διατάξεις για τους
προπονητές σωµατείων σε νησιωτικές περιοχές. Εδώ δίνεται η
δυνατότητα για απασχόληση προπονητών Γ’ επιπέδου, αλλά και

για απασχόληση προπονητών µε διαφορετικό καθεστώς εργα-
σίας σε σχέση µε την υπόλοιπη χώρα και συγκεκριµένα µε τρί-
µηνες συµβάσεις αντί για εξάµηνες και µε ελάχιστη αµοιβή τα
150 ευρώ αντί για 250 ευρώ. Γνωρίζουµε ότι αποτελεί και αίτηµα
των σωµατείων. Ακούσαµε από τους φορείς ότι είναι θετική.
Εµείς, κύριε Υπουργέ, εδώ θέλω την προσοχή σας, λέµε ναι στην
τρίµηνη σύµβαση, αλλά όχι όµως στη µείωση των 250 ευρώ, γιατί
χρειάζονται στήριξη πέρα από τα σωµατεία και οι προπονητές.

Πράγµατι, αγαπητοί συνάδελφοι, τα νησιά µας έχουν ειδικές
συνθήκες και το κράτος µε βάση την αρχή της νησιωτικότητας
επιβάλλεται πράγµατι να µεριµνά για τη στήριξή τους, διασφαλί-
ζοντας πάντα και ταυτόχρονα τα έργα και τα δικαιώµατα των
προπονητών, οι οποίοι ας µην ξεχνάµε ότι είναι ένας κλάδος που
έχει βιώσει την εργασιακή ανασφάλεια και την ανασφάλιστη ερ-
γασία. Και ιδιαίτερα, κύριε Υπουργέ, κρατήστε την ανασφάλιστη
εργασία. Μάλιστα, τώρα, καλούνται να εργαστούν σε χώρους
απαρχαιωµένους, σε χώρους µε απαρχαιωµένες υποδοµές,
όπως ακούσαµε από την ακρόαση των φορέων. Επιβάλλεται, λοι-
πόν, το Υπουργείο εδώ να εκπονήσει ένα συγκεκριµένο σχέδιο
στήριξης των σωµατείων σε νησιωτικές περιοχές και ορεινές πε-
ριοχές µε τρόπο µόνιµο, για παράδειγµα, µε επιπλέον επιχορη-
γήσεις, όπως είπατε ότι θα εξετάσετε. Το αναµένουµε. Διότι η
µείωση της ελάχιστης αµοιβής ή του χρόνου απασχόλησης των
προπονητών δεν είναι λύση. Άλλωστε, όπως επανειληµµένως
έχω τονίσει, είναι υποχρέωση πολιτείας να διασφαλίζει τα επαγ-
γελµατικά δικαιώµατα των προπονητών και ιδίως των αποφοίτων
ΣΕΦΑΑ, που είναι επιστήµονες µε πανελλαδικές εξετάσεις, µε µε-
ταπτυχιακές σπουδές, µε διδακτορικές σπουδές.

Περαιτέρω, έρχοµαι στο θέµα των γυµναστηρίων. Η εναρµό-
νιση του ν.4442/2016 και η υπαγωγή των γυµναστηρίων στο κα-
θεστώς γνωστοποίησης απλοποιεί, πράγµατι, τις διαδικασίες.
Ακούσαµε ότι οι φορείς είναι θετικοί στη ρύθµιση. Εδώ προτεί-
νουµε, ωστόσο, το πλαίσιο να συνοδεύεται και από ειδικότερες
διατάξεις που να εγγυώνται την ασφάλεια και καταλληλότητα
των χώρων άθλησης, χωρίς βέβαια να εναπόκειται απλώς σε κά-
ποιο µεταγενέστερο έλεγχο. 

Επίσης, απαιτούνται έλεγχοι, ώστε να καταπολεµάται η παρά-
νοµη δραστηριότητα στον χώρο της άθλησης.

Θα σταθώ, επίσης, κύριε Υπουργέ, εδώ στα προγράµµατα
άθλησης για όλους. Τα προγράµµατα αυτά προσφέρονται σε πο-
λίτες όλων των ηλικιών, αλλά και ιδίως στις κοινωνικά και οικο-
νοµικά ευπαθείς οµάδες, στα άτοµα δηλαδή µε αναπηρία στα
άτοµα µε χρόνιες παθήσεις, που θα πρέπει να έχουν και αυτά
πρόσβαση στο κοινωνικό αγαθό που λέγεται αθλητισµός. Πρέπει
να αποτελέσει, αγαπητοί συνάδελφοι, προτεραιότητα όλων µας.
Ταυτόχρονα, δίνουν τη δυνατότητα απασχόλησης σε σηµαντικό
αριθµό γυµναστών. Η απόφαση, λοιπόν, της Γενικής Γραµµα-
τείας Αθλητισµού να µη συµµετέχει στην υλοποίηση των προ-
γραµµάτων την περίοδο ’21-’22 προκάλεσε, κύριε Υπουργέ, την
απογοήτευση των πολιτών, αλλά και την αντίδραση των φορέων
της τοπικής αυτοδιοίκησης, των τοπικών φορέων και της ένωσης
των γυµναστών.

Μέσα από τον κοινοβουλευτικό έλεγχο σε σχετικές ερωτήσεις
που σας είχα γίνει, κύριε Υπουργέ, είχατε χαρακτηρίσει προβλη-
µατική την τότε δοµή των προγραµµάτων, προαναγγέλλοντας τη
δηµιουργία ενός νέου πλαισίου για προγράµµατα άθλησης για
όλους. Θα περιµένουµε.

Σήµερα µε το νοµοσχέδιο εισάγετε τους όρους για την ενερ-
γοποίηση των προγραµµάτων. Ήδη στις επιτροπές σάς πρότεινα
συγκεκριµένες βελτιώσεις στο άρθρο αυτό. Αποδεχτήκατε την
πρότασή µας για προσµέτρηση της εργασίας στα προγράµµατα
ως προϋπηρεσία στο προσωπικό. Είναι πολύ σηµαντικό και πραγ-
µατικά ήταν κάτι το οποίο το ανέµεναν οι ίδιοι οι αθλητές και οι
προπονητές. Είναι θετικό.

Σας καλούµε, επίσης, να εξετάσετε το θέµα της χρηµατοδό-
τησης των προγραµµάτων, µε δεδοµένο ότι οι φορείς προέρχον-
ται από δύο έτη πανδηµίας. Αλλά και η αµοιβή των εργαζοµένων
είναι εξαιρετικά δύσκολο να καλυφθεί από το αντίτιµο που δίνουν
οι αθλούµενοι, όπως αναφέρει και η ρύθµιση. Εδώ, αγαπητοί συ-
νάδελφοι, υπάρχουν λειτουργικά έξοδα τα οποία δεν µπορούν
να καλυφθούν από το αντίτιµο των αθλούµενων. Άρα χρειάζεται
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ισχυρή στήριξη και επιχορήγηση από το κράτος.
Περαιτέρω, έρχοµαι στο άρθρο 14. Στο άρθρο 14, κύριε

Υπουργέ, προσπαθείτε να απλοποιήσετε τη διαδικασία διοργά-
νωσης δροµικών αθλητικών δραστηριοτήτων, καταργώντας διά-
φορες εγκρίσεις. Εδώ ο ΣΕΓΑΣ έχει διατυπώσει σοβαρές
επιφυλάξεις και σας καλούµε να τις δείτε ξανά. Πρέπει να τη-
ρούνται οι προδιαγραφές ασφαλείας και να υπάρχει υπεύθυνος
για τις αθλητικές δροµικές δραστηριότητες. Χωρίς, λοιπόν, τη
µεσολάβηση του ΣΕΓΑΣ, ο οποίος επί έτη συνεργάζεται µε την
Αστυνοµία αλλά και µε την τοπική αυτοδιοίκηση, πολύ φοβάµαι
ότι θα δηµιουργηθούν µεγάλοι κίνδυνοι για τους συµµετέχοντες,
αλλά και αναστάτωση στο κλείσιµο των δρόµων.

Αγαπητοί συνάδελφοι, στα θέµατα του µητρώου των αθλητι-
κών φορέων, εξαρχής από αυτό εδώ το Βήµα έχουµε τονίσει ως
ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής ότι το µητρώο, όταν λειτουργεί σωστά,
είναι πραγµατικά ένα χρήσιµο εργαλείο για την πολιτεία και τους
πολίτες και γι’ αυτό απαιτείται να είναι ανοικτό. Σας είπαµε να
είναι ανοικτό χωρίς γραφειοκρατία. Τα τελευταία, όµως, χρόνια
είναι αλήθεια ότι το µητρώο έχει υλοποιηθεί µετ’ εµποδίων. Οι
χρόνιες παθογένειες του χώρου, αγαπητοί συνάδελφοι, δεν
έχουν αντιµετωπιστεί και αυτό είναι µια πραγµατικότητα. Θα πρέ-
πει αυτό να το κατανοήσουµε όλοι. Οι αθλητικοί φορείς έχουν
αντιµετωπίσει σοβαρά προβλήµατα στην εγγραφή τους.

Σήµερα, κύριε Υπουργέ, µε το νοµοσχέδιο που εισάγετε στη
Βουλή και γίνεται νόµος του κράτους, µε τη ρύθµιση προφορικής
δραστηριότητας ορίζεται ότι η µη καταχώρηση στο µητρώο, άρα
και η µη έγκαιρη ενηµέρωση των στοιχείων οδηγεί σε αυτοδίκαιη
έκπτωση της διοίκησης του αθλητικού φορέα. Μάλιστα, εδώ θα
πρέπει να τονιστεί, χωρίς να µεσολαβεί κρίση οποιοδήποτε διοι-
κητικού οργάνου. Και αυτό κρατήστε το. Τα αποτελέσµατα, λοι-
πόν, είναι να διαταράσσεται άµεσα η λειτουργία των αθλητικών
φορέων. Η νέα προθεσµία που δίδεται, κύριε Υπουργέ, είναι ελά-
χιστη. Είπατε ότι θα δώσετε περισσότερο χρόνο και το αναµέ-
νουµε.

Κλείνω µε το σύστηµα «ΧΙΛΩΝ». Εισάγετε, κύριε Υπουργέ, ένα
σύστηµα αξιολόγησης των οµοσπονδιών το οποίο συνδέεται µε
τον καθορισµό των επιχορηγήσεων. Εδώ θα έλεγα ότι είναι µία
διάταξη, η οποία δηµιουργεί πολλά µα πολλά προβλήµατα, διότι
ουσιαστικά τι κάνει; Αφήνει όλη την ουσία της ρύθµισης στην
υπουργική απόφαση που θα εκδοθεί. Ως κριτήρια αναφέρονται
µόνο το µέγεθος, η δραστηριότητα, οι διακρίσεις και η διακυβέρ-
νηση, χωρίς κανέναν περιορισµό.

Ωστόσο, κύριε Υπουργέ, οι διαδικασίες και τα κριτήρια αξιο-
λόγησης πρέπει να περιγράφονται µε σαφήνεια στον νόµο, ώστε
να γνωρίζουν όλοι οι εµπλεκόµενοι το πώς γίνεται η αξιολόγηση
και πώς ελέγχονται οι όποιες αποφάσεις. Συνεπώς η ρύθµιση για
το σύστηµα «ΧΙΛΩΝ» είναι ατελής και θα έλεγα υπερβολικά αό-
ριστη. Και αυτό κρατήστε το.

Κύριε Υπουργέ, τα όσα συµβαίνουν στη Super League 2 θα
έλεγα ότι αφήνουν πολλά ερωτηµατικά. Έχουµε δει ένα πινγκ
πονγκ ανακοινώσεων µε πολλές αντεγκλήσεις. Δηµιουργήθηκε
πράγµατι εδώ ένα γκρίζο τοπίο χωρίς ορίζοντα, ενώ χρειάζονται
σαφείς απαντήσεις. Δεν µπορούν να µπαίνουν οι οµάδες στη
Super League 2 στον αυτόµατο πιλότο, χωρίς να γνωρίζει κανείς
τι µέλλει γενέσθαι.

Και εδώ, κύριε Υπουργέ, αν πράγµατι υπάρχουν γκρίζες ζώνες
παράνοµων στοιχηµάτων, καλό είναι να έρθουν όλα στο φως και
θα σας στηρίξουµε. Να είστε σίγουρος. Φέρτε τα στη Βουλή.
Εµείς θα σας στηρίξουµε.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): …(Δεν ακούστηκε)

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Οι γκρίζες ζώνες; Γνω-
ρίζετε πολύ καλά ποιες είναι.

Το στοίχηµα θα πρέπει εδώ, κύριε Υπουργέ, να αποτελέσει τον
µόνιµο χρηµατοδότη του αθλητισµού, είτε µιλάµε για ποδό-
σφαιρο είτε για µπάσκετ είτε για βόλεϊ. Άλλωστε, το προϊόν του
αθλητισµού χρησιµοποιεί ο στοιχηµατισµός.

Ολοκληρώνοντας, αγαπητοί συνάδελφοι, το σηµερινό νοµο-
σχέδιο του Υπουργείου Πολιτισµού συµπληρώνει και διορθώνει
διατάξεις της υφιστάµενης νοµοθεσίας. Εµπεριέχει, ωστόσο, και
διατάξεις που δηµιουργούν σοβαρά ζητήµατα και πολλά ερωτή-

µατα και προβλήµατα στους αθλητικούς φορείς, όπως σας τονί-
σαµε από την πρώτη στιγµή.

Εµείς σας καταθέσαµε προτάσεις. Τις αποδεχθήκατε και µά-
λιστα έγιναν και βελτιώσεις, όπως ιδιαίτερα η αναγνώριση της
προϋπηρεσίας των εργαζοµένων στα προγράµµατα άθλησης για
όλους που κάνατε αποδεκτή την πρότασή µας. Ψηφίζουµε, λοι-
πόν, επί της αρχής «παρών», γιατί είµαστε ένα κόµµα του γόνιµου
και εποικοδοµητικού διαλόγου.

Όσον αφορά τα άρθρα, θα τοποθετηθούµε συγκεκριµένα πριν
την ψήφισή τους στη δευτερολογία µας, καθώς επίσης και για
την τροπολογία που φέρνετε θα τοποθετηθούµε στη δευτερολο-
γία µας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ

για τη συνέπεια στον χρόνο. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

από τα άνω θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενη-
µερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνω-
σης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» σαράντα εννέα µαθή-
τριες και µαθητές και τέσσερις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 2ο

Γυµνάσιο Κηφισιάς. 
Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας εύχεται καλή πρόοδο.

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής του Κοµµουνιστικού

Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµµανουήλ Συντυχάκης. 
Ορίστε, κύριε Συντυχάκη.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Πριν µπω στην ουσία του συζητούµενου αθλητικού νοµοσχε-

δίου, θα ήθελα να αναφερθώ στην τροπολογία που επανακατα-
θέτει το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας για το Εθνικό Αθλητικό
Κέντρο Νεότητας του Αγίου Κοσµά, ζητώντας να σταµατήσει
κάθε έξωση εδώ και τώρα, να διατηρηθεί και να υποστηριχθεί η
λειτουργία του, διασφαλίζοντας την απρόσκοπτη συνέχιση της
αθλητικής δραστηριότητας όλων των συλλόγων µέσω της διάθε-
σης από τον κρατικό προϋπολογισµό του συνόλου των ανα-
γκαίων πόρων και µέσων. Καλούµε την Κυβέρνηση να κάνει
δεκτή την τροπολογία αυτή. Καλούµε τον ΣΥΡΙΖΑ, το ΠΑΣΟΚ και
τα άλλα κόµµατα από Βήµατος Βουλής να πάρουν ξεκάθαρη
θέση υπέρ ή κατά της τροπολογίας του ΚΚΕ και να σταµατήσουν
να υπεκφεύγουν διά της σιωπής.

Οι κυβερνητικές υποσχέσεις και µεγαλοστοµίες για αξιοποί-
ηση των ολυµπιακών εγκαταστάσεων, για εξασφάλιση των συν-
θηκών µετεγκατάστασης σωµατείων και αθλητών για την
επόµενη µέρα ακυρώνονται από την ίδια την πραγµατικότητα.
Όχι µόνο δεν εξασφαλίστηκε η συνέχιση των αθλητικών δραστη-
ριοτήτων από Δευτέρα 13 Φεβρουαρίου 2023, αλλά η Κυβέρνηση
προχώρησε στη διαδικασία οριστικής αποµάκρυνσης των εγκα-
ταστάσεων, αλλά και των αθλητών και αθλητριών που διαµένουν
στο συγκρότηµα των ξενώνων, ώστε οι χώροι να περιέλθουν
στην εταιρεία «ΕΛΛΗΝΙΚΟ Α.Ε.», σφραγίζοντας την κεντρική εί-
σοδο του αθλητικού κέντρου. Εργατικά σωµατεία, φορείς της πε-
ριοχής, αθλητικά σωµατεία απάντησαν γκρεµίζοντας τα
κιγκλιδώµατα που είχαν τοποθετηθεί στην είσοδο, εκφράζοντας
µε τον τρόπο αυτόν την αντίθεσή τους στο σφράγισµα του αθλη-
τικού κέντρου στον Άγιο Κοσµά.

Η επένδυση στο Ελληνικό, κυρίες και κύριοι, δεν είναι άσχετη
µε όλα όσα συµβαίνουν συνολικά σε όλο το µήκος του παραλια-
κού µετώπου της Αττικής. Ιδιωτικοποιούνται χώροι σε όλο το
µήκος του παραλιακού µετώπου προσφέροντας νέα πεδία κερ-
δοφορίας στο κεφάλαιο, στήνοντας µια τεράστια πολιτεία για
υψηλά βαλάντια, ξενοδοχειακά συγκροτήµατα, τουριστικές επεν-
δύσεις µεγάλου βεληνεκούς, µαρίνες για υπερπολυτελή σκάφη,
θυσιάζοντας τις λαϊκές ανάγκες.

Αυτά τα σχέδια στερούν από τον λαό χώρους αθλητισµού, πο-
λιτισµού, αναψυχής και ψυχαγωγίας.

Με την παρούσα τροπολογία-προσθήκη ζητάµε την αυτοδίκαιη
παύση οποιασδήποτε διαδικασίας αναγκαστικής αποµάκρυνσης
των αθλητικών εγκαταστάσεων και των υποδοµών φιλοξενίας
αθλητών. Οι εγκαταστάσεις και οι υποδοµές των ακινήτων του
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Εθνικού Αθλητικού Κέντρου Νεότητας Αγίου Κοσµά περιέρχον-
ται και παραµένουν στην πλήρη κυριότητα του ελληνικού δηµο-
σίου, χωρίς καµµία αλλαγή στη χρήση τους, προκειµένου να
εξυπηρετούν τις δραστηριότητες του αθλητικού κέντρου. Το ελ-
ληνικό δηµόσιο να αναλάβει τη διάθεση των απαραίτητων πόρων
από τον κρατικό προϋπολογισµό για την εξασφάλιση του συνό-
λου των αναγκαίων µέσων και προϋποθέσεων ασφαλούς λει-
τουργίας, συντήρησης, αποκατάστασης και αναβάθµισης των
υποδοµών.

Επίσης, το ελληνικό δηµόσιο αναλαµβάνει τη διάθεση των
απαραίτητων πόρων από τον κρατικό προϋπολογισµό για τη µι-
σθοδοσία και την ασφαλιστική κάλυψη των εργαζοµένων στις εγ-
καταστάσεις.

Περνάω τώρα στο σχέδιο νόµου, το οποίο και καταψηφίζουµε
επί της αρχής. Αν κάποιος παρατηρήσει τα αθλητικά νοµοσχέδια
που έχουν εισάγει διαχρονικά όλες οι κυβερνήσεις, παλαιότερα
της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ, του ΣΥΡΙΖΑ την προηγού-
µενη τετραετία και τώρα η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας,
θα δει ότι το πνεύµα και το γράµµα των διατάξεων όλων αυτών
των νόµων έχουν έναν και µόνο σκοπό, το πώς θα προστατέψουν
το προϊόν, γιατί έτσι αντιλαµβάνονται τον αθλητισµό, ως εµπό-
ρευµα.

Αυτόν τον στόχο υπηρετεί και το παρόν σχέδιο νόµου. Όχι
µόνο δεν αλλάζουν τη ζοφερή κατάσταση στον ερασιτεχνικό
αθλητισµό, αλλά την επιδεινώνουν ακόµα περαιτέρω µε πλήθος
εµβαλωµατικών διευθετήσεων προσαρµοσµένων στις ανάγκες
του εµπορευµατοποιηµένου αθλητισµού, διασφαλίζοντας την
ελεύθερη πρόσβαση των επιχειρηµατικών συµφερόντων και τον
αποκλεισµό του λαού και της νεολαίας από το δικαίωµα στη σω-
µατική άσκηση και φυσική αγωγή καθώς και την εξυπηρέτηση
των εκάστοτε µικροκοµµατικών σκοπιµοτήτων, τον ασφυκτικό
έλεγχο και τη συρρίκνωση των κρατικών επιχορηγήσεων σε
αθλητικές οµοσπονδίες και σωµατεία, «εργαλειοποιώντας» το
αθλητικό µητρώο, µε την επίκληση του οποίου -συν τοις άλλοις-
µπορεί να γίνεται και έκπτωση του διοικητικού συµβουλίου από
τη µη εισαγωγή στοιχείων στο Μητρώο Φορέων της Γενικής
Γραµµατείας Αθλητισµού.

Η επίκληση της ασφάλειας δικαίου, που επικαλείται η Κυβέρ-
νηση, µεταφράζεται σε ασφάλεια δικαίου των επιχειρηµατικών
δραστηριοτήτων στον αθλητισµό, ενώ η ανάγκη σήµερα είναι να
παρθούν µέτρα ενίσχυσης του µαζικού λαϊκού αθλητισµού µε
γενναία κρατική τακτική επιχορήγηση σωµατείων και οµοσπον-
διών, µε ελεύθερη πρόσβαση όλου του λαού, ανεξαρτήτως ηλι-
κίας, στη σωµατική άσκηση και φυσική αγωγή σε σύγχρονες και
ασφαλείς αθλητικές εγκαταστάσεις.

Η απόδειξη ότι το σχέδιο νόµου δεν λύνει, αλλά επί της ουσίας
προσθέτει προβλήµατα είναι -πρώτον- η συγκρότηση των επιτρο-
πών δεοντολογίας, ένα υπερόργανο που θα ελέγχεται από την
εκάστοτε πλειοψηφία του διοικητικού συµβουλίου. Δεν θα απο-
τελείται πλέον από τακτικούς δικαστές, αλλά από πρόσωπα
εγνωσµένου χώρου ή εµπειρίας σε θέµατα αθλητισµού. Ως ΚΚΕ
είµαστε αντίθετοι. Εξάλλου, υπάρχουν τα πειθαρχικά όργανα. Θα
λειτουργεί ως ένα εκβιαστικό τιµωρητικό όργανο που θα µπορεί
να βγάλει µέχρι και έκπτωτες τις διοικήσεις, λες και είναι εγκλη-
µατίες.

Δεύτερον, η συστέγαση σωµατείων µε εµπορικές επιχειρήσεις,
όπως προβλέπει το άρθρο 4, ανοίγει ευθέως τον δρόµο για τη
λειτουργία των αθλητικών σωµατείων σαν επιχειρήσεις, αφού
πλέον µπορεί η έδρα του σωµατείου να είναι η έδρα κάποιας επι-
χείρησης και αυτό να µην επιφέρει την ανάκληση της αθλητικής
αναγνώρισης του σωµατείου, όπως θα συνέβαινε πριν την ψή-
φιση της υπουργικής απόφασης. 

Είναι ξεκάθαρο ότι αυτό στοχεύει στον ερασιτεχνικό αθλητι-
σµό. Είναι άλλο πράγµα όταν µιλάµε για την ανάγκη ενός κυλι-
κείου σε µια αποµακρυσµένη εγκατάσταση για να εξυπηρετεί
τους γονείς και τους φιλάθλους και άλλο πράγµα η συστέγαση
αθλητικού σωµατείου µε εµπορική επιχείρηση. Αυτό όντως υπο-
κρύπτει κίνδυνο και δεν αρκούν απλά οι διαβεβαιώσεις που ακού-
σαµε και πριν από λίγο από τον Υπουργό. Άλλωστε, µπορεί να
ανήκουν αυτά τα κυλικεία και σε εµπορικές επιχειρήσεις. Θα είναι
σαν κι αυτά που έχουν οι δήµοι στα σχολεία, που παραχωρούνται

µε διαγωνισµούς σε οικογένειες µε κοινωνικά και οικονοµικά κρι-
τήρια ή τίποτα µεγάλες αλυσίδες -ονόµατα δεν λέµε- εστίασης
ή ειδών αθλητισµού που µπορεί να ιδρύσει ένα σωµατείο µε έδρα
µέσα στην επιχείρηση;

Τρίτον, µε το άρθρο 5 βαφτίζει τα έσοδα από το «ΣΤΟΙΧΗΜΑ»
ως µέρος της κρατικής ετήσιας επιχορήγησης, µε προφανή
στόχο νέες περικοπές από τον κρατικό προϋπολογισµό. Το ΚΚΕ
δεν θεωρεί το «ΣΤΟΙΧΗΜΑ» ως τακτική επιχορήγηση. Πώς θα
γίνει αυτό; Με κόλπα που σκαρφίστηκε ο Υπουργός, η ίδια η Κυ-
βέρνηση, για να ακριβολογούµε. Τροποποιήθηκε µε υπουργική
απόφαση η εξαίρεση των προσλήψεων εργαζοµένων στις αθλη-
τικές οµοσπονδίες µέσω ΑΣΕΠ που είχε εισάγει ο αθλητικός
νόµος, των οποίων οµοσπονδιών τα έσοδα από την τακτική κρα-
τική επιχορήγηση υπερβαίνουν το 50% των εσόδων τους. 

Στην εξαίρεση αυτή προστίθενται στον υπολογισµό της κρατι-
κής χρηµατοδότησης και τα έσοδα από το «ΣΤΟΙΧΗΜΑ» και έτσι
µε αυτό το κόλπο η Κυβέρνηση εξισώνει τα έσοδα από το «ΣΤΟΙ-
ΧΗΜΑ» µε την τακτική χρηµατοδότηση της Γενικής Γραµµατείας
Αθλητισµού, συνυπολογίζοντάς τα στην ετήσια χρηµατοδότηση
των οµοσπονδιών. Οι οµοσπονδίες βάσει του παραπάνω υπολο-
γισµού θα έχουν τα έσοδά τους από την τακτική κρατική επιχο-
ρήγηση πάνω από το 50% του συνόλου των εσόδων τους και θα
πρέπει να προσλαµβάνουν πλέον οι ίδιες το προσωπικό τους. 

Είµαστε, λοιπόν, κάθετα αντίθετοι για δύο λόγους. Πρώτον,
διότι εξισώνει τα έσοδα από το «ΣΤΟΙΧΗΜΑ» µε την τακτική επι-
χορήγηση και δεύτερον, επειδή ακριβώς γι’ αυτόν τον λόγο δηµι-
ουργεί ταχύτητες εργαζοµένων στις αθλητικές οµοσπονδίες, ενώ
πρέπει να υπάρχει ενιαία αντίληψη προσλήψεων, είτε είναι στις
αθλητικές οµοσπονδίες είτε είναι σε οποιαδήποτε υπηρεσία του
δηµοσίου τοµέα ή στους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης.
Σε κάθε περίπτωση, όµως, το ΚΚΕ µιλάει για µόνιµες προσλήψεις,
τόσες όσες είναι ανάγκες, µε πλήρη εργασιακά δικαιώµατα. 

Η Κυβέρνηση αναζητά τρόπους περικοπής, έως και εξαφάνι-
σης της τακτικής χρηµατοδότησης, µετακυλίοντας το κόστος λει-
τουργίας των αθλητικών σωµατείων και οµοσπονδιών
αποκλειστικά από χαράτσια σε γονείς και αθλητές, ακριβά εισι-
τήρια µε σπόνσορες και χορηγούς, προϋπόθεση για να έχεις
προσωπικό. Αυτό γίνεται άλλωστε στα εθνικά στάδια και στα κο-
λυµβητήρια αυτήν τη στιγµή που µιλάµε, όπως πρόσφατα στην
Κολυµβητική Οµοσπονδία µε την αύξηση των παραβόλων, 40
ευρώ για κάθε αθλήτρια και για τα «αστέρια» 20 ευρώ για τη συµ-
µετοχή στους χειµερινούς αγώνες που έγιναν στις 18 και 19
αυτού του µήνα στο Κολυµβητήριο Χαλανδρίου, παράβολα πα-
ράλογα, αδιανόητα, ιδιαίτερα σε συνθήκες οικονοµικής ασφυ-
ξίας, ακρίβειας και ενεργειακής φτώχειας, τακτική βέβαια που
την ξεκίνησε ο ΣΥΡΙΖΑ και την επεκτείνει σήµερα η Νέα Δηµο-
κρατία, ενθαρρύνοντας τέτοιου είδους ενέργειες.

Τέταρτον, µε την ελάχιστη διάρκεια της υποχρέωσης απασχό-
λησης προπονητή από αθλητικούς φορείς νησιωτικών περιοχών
για τρεις µήνες τουλάχιστον και αµοιβή όχι κατώτερη των 150
ευρώ, οδηγεί σε µείωση του ήδη εξευτελιστικά κατώτατου µι-
σθού -γιατί περί αυτού πρόκειται- των προπονητών στα 150
ευρώ. Ναι, όπως το ακούτε. Προπονητές που δουλεύουν για πεν-
ταροδεκάρες. Και η ντροπή δεν µπορεί να κρύψει τη ντροπή της.
Αυτό είναι ένα επιπλέον τέχνασµα, προκειµένου να µεταφέρεται
το πρόβληµα της ελλιπούς χρηµατοδότησης των αθλητικών σω-
µατείων είτε στους γονείς είτε στους προπονητές. Ή θα την πλη-
ρώσει ο γονιός µε αύξηση της συνδροµής ή ο προπονητής µε
µείωση της αµοιβής, ένα από τα δύο ή και τα δύο. 

Να γιατί το ΚΚΕ επιµένει στη σταθερή κρατική χρηµατοδότηση
µε βάση τις ανάγκες κάθε σωµατείου κάθε µήνα, µε βάση τους
αθλητές που έχει, τις διοργανώσεις και πάει λέγοντας. Αυτό θα
δώσει ανάσα ώστε ούτε οι γονείς να επιβαρύνονται, αλλά ούτε
και οι προπονητές να παίρνουν ψίχουλα. 

Επιπλέον, η Κυβέρνηση οφείλει να λάβει υπ’ όψιν της την πρό-
ταση της Ελληνικής Οµοσπονδίας Αθλητισµού Κωφών, να προ-
χωρήσει στην τροποποίηση του άρθρου 7 του παρόντος σχεδίου
νόµου και να υπάρξει πλήρης απαλλαγή από την υποχρεωτική
σύµβαση και την υποχρεωτική κατώτατη αµοιβή στους προπο-
νητές λόγω ειδικών συνθηκών που ήδη έχουν αναλύσει και στην
ακρόαση των φορέων. 
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Πέµπτον, το ΚΚΕ δεν έχει αντίρρηση οι διακεκριµένοι αθλητές
που δεν είναι πτυχιούχοι ΣΕΦΑ, περνώντας από ειδικό ταχύρ-
ρυθµο πρόγραµµα, αµέσως µετά να γίνουν προπονητές. Αυτό,
όµως, που δεν δεχόµαστε είναι η εργαλειοποίηση ενός τέτοιου
σωστού µέτρου αφενός για την εξυπηρέτηση ηµετέρων και αφε-
τέρου για την υποβάθµιση των επαγγελµατικών δικαιωµάτων
προπονητών πτυχιούχων ΣΕΦΑ.

Το ΚΚΕ έχει εκφράσει και παλαιότερα τη θέση του για το ποιος
µπορεί και πρέπει να έχει την ευθύνη για την επιµόρφωση των
προπονητών, τα πτυχία τους και πώς µπορεί ένας αθλητής υψη-
λού επιπέδου να γίνει προπονητής. Θεωρούµε ότι στο πλαίσιο
των ΣΕΦΑ πρέπει να καθορίζεται ο αριθµός και το πρόγραµµα
σπουδών. Εµείς θεωρούµε ότι η κατηγοριοποίηση των πτυχίων
ευνοεί την αγορά και την επιχείρηση που έχει στηθεί πουλώντας
πτυχία µε τρανταχτό παράδειγµα αυτό των προπονητών ποδο-
σφαίρου, που ένας πτυχιούχος ΣΕΦΑ πρέπει να χρυσοπληρώσει
στην ΕΠΟ και στην UEFA για να κάτσει στον πάγκο.

Σε συνάφεια µε τις διατάξεις του άρθρου 19 του παρόντος νο-
µοσχεδίου για το Ινστιτούτο Επιµόρφωσης Αθλητικών Στελεχών
αναρωτιόµαστε ποιος θα κάνει την επιµόρφωση και ποιος θα
αναλάβει τη χρηµατοδότηση και την υποδοµή, γιατί αποκλειστικά
το Πανεπιστήµιο Πελοποννήσου και όχι όλες οι ΣΕΦΑ. Έχουµε
περιέργεια να µάθουµε. Το ρωτάµε συνέχεια, αλλά απάντηση δεν
παίρνουµε. Κάνει τον ψόφιο κοριό ο κύριος Υπουργός. Πρέπει
να απαντήσει. Το έχουµε θέσει όχι µόνο στη συζήτηση για αυτό
το νοµοσχέδιο, αλλά και σε προηγούµενα νοµοσχέδια. Και όσο
δεν απαντάτε στο ερώτηµα τόσο θα είµαστε υποψιασµένοι.

Όµως να σας δώσουµε µια απάντηση εµείς για να σας βγά-
λουµε και από τη δύσκολη θέση. Το Πανεπιστήµιο Πελοποννή-
σου είναι εκείνο που διοργάνωσε ηµερίδα µε θέµα πώς θα
αναπτυχθεί το διαδικτυακό στοίχηµα ως το νέο κερδοφόρο πεδίο
της οικονοµίας στη χώρα. Ποιοι ήταν προσκεκληµένοι και ποιοι
ήταν οι οµιλητές; Μια σειρά από µέλη της Κυβέρνησης, Υπουρ-
γοί, Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, στελέχη Υπουργείων,
στελέχη άλλων κοµµάτων, του ΣΥΡΙΖΑ, του ΠΑΣΟΚ, στελέχη
στοιχηµατικών εταιρειών, ελληνικών και ξένων, που δραστηριο-
ποιούνται στην Ελλάδα και δηµοσιογράφοι. Να, λοιπόν, τι είδους
επιµόρφωση θέλετε. Γι’  αυτό και φυσικά καταψηφίζουµε αυτή
την διάταξη. 

Για τις διατάξεις που αφορούν το πλαίσιο λειτουργίας των
ιδιωτικών γυµναστηρίων θα ψηφίσουµε «παρών». Κατανοούµε
την ανάγκη να εκσυγχρονιστεί το νοµικό πλαίσιο αδειοδότησης
και λειτουργίας των ιδιωτικών γυµναστηρίων. Δεν παίζουµε,
όµως, µε την ασφάλεια στο όνοµα της απλοποίησης διαδικασιών
που µπορεί να χρειάζονται, αλλά όχι ενάντια στον έλεγχο. Πλέον
για την ίδρυση δεν θα απαιτείται άδεια του περιφερειάρχη, αλλά
γνωστοποίηση απλά στην οικεία περιφέρεια. Όµως δεν θεω-
ρούµε ότι από µόνο του το πρόστιµο θα καλύψει αυτή την
ανάγκη. Χρειάζεται να γίνουν και άλλες ενέργειες, όταν σύµφωνα
µε τους εκπροσώπους στην ακρόαση των φορέων ο έλεγχος των
παράνοµων γυµναστηρίων είναι κάτι πάρα πολύ δύσκολο να γίνει
αυτή τη στιγµή λόγω του ωραρίου που έχουν. Δεν γίνεται ο σω-
στός και τακτικός έλεγχος για τις παράνοµες δραστηριότητες. 

Έβδοµον, στο ίδιο πνεύµα απαξίωσης του δικαιώµατος στην
άθληση για όλους είναι και οι διατάξεις για το πρόγραµµα και τις
εκδηλώσεις του «Άθλησης για όλους» στο άρθρο 12. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δώστε µου αν είναι εύκολο ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, και ολο-
κληρώνω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεχίστε, κύριε Συν-
τυχάκη.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Καµµία σχέση δεν έχουν οι δια-
τάξεις του παρόντος νοµοσχεδίου µε το αίτηµα να επανέλθουν
στους δήµους τα προγράµµατα αυτά µε βάση πληθυσµιακά κρι-
τήρια για την καταγραφή των αναγκών χρηµατοδότησης από τη
Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού. Παύει να είναι δωρεάν πρό-
γραµµα, αναπόσπαστο µέρος του µαζικού αθλητισµού, όπως
ήταν, και απλά το επαναφέρετε µε ιδιωτικοοικονοµικούς πόρους
και πλέον θα εξαρτάται από τα δίδακτρα ή από διάφορες δωρεές
και χορηγίες, ενώ προβλέπει συµβάσεις εργασίας ορισµένου

χρόνου στους πτυχιούχους φυσικής αγωγής, οι οποίοι θα πλη-
ρώνονται µε δίδακτρα που πληρώνουν οι κάτοικοι και οι δηµότες
ή από εισπράξεις δωρεών και χορηγιών. Οι αντιδράσεις του
αθλητικού κόσµου, των γυµναστών και των φορέων θεωρούµε
ότι είναι και ήταν απόλυτα δικαιολογηµένες και απαιτούµε ως
Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας προγράµµατα µε κρατική χρηµα-
τοδότηση που θα διασφαλίζουν πλήρη εργασιακά και ασφαλι-
στικά δικαιώµατα, προγράµµατα για το παιδί, τη γυναίκα, την
τρίτη ηλικία και τους εργαζόµενους. 

Θα πω κατά τη δευτερολογία και κάποια άλλα για τις υπόλοι-
πες διατάξεις. Κλείνοντας, όµως, να πω ότι ο αθλητισµός από
κοινωνικό αγαθό είναι φανερό, είναι ξεκάθαρο ότι έχει γίνει ένα
εµπορεύσιµο είδος που το καταναλώνουν συστηµατικά, µεθο-
δικά µόνο όσοι µπορούν. Για το ΚΚΕ ο αθλητισµός είναι κοινω-
νική και σωµατική ανάγκη, είναι δικαίωµα του κάθε ανθρώπου να
προασπίσει την υγεία του, ενώ παράλληλα διαµορφώνει συνει-
δήσεις και διαπαιδαγωγεί.

Με όλες αυτές τις σκέψεις, λοιπόν, το Κοµµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδας καταψηφίζει επί της αρχής το νοµοσχέδιο αυτό και επί
των άρθρων κατά την ψηφοφορία θα εκφραστεί. Και στη δευτε-
ρολογία φυσικά θα πούµε και για την υπουργική τροπολογία πιο
αναλυτικά.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ,

κύριε Συντυχάκη.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα τέσσερις µαθητές και µαθήτριες και
πέντε εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 9ο Δηµοτικό Σχολείο
Πετρούπολης. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής της Ελληνικής Λύσης
κ. Κωνσταντίνος Μπούµπας.

Ορίστε, κύριε Μπούµπα, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Σας ευχαριστώ θερµά, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν πάµε σε

αυτό το έβδοµο κατά σειρά νοµοσχέδιο του κ. Αυγενάκη σε ό,τι
αφορά τον αθλητισµό και ό,τι αυτό συνεπάγεται για τις επιφυλά-
ξεις που έχουµε ως Ελληνική Λύση, τους αστερίσκους, τα σηµεία
που έχουµε επισηµάνει, τα οποία χρήζουν πειθούς και επιχειρη-
µατολογίας από πλευράς του Υπουργού για να µας πείσει, να
πούµε ότι ο κόσµος έχει υποµονή να περιµένει για τις συντάξεις
του, έχει υποµονή να περιµένει για την αναπηρική του, έχει υπο-
µονή ο αγρότης να περιµένει για την επιδότηση και κυρίως στη
βιολογική γεωργία που αυτή τη στιγµή δεν έχει πάρει ούτε 1
ευρώ. Μπορεί να περιµένει ένας να βρει µια δουλειά. Μπορεί να
περιµένει να δούµε πότε θα έχουν καλύτερες τιµές τα προϊόντα
στα σουπερµάρκετ. Μπορεί να περιµένει πολλά. Μπορεί να πε-
ριµένει να πάρει τα έξοδα µετακίνησης ένας κτηνίατρος ή ένας
γεωπόνος που τρέχει, αλλά δεν µπορεί να περιµένει κάτι και δεν
θα έχει την υποµονή να µην προστατευθεί η πρώτη του κατοικία,
το κεραµίδι, διότι αυτό το Σύνταγµα που θεσπίστηκε λίγο µετά
το 1924 στην Ελλάδα είναι ένα ιστορικό πιλοτικό Σύνταγµα που
έδινε εκτάρια στον Έλληνα, έδινε γη. Η γη, το κεραµίδι είναι συ-
νυφασµένο µε τον Έλληνα. 

Ουαί και αλίµονο αν δεν του προστατεύσουµε το σπίτι του. Θα
φύγουµε νύχτα από τη Βουλή και αν προλάβουµε. Γι’ αυτό πρέ-
πει αυτή τη στιγµή να ακούσετε τι εµείς προτείναµε στην Ελλη-
νική Λύση πολλές φορές απέναντι στο σχέδιο «ΗΡΑΚΛΗΣ», όπου
δεν προστατεύεται η πρώτη κατοικία. Σας έχουµε δώσει εµπερι-
στατωµένα, τεκµηριωµένα τη λύση και έχουµε αποκαλύψει, βέ-
βαια, και άλλα πράγµατα, τα οποία ήταν υπέρ των τραπεζών,
που, δυστυχώς, κανένα κόµµα δεν πήρε θέση στη βεντάλια του
κοινοβουλευτισµού που έχουµε. 

Ουαί και αλίµονο, λοιπόν, γιατί ο µύθος του Ανταίου δεν είναι
τυχαίος για την προστασία της πρώτης κατοικίας. Ο κάµατος των
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Ελλήνων πρέπει να προστατευθεί. Το αν υπάρχουν κάποιοι που
εκµεταλλεύτηκαν κάποιους νόµους ad hoc και εξατοµικευµένα
είναι θέµα της δικαιοσύνης. Το ζήτηµα είναι να προστατεύσουµε
τον µεροκαµατιάρη Έλληνα, τον κάµατό του, τον ιδρώτα του για
την πρώτη κατοικία. 

Το λέω αυτό διότι είναι ένα σήµα προς όλους µας, όλους εµάς
που δεν είµαστε αντιπρόσωποι, αλλά είµαστε εκπρόσωποι της
κοινωνίας του λαϊκού αισθήµατος, του πόνου, της θλίψης αυτών
των ανθρώπων, που τις τελευταίες µέρες αγωνιούν για το σπίτι
τους, για τον οίκο, την κατοικία τους και για τα παιδιά τους, βέ-
βαια, διότι, όπως είπαµε, η οικογένεια είναι συνυφασµένη µε την
πατρογονική εστία, µε το σπίτι που δεν µπορεί να αποπληρώσει
ο άλλος γιατί έχασε τη δουλειά του αυτός και η γυναίκα του.
Αυτά πρέπει να δούµε. Είναι το πιο σηµαντικό θέµα σήµερα απέ-
ναντι στην ελληνική κοινωνία. 

Να πάµε στο νοµοσχέδιο, κύριε Υπουργέ. Τα λέγαµε και στην
επιτροπή. Πριν πάω σε κάποια άρθρα, θα πω ότι τα πιο σηµαντικά
άρθρα για µας, κοµβικά άρθρα, είναι το άρθρο 4, το άρθρο 14
και το άρθρο 26. Αυτή είναι η τριπλέτα. 

Κάνατε κάποιες διορθώσεις. Σας άκουσα µε προσοχή, αλλά
ουαί και αλίµονο αν ανοίξουµε µια κερκόπορτα στον αθλητισµό,
θα ανοίξει ο ασκός του Αιόλου για εµπορευµατοποίηση και ιδιωτι-
κοποίηση του αθλητισµού. Αυτό πρέπει να προσέξουµε και πρω-
τίστως θα πρέπει να δώσουµε βαρύτητα στον ερασιτεχνικό
αθλητισµό, διότι είναι ο πυλώνας, είναι ο στυλοβάτης, είναι ο ακρο-
γωνιαίος λίθος, αν θέλετε, για να γαλουχήσουµε παιδιά και αυρια-
νούς αθλητές µε το αθλητικό ιδεώδες, για το ευ αγωνίζεσθαι. Δεν
µπορούµε να δίνουµε βορά σε εµπορευµατικού τύπου συµφέ-
ροντα κάποιων να εκµεταλλευτούν τον ερασιτεχνικό αθλητισµό.

Πάµε στην τροπολογία για τα χιονοδροµικά. Έχω κάνει πολλές
εκποµπές και στο χιονοδροµικό κέντρο της Βασιλίτσας. Πρέπει
να γίνει στα Γρεβενά µια αναβάθµιση των χιονοδροµικών κέν-
τρων; Βεβαίως και πρέπει. 

Πρέπει να υπάρχουν τοµές για να αναπτύξουµε το χιονοδρο-
µικό τουρισµό; Βεβαίως και πρέπει. Όµως, µε βάση τα όσα έχουν
γίνει στο χιονοδροµικό κέντρο του Παρνασσού µε την εταιρεία
ακινήτων του δηµοσίου και το άνοιγµα του 1,4 εκατοµµυρίου
ευρώ εκεί, που εµπλέκονται ιδιωτικά συµφέροντα, είναι κάτι πρέ-
πει να σας απασχολήσει, δηλαδή όλες αυτές οι ατασθαλίες και
η οικονοµική αιµορραγία στο χιονοδροµικό κέντρο του Παρνασ-
σού και ποιοι ωφελήθηκαν, για να πάτε σε µία τροπολογία µε
προσοχή. Διότι αν µπούνε ιδιωτικά συµφέροντα κατά το δοκούν
στα χιονοδροµικά κέντρα, πολύ φοβούµαι ότι και θα απωλέσει
χρήµατα το ελληνικό δηµόσιο, µε παράδειγµα το χιονοδροµικό
κέντρο του Παρνασσού, που είναι το πιο οργανωµένο –µε τις πε-
ρίπου είκοσι τρεις πίστες που διαθέτει- στην Ελλάδα. 

Άρθρο 4, τα έχουµε πει και στην επιτροπή, τα επαναλαµβά-
νουµε και στην Ολοµέλεια. Εξηγείστε, επιχειρηµατολογείστε για
ποιον λόγο να υπάρχει αθλητικό σωµατείο µέσα σε µία εµπορική
επιχείρηση. Το έχετε πάει -λέει τώρα- σε επιχειρήσεις εστίασης.
Αυτό δεν είπατε, κύριε Υπουργέ; 

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Που δραστηριοποιούνται µέσα στις αθλητικές εγ-
καταστάσεις. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ωραία. Διότι αυτό που πηγαί-
νατε να κάνετε µε τις εµπορικές επιχειρήσεις, µε συγχωρείτε
πολύ. Έχω εγώ ένα κατάστηµα…

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Το περιορίσαµε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ωραία. Αλλά το σκεπτικό αυτό
ήταν που µας έβαλε σε έναν προβληµατισµό και µας βάζει και
τώρα και µε τις επιχειρήσεις εστίασης. 

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Μα το περιορίσαµε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ναι, γιατί η επιχείρηση εστία-
σης η εµπορευµατική…

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Τώρα που το αλλάξαµε, τι λέτε; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ωραία. Το αλλάξατε αυτό,
είναι προς το θετικό σηµείο που το αλλάξατε, αλλά ακόµη και για
την εταιρεία εστίασης υπάρχουν αστερίσκοι. Διότι εδώ τι θα γι-

νόταν; Μια εταιρεία, για παράδειγµα, που πουλάει αθλητικά
ρούχα, ανήκει στα σπλάχνα της ένα σωµατείο ερασιτεχνικό και
πελατολόγιο θα δηµιουργούσε και υπερτιµολογήσεις –είναι καλό
το κόλπο- για να αυξήσει τα έξοδά της και να εκπίπτουν από τις
φορολογικές υποχρεώσεις. 

Ακόµη όµως τώρα και για τις επιχειρήσεις εστίασης είναι και
αυτό µεµπτό. Διότι ο αθλητισµός πρέπει να είναι ακέραιος και
ανεξάρτητος από κάθε είδους εµπορική δραστηριότητα. Εµείς
αυτό λέµε. 

Γι’ αυτό λέµε ότι ο ερασιτεχνικός αθλητισµός πρέπει να προ-
στατευθεί διότι αποτελεί το εφαλτήριο, αποτελεί -αν θέλετε- το
ερέθισµα για να ασχοληθεί κάποιος, είναι και ο γονέας που θα
δαπανήσει και χρήµατα για τον αθλητή του, για το παιδί της γει-
τονιάς, αλλά και οι ώρες που θα αφιερώσει, δεν πρέπει να εµ-
πλέκεται οιασδήποτε µορφής εµπορική επιχείρηση, διότι ο νοών
νοείτω! Άρα λοιπόν αυτό είναι το επίµαχο άρθρο 4 που εµείς ως
Ελληνική Λύση διαφωνούσαµε από την αρχή. 

Να πάµε τώρα στο άρθρο 6.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και

Αθλητισµού): Το αλλάξαµε!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ωραία, υπάρχει λοιπόν, βελ-

τίωση σε αυτό, αλλά και πάλι σας είπα: Δεν έπρεπε καν να υπάρ-
χει καµµία επιχείρηση που σχετίζεται µε χρήµα για το
ερασιτεχνικό σωµατείο, δεν συνάδει ιδεολογικά µε τον αθλητι-
σµό, όπως και να το κάνουµε, κύριε Αυγενάκη. Αφήστε το ερασι-
τεχνικό σωµατείο ανεξάρτητο, αυτόφωτο, όχι ετερόφωτο. 

Μόνιµος µηχανισµός για την κρατική χρηµατοδότηση των οµο-
σπονδιών, αυτό ζητάµε, µε διαφανή κριτήρια, µε δίκαιη κατα-
νοµή. Δεν µπορούµε. Διαφωνούµε εδώ πέρα, µε τις κατά
παρέκκλιση προσλήψεις, µε τους χρηµατοδοτούµενους από το
κράτος φορείς, µε τις κλειστές κοινωνίες οµοσπονδιών. Γιατί
υπάρχουν και οι κλειστές κοινωνίες, υπάρχουν οι δελφίνοι -τι να
κάνουµε;- υπάρχουν οι φατρίες. Δεν είναι γνωστές αυτές οι πα-
ράγκες του αθλητισµού; Γνωστές είναι τώρα, µην κρυβόµαστε.
Από το ποδόσφαιρο να ξεκινήσουµε και πού να καταλήξουµε;
Όµως, ένας µηχανισµός µόνιµος. 

Έρχοµαι στο άρθρο 9. Η απορία µας είναι ποιος και πώς θα
ελέγχει το αν οι αλλοδαποί αθλητές είναι εγγεγραµµένοι σε
αθλητικό σωµατείο άλλης χώρας. Θα αρκούµαστε µόνο σε τυχόν
υπεύθυνες δηλώσεις τους; Αυτή η διάταξη του άρθρου 9 για
τους αλλοδαπούς είναι ανεφάρµοστη. Εδώ µπαίνουν ερωτήµατα.
Θα υπάρχει κάθε καρυδιάς καρύδι. Τι είναι, πού είναι εγγεγραµ-
µένος, θα υπογράφει µια υπεύθυνη δήλωση. Ε και; Τι έγινε µε
την υπεύθυνη δήλωση; Είµαστε σίγουροι γι’ αυτόν τον αλλο-
δαπό; Ξέρουµε τι συµφέροντα εξυπηρετεί;

Με όσα αποκαλύφθηκαν στην εξεταστική επιτροπή -δεν θα τα
πούµε όλα, θα σεβαστούµε το απόρρητο- η Ελληνική Λύση δι-
καιώνεται για πολλά, εµείς που κινδυνολογούσαµε, για το ισλα-
µικό τόξο, για περίεργα κράτη που δραστηριοποιούνταν εδώ. Κι
εδώ τώρα, λοιπόν, ελλοχεύει ο κίνδυνος: Ποιοι θα είναι αυτοί; Θα
υπογράφουν µία απλή υπεύθυνη δήλωση ότι είµαστε εκεί και εν-
τάξει; Τους πιστέψαµε; Για δείτε τα λίγο, είναι τα άρθρα 9 και 10. 

Σε ό,τι αφορά το άρθρο 12 «Προγράµµατα και εκδηλώσεις
άθλησης για όλους», εδώ δεν µπορεί ένας Υπουργός της Κυβέρ-
νησης να καθορίζει τους συναρµόδιους φορείς και τα κριτήρια
πιστοποίησης των φορέων. Να τα µας πάλι, στο ίδιο έργο θεα-
τές! Πάλι θέλετε κρεοντικά να δώσετε εξουσία στον κάθε
Υπουργό να αποφασίζει αυτός για όλους! Αυτό το έχουµε δει
πάµπολλες φορές σε νόµους που θέλετε να φέρετε ως πλειοψη-
φούσα παράταξη. Δεν γίνεται συγκέντρωση εξουσιών ως Κρέον-
τας να λειτουργεί ο Υπουργός, να αποφασίζει αυτός µόνος του.
Πάµε να αναπτύξουµε έναν κοινοβουλευτισµό δηµοκρατικό για
το ποιοι θα αποφασίζουν. 

Τώρα θα µου πείτε «πολλές γνώµες;»; Όχι, αλλά να υπάρχουν
δικλείδες ασφαλείας. Θα δίνετε πιστοποίηση σε φιλικούς προς
την κυβέρνηση φορείς. Και αυτό αφορά την εκάστοτε κυβέρ-
νηση, δεν αφορά µόνο τη γαλάζια παράταξη που κυβερνά, αλλά
όσες εξουσίες δώσετε σε ένα πρόσωπο τόσο αυτή η εξουσία αλ-
λοιώνει, µεταλλάσσει και το πρόσωπο και το σύστηµα. 

Πάµε τώρα στο άρθρο 14 -άλλο άρθρο και αυτό!- για τη διορ-
γάνωση δροµικών αθλητικών δραστηριοτήτων και από µη αθλη-
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τικούς φορείς. Όπα, όπα! Δηλαδή, τι θα µπορεί -για παράδειγµα-
να κάνει ο κ. Βιλιάρδος ή ο κ. Χήτας ή ο κ. Μυλωνάκης ή ο Αβδε-
λάς ή η κ. Αθανασίου ή η κ. Αλεξοπούλου ή η κ. Ασηµακοπούλου;
Να κάνουν µια εταιρεία µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα -κύριε Βι-
λιάρδο, που τα ξέρετε τα οικονοµικά και ξέρετε ότι αυτές οι εται-
ρείες µπορούν στα βιβλία τους να κρατούν και µέχρι 1
εκατοµµυριάκι- και να κάνουν έναν πολύ ωραίο αγώνα. Πόσων
χιλιοµέτρων θέλετε; Στο δάσος, στον κάµπο; Θα έρχεστε σε
επαφή εκεί και σε συνεργασία µε τους ΟΤΑ θα κάνετε αθλητικές
δραστηριότητες -πάρα πολύ ωραία!-, χωρίς να χρειάζεται η έγ-
κριση της οµοσπονδίας. 

Μιλήστε στο κινητό, κύριε Υπουργέ, συνεννοηθείτε µε το
Υπουργείο σας τι θα κάνετε.

Όµως το θέµα είναι άλλο. Δηλαδή θα έχουµε και δέκα χορη-
γούς από πίσω, χωρίς αυτό να δίνει ασφάλεια στη διοργάνωση.
Προσέξτε. Διότι, για παράδειγµα, θα κάνετε εσείς, κύριε Χήτα,
τον αγώνα, αλλά δεν χρειάζεται ασφάλεια, να ξέρετε. Μπορείτε
να τον κάνετε έτσι και θα το κάνουµε survivor, όποιος επιβιώσει,
επιβίωσε. 

Δεν γίνονται αυτά τα πράγµατα! Δηλαδή παραγκωνίζουµε µία
ολόκληρη οµοσπονδία, ένα θεσµικό όργανο, εγκεκριµένο αν θέ-
λετε και από παγκόσµιο οργανισµό για να κάνουµε ένα αθλητικό
γεγονός; Και ποιος εγγυάται για την ασφάλεια του χώρου. Διότι
πολλά έχουν συµβεί στο παρελθόν. 

Τώρα να πάµε λίγο έτσι και στο άρθρο 16. Δεν πρέπει να εισά-
γονται ρυθµίσεις που συγκεκριµένα εξυπηρετούν αθλητικές ανώ-
νυµες εταιρείες. Δεν πρέπει να εισάγονται ρυθµίσεις που
τιµωρούν άλλες αθλητικές ανώνυµες εταιρείες, µε κοµµατικά κρι-
τήρια -εµείς αυτό βλέπουµε στο άρθρο 16. Το παρόν άρθρο γίνε-
ται πιο αυστηρό, καθώς για τη χορήγηση -λέει- πιστοποιητικού
απαιτείται και υπεύθυνη δήλωση ότι δεν συντρέχει κώλυµα. Με
υπεύθυνες δηλώσεις, ξέρετε, δεν επιλύεται όλη αυτή η κατά-
σταση. 

Να πάµε στο «ΧΙΛΩΝ»; Εδώ δεν έχουµε πειστεί. Θέλει περισ-
σότερα κριτήρια, µεγαλύτερη δικλίδα ασφαλείας για τη βελτι-
στοποίηση των διαδικασιών για την ετήσια τακτική επιχορήγηση
των οµοσπονδιών από τη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού. Δεν
πειθόµεθα πάνω σε αυτό.

Στο άρθρο 22 το είδατε αυτό, κύριε Υπουργέ, µε τα δύο χρό-
νια; Μου είπατε στην επιτροπή ότι θα το δείτε στην αρχή και µου
είπατε ότι δεν υπάρχουν τέτοια αθλήµατα. Το είδατε; 

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Το είδα. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Το είδατε. Θα δείτε και αυτό
το θέµα που σας κάνουµε πρόταση ως Ελληνική Λύση; Για τη διε-
τία λέω. 

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Μα δεν υπάρχει κανένα τέτοιο ζήτηµα! 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Δεν υπάρχει; Το έχετε δει, το
έχετε ψάξει; Ωραία. 

Γιατί εµείς τι είπαµε. Απέναντι στην COVID και σε όλο αυτό µε
την υγειονοµική κρίση να δινόταν η δυνατότητα και σε ανθρώ-
πους οι οποίοι αγωνίζονται όχι ανά έτος, αλλά ανά διετία. Λέει ο
Υπουργός, µετά την πρόταση που έχουµε κάνει ως Ελληνική
Λύση, ότι το έχει ψάξει, ότι δεν υπάρχουν τέτοια αθλήµατα, αλλά,
αν υπάρχουν, παρακαλώ λίγο να το δείτε, διότι κάποιοι θα αδι-
κηθούν. 

Επανέρχοµαι στο άρθρο 4, διότι εδώ -για να θυµίσουµε-
υπήρχε ο ν.2725/1999. Τι έλεγε, λοιπόν, αυτός ο νόµος; «Απαγο-
ρεύεται η συστέγαση αθλητικού σωµατείου και εµπορικής επι-
χείρησης. Αθλητικό σωµατείο, το οποίο έχει συσταθεί µε
πρωτοβουλία ιδιωτικού εκπαιδευτικού οργανισµού ή εργασιακού
χώρου και φέρει την επωνυµία τους, δύναται να συστεγάζει την
έδρα αυτών».

Στην προγενέστερη µορφή του άρθρου 8 του ν.2725/1999 η
απόφαση της αθλητικής αναγνώρισης ανακαλείται, αν διαπιστω-
θεί ότι το σωµατείο συστεγάζεται µε εµπορική επιχείρηση ή υπο-
κρύπτεται άσκηση εµπορικής δραστηριότητας από τη λειτουργία
του σωµατείου ή το σωµατείο δεν επιδεικνύει την αθλητική δρα-
στηριότητα που προβλέπεται από το καταστατικό της αθλητικής
ένωσης. Γιατί το λέµε αυτό εµείς; Διότι αυτό δεν το βγάζουµε

εµείς από το µυαλό µας ως Ελληνική Λύση για να σας το πούµε.
Το είχε προβλέψει ο νοµοθέτης.

Ο νοµοθέτης τι έκανε µε τον ν.2725/1999; Ακριβώς ήθελε να
προστατέψει αυτό το οποίο και εµείς, κύριε Υπουργέ µου, κύριε
Αυγενάκη, σας είπαµε, κάνατε τη διόρθωση, διότι είναι φανερό
ότι µπορεί να υπάρξει οικονοµική συναλλαγή. Και µπορεί να
υπάρξει -αν θέλετε- αυτή η εκµετάλλευση εµπορικού χαρακτήρα
του ερασιτεχνικού σωµατείου από µία εµπορική επιχείρηση. Αυτό
προέβλεπε τότε ο νοµοθέτης, δεν το νοµοθέτησε έτσι στο ακέ-
ραιο.

Τώρα, για την κατάργηση όλων των εξαιρέσεων ανά αθλήµατα
διαφωνούµε, διότι µην βάζετε εκεί ηλικιακό κριτήριο. Το έχετε
ξανακάνει αυτό. Αυτό το έχετε ξανακάνει µε το ηλικιακό κριτήριο.
Δεν µου αρέσει η φράση «ηλικιακό κριτήριο», µπορεί να είναι ρα-
τσιστικό το ηλικιακό, δώστε φτερά να συµµετέχουν όλοι. Αν
έχουν τη δυνατότητα να είναι ενεργά κύτταρα, θα τους βάλουµε
εµείς ηλικιακό όριο να είναι και µέλη των σωµατείων;

Άρα, λοιπόν, να είναι ανεξαρτήτου ηλικίας, να µετέχουν στο
διοικητικό συµβούλιο και στα άλλα όργανα, εφ’ όσον δεν είναι εν
ενεργεία αθλητές. Γιατί να τους κόψουµε εµείς τα φτερά πάνω
σε αυτό το θέµα;

Υπάρχουν και άλλα ζητήµατα -τα έχουµε πει- και για τα γυµνα-
στήρια για τα οποία θέλουµε µεγαλύτερη ασφάλεια, είναι το
άρθρο 9, διότι πολλά έχουν συµβεί, όπως γενικότερα και µε την
ασφάλεια των αθλητών. Δυστυχώς, έχουµε θανάτους κυρίως σε
ερασιτεχνικό ποδόσφαιρο αλλά και όχι µόνο, όπου πρέπει να
δούµε επιτέλους τι θα κάνουµε. Θα έχουµε µια ειδική εκπαίδευση
για την ΚΑΡΠΑ από υπαλλήλους; Εγώ έχω περάσει από τµήµα
διάσωσης και σε ιδιωτική κλινική πριν από λίγα χρόνια και γίνον-
ταν συνέχεια µαθήµατα. Θα είναι το αντικείµενό τους, διότι αν
έχεις µία επικίνδυνη κατάσταση και σε ένα γυµναστήριο, σε έναν
αγώνα δρόµου, όπου εσείς θέλετε να υπερκεράσετε κάποια γρα-
φειοκρατικά εµπόδια ενδεχοµένως -εγώ το αντιλαµβάνοµαι-
αλλά πρέπει πρωτίστως να έχουµε την ασφάλεια του αθλητή.
Έχουµε ανθρώπους που έχασαν µε αδόκητο τρόπο τη ζωή τους
και πρέπει να µην επαναληφθούν τέτοια γεγονότα.

Εν κατακλείδι, έχουµε το µεγάλο πρόβληµα µε τη Super
League 2. Εσείς κάνατε µία πρόταση.

Κοιτάξτε, κύριε Υπουργέ, να πάτε σε έναν διάλογο, να βρείτε
έναν δίαυλο, έναν κώδικα επικοινωνίας, να δούµε τι θα κάνουµε,
διότι πίσω από αυτό το πρωτάθληµα, το οποίο καλά ξεκίνησε
αλλά δεν ξέρω πού θα καταλήξει, υπάρχουν άνθρωποι που τρώνε
ψωµί και έχουν µεροκάµατο γύρω από αυτό -πέρα από τον
κόσµο που διψάει για να µπορεί να αναβαθµιστεί και η επαρχία-
και δείτε τι θα κάνετε µε τα χρήµατα που είχατε υποσχεθεί, διότι
δεν παίρνουν ούτε το 1/3. Άντε να παίρνουν και λίγο κατιτίς πα-
ραπάνω! Και επειδή δεν έχουν εµπιστοσύνη, εσείς τους λέτε «ξε-
κινήστε και θα τα βρούµε!», αυτοί λένε «αν δεν τα βρούµε, δεν
ξεκινάµε». Δείτε, τέλος πάντων, να τα βρείτε για να δούµε τι θα
κάνουµε και µε αυτό το πρωτάθληµα.

Σήµερα είναι η απελευθέρωση της Νιγρίτας στη Βισαλτία,
στην εκλογική µου περιφέρεια στις Σέρρες, να µην ξεχνάµε και
την ιστορία µας, γιατί έτσι η Μακεδονία έµεινε Ελλάδα. Να είστε
καλά και χρόνια πολλά στη Νιγρίτα και σε όλη την περιοχή της
Βισαλτίας!

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας πα-
ρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού ενηµερώθηκαν
για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λει-
τουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθου-
σας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», δεκαοκτώ µαθήτριες και
µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 2ο Γυµνάσιο Κη-
φισιάς (δεύτερο τµήµα).

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας εύχεται καλή πρόοδο!
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα έχει η ειδική αγορήτρια του ΜέΡΑ25 και Αντι-
πρόεδρος της Βουλής, η κ. Σοφία Σακοράφα.

ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευχαρι-
στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
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Να καλωσορίσω και εγώ τα παιδιά, τους φίλους µας από την
Κηφισιά!

Κύριε Πρόεδρε, έχουµε µπροστά µας το έβδοµο κατά σειρά
νοµοσχέδιο της Κυβέρνησης για τον αθλητισµό. Μέχρι τώρα έξι
νόµοι, διακόσια ογδόντα εννέα νέα άρθρα, πάνω από χίλιες νέες
ρυθµίσεις στην αθλητική νοµοθεσία, χωρίς να µετρήσουµε και
τις κατά καιρούς τροπολογίες σε άλλα νοµοσχέδια. Και για αυτά
επαίρεται ο κύριος Υπουργός.

Το ζήτηµα, όµως, είναι αν αυτή η επίδοση αποτελεί απλώς
αποτύπωση µεταρρυθµιστικού ζήλου ή είναι µία ακραία περί-
πτωση νοµοθετικής κοπτοραπτικής, µία πρακτική εναλλασσόµε-
νης και ρευστής πολυνοµίας, που είναι φαινόµενο οπωσδήποτε
απευκταίο για ένα κράτος δικαίου.

Αυτό το νοµοσχέδιο προσπαθεί πάλι µε αποσπασµατικό τρόπο
να διορθώσει κενά και ελλείψεις της νοµοθεσίας, επίσης, όµως
και να προωθήσει την πολύ συγκεκριµένη σε αυτόν τον τοµέα κυ-
βερνητική πολιτική ακόµα και επανατροποποιώντας πρόσφατες
ρυθµίσεις.

Εδώ µετράµε είκοσι δύο ειδικές τροποποιητικές διατάξεις.
Άλλες από αυτές ανταποκρίνονται σε πραγµατικές ανάγκες που
προέκυψαν από έκτακτες περιστάσεις, όπως η πανδηµία ή ο πό-
λεµος στην Ουκρανία, άλλες έρχονται τώρα να καλύψουν κενά
επειδή απλώς ήταν ατελής η αρχική νοµοθέτηση. Όλα αυτά τα
κενά, οι παραλείψεις και τα λάθη δεν θα υπήρχαν, εάν υπήρχε
διάλογος µε την αθλητική κοινότητα πριν την αρχική νοµοθέ-
τηση.

Και η τρίτη κατηγορία αφορά σε προσθετικές παρεµβάσεις µε
βάση τη νοµοθετική αντίληψη µε την οποία η Κυβέρνηση και ο
κύριος Υφυπουργός αντιµετωπίζουν τον αθλητισµό.

Εξάλλου και σε αυτό το νοµοσχέδιο αποτυπώνεται πλήρως η
συγκεντρωτική και αυταρχική κυβερνητική λογική. Όπου ο νόµος
δεν εξαντλεί το θέµα, όλη η παραπέρα διαδικασία ανατίθεται
πάντα στην απόλυτη ευχέρεια του Υφυπουργού Αθλητισµού, του
εκάστοτε, βεβαίως, Υφυπουργού.

Δεν θα µπούµε στη διαδικασία να αντικρούσουµε ή να επιφυ-
λαχθούµε για διατάξεις που έρχονται να αντιµετωπίσουν τις συ-
νέπειες έκτακτων περιστάσεων στην αθλητική δραστηριότητα.
Είπα και στην επιτροπή για τις θετικές διατάξεις των άρθρων 22
και 23 που αντιµετωπίζουν το κενό αθλητικών διοργανώσεων
κατά την περίοδο της πανδηµίας.

Επίσης θετικοί είµαστε και για τα άρθρα 8, 10, 11, 13 και 24
για τη θέρµανση κολυµβητικών δεξαµενών µε πετρέλαιο θέρµαν-
σης, που πάντως έρχεται πάρα πολύ αργά. Το έχουν επισηµάνει
και άλλοι συνάδελφοι.

Ας δούµε, όµως, τώρα τα άρθρα που έχουν προβληµατικό πε-
ριεχόµενο είτε λόγω ατελούς πάλι αντιµετώπισης είτε λόγω κά-
ποιων σκοπιµοτήτων.

Στο άρθρο 4 διαβάζουµε στην αιτιολογική έκθεση ότι επιβάλλε-
ται µία νέα ρύθµιση για να αντιµετωπιστεί το ζήτηµα που δηµιουρ-
γεί η συχνή συστέγαση σωµατείων µε αθλητικές εγκαταστάσεις
µε εµπορικές, ανεξάρτητες αυτών εµπορικές επιχειρήσεις, ιδίως
-λέει- κυλικεία, αναψυκτήρια κ.λπ.. Και µε αυτό το εφαλτήριο φέρ-
νετε µία διάταξη που απελευθερώνει πλήρως τη συστέγαση σω-
µατείων µε εµπορικές επιχειρήσεις. Αφού είναι τόσο συγκεκριµένη
και εµπεριστατωµένη η αιτιολογία, γιατί δεν ακολουθείται και στη
διατύπωση της διάταξης;

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Το αλλάξαµε!

ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Καταθέ-
σαµε συγκεκριµένη πρόταση, κύριε Υπουργέ -εσείς µπορεί να
αλλάξατε κάτι- και αντίστοιχη τροπολογία µε βάση ακριβώς τη
δική σας αιτιολογία και προτείνουµε την εξής διατύπωση για το
άρθρο 4: Λέµε «επιτρέπεται η συστέγαση αθλητικού σωµατείου
µε εµπορική επιχείρηση µόνο σε αθλητικές εγκαταστάσεις και µε
την αναγκαία προϋπόθεση ότι η επιχείρηση λειτουργεί αποκλει-
στικά µε αντικείµενο που αφορά στην εξυπηρέτηση των αναγκών
λειτουργίας της συγκεκριµένης αθλητικής εγκατάστασης». Έτσι
καλύπτεται απόλυτα η αιτιολόγηση της ρύθµισης, χωρίς να εξα-
κοντίζεται στην από κάθε άποψη προβληµατική αλλά και ύποπτη
πλήρη απελευθέρωση του πλαισίου.

Σας καλούµε να την κάνετε δεκτή έτσι όπως σας την είπα,

κύριε Υπουργέ, και προφανώς πρέπει να την κάνετε, εάν εννοείτε
αυτό που είπατε και αυτό που γράφετε. Εάν δεν το κάνετε, τότε
όχι µόνο θα αποδείξετε πως θέλετε να εξυπηρετήσετε άλλες
σκοπιµότητες, αλλά και ότι η αιτιολογική έκθεση χρησιµοποιείται
εντελώς προσχηµατικά για να αποκρύψει τη βούληση του Υπουρ-
γείου, δηλαδή να εξαπατήσει τη Βουλή και κάθε Βουλευτή ξεχω-
ριστά.

Η απελευθέρωση της συστέγασης αθλητικού σωµατείου µε
οποιαδήποτε εµπορική επιχείρηση είναι πολλαπλά επικίνδυνη και
οπωσδήποτε απαράδεκτη, όχι µόνο γιατί θα αλλοιώνει τη δράση,
την παρουσία και την όλη εικόνα των αθλητικών σωµατείων που
µπορεί να χρησιµοποιούνται και απλώς σαν προµετωπίδα του εµ-
πορίου, αλλά και γιατί δηµιουργεί σοβαρό πρόβληµα αθέµιτου
ανταγωνισµού για τις οµοειδείς επιχειρήσεις. Η συστεγαζόµενη
θα έχει το αθέµιτο προνόµιο της προσέλκυσης πελατείας µε
βάση τη σωµατειακή λειτουργία και δραστηριότητα.

Όσον αφορά στο άρθρο 5 που αφορά στις επιτροπές δεοντο-
λογίας στις αθλητικές οµοσπονδίες, εδώ υπάρχει ένα πραγµα-
τικό πρόβληµα στελέχωσης που, όµως, το αντιµετωπίζετε
πρόχειρα. Χρειάζεται ένα σαφές και ολοκληρωµένο σύστηµα σε
συνεννόηση µε τις οµοσπονδίες και όχι αντανακλαστικές και ελ-
λιπείς προβλέψεις. Δεν είναι αξιόπιστο ένα θεσµικό πλαίσιο που
εξαντλείται στη φράση «πρόσωπα εγνωσµένου κύρους ή εµπει-
ρίας σε θέµατα αθλητισµού ή απονοµής δικαιοδοτικού έργου».
Έτσι δηµιουργούµε πολύ περισσότερα προβλήµατα και, επειδή
µιλάµε για επιτροπές δεοντολογίας, αυτό είναι και πολύ επικίν-
δυνο. 

Ερχόµαστε στο άρθρο 6. Εδώ προστίθεται στην τακτική επι-
χορήγηση και η χρηµατοδότηση από το ποσοστό των εσόδων
από τη φορολογία κερδών και τυχερά παίγνια. Εδώ έχουµε το
βασικό πρόβληµα, το οποίο και θα επαναλαµβάνω χωρίς να κου-
ράζοµαι, όσο δεν κουράζεστε κι εσείς να το διαψεύδετε εντελώς
αβάσιµα. 

Το µόνο θεσµοθετηµένο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στον
νόµο είναι το ποσοστό του φόρου. Αντίθετα, το ποσοστό από
αυτά τα έσοδα που θα αποδοθεί στον αθλητισµό δεν είναι θε-
σµοθετηµένο ούτε σαν ελάχιστο όριο ποσού ούτε σαν ελάχιστο
όριο ποσοστού. Ο ίδιος ο ν.4764/2020 στο άρθρο 79 προβλέπει
µόνο ότι µε την κοινή υπουργική απόφαση -διαβάζω επί λέξει-
«καθορίζονται οι δικαιούχοι, ο τρόπος κατανοµής και κάθε άλλη
αναγκαία λεπτοµέρεια». Καθορίζονται, λοιπόν, ακόµα και οι δι-
καιούχοι µε την κοινή υπουργική απόφαση και προφανώς στις
λεπτοµέρειες ανήκει και το ποσό της χρηµατοδότησης. 

Το ύψος της χρηµατοδότησης, λοιπόν, επαφίεται απολύτως
στη διακριτική ευχέρεια, στην πρόθεση, στη διάθεση και τη συ-
νεννόηση των Υπουργών Οικονοµικών και Αθλητισµού, για να εί-
µαστε ξεκάθαροι, χωρίς κανένα περιορισµό από νοµοθετικά όρια
και κριτήρια. Μόνοι τους καθαρίζουν και τα ποσοστά, αλλά και
τα ποσά για τους δικαιούχους και τους δικαιούχους, αλλά και την
κατανοµή.

Σε κάθε περίπτωση, η διάταξη είναι προβληµατική, κυρίως ως
προς τα εξής: Με βάση τα στοιχεία του απολογισµού, δηλαδή
στις 31 Δεκεµβρίου κάθε έτους, θα καθορίζεται το καθεστώς
προσλήψεων για το αµέσως επόµενο έτος. Με αυτόν τον τρόπο,
δηλαδή, κανείς δεν µπορεί να µιλάει για σοβαρό προγραµµατι-
σµό σε οποιαδήποτε αθλητική οµοσπονδία. Επίσης, µε αυτή την
πρόβλεψη µπορεί από χρόνο σε χρόνο να αλλάζει το ισχύον κα-
θεστώς στις οµοσπονδίες. 

Για να δούµε, λοιπόν, τι ακριβώς προβλέπεται εδώ. Φέτος η
οµοσπονδία ανήκει στο σύστηµα ΑΣΕΠ, µε βάση τα στοιχεία της
31ης Δεκεµβρίου του περασµένου χρόνου. Θα ξεκινήσει, λοιπόν,
η χρονοβόρα γνωστή διαδικασία για να γίνουν οι προσλήψεις,
ενώ από 1η Ιανουαρίου του επόµενου έτους θα µπορεί να προσ-
λαµβάνει εκτός ΑΣΕΠ. Εδώ, λοιπόν, θα έπρεπε να προβλέπεται,
τουλάχιστον, µία σειρά συνεχόµενων χρήσεων που να καθορίζει
το καθεστώς και η αλλαγή να επέρχεται µετά από έναν χρόνο,
έτσι ώστε να µπορεί να υπάρχει σοβαρός προγραµµατισµός µε
αντικειµενικά δεδοµένα και κριτήρια. Το προτείναµε παρά τις
υπόλοιπες διαφωνίες µας, αλλά δεν έχουµε πάρει απάντηση.

Όµως, πριν από όλα αυτά, υπάρχει και ένα εντελώς βασικό και
ουσιαστικό ερώτηµα: Σε ποιο ποσοστό τακτικής επιχορήγησης
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θα προστίθεται το ποσό του «Στοιχήµατος», κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι; Το γνωρίζετε εσείς; Γιατί εµείς δεν το γνωρίζουµε. Ο
νόµος προβλέπει ότι οι οµοσπονδίες καταθέτουν υποχρεωτικά
τους προϋπολογισµούς τους µέχρι 31 Οκτωβρίου κάθε χρόνου
και η Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού ανακοινώνει το ύψος των
επιχορηγήσεων έως το τέλος Ιανουαρίου κάθε χρόνου. Ας ξεπε-
ράσουµε το ότι δεν είναι λογικό να καταθέτουν προϋπολογισµό
από τον Οκτώβριο οµοσπονδίες που έχουν σηµαντικές και µεγά-
λες διοργανώσεις τους δύο τελευταίους µήνες του χρόνου. 

Θα µιλήσω µε ένα παράδειγµα που µπορείτε να το προβλέ-
ψετε. Για τον ΣΕΓΑΣ, που καταθέτει πάντα εµπρόθεσµα τους
προϋπολογισµούς του. Η επιχορήγηση το 2020 ανακοινώθηκε
αντί για τον Ιανουάριο τέλη Μαΐου, ενώ ο προϋπολογισµός εγ-
κρίθηκε στις 25 Σεπτεµβρίου του 2020, σχεδόν έναν χρόνο µετά
την υποβολή του. Το 2021 η επιχορήγηση ανακοινώθηκε επίσης
Μάιο. Ο προϋπολογισµός εγκρίθηκε στις 4 Οκτωβρίου του 2021,
πάλι σχεδόν έναν χρόνο µετά από την υποβολή του. Το 2022 η
επιχορήγηση ανακοινώθηκε τον µήνα Ιούλιο και ο προϋπολογι-
σµός εγκρίθηκε στις 22 Νοεµβρίου του 2022, πάλι έναν χρόνο
µετά από την υποβολή του.

Σας καταθέτω όλα αυτά τα στοιχεία στα Πρακτικά και µάλιστα,
αναλυτικά, κύριε Υπουργέ, για να τα διαβάσουν και οι συνάδελ-
φοί µας. 

(Στο σηµείο αυτό η Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Σοφία Σα-
κοράφα καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Η υποχρέωση, λοιπόν, για ανακοίνωση της επιχορήγησης τον
Ιανουάριο είναι ένα κενό γράµµα. Η οµοσπονδία δουλεύει σχε-
δόν τον µισό χρόνο ή και παραπάνω χωρίς καµµία εικόνα για την
επιχορήγηση, ενώ ξέρετε καλύτερα από τον καθένα ότι είναι κρί-
σιµη για τη λειτουργία όλων των οµοσπονδιών.

Και έρχοµαι σε ένα τελευταίο ερώτηµα: Πώς θα χαρακτηρίζατε
εσείς, κύριε Υπουργέ, αυτή την κατ’ εξακολούθηση παραβίαση
των υποχρεώσεων εκ µέρους της πολιτείας και εκ µέρους του
Υπουργείου; Πάντως, όταν εσείς µιλάτε για πολίτες ή για υφι-
σταµένους, την παραβίαση νόµιµης υποχρέωσης τη λέτε «παρα-
νοµία». Εδώ ποιος έχει ευθύνη γι’ αυτή την κατά συρροή
παρανοµία; Μπορείτε να µου πείτε; Δεν βλέπουµε εδώ να έχετε
την άνεση να προβλέπετε κυρώσεις για τον Υπουργό όπως την
αυτοδίκαιη έκπτωση που προβλέπετε αλλού. Θα το δούµε αυτό
στη συνέχεια.

Έρχοµαι τώρα στα άρθρα 7 και 8. Ειδικά για τις νησιωτικές πε-
ριοχές υπάρχει ένα πραγµατικό πρόβληµα που το αντιµετωπίζετε
µε λάθος τρόπο. Η λύση δεν είναι η µέθοδος του Προκρούστη,
δεν είναι η υποβάθµιση των σωµατείων και των προπονητών που
θα δουλεύουν µε τρίµηνη σύµβαση και µηνιαίες απολαβές των
150 ευρώ. Το ίδιο το Υπουργείο είχε θέσει ως προϋπόθεση ανα-
γνώρισης τις εξάµηνες συµβάσεις µε ελάχιστο ποσό τα 250 ευρώ
τον µήνα. Όµως, και αυτό το καταστρατηγείτε λίγο µετά από τη
θέσπισή του. 

Η πραγµατική λύση, λοιπόν, θα ήταν η θεσµοθέτηση της ενί-
σχυσης των ευάλωτων σωµατείων και νησιωτικών και ορεινών πε-
ριοχών, αλλά και των προπονητών από την ίδια την πολιτεία. Θα
έπρεπε να έχετε φέρει διάταξη που να εξασφαλίζει την κάλυψη
της διαφοράς µέχρι την εύλογη κατά περίπτωση αµοιβή, παρα-
δείγµατος χάριν, από τη φορολογία των κερδών από τα τυχερά
παίγνια. Ούτε γι’ αυτή την ελάχιστη διαφορά δεν θέλετε να θε-
σµοθετήσετε δέσµευση και να έχετε µία κοινή υπουργική από-
φαση, όπως λέγαµε πριν.

Έρχοµαι στο άρθρο 14 που αφορά στη διοργάνωση των δρο-
µικών αθλητικών δραστηριοτήτων από τους µη αθλητικούς φο-
ρείς, τους οποίους θεσµοθετείτε για την ανάπτυξη, όπως είπατε
στην επιτροπή, του δροµικού κινήµατος περαιτέρω, λες και η
οµοσπονδία που έχει την ευθύνη αυτών των δροµικών αγωνισµά-
των και γενικώς των αγώνων δεν έχει τη δυνατότητα, τις προϋπο-
θέσεις και φυσικά, την εµπειρία να αναπτύξει ακόµη παραπέρα
όλο αυτό το αθλητικό κίνηµα. 

Εκφράσαµε και στην επιτροπή την πλήρη αντίθεση και τη δια-
φωνία µας γι’ αυτή την τροποποίηση. Ποιος θα κάνει τον έλεγχο

για τους όρους και τις συνθήκες διεξαγωγής και ασφάλειας των
αγώνων; Το νοµοσχέδιο δίνει µία µόνο απάντηση. Κανείς ή του-
λάχιστον κανείς µε εχέγγυα γνώσης και τεχνογνωσίας. Σε κάθε
περίπτωση, επαναφέρουµε ότι είναι κρίσιµη και ουσιώδης η πα-
ράλειψη να µην περιλαµβάνεται στη διάταξη το αγωνιστικό πρό-
γραµµα της οικείας παγκόσµιας οµοσπονδίας. 

Υπάρχουν, κύριοι συνάδελφοι, αγωνίσµατα, όπως το µίλι, τα
πέντε και δέκα χιλιόµετρα ανοικτού δρόµου, που εντάσσονται
στο επίσηµο αγωνιστικό πρόγραµµα της παγκόσµιας οµοσπον-
δίας. Δεν θα µιλήσω εδώ για το ranking, οι συνάδελφοι το ξέ-
ρουν. Για τη διεξαγωγή τέτοιων αγώνων δεν επιτρέπεται αίτηση
διεξαγωγής ούτε και από αθλητικό σωµατείο µεµονωµένα, µόνο
µέσω της οικείας οµοσπονδίας. Είναι, λοιπόν, δυνατόν η Ελλάδα
να επιτρέπει τη διεξαγωγή τους σε εξωαθλητικούς φορείς; 

Και έρχοµαι στο άρθρο 18, που αφορά στις συνέπειες µη ει-
σαγωγής στοιχείων στο µητρώο φορέων της Γενικής Γραµµα-
τείας Αθλητισµού. Το ένα ζήτηµα αφορά στις προθεσµίες.
Δηλώσατε στην επιτροπή ότι το επανεξετάζετε. Το άλλο είναι η
κύρωση που προβλέπεται, η οποία υπερβαίνει κάθε όριο εύλογης
ποινής. Η έκπτωση του διοικητικού συµβουλίου και µάλιστα, αυ-
τοδίκαια δεν είναι απλώς αυστηρή ποινή. Είναι κύρωση πέρα από
κάθε θεµιτή αναλογικότητα. Δυστυχώς, φαίνεται και πάλι ότι η
διάταξη τίθεται για άλλο σκοπό και όχι γι’ αυτόν που παρουσιά-
ζετε. Θυµίζω ότι υπάρχουν ήδη αυστηρές συνέπειες για µία τέ-
τοια παράλειψη. Ο αθλητικός φορέας, το σωµατείο ή η ένωση,
παραδείγµατος χάριν, που δεν έχει εισάγει ή επικαιροποιήσει τα
στοιχεία του, πρώτον, δεν µπορεί να συµµετέχει σε αγώνες, δεύ-
τερον, του αφαιρείται η ειδική αθλητική αναγνώριση και τρίτον,
δεν µπορεί να κάνει χρήση δηµόσιων και δηµοτικών αθλητικών
εγκαταστάσεων.

Τι σηµαίνει, λοιπόν, στην πράξη η αυτοδίκαιη έκπτωση του δι-
οικητικού συµβουλίου; Ότι µε βάση τον νόµο πρέπει να ακολου-
θηθεί δικαστική διαδικασία για ορισµό προσωρινής διοίκησης,
προκήρυξη και διενέργεια εκλογών για νέο διοικητικό συµβούλιο
κ.λπ., κ.λπ. µε όλα τα προβλήµατα που µπορεί να δηµιουργήσει
αυτή η διαδικασία και στις αθλητικές ενώσεις και στο σωµατείο
και σε όλους. 

Δηλαδή, το σωµατείο -για να τα πω και λίγο πιο αναλυτικά-
οπωσδήποτε θα υπολειτουργεί για ένα πολύ µεγάλο χρονικό διά-
στηµα, η οικονοµική επιβάρυνση γι’ αυτή τη διαδικασία θα είναι
πάρα πολύ µεγάλη και θα επέλθει -µε βεβαιότητα- και διαρροή
του δυναµικού του. Για κάποια σωµατεία µία τέτοια δοκιµασία θα
οδηγήσει σε αναστολή ή ακόµα και σε παύση της λειτουργίας
τους. Αλήθεια, αυτό είναι που θέλουµε ή που πρέπει να θεσπί-
σουµε; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Αντιπροέδρου)

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα λίγο την ανοχή σας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Οπωσδήποτε.
ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Η πρό-

τασή µας, για την οποία πάλι δεν λάβαµε απάντηση, στηρίζεται
σε όλα τα παραπάνω δεδοµένα και αφού υπάρχουν όλες οι πα-
ραπάνω συνέπειες, λέει, να διαγραφεί το δεύτερο εδάφιο και να
διαµορφωθεί ως εξής: «Η εισαγωγή και επικαιροποίηση των στοι-
χείων γίνεται µε πρωτοβουλία και ευθύνη του κάθε φορέα».

Ερχόµαστε τώρα στο άρθρο 21, για το σύστηµα αξιολόγησης
αθλητικών οµοσπονδιών «ΧΙΛΩΝ», για το οποίο έχουν ειπωθεί
τόσα πολλά. 

Ξεκαθαρίζω από την αρχή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για
να µην υπάρξουν παρεξηγήσεις, ότι είµαστε υπέρ της θεσµοθέ-
τησης συστήµατος αξιολόγησης. 

Σας ρώτησα, όµως, κύριε Υπουργέ, και στην επιτροπή τι ακρι-
βώς νοµοθετούµε εδώ. Έναν τίτλο; Ένα σύστηµα αξιολόγησης
µόνο ως τίτλο και µε εντελώς άγνωστο και απροσδιόριστο περιε-
χόµενο το οποίο µπορεί και να µεταβάλλεται, να τροποποιείται
οποτεδήποτε και αενάως κατά βούληση και ανέλεγκτα; Υπάρχει
κάπου ήδη θεσµοθετηµένο το περιεχόµενο του «Χίλωνα», ώστε
να µπορεί ο νοµοθέτης να προβλέπει την εφαρµογή του και να
παραπέµπει σε αυτό;

Έχετε µόνο στο άρθρο 25 την εξουσιοδοτική διάταξη. Πάλι και
εδώ βλέπουµε το συγκεντρωτικό µοντέλο. Στην απόλυτη υπουρ-
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γική αρµοδιότητα, λοιπόν, και χωρίς καµµία διαδικασία διαβού-
λευσης µε τις οµοσπονδίες και οι επιµέρους δείκτες. Μιλάω για
τους επιµέρους δείκτες -όχι για το ποιους αγώνες θα βάλουµε
µέσα και ποιες επιτυχίες έχουν οι αθλητές µας και οι οµοσπον-
δίες για να µπορέσουν να αξιολογηθούν- και τη βαρύτητα των
κριτηρίων. Και όλα αυτά χωρίς όρια διακύµανσης. Αλλά και όλη
η διαδικασία αξιολόγησης των αθλητικών οµοσπονδιών. Και µά-
λιστα, χωρίς κανένα χρονικό όριο ελάχιστης ισχύος. 

Είναι ένα πλαίσιο που µπορεί να τροποποιείται κατά βούληση
και οποτεδήποτε. Δηλαδή, θέλετε να νοµοθετήσετε ένα σύστηµα
ρευστής κυβερνητικής αυθαιρεσίας. Θα θυµίσω, κύριε Υπουργέ,
µόνο δύο έννοιες: κράτος δικαίου και χρηστή διοίκηση. Δεν µπο-
ρεί να είναι ψιλά γράµµατα γι’ αυτή την Κυβέρνηση. 

Θα επαναλάβω και κάτι ακόµα: Η έκθεση του Γενικού Λογιστη-
ρίου του Κράτους προβλέπει ότι από τις διατάξεις για τον «Χί-
λωνα» προκύπτει ενδεχόµενη εξοικονόµηση δαπάνης σε
περίπτωση καταβολής µικρότερου ύψους επιχορήγησης προς
τις οµοσπονδίες. Από πού, λοιπόν, βγαίνει το συµπέρασµα από
αυτές τις διατάξεις ότι µπορεί µόνο να προκύψει µείωση των επι-
χορηγήσεων και επ’ ουδενί αύξηση; Υποτίθεται ότι ο «ΧΙΛΩΝ» δεν
επεµβαίνει και δεν επηρεάζει το συνολικό ύψος της επιχορήγη-
σης, ότι αφορά αποκλειστικά και µόνο στον τρόπο κατανοµής
της επιχορήγησης µεταξύ των οµοσπονδιών. Φαίνεται ότι και
πάλι πίσω από τα έγγραφα καλύπτεται η σκληρή πραγµατικό-
τητα, ένα κυβερνητικό σχέδιο για εξοικονόµηση δαπάνης µε τη
µείωση του ποσού των επιχορηγήσεων, ανοµολόγητο σχέδιο
αφού δεν το οµολογείτε, αλλά προκύπτει από τα συµφραζόµενα. 

Σε όλα αυτά τα χρόνια, λοιπόν, σε όλους αυτούς τους νόµους,
σε πάνω από τριακόσια άρθρα, κύριε Υπουργέ, δεν υπάρχει ούτε
ένα άρθρο και καµµία έµπρακτη πρόνοια για τις υποδοµές και
τους αθλητές. Τον Ιούνιο του 2021 είχαµε -θυµάστε και εσείς-
µία συνάντηση µε τον κύριο Πρωθυπουργό, τον κ. Μαυρωτά και
εσάς, βέβαια. Κατέθεσα στοιχεία και ντοκουµέντα για την κατά-
σταση που υπάρχει στις αθλητικές εγκαταστάσεις. Σας τα δείχνω
για να έχετε µία εικόνα, κύριοι συνάδελφοι, για το πού γυµνάζον-
ται οι ολυµπιονίκες µας ακόµη και σήµερα και τα οποία βεβαίως,
θα τα καταθέσω για να µπορείτε οποτεδήποτε θέλετε να τα πά-
ρετε και να τα δείτε. Αυτή είναι η κατάσταση του Αθλητικού
Ολυµπιακού Κέντρου Αθηνών όπου γυµνάζονται οι ολυµπιονίκες
µας, οι αθλητές µας που µας φέρνουν µετάλλια, τεράστιες επι-
τυχίες και µας κάνουν περήφανους και τους χειροκροτούµε κάθε
φορά. Τα καταθέτω στα Πρακτικά για να τα πάρετε και να τα
δείτε, κύριοι συνάδελφοι. 

(Στο σηµείο αυτό η Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Σοφία Σα-
κοράφα καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επίσης, κύριε Υπουργέ, τότε σας δήλωσα ότι δεν έχω καµµία
πρόθεση να κάνω µικροπολιτική αντιπολίτευση πάνω σε αυτά και
µάλιστα, µε στοχοποίηση του προσώπου του κυρίου Πρωθυ-
πουργού. Εξάλλου δεν έχει και την αποκλειστική ευθύνη. Δύο
χρόνια µετά δεν έχει γίνει απολύτως τίποτα, το παραµικρό και η
απραξία βέβαια, επιδείνωσε δραµατικά την κατάσταση.

Δεν βρέθηκε καν, δεν διατέθηκε ένα στοιχειώδες ποσό για να
στεγανοποιηθεί το κλειστό του Ολυµπιακού Αθλητικού Κέντρου,
όπου προπονούνται αθλητές, όπως είπα προηγουµένως, διε-
θνούς κύρους και αναγνώρισης. Ο Άγιος Κοσµάς σε λίγο δεν θα
υπάρχει. Τον κλείνετε, τον κλείνουν. Πού είναι η απαραίτητη εγ-
κατάσταση που θα µπορούν να χρησιµοποιούν οι αθλητές µας; 

Εσείς είχατε ζητήσει να σας υποβάλει ο ΣΕΓΑΣ µία κατάσταση
εγκαταστάσεων. Σας τη διαβάζω και αυτή γιατί σας απαντήσαµε
αµέσως: Υπάρχει το Αθλητικό Κέντρο των Αθηνών όπου ο τάπη-
τας είναι κατεστραµµένος και χρήζει αντικατάστασης, το Εθνικό
Καυταντζόγλειο, όπου ο τάπητας είναι προβληµατικός, είναι ελ-
λιπής, το Παµπελοποννησιακό, όπου είναι παλαιός -από το 2003-
, είναι ικανοποιητικός, το «Αλκαζάρ» στη Λάρισα που το έχει
αναλάβει ο κύριος περιφερειάρχης, το προχωράει και θα είναι
έτοιµο, το Πανηπειρωτικό Αθλητικό Κέντρο «Ζωσιµάδες», όπου
είναι προβληµατικός ο τάπητας, ικανοποιητικός για να κάνουµε
και να µην κάνουµε αγώνες. Όλα αυτά, όµως, τα στάδια δεν
έχουν πιστοποίηση, κύριοι συνάδελφοι, για να κάνουν διεθνείς

αγώνες. Στο Εθνικό Αθλητικό Κέντρο Αγίου Κοσµά είναι ο τάπη-
τας προβληµατικός, χρήζει αντικατάστασης, στο Εθνικό Αθλη-
τικό Κέντρο Χανίων προβληµατικός, ελλιπής, στο Εθνικό
Αθλητικό Κέντρο Ηρακλείου κατεστραµµένος, ελλιπής, Εθνικό
Αθλητικό Κέντρο Κέρκυρας µη λειτουργικός, Εθνικό Αθλητικό
Κέντρο Κοµοτηνής «Πανθρακικό» είναι υπό κατασκευή, έχουµε
καθυστέρηση εργασιών, έλλειψη εξοπλισµού, στο Εθνικό Στάδιο
Ναυπάκτου «Παπαχαραλάµπειο» είναι καινούργιος µε πολλές κα-
κοτεχνίες και έχουµε έλλειψη εξοπλισµού. Όπως καταλαβαίνετε,
µας λείπουν πάρα πολλά. Τα καταθέτω και αυτά στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό η Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Σοφία Σα-
κοράφα  καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Τέσσερα χρόνια, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, χορτάσαµε από λόγια
και µικροκοµµατικές παρεµβάσεις, τέσσερα χρόνια ούτε ένα
έργο, µία ανακατασκευή, µία επισκευή έστω. Δεν έχει γίνει τί-
ποτα. Μηδέν εις το πηλίκον, λοιπόν, ο απολογισµός για τις υπο-
δοµές, κύριε Υπουργέ.

Όπως είδατε, κύριε Υπουργέ, χρειάστηκε πάλι να επαναλάβω
πολλά πράγµατα. Δυστυχώς, όσο κάνετε πως δεν καταλαβαίνετε
και δεν δίνετε απαντήσεις, πρέπει να επαναλαµβάνουµε τα επι-
χειρήµατά µας, γιατί εµείς θέλουµε να έχουµε λόγο επιχειρηµά-
των και όχι εντυπώσεων και, εφόσον µέχρι τέλους δεν αλλάζετε
στάση, θα τα επαναλαµβάνουµε και στην Ολοµέλεια, για να κα-
ταλάβει και ο κόσµος που µας παρακολουθεί και οι συνάδελφοι
-τουλάχιστον όσοι ενδιαφέρονται- τι ακριβώς γίνεται. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, και για την ανοχή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ. 
Τον λόγο έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της

Ελληνικής Λύσης κ. Κυριάκος Βελόπουλος. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Έτσι κι αλλιώς δεν θα αναφερθώ στο έβδοµο νοµοσχέδιο του

κ. Αυγενάκη και στις τόσες άλλες τροπολογίες. Η πολυνοµία και
τα πολυνοµοσχέδια δείχνουν µία κυβερνητική ανικανότητα να
φέρει ένα δοµηµένο νοµοσχέδιο για τον ελληνικό αθλητισµό έτσι
κι αλλιώς.

Όµως θα µείνουµε λίγο στα σηµαντικά, τα οποία θεωρώ ότι τα
προσπερνάµε πολύ εύκολα στο ελληνικό Κοινοβούλιο, µια και
πλησιάζουν οι εκλογές. Είχαµε προειδοποιήσει από τον Σεπτέµ-
βριο του 2022 ως Ελληνική Λύση την ελληνική Κυβέρνηση και το
ελληνικό Κοινοβούλιο ότι τα πράγµατα µε τις επόµενες εκλογές
δεν θα είναι και πολύ δηµοκρατικά. 

Διαβάζω ότι πλέον τα αποτελέσµατα θα ανακοινωθούν εννέα
η ώρα το βράδυ, δύο ώρες µετά από το κλείσιµο της κάλπης. Κα-
νένα πολιτικό κόµµα δεν ενηµερώθηκε -τουλάχιστον εµείς δεν
ενηµερωθήκαµε- πώς θα γίνει αυτό, τι λογισµικό αγοράστηκε. Εί-
χαµε καταγγείλει εδώ ότι το νέο λογισµικό είναι ένα λογισµικό
ιδιαίτερου «κάλλους», το οποίο αγοράστηκε από την Κυβέρνηση
χωρίς να ενηµερώσει κανέναν. Εµείς το καταγγείλαµε. Ο ΣΥΡΙΖΑ
και τα υπόλοιπα κόµµατα δεν µίλησαν και δεν µιλάνε. 

Εµείς στη διακοµµατική επιτροπή θα ζητήσουµε τον έλεγχο
όλης της εκλογικής διαδικασίας από µία ανεξάρτητη επιτροπή,
διότι δεν µπορεί µία εταιρεία να καθορίζει το αποτέλεσµα των
εθνικών εκλογών και να χρησιµοποιεί λογισµικά τα οποία δεν
γνωρίζει κανένας. Το λέµε, το φωνάζουµε, διότι υπάρχουν διεθνή
δηµοσιεύµατα όπως αυτό του «GUARDIAN», το οποίο, ούτε λίγο
ούτε πολύ, οµιλεί για νοθεία στις εκλογές, οµιλεί για επηρεασµό
της κοινής γνώµης. Οµάδα Ισραηλινών -Team Jorge- χακάρουν
εκλογές και παραπληροφορούν ψηφοφόρους σε τριάντα χώρες.
Μεταξύ αυτών των χωρών είναι και η Ελλάδα. 

Εκεί, λοιπόν, σταθήκαµε και µένουµε εδώ µε το δηµοσίευµα
και λέµε: Είχε συνάντηση ο Πρωθυπουργός µε τον Ταλ Χανάν
στην Ελλάδα, ναι ή όχι; Υπάρχει σύµβουλος στο Μαξίµου µε το
όνοµα Στιβ Παρξ; Ποιο είναι το αντικείµενο της εργασίας του;
Αναζητούµε στοιχεία τα οποία δεν µας δίδονται και πολύ φοβό-
µαστε ότι η σιωπή των υπολοίπων κοµµάτων ίσως να είναι και η
ηθική αυτουργία αυτής της νοθείας που θα έρθει στις επόµενες
εκλογές. 
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Γιατί αν πραγµατικά η Κυβέρνηση ήθελε να είναι ανόθευτες οι
εκλογές και η βούληση του ελληνικού λαού, θα έπρεπε να µας
ενηµερώσει να στείλουµε κι εµείς ειδικούς. Ποια είναι αυτή η
εταιρεία, τι λογισµικό έχει για την καταγραφή των ψήφων και πώς
γίνεται η διαδικασία, γιατί ακούω για τάµπλετ.

Πάµε και στην εταιρεία που διαχειρίζεται τις εκλογές, τη «SIN-
GULARLOGIC». Τον Ιανουάριο του 2021 εξαγοράστηκε αντί 18,5
εκατοµµυρίων ευρώ από τις εταιρείες «SPACE HELLAS» και «EP-
SILON NET». Ο διευθύνων σύµβουλος της «SINGULARLOGIC»,
Ιωάννης Μερτζάνης, διατηρεί την ίδια θέση στη «SPACE HEL-
LAS», µέτοχος της «EPSILON NET» σε ποσοστό 6,05% είναι η
εταιρεία «Barca Global Master Fund» µε έδρα τις βρετανικές
Παρθένες Νήσους, δηλαδή offshore εταιρεία, που δεν µπορούν
να τη βρουν πουθενά. 

Τη «SPACE HELLAS» ίδρυσε ο Δηµήτρης Μανωλόπουλος και
πλέον έχει αναλάβει ο γιος του Σπύρος. Η οικογένεια Μανωλό-
πουλου διατηρεί διαχρονικά στενές σχέσεις µε τη ΝΔ-Μητσοτά-
κης, την οικογένεια. Αυτή η εταιρεία µε τις στενές σχέσεις µε τη
ΝΔ-Μητσοτάκης αποφάσισε η Κυβέρνηση να κάνει τις εκλογές.
Δυστυχώς -θα το πω ακόµα µία φορά-, ο κ. Τσίπρας, ο κ. Ανδρου-
λάκης και οι υπόλοιποι πολιτικοί αρχηγοί µάλλον δεν θέλουν να
µιλήσουν, µάλλον σιωπούν, µάλλον συναινούν σε αυτό που πάει
να γίνει. Αυτό που πάει να γίνει είναι αλληλένδετο µε τις γεωπο-
λιτικές και οικονοµικές εξελίξεις στο ευρύτερο περιβάλλον της
Μεσογείου. Δεν είναι κάτι τυχαίο. 

Για εµάς στην Ελληνική Λύση είναι αδιαµφισβήτητη η νοθεία
στις εκλογές και γιατί; Πριν ακόµη γίνει η εκλογική διαδικασία
έχει γίνει νοθεία και επιβεβαιωνόµαστε όχι λόγω του
«GUARDIAN» ή λόγω του λογισµικού Πιερρακάκη, αλλά η αλλοί-
ωση της δηµοκρατίας υφίσταται επί δεκαετίες στην ελληνική επι-
κράτεια. 

Είµαστε η µόνη πολιτική δύναµη που το καταγγείλαµε. Είµαστε
η µόνη πολιτική δύναµη που καταθέσαµε συγκεκριµένες προτά-
σεις, αλλά η νοθεία έχει γίνει. Νοθεία είναι η φίµωση ενός εκλεγ-
µένου κόµµατος από τα συστηµικά µέσα ενηµέρωσης εδώ και
τέσσερα χρόνια. Νοθεία είναι όταν το ΕΣΡ, αντί να παρεµβαίνει,
να υπερασπιστεί τη δηµοκρατία και την πολυφωνία, επιβάλλει
πρόστιµα και φίµωση σε ένα µόνο κόµµα. 

Νοθεία είναι όταν µία πολιτική δύναµη µε µηδενικά χρέη και
διάφανη οικονοµική λειτουργία καλείται να ανταγωνιστεί κόµ-
µατα που χρωστούν εκατοντάδες εκατοµµύρια ευρώ, που δεν
πληρώνουν ΔΕΗ, που δεν πληρώνουν τηλέφωνα, που δεν πλη-
ρώνουν τίποτα και ξεκινάµε από την ίδια αφετηρία και αποκρύ-
πτουν τους συλλογισµούς τους. Νοθεία είναι η παράνοµη
φίµωσή µας στα µέσα κοινωνικής δικτύωσης. Νοθεία είναι οι πλη-
ρωµένες δηµοσκοπήσεις. Νοθεία είναι τα εκατοντάδες εκατοµ-
µύρια ευρώ σε µιντιάρχες. Η νοθεία έχει γίνει. Τέσσερα χρόνια
γίνεται νοθεία. 

Τα εκατοµµύρια που έδωσε η Κυβέρνηση στους µιντιάρχες
είναι το αντίδωρο της νοθείας, του επηρεασµού της κοινής γνώ-
µης και αυτό που εµένα λυπεί περισσότερο είναι ότι δικός σας
στόχος είναι η σωτηρία της καρέκλας σας, η σωτηρία του Πρω-
θυπουργού Νέα Δηµοκρατία-Μητσοτάκη, η σωτηρία της καρέ-
κλας του κ. Τσίπρα, η σωτηρία της καρέκλας του Ανδρουλάκη, η
σωτηρία της καρέκλας του οποιουδήποτε πολιτικού Αρχηγού και
όχι η σωτηρία της πατρίδας. 

Για εµάς η σωτηρία της Ελλάδας προέχει από οποιαδήποτε
καρέκλα που θέλετε να κερδίσετε εσείς.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Είστε ίδιοι. Είστε ίδιοι, δυστυχώς. Είστε ίδιοι και απαράλλαχτοι,

οµογάλακτοι. Γι’ αυτό και ο κ. Τσίπρας συνάντησε τον κ. Στουρ-
νάρα, τον οποίο καθύβριζε επί έτη πολλά και τον θεωρούσε δεν
ξέρω τι. Τώρα ξαφνικά το κλίµα ήταν καλό. Γι’ αυτό και ο κ. Τσί-
πρας συναντάει τον κ. Μπλίνκεν. Ξαφνικά επιλέγει ο κ. Μπλίνκεν
ΝΔ-Μητσοτάκη και Τσίπρα. Δεν είναι τυχαία όλα αυτά που γίνον-
ται για τις περαιτέρω εξελίξεις. Γιατί έρχεται η επαίσχυντη συµ-
φωνία Πρέσπες του Αιγαίου σε λίγο καιρό. Θα τα πούµε σε λίγο.

Έτσι όπως µιλάτε στα κόµµατά σας και σας ακούω στα κανά-
λια, βλέπω Υπουργούς -Άδωνις, τι παιδί!-, βλέπω τον κ. Κακλα-
µάνη, τα λένε µόνοι τους, τον κ. Ανδρουλάκη, σε λίγο καιρό θα
έχουµε ή κυβέρνηση µε κορµό ΣΥΡΙΖΑ, πρωθυπουργό τον

Γιώργο Παπανδρέου και Πρόεδρο Δηµοκρατίας τον Ευάγγελο
Βενιζέλο ή κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΝΔ-Μητσοτάκη, µε ΠΑΣΟΚ, µε
ΓΑΠ, Βενιζέλο, Τσίπρα, Μητσοτάκη. 

Δηλαδή, αυτά τα πράγµατα είναι αδιανόητα. Διότι ακούστε τι
κάνετε. Ακυρώνετε τη βούληση του ελληνικού λαού πριν ακόµα
γίνουν οι εκλογές. Συζητάτε πως θα ακυρώσετε την ψήφο του
οποιουδήποτε. Θα ψηφίσει ο νεοδηµοκράτης ψηφοφόρος Νέα
Δηµοκρατία-Μητσοτάκη -ωραία, το αντιλαµβάνοµαι- και θα του
βγει ΠΑΣΟΚ, θα του βγει ΣΥΡΙΖΑ. Θα ψηφίσει ΣΥΡΙΖΑ, τον κ. Τσί-
πρα, και θα του βγει ΠΑΣΟΚ ή θα του βγει Νέα Δηµοκρατία. 

Αυτό πραγµατικά είναι αλλοίωση της δηµοκρατικής βούλησης
ενός ολόκληρου λαού. Παίζετε µε τη δηµοκρατία. Δεν έχετε δι-
καίωµα πριν από τις εκλογές να συζητάτε για ανίερες συνεργα-
σίες που δεν έχουν καµµία σχέση µε τη δηµοκρατία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Από τη Νέα Δηµοκρατία το περίµενα έτσι κι αλλιώς, είναι ένα

κόµµα «Φρανκενστάιν», ένα κόµµα που δεν έχει καµµία σχέση µε
τη Νέα Δηµοκρατία του Κωνσταντίνου Καραµανλή. Αυτή η Νέα
Δηµοκρατία είναι ΝΔ - Μητσοτάκης.

Ο πρώην πρωθυπουργός Κωνσταντίνος Καραµανλής έκανε
µια δήλωση σήµερα που τρυφερά αδειάζει τη Νέα Δηµοκρατία -
Μητσοτάκης. Τρυφερά σάς λέει: «Αποφάσισα ότι ήρθε η ώρα να
ολοκληρωθεί η κοινοβουλευτική µου διαδροµή». Τρυφερά σάς
αναφέρει: «Ως εκ τούτου δεν θα είµαι υποψήφιος στις προσεχείς
εκλογές». Τρυφερά τονίζει: «Προφανώς στηρίζω πάντα την Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, την παράταξη που ίδρυσε ο
Κωνσταντίνος Καραµανλής και υπηρετώ αδιαλείπτως επί µισό
σχεδόν αιώνα». Τρυφερά σάς το λέει. «Δεν στηρίζω Νέα Δηµο-
κρατία - Μητσοτάκη». Τρυφερά σάς το αναφέρει. «Στηρίζω την
παράταξη του Κωνσταντίνου Καραµανλή του πρώτου», που εσείς
ξεχάσατε, εσείς δεν κάνετε ό,τι έλεγε, εσείς παραβιάζετε κάθε
λογική εκείνου του ανδρός. 

Αυτό θυµίζει έναν διάσηµο Γάλλο συγγραφέα. Θα σας πω τι
έλεγε, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας - Μητσοτάκη. «Σε έναν χω-
ρισµό αυτός που δεν είναι πραγµατικά ερωτευµένος είναι εκείνος
που λέει τα πιο τρυφερά λόγια». Και ο κ. Καραµανλής δεν είναι
ερωτευµένος µε τη Νέα Δηµοκρατία - Μητσοτάκη, γιατί δεν είστε
Νέα Δηµοκρατία, είστε κάτι άλλο, κάτι τελείως διαφορετικό από
τις ιδεολογικές αρχές εκείνου της παράταξης που µίλησε για
κρατική ΔΕΗ, κρατικούς λιγνίτες, κρατικό ΟΤΕ, κρατικά ναυπη-
γεία, κρατικά αεροδρόµια και εσείς τα ξεπουλήσατε όλα, µαζί µε
τους υπόλοιπους. Καµµία σχέση. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Εµείς θέλουµε λαϊκή εντολή, να κάνουµε ένα δηµοψήφισµα.

Ήρθε η ώρα να αναλάβουν οι πολίτες πλέον τις τύχες τους στα
χέρια τους. Και το λέω ως πρόταση, γιατί πρέπει να γίνει κάποια
στιγµή. Είµαστε στη λογική του Αριστοτέλη. Θα επαναφέρουµε
την υποχρεωτική ψήφο στους Έλληνες. Θα ψηφίζουν οι Έλληνες
υποχρεωτικά. Δεν µπορεί το 50% να αποφασίζει για το άλλο 50%
και να καταλογίζουµε ευθύνες σε όλους τους πολιτικούς. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Θα επαναφέρουµε, λοιπόν, την υποχρεωτικότητα της ψήφου

διά δηµοψηφίσµατος. Διότι, όπως έλεγε ο Αριστοτέλης, επιδίωξη
της τυραννίας είναι να πτωχεύσουν οι πολίτες, αφ’ ενός για να
συντηρείται µε τα χρήµατά τους η φρουρά του καθεστώτος, αφ’
ετέρου για να απασχολούνται οι πολίτες και να µην τους µένει
χρόνος για επιβουλές. 

Αυτό επιτυγχάνεται, έλεγε ο µέγας Αριστοτέλης, µε επιβολή
µεγάλων φόρων -το κάνετε-, µε απορρόφηση των περιουσιών
των πολιτών -το κάνετε µε τις κατασχέσεις-, µε την κατασκευή
µεγάλων έργων που εξαντλούν τα δηµόσια οικονοµικά -το κάνετε
µε ανεµογεννήτριες και όλα αυτά τα παραµύθια που ταΐζετε τον
κόσµο. Αυτά κάνατε εσείς ως Νέα Δηµοκρατία. 

Θα επαναφέρουµε, λοιπόν, την υποχρεωτικότητα στην ψήφο.
Όχι να ψηφίζει το 50% και να αποφασίζει το 45% ή το 50% για το
υπόλοιπο 50%. Πώς θα το κάνουµε; Δηµοψήφισµα. Αρχή της δη-
µοκρατίας είναι τα δηµοψηφίσµατα. Με δηµοψήφισµα θα το κά-
νουµε, θα το επαναφέρουµε για να είναι συµµέτοχοι όλοι οι
Έλληνες πολίτες. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και υπάρχει και τρόπος, όπως κάνατε µε τα εµβόλια εσείς, µε
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πρόστιµα, όπως στους ανεµβολίαστους, τα οποία δεν παίρνετε
πίσω. 

Όχι προσλήψεις στο δηµόσιο. Δεν µπορεί αυτός που δεν ψη-
φίζει να προσλαµβάνεται αργότερα στο δηµόσιο. Και βέβαια το
σηµαντικότερο από όλα είναι αυτό που έχουµε πει πολλές
φορές, η λαϊκή συµµετοχή είναι ο πυλώνας της δηµοκρατίας.
Πρέπει να συµµετέχουν οι πολίτες, να γίνουν ενεργοί, επιτέλους
να φύγουν από τις καρέκλες τους, από τα ντιβάνια τους, από τα
σπίτια τους και να ψηφίσουν. 

Έλεγα προηγουµένως ότι η σιωπή του κ. Τσίπρα και του κ. Αν-
δρουλάκη για τις «Πρέσπες του Αιγαίου» είναι ενοχή. Σιωπούν,
δεν µιλούν και αυτό µας προβληµατίζει.

Σειρά γεγονότων, τα οποία προβληµατίζουν την Ελληνική
Λύση: Η κ. Μπακογιάννη, πρώην Υπουργός Εξωτερικών φίλη του
Υπουργού αν δεν κάνω λάθος, είπε από την Κρήτη στον κ. Σαχίνη
ότι δεν είναι ταµπού η συνεκµετάλλευση για την ίδια. Δεν δι-
καιούσαι ως πρώην Υπουργός Εξωτερικών να εξωτερικεύεις
έστω και την ατοµική σου πρόταση όταν διακυβεύεται η εθνική
κυριαρχία της χώρας την οποία υπηρετείς, ακόµη και προσωπική
πρόταση να έχεις και άποψη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Να µαθαίνει το ελληνικό Κοινοβούλιο για συζητήσεις µε τη

Γερµανία και να µη διαµαρτύρεται ο Τσίπρας, να µη διαµαρτύ-
ρεται ο Ανδρουλάκης ότι έχει συµφωνήσει η ΝΔ - Μητσοτάκης
µε την Τουρκία µε οµπρέλα τη Γερµανία σε έξι σηµεία. Και διαρ-
ρέει η Γερµανία τα τρία. Ποια είναι τα άλλα τρία; Τι συµφώνησε
ο Πρωθυπουργός µε τον Ερντογάν; Τι συµφώνησε στο Βερολίνο;
Τι συµφώνησε και δεν το ξέρει ο ελληνικός λαός; Θα σας το πω
εγώ. «Πρέσπες του Αιγαίου», αυτή είναι η συµφωνία. Αλλιώς δεν
θα έβγαινε η κ. Μπακογιάννη και τα άλλα πουλάκια τους, οι λαγοί
τους -που ξαφνικά πήραν 6 εκατοµµύρια ευρώ και θα ξανακά-
νουν τις κυβιστήσεις τους- να µιλούν για συνεκµετάλλευση και
να τα βρούµε µε την Τουρκία και δεν πειράζει και όλα καλά είναι.

Τι εννοεί ο Μπλίνκεν, ο Υπουργός των Ηνωµένων Πολιτειών
όταν µιλάει για τα τεράστια οφέλη της επίλυσης των θαλάσσιων
ζωνών µεταξύ Ελλάδας και Τουρκίας; Τι εννοεί; Πείτε µου. Να
µοιράσουµε το οικόπεδα το δικό µας; Μοιράστε την περιουσία
τη δική σας. Είµαι βέβαιος ότι αν πάω στην κ. Μπακογιάννη στα
Χανιά στο σπίτι της και πω ότι το µισό οικόπεδο είναι δικό µου,
θα µε πετάξει µε τις κλωτσιές και θα έχει και δίκιο. Στο οικόπεδο
της Ελλάδος δεν µοιράζει κανείς τα ιµάτια της χώρας µας!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και ας µας πει ο κ. Τσίπρας τι θα πει µε τον κ. Μπλίνκεν. Δεν

θα πω για τον κ. Κοτζιά. Μην είµαστε µοναχοφάηδες. Δεν θα τα
πω. Είναι ίδια η αντίληψή τους, ίδια ακριβώς. Για εµάς η λογική
είναι µία, ΑΟΖ µε την Κύπρο τώρα και τελειώνει το τουρκολιβυκό
µνηµόνιο. Ανακήρυξη ΑΟΖ τώρα! Γιατί εδώ και δεκαετίες υπάρχει
αυτή η ιστορία. Επί ΠΑΣΟΚ ξεκίνησε. Ο Παπανδρέου τότε δεν
ήθελε. Είπε «αφήστε το λίγο παραπάνω», ας τσουλήσει και άλλο.
Τσούλα, τσούλα, τσούλα, φτάσαµε τώρα να µη σας πω πού. Φτά-
σαµε στο σηµείο να µιλάµε ξεδιάντροπα για συνεκµετάλλευση.
Να δώσω τα περιουσιακά µου στοιχεία στον εχθρό µου ζητάει η
κ. Μπακογιάννη -και πολλοί που έχουν την ίδια άποψη- για να µε
φάει πιο εύκολα. 

Την ώρα που η Τουρκία κλυδωνίζεται, την ώρα που η Τουρκία
καταρρέει, την ώρα που το διεθνές περιβάλλον είναι µαζί µας
γιατί βοηθήσαµε τον τουρκικό λαό να βγει -όσο µπορεί η Ελλάδα
τους βοήθησε- από την δυσπραγία τη σηµερινή µετά τους σει-
σµούς, θα έπρεπε να υπάρχει µια στιβαρή κυβέρνηση, µια κυ-
βέρνηση πατριωτική, µια κυβέρνηση ελληνική που να επιβάλλει
το Διεθνές Δίκαιο στη Μεσόγειο και να πει ΑΟΖ τώρα µε την
Κύπρο!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αυτό λέει το Διεθνές Δίκαιο και αυτό κάνουµε.
Και ρωτώ τους Υπουργούς της Νέας Δηµοκρατίας. Εξηγήστε

µας γιατί τώρα η συνεκµετάλλευση, τώρα που είναι πεσµένη,
τώρα που είναι κάτω, τώρα που έχει δυσκολίες ο Ερντογάν, τώρα
που δεν κάνει τίποτα η Ελλάς να κινηθεί διπλωµατικά θεωρώ ότι
είναι µια ακόµη χαµένη ευκαιρία. Είµαστε έτοιµοι να κουβεντιά-
σουµε µε την Τουρκία τι; Πείτε µου εσείς, τον 28ο µεσηµβρινό
που λέει ο κ. Τσίπρας και ο κ, Μητσοτάκης; Τι να συζητήσουµε,

ότι ανατολικά της Ρόδου είναι Ελλάδα; Τι να συζητήσουµε, την
αποστρατικοποίηση των νησιών; Τι να συζητήσουµε, τον εκτουρ-
κισµό της Θράκης; Τι να συζητήσουµε µε τους Τούρκους; Είναι
πράγµατα που µε θλίβουν και αυτά θα είναι το διακύβευµα των
επόµενων εκλογών. 

Και απευθύνοµαι στον ελληνικό λαό: Αν θέλεις τη Συµφωνία
των Πρεσπών ως «Συµφωνία του Αιγαίου», ψήφισε ΠΑΣΟΚ, Νέα
Δηµοκρατία και ΣΥΡΙΖΑ. Αν θες περήφανη εξωτερική πολιτική και
λύσεις στα εθνικά θέµατα, ψήφισε Ελληνική Λύση. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Θα σας πω τώρα το εξής. Επί τέσσερα χρόνια η Ελληνική Λύση

στάθηκε στο ύψος περιστάσεων που εσείς προκαλέσατε ως Νέα
Δηµοκρατία και δικαίως, γιατί επί δέκα έτη ο ΣΥΡΙΖΑ δεν έκανε
ούτε ένα εξοπλιστικό πρόγραµµα. Και ο ελληνικός λαός πληρώνει
δισεκατοµµύρια ευρώ από την τσέπη του για να έχει άµυνα η χώρα
µας. Και δώσαµε δισεκατοµµύρια ευρώ, κύριοι της Νέας Δηµο-
κρατίας, τόσα λεφτά. Είµαστε πρώτοι στον κόσµο σε επίπεδο ΑΕΠ
σε αγορές εξοπλιστικών µε 3,76% επί του ΑΕΠ του 2022 όταν οι
Αµερικανοί έχουν 3,47%. Γιατί τα πήραµε τα όπλα; Γιατί αγορά-
ζουµε φρεγάτες; Γιατί πήραµε Ραφάλ, για να βάλετε την Ελλάδα
σε συνεκµετάλλευση µε τους Τούρκους; Τα πήραµε για να έχουµε
άµυνα, για να µη διεκδικεί κανείς τη συνεκµετάλλευση ή τη διεκ-
δίκηση εθνικής κυριαρχίας. Και τώρα χωρίς να πέσει τουφέκια, θέ-
λετε να παραδώσετε εθνική κυριαρχία. Δεν είναι έτσι. 

Και για να καταλάβετε πόσο λίγοι είστε, δεν είναι ο πόνος µόνο
του τουρκικού λαού. Είναι και ο πόνος του συριακού λαού για
τον οποίο κανείς δεν µίλησε από εσάς. Κανένα από τα συστηµικά
κόµµατα δεν µίλησε για τη Συρία. Γιατί οι Σύριοι δεν είναι φίλοι
µας; Οι Σύριοι δεν µας βοήθησαν τη δεκαετία του ’90 όταν χρει-
άστηκε ο Ανδρέας Παπανδρέου τότε και το ΠΑΣΟΚ βοήθεια στα
νότια σύνορα της Τουρκίας και είπε ο πατέρας του Άσαντ ότι, αν
τολµήσει η Τουρκία και εισβάλει στην Ελλάδα και κάνει πόλεµο
µε την Ελλάδα, ο συριακός στρατός θα εισβάλει στην Τουρκία;
Αυτοί είναι οι φίλοι µας και όχι οι Τούρκοι που χαϊδεύετε. Άλλο
βοηθάω και άλλο ξεχνάω. Ο Έλληνας δεν ξεχνά τα όσα υπέµεινε
και υπέστη εδώ και δεκαετίες από την Τουρκία. 

Και ποιο ήταν το ευχαριστώ των Τούρκων; Να σας απαντήσω
κύριε Μητσοτάκη, Νέα Δηµοκρατία - Μητσοτάκη. Γίνονται ασκή-
σεις τουρκικών drones νοτιοδυτικά της Ρόδου, ούτε καν νοτιοα-
νατολικά, ούτε καν στον 28ο µεσηµβρινό και ανατολικά που τους
δίνει ο Τσίπρας και ο Μητσοτάκης ελεύθερο. Όχι, νοτιοδυτικά
πηγαίνει η Τουρκία. Αυτό είναι το ευχαριστώ του Ερντογάν προς
την Ελλάδα και στον ελληνικό λαό. 

Και ακόµη ένα τηλέφωνο δεν σήκωσε ο Πρόεδρος της Τουρ-
κίας να µιλήσει µε τον Πρωθυπουργό και του πει «ευχαριστώ».
Γιατί; Αυτό είναι το «ευχαριστώ» της Τουρκίας; Και εσείς τι κά-
νατε; Βρίσκετε δικαιολογίες για να µην επεκτείνετε τα χωρικά
ύδατα της χώρας. Πρώτα δεν τα επεκτείνουµε εδώ και πολλές
δεκαετίες µε το γνωστό «και τι θέλετε, δηλαδή, πόλεµο;». Έτσι
έλεγαν. Τώρα δεν τα επεκτείνουµε, γιατί -λέει- τους λυπόµαστε.
Κρίµα είναι οι άνθρωποι, σεισµό υπέστησαν. 

Αποφασίστε τι θέλετε και τι κάνετε. Προφάσεις εν αµαρτίαις
δουλικών συµπεριφορών δεν αρµόζουν σε Έλληνες. Όποιος δεν
θέλει να σηκώσει σαράντα µέρες, χρόνια κοσκινίζει. ΑΟΖ τώρα
µε την Κύπρο και τελειώνει η ιστορία µε την Τουρκία και το τουρ-
κολιβυκό µνηµόνιο!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Η διαφορά µας, λοιπόν, είναι η εξής και είναι ιδεολογική αλλά

είναι και ανθρώπινη. Δεν είµαι επαγγελµατίας πολιτικός. Μπορεί
µετά από τέσσερα χρόνια να µην είµαι στη Βουλή. Δεν µε αφορά
τόσο πολύ. Ήρθαµε να προσφέρουµε. Ήρθαµε να βοηθήσουµε
την Ελλάδα. Ήρθαµε να στηρίξουµε τον Έλληνα. Είµαστε διαφο-
ρετικοί. Είστε όλοι ίδιοι. Θέλετε πραγµατικά τους Έλληνες πρό-
βατα και συζητάτε από τώρα τις διεργασίες και συνεργασίες τις
ανίερες που θα κάνετε µετά τις εκλογές. Πού το έχετε δει αυτό;

Η Ελληνική Λύση δεν θέλει ψηφοφόρους πρόβατα. Η Ελληνική
Λύση θέλει αετούς να πετάν ψηλά, γιατί τα πρόβατα είναι πρό-
βατα και οι αετοί είναι αετοί! Και οι Έλληνες δεν µπορεί να είναι
πρόβατα!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Για τη συγκυβέρνηση στόχος είναι η καρέκλα, το ξαναείπα.
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Φτιάξατε όλοι µια Ελλάδα άδικη, µια Ελλάδα άδικη απέναντι
στους Έλληνες, µια Ελλάδα µη τίµια απέναντι στον Έλληνα πο-
λίτη. Έλεγε, λοιπόν, ένας εξαιρετικός φιλόσοφος: «Αν δείτε φτω-
χούς σε µία πόλη όπου ζουν πολιτισµένοι άνθρωποι, να ξέρετε
ότι οι διαχειριστές αυτής της πόλης κλέβουν δηµόσια περιου-
σία». Έχετε κάνει περιουσίες όχι εσείς, αλλά οι κολλητοί σας οι
ολιγάρχες και οι µιντιάρχες, οι διαπλεκόµενοι, η πλουτοκρατία.
Έχουν ρηµάξει τον κρατικό κορβανά. Σαράντα χιλιάδες παρά-
σιτα σιτίζονται από τον κρατικό κορβανά, κοµµατικά στελέχη των
τριών κοµµάτων µε µισθούς από 2.000 έως 7.000 ευρώ. Είναι σα-
ράντα χιλιάδες νοµαταίοι. Αυτή είναι η γάγγραινα της Ελλάδος.
Αυτούς τους σαράντα χιλιάδες εµείς θα τους εξοστρακίσουµε,
γιατί είναι πληρωµένοι δολοφόνοι της Ελλάδος. Δεν υπάρχει
άλλη λύση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και θέλετε να σας αποδείξω γιατί κάνατε ένα άδικο κράτος,

κύριε Υπουργέ; Έγινε έφεση του δηµοσίου για το Μάτι. Ντροπή,
ντροπή! Αυτός ο Υπουργός που έδωσε εντολή να γίνει η έφεση
του δηµοσίου για την αποζηµίωση στο Μάτι πρέπει να παραιτηθεί
χθες. Δικαιώθηκε ένας άνθρωπος µε 300.000 ευρώ, γιατί έχασε
τον συνάνθρωπο του. Και τι έκανε το δηµόσιο; Έκανε έφεση για
να µην πάρει την αποζηµίωση. Αυτή είναι η αξία του Έλληνα πο-
λίτη. 

Σε κάτι άλλους µεγάλους εργολάβους, όµως, δεν κάνετε εφέ-
σεις. Σε κάτι άλλους κολλητούς σας δεν κάνετε εφέσεις. Κάνετε
διαγραφές προστίµων, κάνετε κουρέµατα δανείων, όπως στο
«Πρώτο Ψέµα» και τα υπόλοιπα. Γι’ αυτό και λέω ότι κάνατε ένα
άδικο κράτος απέναντι στον πολίτη και δεν ντρέπεστε. Αν διαβά-
σετε το κείµενο, κύριοι συνάδελφοι, της εφέσεως του δηµοσίου
για το Μάτι, θα δείτε ότι είναι συγκλονιστικό. Είναι βάρβαρο, είναι
απάνθρωπο και όµως το έκαναν κι αυτό. Αυτό δεν είναι Κυβέρ-
νηση. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Άλλη απόδειξη. Ο δικηγορικός σύλλογος εγκαλεί τον Άρειο
Πάγο για προειληµµένη απόφαση για τους πλειστηριασµούς
πρώτης κατοικίας. Σε οκτώ ηµέρες η απόφαση, σε δεκαέξι το κα-
θαρογράψιµό της. Ρεκόρ όλων των εποχών! Αν λειτουργούσε
έτσι η δικαιοσύνη σε όλες τις δίκες, δεν θα είχαµε πρόβληµα µε
τη δικαιοσύνη. Αυτό είναι το µεγάλο πρόβληµα. Άδικο κράτος.
Αδικεί τον πολίτη, ο όποιος µισεί το κράτος.

Να σας αποδείξω πού φτάσαµε στη χώρα µας. Η λαχαναγορά,
ο χώρος που ήταν ο χώρος των Ελλήνων πολιτών, όπου παίρναµε
τα λαχανικά µας, ξέρετε που ανήκει; Στο ΤΑΙΠΕΔ. Στο ΤΑΙΠΕΔ η
λαχαναγορά. Δεν υπάρχει τίποτα ελληνικό. Δεν έχει µείνει τίποτα
στη δηµόσια περιουσία. Τώρα αδειάζουµε και την ιδιωτική περι-
ουσία.

Με ψίχουλα κοροϊδεύετε τον κόσµο. Άνοιξε, λέει, το Market
Pass, αλλά δεν δέχεται στο σύστηµα τις αιτήσεις των πολύτε-
κνων οικογενειών. Με περισσότερα από έξι παιδιά δεν µπορείς
να µπεις µέσα. Θα µου πεις πόσοι έχουν; Ε, δείχνει το πόσο άρπα
κόλλα κάνουν το σύστηµα. 

Όµως, δεν ξέρουν κάτι οι πολίτες. Τα λεφτά που παίρνουν
είναι από τη φορολόγηση, από τον ακριβό ΦΠΑ στα τρόφιµα, από
τον ακριβό ειδικό φόρο στα καύσιµα και από τα δανεικά. Αυτά
θα επιστραφούν, κύριοι συνέλληνες. Αυτά που σας δίνουν σή-
µερα τα ψίχουλα, θα τα πληρώσετε πάλι χρυσάφι. Επί δεκαετίες
αναπαράγουν το χρέος 400 δισεκατοµµύρια χρέος, 20 δισεκα-
τοµµύρια έλλειµµα τρεχουσών συναλλαγών. Πηγαίνουµε στον
Καιάδα πραγµατικά και αυτοί ασχολούνται µε τις καρέκλες τους. 

Ένα ακόµα παράδειγµα άδικου κράτους. Τιµή γάλακτος: Σε
κάθε συσκευασία λίτρου γάλα που κοστίζει 1,80 ευρώ, το κράτος
παίρνει 0,24 ΦΠΑ. Ξέρετε πόσο παίρνει ο κτηνοτρόφος στο
λίτρο, όταν δουλεύει τριακόσιες εξήντα πέντε µέρες; Παίρνει
0,08 ευρώ το λίτρο. Αυτός που το παράγει, δουλεύει για να βγει
παίρνει 0,08 και το κράτος, το παρασιτικό 0,24. Δεν µπορείς να
κάνεις κράτος έτσι. Δεν µπορείς να κάνεις κράτος έτσι! Σκοτώ-
νετε την οικονοµία.

Κλείσατε τα ελληνικά εργοστάσια. Από τη δεκαετία του ’80
µέχρι και σήµερα έκλεισαν δεκάδες βιοµηχανίες, αυτό που έλε-
γαν κάποτε «φουγάρα που δούλευαν». Βλέπεις µια Αθήνα και

αναρωτιέσαι από τι συντηρείται αυτή η πόλη των πέντε εκατοµ-
µυρίων πληθυσµού. Αναρωτηθήκατε ποτέ; Πέντε εκατοµµύρια
Αθηναίοι από πού δουλεύουν, πώς συντηρούνται; Πείτε µου
εσείς, για να καταλάβω και εγώ, γιατί δεν βλέπω φουγάρα, δεν
βλέπω εργοστάσια, δεν βλέπω βιοτεχνίες, δεν βλέπω παραγωγή.

Πώς συντηρούνται; Από τα επιδόµατα σας και όχι µόνο. Από
τις τετρακόσιες, πεντακόσιες χιλιάδες δηµοσίους υπαλλήλους,
από τρεις οικογένειες ο καθένας, από τρία άτοµα, να τα δύο εκα-
τοµµύρια. Αυτοί είναι οι όµηροι της διαδικασίας που αλλοιώνουν
το εκλογικό αποτέλεσµα. Γιατί αυτοί είναι διορισµένοι από εσάς
και πάνε και ψηφίζουν, όχι όλοι, αλλά πολλοί εξ αυτών, λάθος.
Αυτό είναι το µεγάλο έγκληµα.

Και κάνετε το εξής: Παραγγέλνουν λεωφορεία ο κ. Χατζηδά-
κης, λεωφορεία, ναι οικολογικά, ηλεκτρικά, πράσινα ναι, από την
Τουρκία. Διακόσια λεωφορεία θα πάρουµε από την Τουρκία.
Γιατί, ρε εσείς; Γιατί, συνάδελφοί µου; Για ποιον λόγο; Είναι ιτα-
λοτουρκικής κατασκευής. Η ιταλική «Industria Italiana Autobus»
µε Τούρκο συνεταίρο την «KARSAN». Εκπροσωπείται στην Ελ-
λάδα από τη «ΜΙΕΤΣΕΛ Α.Ε.». Γιατί; Πείτε µου τον λόγο. Πλοία
από τους Γάλλους, αεροπλάνα από τους Γάλλους ή από τους
Αµερικανούς, αυτοκίνητα από τους Γερµανούς, Γάλλους, Τούρ-
κους. Πού πάµε; Πού πάει αυτός ο τόπος;

Θέλετε πραγµατικά την Ελλάδα και τους Έλληνες πάµπτω-
χους, τους θέλετε πεινασµένους, τους θέλετε επαίτες. Αλλά, κύ-
ριοι της Νέας Δηµοκρατίας - Μητσοτάκη, όπως έλεγε και ο
Γκάντι, η χειρότερη µορφή βίας, είναι η φτώχεια. Αυτή η φτώχεια,
που δεν είναι µόνο δικό σας πρόβληµα, αλλά είναι όλων των Ελ-
λήνων, θα έρθει ως κύµα στην πορεία και θα σας συµπαρασύρει
και θα φανεί από το αποτέλεσµα των εκλογών.

Μέχρι πριν µερικές εβδοµάδες µάς λέγατε για αυτοδυναµίες.
Τώρα µας λέτε για συγκυβερνήσεις. Αύριο θα µας λέτε για οι-
κουµενικότητα, για ειδικού σκοπού κυβερνήσεις. Γιατί; Διότι
είστε αδύναµοι να δώσετε δύναµη στον Έλληνα και στην Ελ-
λάδα. Είστε αδύναµοι να προτάξετε το εθνικό συµφέρον. Είστε
αδύναµοι να καλλιεργήσει η µάνα ελληνική γη και να παράγει
πλούτο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Διαφέρουµε στο εξής και κλείνω. Εσείς µιλάτε για αυτοδύναµη

κυβέρνηση. Εµείς µιλάµε για αυτοδύναµη και αυτεξούσια Ελ-
λάδα. Είναι τελείως διαφορετική έννοια, είναι τελείως διαφορε-
τική η αντίληψή µας. Είµαστε διαφορετικοί.

Θα συγκυβερνήσετε µε τον ΣΥΡΙΖΑ. Τώρα σας ενδιαφέρει η
πεντακοµµατική κυβέρνηση. Αρχίζετε να πριονίζετε και τον Βα-
ρουφάκη. Το κάνετε και αυτό µε τις ψεύτικες δηµοσκοπήσεις.
Πριονίζετε. Μέχρι τώρα ήταν στο 4%. Τον πήγατε στο 2% µε
2,5%.

Θα σας πω κάτι. Με χωµατουργικές εργασίες και δηµοσκοπή-
σεις κάνετε δουλειές. Υπάρχει εταιρεία η οποία πληρωνόταν µε
τιµολόγια χωµατουργικών εργασιών, εξακόσιες, επτακόσιες χι-
λιάδες τιµολόγια, η εταιρεία δηµοσκοπήσεων «Χωµατουργικαί
εργασίαι “Ο Μήτσος”», µε «JCB» και κλαρκ, µε αυτούς κάνετε
δουλειές.

Θα σας πω ένα πράγµα. Η ιστορία θα γράψει ότι ήσασταν η
καλύτερη σε προοπτικές Κυβέρνηση για να κυβερνήσει τη χώρα
και σε τέσσερα χρόνια γίνατε το όνειδος των επόµενων ετών.
Είστε η χειρότερη Κυβέρνηση, δυστυχώς, που πέρασε από την
Ελλάδα! Να φύγετε, να γίνουν οι εκλογές, να απαντήσει ο ελλη-
νικός λαός.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Γεώργιος Κωτσός από τη Νέα Δηµο-

κρατία. Μετά θα πάρουν τον λόγο ο κ. Τόλκας, ο κ. Μάρκου, η κ.
Ασηµακοπούλου, η κ. Δούνια και θα αρχίσουν οι Κοινοβουλευτι-
κοί Εκπρόσωποι.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, πριν µπω

στο νοµοσχέδιο θα ήθελα να κάνω δύο, τρεις παρατηρήσεις ανα-
φορικά µε την τοποθέτηση του Αρχηγού της Ελληνικής Λύσης
που κατέβηκε πριν από λίγο από το Βήµα.
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Επειδή αναφέρθηκε σε ανίερες συµµαχίες που εξυφαίνονται
για µετά τις εκλογές, θα ήθελα να τον ενηµερώσω, όπως και όλο
το Σώµα, ότι η Νέα Δηµοκρατία διαχρονικά, από αρχής υπάρ-
ξεώς της µέχρι σήµερα, είναι σταθερά προσανατολισµένη στις
µονοκοµµατικές και αυτοδύναµες κυβερνήσεις. Αυτή η τοποθέ-
τηση, αυτή η πολιτική άποψη, αυτή η στρατηγική άποψη δεν έχει
να κάνει µε το πολιτικό περιβάλλον της εκάστοτε εποχής. Είναι
µια διαχρονική, µια σταθερή, µια άποψη η οποία διατρέχει τη Νέα
Δηµοκρατία από το 1974 µέχρι σήµερα.

Τώρα όσον αφορά στη συµµετοχή των συµπολιτών µας στην
εκλογική διαδικασία, έχω την αίσθηση ότι αυτή δεν µπορεί να
διασφαλιστεί ούτε µε ποινικά, ούτε µε πειθαρχικά, ούτε µε διοι-
κητικά µέτρα. Είναι µια ευθύνη του πολιτικού συστήµατος να
προσεγγίσει και τον τελευταίο πολίτη και να τον πείσει ότι είναι
εξαιρετικής σηµασίας η συµµετοχή του στην εκλογική διαδικα-
σία. Προς αυτή την κατεύθυνση πρέπει να δουλεύουµε όλοι µαζί.
Βέβαια, µε την εικόνα που παρουσιάζουµε πολλές φορές µέσα
στο Κοινοβούλιο, το µόνο που επιτυγχάνουµε είναι ακριβώς το
αντίθετο, διότι οι έντονοι διαξιφισµοί, η έντονη κοµµατική -αν θέ-
λετε- ή µικροκοµµατική τοποθέτηση το µόνο που κάνουν είναι να
αποστρέφουν τον πολίτη από αυτή τη διαδικασία και βεβαίως,
να τον διώχνει πολύ µακριά από την κάλπη.

Όσον αφορά στο σχέδιο νόµου που συζητούµε, είναι γεγονός
ότι έρχεται να συµπληρώσει µία σειρά µεταρρυθµίσεων της Κυ-
βέρνησής µας, της Κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη στον
χώρο του αθλητισµού, µεταρρυθµίσεων ιδιαίτερα σηµαντικών,
όπως το νοµοθέτηµα µε το οποίο προβλέφθηκε η συγκρότηση
του Μητρώου των Αθλητικών Σωµατείων, του Μητρώου των
Αθλητικών Υποδοµών, οι πρωτοβουλίες για την καταπολέµηση
των χειραγωγηµένων αγώνων, για την αντιµετώπιση του ντό-
πινγκ, για τη συντήρηση και αξιοποίηση των αθλητικών υποδο-
µών της χώρας µας.

Έτσι µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο πετυχαίνουµε τη θωρά-
κιση ακόµα περισσότερο του θεσµικού πλαισίου που αφορά στον
αθλητισµό. Διευθετούµε δυσλειτουργίες και ερµηνευτικά ζητή-
µατα τα οποία έχουν ανακύψει κατά την εφαρµογή της αθλητικής
νοµοθεσίας.

Εξασφαλίζουµε τη συνοχή της αθλητικής νοµοθεσίας, την απε-
λευθέρωση συγκεκριµένων διαδικασιών από δυσλειτουργίες και
διοικητικές αγκυλώσεις, την αποκατάσταση αδικιών στον τοµέα
της απονοµής προνοµίων σε διακριθέντες αθλητές. Ιδιαίτερα,
διασφαλίζουµε τον εξορθολογισµό της συστέγασης ερασιτεχνι-
κών σωµατείων µε εµπορικές επιχειρήσεις, τον προσδιορισµό ότι
κρατική χρηµατοδότηση προς τις αθλητικές οµοσπονδίες νοούν-
ται τόσο η ετήσια τακτική επιχορήγησή τους όσο και η ενίσχυσή
τους από τον µόνιµο µηχανισµό χρηµατοδότησης, µέσω της φο-
ρολογίας των κερδών, των παικτών των τυχερών παιγνίων. Την
ένταξη στο επίπεδο προπονητών α’ επιπέδου και των προπονη-
τών εκείνων των αθλητών που κατέκτησαν συγκεκριµένες διακρί-
σεις. Την εναρµόνιση της διαδικασίας ίδρυσης και λειτουργίας
ιδιωτικών γυµναστηρίων και ιδιωτικών αθλητικών σχολών. Την αν-
τιµετώπιση του φαινοµένου πρόσκαιρων και περιστασιακών ει-
σαγωγών αλλοδαπών αθλητών, καθώς απαιτείται επιπλέον να
µην είναι εγγεγραµµένοι ταυτόχρονα σε αθλητικό σωµατείο κά-
ποιου άλλου κράτους-µέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης ή τρίτης
χώρας. 

Την εξοµοίωση της µισθολογικής κατάταξης των κωφών ολυµ-
πιονικών µε εκείνη των Παραολυµπιονικών. Τη δυνατότητα σω-
µατείων και φορέων της τοπικής αυτοδιοίκησης να διοργα-
νώνουν δροµικές δραστηριότητες που δεν περιλαµβάνονται στο
επίσηµο αγωνιστικό πρόγραµµα της οικείας οµοσπονδίας χωρίς
την άδειά της. Τη θέσπιση κύρωσης περί απαγόρευσης συµµε-
τοχής ανώνυµης αθλητικής εταιρείας σε αθλητικές διοργανώσεις
λόγω µη κατάθεσης εγγυητικής επιστολής τράπεζας. Τον εκσυγ-
χρονισµό του πλαισίου που διέπει το πρόγραµµα «Άθληση για
Όλους» και τις εκδηλώσεις «Άθληση για Όλους». 

Διαδικαστικά ζητήµατα της σύστασης και της λειτουργίας του
Ινστιτούτου Επιµόρφωσης Αθλητικών Στελεχών. Τη θωράκιση του
διάφανου και µε αντικειµενικά κριτήρια συστήµατος αξιολόγησης
αθλητικών οµοσπονδιών «ΧΙΛΩΝ», µε απώτερο στόχο τη βελτιστο-
ποίηση των διαδικασιών για την ετήσια τακτική επιχορήγηση των

οµοσπονδιών από τη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού, η οποία θα
καθορίζεται µε βάση αντικειµενικά δεδοµένα σύµφωνα µε τις γε-
νικές αρχές του Συµβουλίου της Ευρώπης για την καλύτερη δια-
κυβέρνηση στον αθλητισµό. Τη χρησιµοποίηση πετρελαίου και τη
χρηµατοδότησή του στα κολυµβητήρια αθλητικών εγκαταστά-
σεων του δηµοσίου και των οργανισµών της τοπικής αυτοδιοίκη-
σης, ιδιαίτερα µετά το ενεργειακό ζήτηµα που έχει προκύψει ένεκα
της γεωπολιτικής κρίσης στα ανατολικά της Ευρώπης. 

Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, όπως αναφέρθηκε και
από πολλούς προλαλήσαντες, το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου
είναι το έβδοµο στη σειρά νοµοσχέδιο που φέρνει το Υπουργείο
Αθλητισµού το οποίο εξελίσσει την αθλητική µεταρρύθµιση,
καθώς περιέχει τις απαιτούµενες διαρθρωτικές τροποποιήσεις
για την εξασφάλιση της συνοχής της αθλητικής νοµοθεσίας και
την απλοποίηση συγκεκριµένων διαδικασιών, ώστε να αντιµετω-
πιστούν σηµαντικές δυσλειτουργίες που έχουν παρατηρηθεί
µέχρι στιγµής. 

Σας καλώ, λοιπόν, όλες και όλους να ξεπεράσουµε τις κοµµα-
τικές µας γραµµές, να δούµε το αθλητικό οικοδόµηµα στο σύ-
νολό του, να δούµε πώς µπορούµε να το ανατάξουµε στον
µέγιστο δυνατό βαθµό, να το φέρουµε ακόµη πιο κοντά και στον
τελευταίο πολίτη και όλοι µαζί να µπορέσουµε να φτιάξουµε το
ζητούµενο για όλους µας, που είναι µια καλύτερη Ελλάδα, µια
Ελλάδα που αξίζει στις Ελληνίδες και τους Έλληνες. Γι’ αυτό σας
καλώ να υπερψηφίσετε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο πιστεύον-
τας ότι έτσι συνεισφέρετε σηµαντικά προς τη σωστή κατεύθυνση
του αθλητικού οικοδοµήµατος της χώρας µας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. 

Υπάρχει κάποιος από τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους
που θέλει να προηγηθεί; Απ’ ό,τι βλέπω, όχι.

Ο κ. Τόλκας τώρα έχει τον λόγο και αµέσως µετά ο κ. Μάρκου.
ΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΛΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, έχει γίνει µονό-

τονο ως Βουλευτής Ηµαθίας να έρχοµαι κάθε φορά σε αυτό εδώ
το Βήµα και να περιγράφουµε λύσεις, οι οποίες δίνονται σε
άλλες περιοχές -λύσεις που µπορεί να µη δίνονται καθόλου- και
η Ηµαθία πάντα να µένει ο «φτωχός συγγενής», είτε γιατί δεν
υπάρχει καµµία διεκδίκηση εκ µέρους των συναδέλφων της Νέας
Δηµοκρατίας του Νοµού Ηµαθίας είτε δεν ξέρω για ποιον άλλο
λόγο -µάλλον δεν έχουµε ισχυρές προσβάσεις σε αυτή την Κυ-
βέρνηση. 

Και µιας και παρουσιάζετε από τη δικιά σας πλευρά, από τη
Συµπολίτευση, ότι αυτή είναι µία από τις τελευταίες συζητήσεις
-προφανώς αυτής της διακυβέρνησης- επιτρέψτε µου να πω στην
αρχή πέντε πράγµατα, τα οποία νοµίζω είναι καθοριστικά, για το
τι πέρασε αυτή την τετραετία και κυρίως τι δεν πέρασε από αυτά
που έπρεπε να έχουν γίνει για τον τόπο µας, την Ηµαθία.

Ήµουν εδώ πάντα και ρωτούσα για τα χιονοδροµικά κέντρα
που, ξέρετε, είναι ο βασικός πυλώνας ανάπτυξης ενός νοµού σαν
την Ηµαθία που είναι στην ηπειρωτική χώρα, στην ενδοχώρα της
κεντρικής Μακεδονίας και που, έτσι όπως έχετε φέρει τα πράγ-
µατα και στην αγροτική οικονοµία και σε όλους τους τοµείς οι-
κονοµίας, δεν έχει άλλες δυνατότητες τουριστικής ή οικονοµικής
αξιοποίησης. 

Για το χιονοδροµικό κέντρο «3-5 Πηγάδια» του Δήµου Νάου-
σας που ανήκει στον Δήµο Νάουσας είχα καταθέσει ερώτησή
µου στον κ. Γεωργιάδη, ο οποίος έταζε 10,7 εκατοµµύρια για την
αξιοποίηση του χιονοδροµικού κέντρου που συζητάµε σήµερα -
και θα µιλήσω µόνο για την τροπολογία που φέρνετε-, για το Σέλι.
Οι υπηρεσίες του Υπουργείου Ανάπτυξης -του κ. Γεωργιάδη, δη-
λαδή- απάντησαν ότι όλα ήταν ψέµατα, δεν υπήρχε τίποτα, δεν
υπάρχει τίποτα ούτε σαν αίτηση ούτε σαν σχέδιο. 

Στις 3-1-2022 ο κ. Αυγενάκης επισκεπτόµενος την Ηµαθία είχε
εντυπωσιαστεί από την επίσκεψή του στο Σέλι -µαζί µε Βουλευ-
τές και στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας µόνο, καθώς δεν είχαν
καλέσει κανέναν άλλο- και υποσχέθηκε τότε, πριν έναν χρόνο πε-
ρίπου, ότι θα λειτουργεί τεχνητή χιόνωση στο Σέλι το 2023, αυτό
το έτος που «τρέχουµε». Και προσέξτε: Το Σέλι, το οποίο είναι
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Εθνικό Χιονοδροµικό Κέντρο, έχει διορισµένη διοίκηση από εσάς,
είναι δική σας η διοίκηση και θέτετε -υποτίθεται- πολιτικές προ-
τεραιότητες και προτεραιότητες ανάπτυξης για το συγκεκριµένο
χιονοδροµικό κέντρο. 

Μας λέγατε, λοιπόν, ότι το 2023 θα λειτουργεί τεχνητή χιό-
νωση και σήµερα µε την τροπολογία µάς λέτε ότι δεν κάνατε τί-
ποτα, ότι αποτύχατε και εποµένως, ας δώσετε σε κάποιον άλλο,
σε κάποιον ιδιώτη το χιονοδροµικό κέντρο, γιατί θα τρέξει να
κάνει καλύτερα τα πράγµατα από εσάς. Θυµηθείτε µόνο ότι
έχουµε πάρα πολλά παραδείγµατα, όπου µπαίνοντας ιδιώτες σε
χιονοδροµικά κέντρα όχι µόνο δεν τα εξέλιξαν -µπορεί να εξέλι-
ξαν το ταµείο τους, µπορεί να εξέλιξαν το πορτοφόλι τους- αλλά
πήγαν πολύ πίσω την τοπική ανάπτυξη και τα ίδια τα χιονοδρο-
µικά κέντρα, καθώς τα έχουν χρεώσει.

Δυστυχώς και στην Ηµαθία έχουµε πολλά τέτοια παραδείγ-
µατα.

Θέλετε να πω άλλα ζητήµατα για την Ηµαθία, για το πώς της
φέρεστε ως Κυβέρνηση; Για παράδειγµα, για τις αµφισβητούµε-
νες δηµόσιες εκτάσεις των Ριζωµάτων, όπου προσωπικά σας πε-
ριέγραψα νοµοθετική λύση η οποία έχει εφαρµοστεί και στη
Λαµία από τον Υπουργό Οικονοµικών και φέρατε µία νέα νοµο-
θετική επανάληψη υπουργικής απόφασης του 1960 που ήταν κο-
ροϊδία και δεν έχει γίνει τίποτα για το συγκεκριµένο θέµα; 

Να θυµηθούµε την αξιοποίηση του κόµβου της Κουλούρας,
όπου ήρθε ο Υφυπουργός Οικονοµικών και έβγαινε φωτογραφίες
µε τον κ. Πιτσιλή και δεν έγινε τίποτα; Να θυµηθούµε τα παλιά
δικαστήρια, όπου 10 Φεβρουαρίου -τώρα πριν από δέκα ηµέρες-
έκανα παρέµβαση και ζητάω να λυθεί το θέµα ξανά -πολλοστή
παρέµβαση- και έρχεται χθες 20 Φεβρουαρίου απόφαση του δι-
ευθύνοντος συµβούλου της ΕΤΑΔ για µία ακριβή παραχώρηση
στον Δήµο Βέροιας και όχι δωρεάν παραχώρηση όπως έχει γίνει
σε πολλές άλλες περιοχές της χώρας, όπως για παράδειγµα
στην Κόρινθο, όπου και εκεί έχει προχωρήσει εδώ και καιρό; 

Και όλα αυτά γίνονται στον τέταρτο χρόνο διακυβέρνησης,
ενώ τρία χρόνια καθόσασταν; Ενώ τρία χρόνια δεν ξέρατε πώς
θα προχωρήσει; Πού είναι οι Βουλευτές σας; Κανείς δεν είναι
εδώ σήµερα. Θυµήθηκαν τα προβλήµατα και θυµηθήκατε τα
προβλήµατα της Ηµαθίας τώρα, τις τελευταίες ηµέρες, έναν
µήνα πριν τις εκλογές. Και αντί να δηµοσιοποιούν τι έκαναν για
τον τόπο µας και τι λύσεις βρήκαν, βγάζουν χαριτωµένες φωτο-
γραφίες σε πρωτοχρονιάτικες πίτες και λένε ότι είναι δίπλα σε
όλους και τι ωραία τούς στηρίζουν. 

Είµαστε εδώ όµως για ένα εξαιρετικά σηµαντικό θέµα, το οποίο
αποτελεί από τους λίγους παράγοντες της οικονοµικής ανάπτυξης
της Ηµαθίας. Κύριε Αυγενάκη, ναι στον διαγωνισµό. Αλλά για να
γίνει το χιονοδροµικό κέντρο Σελίου τι; Έρχεστε έτσι και περνάτε
µία νοµοθετική δυνατότητα στο ΤΑΙΠΕΔ, επειδή δεν µπόρεσε η
δικιά σας διοίκηση -εσείς, δηλαδή, το δικό σας Υπουργείο- να προ-
χωρήσετε στην αξιοποίηση του χιονοδροµικού κέντρου Σελίου;
Ποια είναι η διαβούλευσή σας µε την τοπική κοινωνία;

Και µη µου πείτε ότι τώρα κάνουµε τη νοµοθετική αλλαγή, για
να έρθουµε µετά και να συζητήσουµε. Πρέπει τώρα να µας πείτε
τι θα συζητήσουµε, τι θα γίνει το Σέλι, πώς θέλετε να το αξιοποι-
ήσετε, πώς θέλετε να το προχωρήσετε. Και µάλιστα, τη στιγµή
που περίπου έναν χρόνο πριν και το άλλο χιονοδροµικό κέντρο
του Νοµού Ηµαθίας, τα «3-5 Πηγάδια, δόθηκαν σε ιδιώτη -δεν
σας ανήκει, ανήκει στον δήµο, αλλά έχουν την ίδια λογική. Πείτε
µας, όµως, τι θέλετε να κάνετε. Ποια είναι η πραγµατική αναπτυ-
ξιακή ανάγκη που σας οδηγεί τώρα και όχι πριν από τέσσερα
χρόνια να προχωρήσετε σε διαγωνισµό µέσω του ΤΑΙΠΕΔ; 

Σας άκουσα στην απάντησή σας, διαβάσατε την αιτιολογική
έκθεση. Δεν µας καλύπτει σε τίποτα. Η δική σας διοίκηση στο
χιονοδροµικό κέντρο Σελίου δεν κατάφερε τίποτα από τις προ-
τεραιότητες που τους θέσατε. Και σήµερα εσείς τους παίρνετε
την κάθε αρµοδιότητα, για να τη δώσετε στο ΤΑΙΠΕΔ. Και τι λέτε;
Λέτε ότι δεν µπορεί η διοίκηση του νοµικού προσώπου να κάνει
κάτι, ας το δώσουµε στο ΤΑΙΠΕΔ, το οποίο έχει καλύτερη υπο-
δοµή και τεχνογνωσία. 

Μάλιστα, πράγµατι. Αλλά οφείλατε να στηρίξετε τη διοίκηση
σε αυτό. Και πρώτα από όλα, να προχωρήσει από την ίδια τη δι-
οίκηση. 

Γνωρίζετε αν υπάρχει σήµερα τεχνητή χιόνωση στο Σέλι ή όχι,
όπως τάξατε πέρυσι τέτοιο καιρό; Δεν υπάρχει. Και δεν το πιστέ-
ψατε ούτε και εσείς, όταν µου απαντήσατε σε σχετική ερώτησή
µου εάν υπάρχει ή όχι τεχνητή χιόνωση.

Αναφερθήκατε σε δηλώσεις της σηµερινής διοίκησης του χιο-
νοδροµικού κέντρου Σελίου. Γιατί αφήσατε άραγε τη διοίκηση
να ψάχνει προγράµµατα ΕΣΠΑ από την περιφέρεια αλλά και
άλλα ΕΣΠΑ για οποιαδήποτε αξιοποίηση του Σελίου και σήµερα
λέτε ότι της παίρνετε αυτή την αρµοδιότητα για αξιοποίηση του
Σελίου; 

Αλήθεια, εσείς, οι Υπουργοί, µιλάτε µεταξύ σας; Ο κ. Γεωργιά-
δης τάζει 10,7 εκατοµµύρια για το χιονοδροµικό κέντρο «3-5 Πη-
γάδια». Η κ. Ζαχαράκη µιλάει για ορεινό τουρισµό για τα
δεκαεπτά χιονοδροµικά κέντρα της χώρας και µιλάει για 60 εκα-
τοµµύρια ευρώ του Ταµείου Ανάκαµψης. Εσείς στην αρχή δηλώ-
νετε εντυπωσιασµένος από το Σέλι, το επισκέπτεστε και σήµερα
το δίνετε σε ιδιώτες ουσιαστικά µε αυτή την παραχώρηση που
κάνετε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, δώστε µου, σας παρακαλώ, ένα λεπτό. 
Είναι καθαροί οι στόχοι σας. Φέρνετε τώρα στα µουλωχτά,

λίγες ηµέρες πριν κλείσει η Βουλή, ένα πυροτέχνηµα, δήθεν για
να αναπτυχθεί το Σέλι και η Βασιλίτσα. Γιατί δεν το κάνατε τέσ-
σερα χρόνια; Έχετε παρατήσει την Ηµαθία και τους Ηµαθιώτες
και τώρα που το ανακαλύψατε, έχετε ιδρώσει, για να παρουσιά-
σετε έργο. Τις τελευταίες ηµέρες βλέπουµε πάρα πολλές εξαγ-
γελίες. 

Μόνο αθώα δεν είναι η τροπολογία σας. Οι διοικήσεις σας δεν
µπόρεσαν να προχωρήσουν λόγω του ελέγχου που υπάρχει, και
του δικού µας πολιτικού ελέγχου, αλλά και των τοπικών κοινω-
νιών. Και έρχεστε ύπουλα, εν κρυπτώ, να περάσετε µε νόµο την
παραχώρηση των χιονοδροµικών κέντρων υπέρ λίγων και εις
βάρος των τοπικών κοινωνιών, εις βάρος του Σελίου, της Βέροιας
και της Ηµαθίας. Θέλετε µια Ηµαθία των ισχυρών κι όχι µια
ισχυρή Ηµαθία. 

Από εδώ περιγράφω αυτό που κάνατε παντού και θα κάνετε
και στο Σέλι. Παίρνετε τις δηµόσιες υποδοµές από τις τοπικές
κοινωνίες, βρίσκετε φίλους σας επενδυτές και στήνετε διαγωνι-
σµούς, από τους οποίους κερδίζουν µόνο οι δήθεν επενδυτές, οι
οποίοι νιώθουν ότι κάνουν και χάρη στην τοπική κοινωνία, χωρίς
ουσιαστικά στο τέλος να παρέχουν και να προσφέρουν τίποτα. 

Κλείνω, κύριε Υπουργέ και κύριε Πρόεδρε, λέγοντας τι µπορεί
να γίνει και τι θέλουµε. Λέµε ναι στην αξιοποίηση για συµφέρον
όλων και κυρίως των τοπικών κοινωνιών και του τόπου µας, που
βρίσκεται σε παρακµή, µε ευθύνη δικιά σας. Δείτε, κύριε
Υπουργέ, τι γίνεται στο χιονοδροµικό κέντρο Καλαβρύτων, που
είναι δηµοτικό και πηγαίνει καλά, µε έσοδα και εξελίσσεται και
αναπτύσσεται. 

Δεύτερον, να γίνει αξιοποίηση µε σοβαρότητα, σχεδιασµό και
κυβερνητική ολοκληρωµένη παρέµβαση. Η παρέµβασή σας ξέ-
ρετε ποια θα έπρεπε να είναι; Δεν είναι ώρα του ιδιοκτησιακού
καθεστώτος, αλλά ως πολιτεία αυτό έπρεπε να κάνετε. Στην πε-
ριοχή µας υπάρχουν χιονοδροµικά κέντρα. Είναι το Καϊµακτσα-
λάν, είναι τα «3-5 Πηγάδια», είναι το Σέλι, είναι η Βασιλίτσα, είναι
το Ελατοχώρι στην Πιερία. Κάντε υποδοµές, κάντε δρόµους,
ενώστε τα. Δεν έχετε κάνει καν το δρόµο πρόσβασης από τη
Θεσσαλονίκη στη Νάουσα. Δεν τα έχετε κάνει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, έχετε ξεπεράσει τα εννιά λεπτά. Σας παρακαλώ.

ΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΛΚΑΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Ξεκαθαρίστε πόρους και αρµοδιότητες. Δεν σας εµπιστεύεται

κανείς, κύριε Αυγενάκη. Φεύγετε από την Κυβέρνηση, φεύγετε
και από την Ηµαθία, ευτυχώς.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ. Μάρκου.
Αµέσως µετά είναι η κ. Ασηµακοπούλου και µετά δεν βλέπω κά-
ποιον εδώ άλλον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο. Κυρία Δούνια,
δεν σας ξεχνάω. Είστε µετά την κ. Ασηµακοπούλου. 
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Ορίστε, κύριε Μάρκου, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα αναφερθώ στο θέµα του

αθλητικού νοµοσχεδίου επιγραµµατικά, γιατί -µε δυο κουβέντες-
ουσιαστικά χωρίζεται σε δύο κατηγορίες: Το µισό διορθώνει προ-
ηγούµενες κακές ρυθµίσεις από τα έξι αθλητικά νοµοσχέδια, που
έχουν έρθει µέχρι τώρα από τον κ. Αυγενάκη και το άλλο µισό δι-
ευθετεί µικροπελατειακές και ρουσφετολογικές ρυθµίσεις. 

Το είπαµε και στις επιτροπές. Μία από τις πιο µελανές σελίδες
του θεσµού του ποδοσφαιρικού πρωταθλήµατος στη Β’ κατηγο-
ρία και νυν Super League 2 είναι αυτή που γράφεται επί διακυ-
βέρνησης Νέας Δηµοκρατίας. Σύµφωνα µε την ΚΥΑ του
Δεκεµβρίου του 2021 για τη διανοµή των 63 εκατοµµυρίων από
τα έσοδα του στοιχήµατος σε επαγγελµατικές κατηγορίες ποδο-
σφαίρου, µπάσκετ, βόλεϊ, ερασιτεχνικού αθλητισµού, προβλεπό-
ταν ότι οι οµάδες θα ελάµβαναν 17% όχι πάνω από τα 8,5
εκατοµµύρια, δηλαδή, σύµφωνα µε τα ίδια τα δεδοµένα του
Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού, 10.710.000 ευρώ.

Είπατε στις επιτροπές, κύριε Υπουργέ, ότι ποτέ δεν είπατε
ποσά. Ξέρετε, η τεχνολογική εποχή µας καταγράφει και σας δια-
ψεύδει. Συνεχίζω.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Πού µε διαψεύδει; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΥ: Μπορώ, άµα θέλετε, να σας τα
δώσω προσωπικά. Να µη καθυστερήσω.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Καταθέστε το, σας παρακαλώ. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΥ: Θα τα καταθέσω. Αν το επιθυ-
µείτε, ναι.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Δώστε το τώρα. Δώστε αυτό που λέτε. Όχι ψέ-
µατα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΥ: Σας παρακαλώ. Είδατε ότι είµαι
καλοπροαίρετος και δέχοµαι τη διακοπή, όχι όµως την αγένεια.
Θα τα καταθέσω µετά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ. Εφόσον θέλει ο Βουλευτής, θα το καταθέσει.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΥ: Επανήλθατε µε ανακοίνωση που
ενηµέρωνε ότι το ποσό που θα λάβουν οι οµάδες θα ανέλθει συ-
νολικά στα 1.700.000 ευρώ, ενώ µετά από συνάντηση µε τους εκ-
προσώπους των πρωταθληµάτων δηλώνατε αν θέλουν, να τα
πάρουν, ειδάλλως δεν έχετε καµµία συζήτηση µαζί τους. Είστε
υπερήφανος που είστε ο πρώτος Υπουργός επί του οποίου ανα-
στέλλεται η διεξαγωγή του πρωταθλήµατος ποδοσφαίρου; Σε
αυτό οφείλετε να απαντήσετε. Μάλιστα, για τους ελέγχους για
τη χειραγώγηση έχετε κάποιο νέο να µας πείτε; Πέρασαν επτά
µέρες από τότε που το αναφέρατε.

Έρχοµαι στο δεύτερο µείζον θέµα, στην τροπολογία όπου
αναφέρθηκε και ο συνάδελφος του ΣΥΡΙΖΑ πριν. Και ξέρετε,
επειδή είµαι από τα Καλάβρυτα, επιβεβαιώνω πλήρως αυτά που
λέει. Να σας ενηµερώσω, κύριε συνάδελφε, διότι ο Υπουργός
δεν ενδιαφέρεται και αγνοεί αυτά τα πράγµατα, ότι το χιονοδρο-
µικό κέντρο Καλαβρύτων πήρε πρόγραµµα 20 εκατοµµυρίων από
την περιφέρεια και ήδη τελειώνοντας τη σεζόν αρχίζει την ανα-
βάθµισή του. 

Λοιπόν, έχουµε τη Βασιλίτσα στα Γρεβενά και το Σέλι στην
Ηµαθία, δύο εθνικά χιονοδροµικά κέντρα. Να πω για τη Βασιλί-
τσα κάτι πολύ σηµαντικό. Θα κάνω µια µικρή ιστορική αναδροµή.
Όταν ήταν η προσφυγική κρίση σε πλήρη εξέλιξη, ο περιβόητος
πλέον Ανδρέας Πάτσης µεθόδευε την υποβάθµιση των ξενοδο-
χείων του τόπου του, των ορεινών Γρεβενών, κατηγορώντας
τους πρόσφυγες για τα πάντα, ώστε να αποχωρήσουν, να µει-
ωθεί ο κύκλος εργασιών -όπως και έγινε-, να κοκκινίσουν τα δά-
νειά τους και να έρθουν τα funds που εκπροσωπούσε να τα
πάρουν κοψοχρονιά. Σε διάστηµα τριών µηνών, αυτός ο κύριος
έκανε τρεις κοινοβουλευτικές ερωτήσεις σχετικά µε την εγκατά-
σταση των προσφύγων στα Γρεβενά. Με την αποχώρηση των
προσφύγων ξεκίνησαν τα προβλήµατα, µια και τα εκκρεµή συµ-
βόλαια, που είχαν οι ξενοδόχοι µε το Υπουργείο Μετανάστευσης
παρέµεναν ανεκτέλεστα. Τα «κοράκια», οι «Πάτσηδες» εφόρµη-
σαν στα Γρεβενά και ήδη έχουν πλειστηριαστεί ξενοδοχεία.

Και ερωτώ εσάς ευθέως, κύριε Αυγενάκη. Η ιδιωτικοποίηση
του χιονοδροµικού κέντρου των Γρεβενών σε συνέχεια των ανω-
τέρω είναι τυχαία; Εγώ δεν νοµίζω. Είναι κάποιος Πάτσης από
πίσω ή ο ίδιος ο Πάτσης; Οφείλετε να απαντήσετε.

Και βεβαίως, στο Σέλι µε αιφνιδιαστικές κινήσεις, όπως όλα τα
στελέχη µας καταγγέλλουν, χωρίς να γνωρίζουµε αν έχει προ-
ηγηθεί διάλογος µε την τοπική κοινωνία -ανέφεραν και ότι πέρσι
τους εξαπατήσατε πηγαίνοντας εκεί-, η Κυβέρνηση ετοιµάζεται
να παραχωρήσει το µεγαλύτερο αθλητικό κέντρο της Ηµαθίας
σε ιδιώτες. 

Το παρόν νοµοσχέδιο δεν έχει κάποιο συνεκτικό αφήγηµα για
τον αθλητισµό. Το είπαµε. Συρραφή τροπολογιών είναι και εξυ-
πηρετεί τα όσα ανέφερα. Όπως είπαµε και στις προηγούµενες
συνεδριάσεις, είναι επτά νοµοσχέδια, από τα οποία το 40% διορ-
θώνει τα προηγούµενα ή κάνει πελατειακές ρυθµίσεις. 

Ενδεικτικά, στο άρθρο 3 για το τρίαθλο, µε την κατ’ εξαίρεση
δυνατότητα συµµετοχής του αθλητή στη διοίκηση της οµοσπον-
δίας, εξυπηρετείτε γνωστό ιδιοκτήτη ιδιωτικού εκπαιδευτηρίου,
γείτονά σας και, ως γνωστόν, αυτοί οι ιδιοκτήτες έχουν αγαστή
σχέση µε τη Νέα Δηµοκρατία, µε το αζηµίωτο βέβαια. 

Στο άρθρο 7, για την ελάχιστη διάρκεια της υποχρέωσης απα-
σχόλησης προπονητή από αθλητικούς φορείς, αίτηµα αθλητικών
σωµατείων µικρών νησιών κυρίως άγονης γραµµής, τα είπαµε
στις επιτροπές. Εγώ προσθέτω και τα σωµατεία ορεινών περιο-
χών, που συντηρούν αγωνιστικά τµήµατα και απαιτούν επαγγελ-
µατία προπονητή. Τα σωµατεία αυτά κινδυνεύουν να µη λάβουν
αθλητική αναγνώριση -άλλη θλιβερή και ταλαιπωρηµένη ιστορία
το περίφηµο µητρώο-, λόγω µη απασχόλησης προπονητή µε
συµβόλαιο, που θα έχει ως αποτέλεσµα την απώλεια αγωνιστικής
συµµετοχής. 

Κατανοητό το πρόβληµα, αλλά η λύση µειώνοντας τον κατώ-
τατο µισθό και τον χρόνο ελάχιστες µέρες δεν είναι η ενδεδειγ-
µένη. Το ξαναείπα και στους φορείς στην ακρόαση. Θα
µπορούσατε να επιχορηγήσετε µε µεγαλύτερα ποσά τα σωµα-
τεία της νησιωτικής χώρας, να καλύψετε το µεταφορικό ισοδύ-
ναµο, να επιδοτήσετε αθλητικές συναντήσεις. 

Στο άρθρο 12 µε τα προγράµµατα για εκδηλώσεις άθλησης
για όλους, αφού εγκαταλείψατε για δύο χρόνια τα προγράµµατα
για εκδηλώσεις, τα επαναφέρετε δυνητικά την τελευταία στιγµή,
αποσπασµατικά και εδώ, µε έντονο το άρωµα της ιδιωτικοποί-
ησης, καθώς δίνετε τη δυνατότητα ίδρυσης νοµικών προσώπων
ιδιωτικού δικαίου µαζικής άθλησης και τη δηµιουργία οµοσπον-
δίας µε τη συµµετοχή, τουλάχιστον, δέκα σωµατείων. Δίνετε, λοι-
πόν, τη δυνατότητα στον καθένα να ιδρύει σωµατείο µαζικής
άθλησης, να συµµετέχει σε προγράµµατα, να παίρνει συνδροµές
και δηµόσιο χρήµα. Καταργείτε ουσιαστικά έναν πετυχηµένο
ιστορικά θεσµό, όπως τα προγράµµατα αυτά που λειτουργούν
εδώ και σαράντα χρόνια. 

Κύριε Υπουργέ, είναι το τελευταίο σας νοµοσχέδιο και βεβαίως
οφείλω να σας οµολογήσω ότι δεν θα µας λείψετε από αυτή την
καρέκλα. Το κακό είναι, βέβαια, ότι δεν θα λείψετε και από τον
ελληνικό αθλητισµό, όµως ως κόµµα είστε υπόλογοι και θα λο-
γοδοτήσετε, διότι επί των ηµερών σας έχετε αποκλείσει µια ολό-
κληρη γειτονιά του κέντρου της Αθήνας. Το ’19 µάλιστα ο κ.
Βορίδης είχε «γλυκά» αποκαλέσει το ξύλο των ΜΑΤ «αναγκαστι-
κότητα». Είστε υπόλογοι και θα λογοδοτήσετε, διότι επί των ηµε-
ρών σας έχετε κάνει κατάχρηση αστυνοµικής βίας σε µικροπαρα-
βατικούς Ροµά µε αποτέλεσµα την αφαίρεση της ζωής τους. 

Είστε υπόλογοι και θα λογοδοτήσετε, διότι επί των ηµερών
σας οι Ευρωβουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας ψηφίζουν κόντρα
στη γραµµή του Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόµµατος σε ψήφισµα, που
ζητούσε έρευνες για τυχόν παράνοµες δραστηριότητες εντός
Ευρωπαϊκής Ένωσης που σχετίζονται µε τα Panama Papers. 

Είστε υπόλογοι και θα λογοδοτήσετε, διότι επί των ηµερών
σας δολοφονήθηκε ο δηµοσιογράφος Γιώργος Καραϊβάζ και δεν
υπάρχει γύρω από την υπόθεση αυτή καµµία ενηµέρωση. 

Είστε υπόλογοι και θα λογοδοτήσετε, διότι επί των ηµερών
σας η Αστυνοµία ασκεί αδιακρίτως παντού ωµή βία, χηµικά σε
ανυποψίαστους πολίτες µε ιδιαίτερη αδυναµία, νέες, νέους, γο-
νείς, µικρά παιδιά και τελευταία καλλιτέχνες.

Είστε υπόλογοι και θα λογοδοτήσετε, διότι επί των ηµερών
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σας η ισότητα των φύλων έπεσε δεκατέσσερις θέσεις στον παγ-
κόσµιο δείκτη, κάτω από την Ουγγαρία και το Αζερµπαϊτζάν. 

Είστε υπόλογοι και θα λογοδοτήσετε, διότι επί των ηµερών
σας την περίοδο του COVID επιβάλατε γενικό σιωπητήριο από-
ψεων και σε εθνικό δίκτυο οι πολίτες λάµβαναν διαγγέλµατα και
νοµοθεσίες από τον Πρωθυπουργό και τον ένστολο Υφυπουργό
του. 

Είστε υπόλογοι και θα λογοδοτήσετε, διότι επί των ηµερών
σας έγιναν διώξεις δηµοσιογράφων της ερευνητικής δηµοσιο-
γραφίας και στοχοποιήθηκαν συντονισµένα -από Κυβέρνηση και
συστηµικά, φιλικά σας ΜΜΕ- ξένοι ανταποκριτές που ενόχλησαν
τον Μητσοτάκη.

Είστε υπόλογοι και θα λογοδοτήσετε, διότι επί των ηµερών
σας έγιναν διώξεις εν ενεργεία δικαστικών λειτουργών που διε-
ρευνούσαν υποθέσεις διαφθοράς. 

Είστε υπόλογοι και θα λογοδοτήσετε, διότι επί των ηµερών
σας ο Πρωθυπουργός µε δικό του νόµο παίρνει στα χέρια του
την ΕΥΠ, αναθέτει στον ανιψιό του Δηµητριάδη να επιµελείται
των παρακολουθήσεων και στον ανεκδιήγητο Κοντολέοντα. 

Είστε υπόλογοι και θα λογοδοτήσετε, διότι επί των ηµερών
σας η Κυβέρνηση και ο Πρωθυπουργός δηλώνουν ότι δεν έχουν
ουδεµία σχέση µε το έγκληµα των παρακολουθήσεων. 

Είστε υπόλογοι και θα λογοδοτήσετε, διότι επί των ηµερών
σας αποκαλύφθηκε ότι υπάρχουν γραφεία της εταιρείας «IN-
TELLEXA» µε τη συµµετοχή κρατικών υπαλλήλων και ότι γίνεται
και εξαγωγή του παράνοµου λογισµικού. 

Είστε υπόλογοι και θα λογοδοτήσετε, διότι επί των ηµερών
σας υπάρχει ολιγοπώλιο του Τύπου και µονοµερής παράθεση γε-
γονότων. 

Είστε υπόλογοι και θα λογοδοτήσετε, διότι επί των ηµερών
σας σε έναν ιδιώτη µε το όνοµα Φουρθιώτης παραχωρείται από
την Κυβέρνηση σύνταγµα αστυνοµικών για προστασία. 

Είστε υπόλογοι και θα λογοδοτήσετε, διότι επί των ηµερών
σας κατά τη διερεύνηση υπόθεσης βιασµών από προβεβληµένο
καλλιτέχνη ο οποίος πρόσκειται στο περιβάλλον Μαξίµου η Αστυ-
νοµία δεν προχωρεί άµεσα στην κατάσχεση ηλεκτρονικών υπο-
λογιστών, οπότε χάνονται τα όποια στοιχεία. 

Είστε υπόλογοι και θα λογοδοτήσετε, διότι επί των ηµερών
σας µεγάλο συστηµικό µέσο µεταδίδει τηλεφωνικές συνοµιλίες
ανώτατων αστυνοµικών και µελών της «greek mafia» και ο Υπουρ-
γός ΠΡΟ.ΠΟ. κωφεύει. Είστε υπόλογοι και θα λογοδοτήσετε,
διότι επί των ηµερών σας η δικαστική υπόθεση παραλλήλως κλεί-
νει, ενώ ο εισαγγελέας δηλώνει ότι χάθηκαν στοιχεία. 

Είστε υπόλογοι και θα λογοδοτήσετε, διότι η κηδεία του έκ-
πτωτου βασιλιά -από τις πιο µελανές σελίδες στην πορεία της
χώρας- µεταδίδεται σε εθνικό δίκτυο και µε τη συµµετοχή της
κρατικής ΕΡΤ µε παρέλαση Υπουργών και Βουλευτών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό θα κάνω, κύριε Πρόεδρε. 
Είστε υπόλογοι και θα λογοδοτήσετε, γιατί πριµοδοτείτε µε

πολλά δισ. το καρτέλ της ενέργειας. 
Είστε υπόλογοι και θα λογοδοτήσετε, γιατί έχετε δώσει 8,5 δισ.

απευθείας αναθέσεις.
Είστε υπόλογοι και θα λογοδοτήσετε για την πρωτοφανή ακρί-

βεια που πλήττει την ελληνική κοινωνία. 
Είστε υπόλογοι και θα λογοδοτήσετε για τον πτωχευτικό σας

νόµο που οδηγεί χιλιάδες ιδιοκτήτες πρώτης κατοικίας να χά-
σουν τα σπίτια τους. 

Είστε υπόλογοι και θα λογοδοτήσετε για το καθεστώς αναξιο-
κρατίας και πελατειοκρατίας που έχετε εγκαταστήσει. 

Καταλήγω µε µία φράση από τον Λυσία, που είναι αγαπητός,
υποθέτω όχι µόνο στον κ. Γεραπετρίτη, και αφορά τον ελληνικό
λαό µπροστά στις επερχόµενες εκλογές: «Παύοµαι κατηγορών.
Ακηκόατε, εοράκατε, πεπόνθατε, έχετε, δικάζετε». Που σηµαίνει:
Σταµατάω τις κατηγορίες. Ακούσατε, είδατε, πάθατε. Τον έχετε
µπροστά σας. Δικάστε τον. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-
ζουµε τώρα µε την κ. Ασηµακοπούλου.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Κύριε Πρόεδρε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Ο κ. Μάρκου είπε προηγουµένως ότι θα καταθέσει
κάτι στα Πρακτικά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Θέλετε να
το πείτε; Πείτε το. Αυτό θα το κάνει ο κύριος Βουλευτής. 

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Κύριε Μάρκου, πού πάτε; Καταθέστε αυτό που εί-
πατε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συγγνώµη.
Μισό λεπτό. Κύριε Υπουργέ, είπατε αυτό. 

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε. 
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και

Αθλητισµού): Καταθέστε το! Κι άλλο ψέµα;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΥ: Κύριε Υπουργέ, σας το έχω ξα-

ναπεί. Είστε προπέτης…
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και

Αθλητισµού): Κι άλλο ψέµα;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε

Υπουργέ, εγώ διευθύνω τη συζήτηση. Να καθίσετε µισό λεπτό. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΥ: Σας υπόσχοµαι, µέχρι το τέλος

της συνεδρίασης θα το έχω καταθέσει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ωραία,

ωραία. 
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και

Αθλητισµού): Άσε τώρα! Άσε τα παραµύθια τώρα!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΥ: Και θα σταµατήσεις µια για

πάντα!
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και

Αθλητισµού): Ποιον κοροϊδεύεις τώρα!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ, παρακαλώ, παρακαλώ. Ο κύριος Βουλευτής θα καταθέσει,
λέει, µέχρι το τέλος. 

Τον λόγο έχει η κ. Ασηµακοπούλου. 
Αµέσως µετά η κ. Δούνια. Πρέπει να δούµε και µετά τους Κοι-

νοβουλευτικούς Εκπροσώπους και θα ολοκληρώσει ο Υπουργός. 
Ελάτε, κυρία Ασηµακοπούλου. 
ΣΟΦΙΑ - ΧΑΪΔΩ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σή-

µερα για τη θωράκιση του θεσµικού πλαισίου του αθλητισµού.
Με το παρόν ορίζεται και το νέο πλαίσιο λειτουργίας των ιδιωτι-
κών γυµναστηρίων και των ιδιωτικών αθλητικών σχολών. Όταν
συζητούµε για τη διασφάλιση της υγείας των αθλουµένων όµως,
θα πρέπει να τηρούνται αυστηρές προδιαγραφές. Κατά πόσον
αυτές θα τηρούνται µε την απλή γνωστοποίηση ίδρυσης και λει-
τουργίας των ιδιωτικών γυµναστηρίων και των ιδιωτικών αθλητι-
κών σχολών;

Αναφορικά µε τα προγράµµατα και τις εκδηλώσεις άθλησης
για όλους, στην παράγραφο 2 λέτε ότι οι φορείς, που υλοποιούν
προγράµµατα και εκδηλώσεις άθλησης για όλους µπορούν να
προσλαµβάνουν και να απασχολούν πτυχιούχους φυσικής αγω-
γής αποκλειστικά για τις ανάγκες υλοποίησης των εγκεκριµένων
από τη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού προγραµµάτων και εκδη-
λώσεων µε σύµβαση εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρό-
νου διάρκειας έως οκτώ µηνών. Με ποια κριτήρια θα γίνονται οι
συγκεκριµένες προσλήψεις; Ρωτήσαµε και κατά τη διάρκεια των
επιτροπών, αλλά απάντηση δεν πήραµε. 

Οι υπερεξουσιοδοτήσεις σε Υπουργούς και σε αυτό το νοµο-
σχέδιο δίνουν και παίρνουν, από τον καθορισµό αποζηµίωσης
των µελών που µετέχουν σε κλιµάκια ελέγχου αθλητικών φορέων
και το περιεχόµενο και τη διαδικασία της γνωστοποίησης που
αναφέραµε παραπάνω, µέχρι τους επιµέρους δείκτες που απαρ-
τίζουν τα κριτήρια αξιολόγησης των αθλητικών οµοσπονδιών, τη
βαρύτητα των κριτηρίων αξιολόγησης, τη διαδικασία αξιολόγη-
σης που συνδέεται µε τα αποτελέσµατα της αξιολόγησης και
κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια. 

Ο Ιανουάριος του 2023 σηµαδεύτηκε από δύο τραγικές ειδή-
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σεις στον χώρο του ερασιτεχνικού ποδοσφαίρου, µε δύο αθλη-
τές να χάνουν τη ζωή τους από ανακοπή καρδιάς εντός γηπέδων.
Ο λόγος για τον εικοσάχρονο Καρδιτσιώτη Ηλία Μπρέλλα στις
15 Ιανουαρίου και τον σαρανταεξάχρονο Θεοδόση Σαράντη από
το Ναύπλιο στις 29 Ιανουαρίου. Και οι δύο θα µπορούσαν να
είχαν σωθεί, αν τους είχαν παρασχεθεί έγκαιρα οι πρώτες βοή-
θειες.

Ωστόσο, η έλλειψη απινιδωτή από τα γήπεδα όπου αγωνίζον-
ταν αποδείχθηκε µοιραία, µε αποτέλεσµα να προστεθούν στον
τραγικό κατάλογο των αθλητών, που κατέρρευσαν στον αγωνι-
στικό χώρο και κατέληξαν.

Όπως θα καταθέσουµε στα Πρακτικά, ο Πρόεδρος της Ελλη-
νικής Καρδιολογικής Εταιρείας Γιάννης Κανακάκης τονίζει ότι
υπολογίζεται ότι οι πιθανότητες επιτυχούς ανάνηψης µειώνονται
κατά 10% για κάθε λεπτό που καθυστερεί η απινίδωση χωρίς την
παράλληλη διενέργεια βασικής καρδιοπνευµονικής αναζωογό-
νησης ΚΑΡΠΑ. 

Σύµφωνα µε την ΚΥΑ που εκδόθηκε στις 10 Οκτωβρίου 2017,
για τη διεξαγωγή αγώνα ποδοσφαίρου σε µικρά ανοιχτά γήπεδα
κατηγορίας Α2 πρέπει να εξασφαλίζεται η ύπαρξη φορητού απι-
νιδωτή κατά τη διάρκεια των αγώνων. 

Παρ’ όλα αυτά, φαίνεται ότι η απόφαση αυτή δεν εφαρµοζόταν
µέχρι τουλάχιστον πριν λίγες ηµέρες. Χρειάστηκε να φτάσουµε
στον θάνατο του εικοσάχρονου προκειµένου η ΕΠΟ να ζητήσει
µε απόφασή της στις 17 Ιανουαρίου του 2023 την εφαρµογή της.
Άλλωστε, στον κανονισµό αγώνων ποδοσφαίρου της οµοσπον-
δίας δεν υπάρχει καµµία αναφορά σε σχετική υποχρέωση ή και
γενικότερα στα όσα προβλέπονται για την παροχή πρώτων βοη-
θειών στη διάρκεια αγώνων. 

Αλήθεια, κύριε Υπουργέ, υπάρχει έλεγχος για την τήρηση της
ανωτέρω απόφασης ή οι αγώνες συνεχίζονται κανονικά στα πρω-
ταθλήµατα σα να µην τρέχει τίποτα; 

Με αφορµή την ανακοίνωση που εξέδωσε η Εκτελεστική Επι-
τροπή της ΕΠΟ σχετικά µε την απόφαση που έλαβε να αποστεί-
λει προς την Κεντρική Ένωση Δήµων Ελλάδος επιστολή µε την
οποία θα ζητείται να ενηµερωθούν οι δήµοι όλης της χώρας, που
αποτελεί προϋπόθεση αδειοδότησης των γηπέδων η ύπαρξη απι-
νιδωτή σε κάθε γήπεδο, σε σχετική ανακοίνωσή της η ΚΕΔΕ -την
οποία θα καταθέσουµε στα Πρακτικά- αναφέρει µεταξύ άλλων
ότι για τη µεγάλη πλειοψηφία των αθλητικών εγκαταστάσεων
όπου διεξάγονται τοπικοί και ερασιτεχνικοί αγώνες, δεν είναι
υποχρεωτική εκ του νόµου η ύπαρξη απινιδωτή ως προϋπόθεση
για την αδειοδότησή τους. Αυτό που πρέπει να εξασφαλίζεται
είναι η ύπαρξη φορητού απινιδωτή κατά τη διάρκεια µόνο των
αγώνων και είναι ανεξάρτητο της διαδικασίας αδειοδότησης των
αθλητικών εγκαταστάσεων. 

Κατ’ ανάλογη εφαρµογή του κανονισµού αγώνων ποδοσφαί-
ρου πρωταθληµάτων των επαγγελµατικών και ερασιτεχνικών
πρωταθληµάτων της ΕΠΟ, άποψή µας είναι πως υπεύθυνη για
την ύπαρξη απινιδωτή στον αγώνα είναι η γηπεδούχος οµάδα, η
οποία επίσης έχει την ευθύνη για την παρουσία και γιατρού κατά
τη διάρκεια του αγώνα. Καταλήγει στο ότι µόνο στις αθλητικές
εγκαταστάσεις µε πέντε χιλιάδες θεατές και πάνω, στους αγώνες
εθνικών και επαγγελµατικών κατηγοριών και στους διεθνείς αγώ-
νες, είναι υποχρεωτικό να υπάρχει σε µόνιµη βάση απινιδωτής
µε ευθύνη του φορέα στον οποίον ανήκει το γήπεδο ως προϋπό-
θεση για την αδειοδότησή τους. 

Η ΕΠΟ απάντησε σε αυτό, όπως επίσης θα καταθέσουµε, ότι
στο άρθρο 12 παράγραφος 2 της ΚΥΑ αναφέρεται ότι θα πρέπει
να εξασφαλίζεται η ύπαρξη φορητού απινιδωτή κατά τη διάρκεια
των αγώνων, όρος που σε καµµία περίπτωση δεν απευθύνεται
στους χρήστες των γηπέδων, αφού σε κανένα σηµείο της σχετι-
κής νοµοθεσίας δεν ορίζονται οι υποχρεώσεις των χρηστών των
γηπέδων, παρά µόνο οι υποχρεώσεις των αρµοδίων τήρησης των
όρων αδειοδότησης των γηπέδων και του λοιπού υλικοτεχνικού
εξοπλισµού. Ποιος είναι τελικά υπεύθυνος, κύριε Υπουργέ; 

Η Ευρωπαϊκή Καρδιολογική Εταιρεία έχει εκδώσει οδηγία που
προβλέπει διαφορετικό αριθµό απινιδωτών ανάλογα µε το µέγε-
θος του γηπέδου. Συγκεκριµένα, ορίζει ότι πρέπει να υπάρχουν
ένας µε δύο απινιδωτές σε γήπεδο χωρητικότητας κάτω των
δέκα χιλιάδων θέσεων και τέσσερις στα γήπεδα µεταξύ δέκα χι-

λιάδων και πενήντα χιλιάδων θέσεων. Το ΟΑΚΑ, µε χωρητικότητα
εβδοµήντα χιλιάδων θέσεων, οφείλει να έχει οκτώ απινιδωτές. 

Αναφορικά µε τον προαθλητικό έλεγχο, κατά πόσο τηρούνται
οι προβλέψεις της νοµοθεσίας για τον ιατρικό έλεγχο των αθλη-
τών, προκειµένου να διαγνωστούν έγκαιρα οι περιπτώσεις που
διατρέχουν υψηλό κίνδυνο ιατρικού επεισοδίου;

Κλείνοντας, θα πω ότι για ακόµη µία φορά θέλουµε να τονί-
σουµε την αναγκαιότητα παροχής κινήτρων στις εξακόσιες πε-
νήντα χιλιάδες Έλληνες που έφυγαν από τη χώρα µας κατά τα
χρόνια των µνηµονίων για να βρουν εργασία. Δώστε τους κίνητρα
και την ευκαιρία να γυρίσουν πίσω στη χώρα µας. 

Εµείς ως Ελληνική Λύση πιστεύουµε ότι όταν µιλάµε για τη θω-
ράκιση του αθλητισµού, θα πρέπει κυρίως να µιλάµε για την
ουσία της θωράκισης, που πρέπει να είναι η διασφάλιση της
υγείας των αθλητών και των αθλούµενων. Πότε θα κοιτάξουµε
επιτέλους την ουσία, ούτως ώστε να σταµατήσει αυτή η µετα-
φορά ευθυνών, η οποία στοιχίζει ανθρώπινες ζωές;

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Σοφία - Χάιδω Ασηµακοπού-
λου καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Η κ. Δούνια έχει τον λόγο. Ολοκληρώνουµε µε τους συναδέλ-
φους Βουλευτές και αµέσως µετά θα ξεκινήσουµε µε τους Κοι-
νοβουλευτικούς Εκπροσώπους -είναι η κ. Αραµπατζή εδώ- και
αµέσως µετά θα µιλήσει ο Υπουργός και κλείνει η συνεδρίαση.

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ (ΝΟΝΗ) ΔΟΥΝΙΑ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο

του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού για το οποίο συζη-
τάµε σήµερα συνεχίζει τη µεταρρύθµιση που σταδιακά και στο-
χευµένα υλοποιεί η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας τα
τελευταία σχεδόν τέσσερα χρόνια στον τοµέα του αθλητισµού. 

Μετά την ψήφιση διατάξεων για την αναµόρφωση του θεσµι-
κού πλαισίου των αρχαιρεσιών των αθλητικών φορέων για την
αντιµετώπιση της χειραγώγησης των αθλητικών αγώνων και την
εναρµόνιση της ελληνικής νοµοθεσίας µε τον Κώδικα Αντιντό-
πινγκ του Παγκόσµιου Οργανισµού Αντιντόπινγκ, αλλά και έπειτα
από το νοµοσχέδιο για την αναµόρφωση του θεσµικού πλαισίου
της Επιτροπής Επαγγελµατικού Αθλητισµού, καθώς και εκείνο
που έθιγε το µείζον ζήτηµα της οπαδικής βίας, ερχόµαστε σή-
µερα να ψηφίσουµε ένα εξίσου σηµαντικό νοµοσχέδιο, που σαν
κύριο στόχο έχει τη θωράκιση ακόµα περισσότερο του θεσµικού
πλαισίου του αθλητισµού. 

Με ποιον τρόπο επιχειρεί να το κάνει αυτό; Με την αντιµετώ-
πιση δυσλειτουργιών και ερµηνευτικών ζητηµάτων που έχουν
ανακύψει κατά την εφαρµογή της αθλητικής νοµοθεσίας, µέσω
της εισαγωγής νέων ρυθµίσεων που εξασφαλίζουν τη συνοχή
της αθλητικής νοµοθεσίας, την απελευθέρωση συγκεκριµένων
διαδικασιών από δυσλειτουργίες και διοικητικές αγκυλώσεις και
την αποκατάσταση αδικιών στον τοµέα της απονοµής προνοµίων
σε διακριθέντες αθλητές. 

Ας δούµε, όµως, τι προβλέπει το παρόν νοµοσχέδιο. Στα είκοσι
επτά άρθρα του αθλητικού νοµοσχεδίου που εξετάζουµε, µεταξύ
άλλων εισάγεται ο εξορθολογισµός της συστέγασης ερασιτεχνι-
κών σωµατείων µε εµπορικές επιχειρήσεις. Διευκολύνεται η λει-
τουργία των σωµατείων του τριάθλου. Πρόκειται για τη νέα
οµοσπονδία, την οποία το Υπουργείο Πολιτισµού και Αθλητισµού
βοηθά στα πρώτα της βήµατα, όπως έκανε βέβαια και µε όλες τις
νεοσύστατες οµοσπονδίες που σήµερα υπάρχουν στη χώρα µας.
Αποσαφηνίζεται η συγκρότηση και λειτουργία των Επιτροπών Δε-
οντολογίας των Αθλητικών Οµοσπονδιών. Το πρόβληµα αδυνα-
µίας στελέχωσης των Επιτροπών Δεοντολογίας, λόγω της µη
συµµετοχής των δικαστικών λειτουργών στις επιτροπές αυτές λύ-
νεται µε τη στελέχωση των εν λόγω επιτροπών από πρόσωπα που
δεν είναι εν ενεργεία δικαστικοί λειτουργοί και απολαµβάνουν της
εµπιστοσύνης, αλλά και της εκτίµησης της αθλητικής κοινότητας.
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Εξαίρεση αποτελεί η Ελληνική Ποδοσφαιρική Οµοσπονδία,
όπου η Επιτροπή Δεοντολογίας συγκροτείται υποχρεωτικά από
τακτικούς δικαστές µε τριετή θητεία, η οποία δεν ανανεώνεται. 

Στο υπό εξέταση νοµοσχέδιο διευκρινίζεται ακόµα, ότι ως κρα-
τική χρηµατοδότηση προς τις αθλητικές οµοσπονδίες νοείται
τόσο η τακτική ετήσια επιχορήγησή τους όσο και η ενίσχυσή
τους από τον µόνιµο µηχανισµό χρηµατοδότησης µέσω της φο-
ρολογίας των κερδών των παικτών των τυχερών παιγνίων. 

Επίσης, µε το εν λόγω νοµοσχέδιο τροποποιείται και ορίζεται
η ελάχιστη διάρκεια υποχρέωσης απασχόλησης προπονητή από
αθλητικούς φορείς σε τουλάχιστον έξι µήνες. Εντάσσονται στο
επίπεδο των προπονητών αθλήµατος Α’ επιπέδου και των προ-
πονητών των αθλητών εκείνοι που κατέκτησαν συγκεκριµένες
διακρίσεις. 

Ειδικότερα, πλέον θα συγκαταλέγονται στους προπονητές
αθλήµατος Α επιπέδου και οι προπονητές των αθλητών εκείνων
που έχουν συµµετάσχει σε θερινούς ή χειµερινούς Ολυµπιακούς
Αγώνες ή έχουν κατακτήσει είτε πρώτη έως έκτη νίκη στο Παγ-
κόσµιο Πρωτάθληµα είτε πρώτη έως τέταρτη νίκη σε Πανευρω-
παϊκό Πρωτάθληµα ανδρών ή γυναικών. 

Επίσης, εναρµονίζεται η διαδικασία ίδρυσης και λειτουργίας
ιδιωτικών γυµναστηρίων και ιδιωτικών αθλητικών σχολών µε τα
άρθρα περί υπαγωγής της οικονοµικής δραστηριότητας σε δια-
δικασία προηγούµενης γνωστοποίησης, ενώ αντιµετωπίζεται και
το φαινόµενο των πρόσκαιρων και περιστασιακών εισαγωγών αλ-
λοδαπών αθλητών. Έτσι, εφεξής οι αλλοδαποί αθλητές θα πρέ-
πει να µην είναι εγγεγραµµένοι ταυτόχρονα σε αθλητικό
σωµατείο άλλου κράτους-µέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης ή τρί-
της χώρας, προκειµένου να αποκτήσουν την αθλητική ιδιότητα
στη χώρα µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα πρέπει να παραγνωρί-
σουµε τη σηµασία των προβλεπόµενων ρυθµίσεων για τη δυνα-
τότητα έκδοσης της ψηφιακής κάρτας υγείας αθλητή, η οποία
αποσκοπεί στη µείωση της γραφειοκρατίας. Αυτή η διαδικασία,
όπως γίνεται κατανοητό, εντάσσεται στο πλαίσιο εκσυγχρονι-
σµού της διοίκησης και της µετάβασής µας στην ψηφιακή εποχή. 

Παράλληλα, θα πρέπει να επισηµάνουµε την εξοµοίωση της
µισθολογικής κατάταξης των κωφών ολυµπιονικών µε εκείνη των
Παραολυµπιονικών, την πρόβλεψη της δυνατότητας σωµατείων
και φορέων τοπικής αυτοδιοίκησης να διοργανώνουν δροµικές
δραστηριότητες που δεν περιλαµβάνονται στο επίσηµο αγωνι-
στικό πρόγραµµα της οικείας οµοσπονδίας χωρίς να απαιτείται
άδεια της τελευταίας, όπως και τη θέσπιση της απαγόρευσης
συµµετοχής µιας ανώνυµης αθλητικής εταιρείας σε αθλητικές
διοργανώσεις λόγω µη κατάθεσης εγγυητικής επιστολής. 

Σηµειώνεται ότι µέχρι τώρα προβλεπόταν ως κύρωση µόνο η
αφαίρεση βαθµού, αλλά και αυτή πρακτικά δεν εφαρµοζόταν
από τα αρµόδια όργανα της οµοσπονδίας. 

Στο πλαίσιο της προσπάθειας για διαφάνεια και αξιοκρατία
στον αθλητισµό ιδιαίτερη βαρύτητα έχει η αυτοδίκαιη έκπτωση
του διοικητικού συµβουλίου αθλητικού φορέα, εφόσον αυτό δεν
καταχωρίζει ή επικαιροποιεί τα στοιχεία του στο Μητρώο Φορέων
του Υφυπουργείου Αθλητισµού µέσα στις προβλεπόµενες προ-
θεσµίες και, φυσικά, η θωράκιση του διάφανου και µε αντικειµε-
νικά κριτήρια συστήµατος αξιολόγησης αθλητικών οµοσπονδιών
«ΧΙΛΩΝ», µε απώτερο στόχο τη βελτιστοποίηση των διαδικασιών
για την ετήσια τακτική επιχορήγηση των οµοσπονδιών από τη Γε-
νική Γραµµατεία Αθλητισµού. Έτσι, λοιπόν, η αξιολόγηση των
οµοσπονδιών θα καθορίζεται στη βάση αντικειµενικών δεδοµέ-
νων, σύµφωνα µε τις γενικές αρχές του Συµβουλίου της Ευρώ-
πης για την καλύτερη διακυβέρνηση στον αθλητισµό. 

Τέλος, θα ήθελα να αναφέρω ότι µε το υπό συζήτηση νοµο-
σχέδιο αποκαθίστανται οι αδικίες στον τοµέα της απονοµής προ-
νοµίων σε διακριθέντες αθλητές και για το έτος 2022 λόγω της
πανδηµίας του 2020 και του 2021. Την ίδια στιγµή εκσυγχρονίζε-
ται το πλαίσιο που διέπει τα προγράµµατα «Άθλησης για Όλους»
και τις εκδηλώσεις «Άθλησης για Όλους». Επιλύονται τα διαδι-
καστικά ζητήµατα σύστασης, αλλά και λειτουργίας του Ινστιτού-
του Επιµόρφωσης Αθλητικών Στελεχών, όπως άλλωστε και
εκείνα της απρόσκοπτης λειτουργίας και θέρµανσης των κολυµ-
βητηρίων. 

Ενισχύονται, άλλωστε, µε το νέο αθλητικό νοµοσχέδιο και οι
νησιωτικές περιοχές της χώρας. Διευκολύνονται τα ερασιτεχνικά
σωµατεία των νησιωτικών περιοχών µε πιο χαλαρές ρυθµίσεις
αναφορικά µε την απασχόληση προπονητή στα νησιά µας. Με
αυτό τον τρόπο δίνουµε την ευκαιρία απασχόλησης προπονητών
χαµηλότερης κατηγορίας σε νησιωτικές περιοχές ανεξαρτήτως
των πρωταθληµάτων στα οποία συµµετείχαν ή συµµετέχουν.
Ταυτόχρονα, οι συµβάσεις εργασίας των συγκεκριµένων προπο-
νητών προβλέπεται να έχουν µικρότερη ελάχιστη διάρκεια από
τους απασχολούµενους στην υπόλοιπη χώρα προπονητές,
καθώς και χαµηλότερη µηνιαία αµοιβή. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως γίνεται κατανοητό, η
αθλητική µεταρρύθµιση της Νέας Δηµοκρατίας συνεχίζεται µε
σταθερά, αλλά και αποφασιστικά βήµατα. Το νοµοσχέδιο που κα-
λούµαστε να ψηφίσουµε εξασφαλίζει τη συνοχή της αθλητικής
νοµοθεσίας, αντιµετωπίζει χρόνιες παθογένειες του αθλητισµού,
βελτιώνει τις συνθήκες για τους αθλητές µας, στηρίζει και ανα-
πτύσσει τον ελληνικό αθλητισµό και όλα αυτά τα κάνει υπηρε-
τώντας τους στόχους της εξυγίανσης, της ανανέωσης, του
ψηφιακού εκσυγχρονισµού, της αξιοκρατίας και της διαφάνειας,
καθώς και ρυθµίζοντας ειδικότερα ζητήµατα, όπως η αντιµετώ-
πιση της πανδηµίας, αλλά και των επιπτώσεων της πανδηµίας. 

Με αυτό τον τρόπο το νέο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Πολι-
τισµού και Αθλητισµού διαµορφώνει ένα καλύτερο µέλλον για
τον ελληνικό αθλητισµό και για αυτό σας καλώ όλους να το υπερ-
ψηφίσετε.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. 

Κυρία Αραµπατζή, έχετε τον λόγο και αµέσως µετά θα πάρει
τον λόγο ο Υπουργός και θα κλείσει η συνεδρίαση. Οι υπόλοιποι
Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι δεν θα µιλήσουν. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο

που συζητάµε σήµερα, το έβδοµο στη σειρά από τα νοµοσχέδια
που έχει φέρει προς ψήφιση το αρµόδιο Υπουργείο και αφορά
τον αθλητισµό και τη µεταρρύθµισή του, µέσα στα τέσσερα χρό-
νια που κυβερνάει η Νέα Δηµοκρατία είναι µια ακόµη απόδειξη
του πόσο πολύ και σηµαντικό είναι και ήταν το νοµοθετικό έργο
που παρήγαγε η Κυβέρνησή µας τα τέσσερα αυτά χρόνια. 

Το νοµοσχέδιο περιλαµβάνει είκοσι επτά άρθρα, µε βασικούς
στόχους -τα είπε και ο εισηγητής µας και οι προλαλήσαντες οµι-
λητές της Συµπολίτευσης- τη θωράκιση ακόµη περισσότερο του
θεσµικού πλαισίου του αθλητισµού, την αποκατάσταση των αδι-
κιών στον τοµέα της απονοµής προνοµίων σε διακριθέντες αθλη-
τές και διακριθείσες αθλήτριες, τη θωράκιση του συστήµατος
αξιολόγησης των αθλητικών οµοσπονδιών, την αναγνώριση των
αγωνιστικών διακρίσεων των αθλητών ειδικά για το έτος 2022 -
ένα αίτηµα γονέων, παραγόντων και σωµατείων το οποίο υλοποι-
είται- τον εκσυγχρονισµό, επίσης, του πλαισίου που διέπει τα
προγράµµατα «Άθλησης για Όλους» και την εξοµοίωση της µι-
σθολογικής κατάταξης των κωφών ολυµπιονικών µε εκείνη των
Παραολυµπιονικών, µια αδικία που θεραπεύεται, καθώς τα ευερ-
γετήµατα, αλλά και οι διευκολύνσεις που προβλέπονται για τους
αθλητές µε αναπηρία ισχύουν ως έπρεπε και για τους κωφούς
αθλητές, κάτι που τόσα χρόνια –κακώς, βεβαίως- είχαν στερηθεί. 

Διαβάζοντας κανείς ή παρακολουθώντας την ακρόαση φορέων
νοµίζω ότι και ο πιο κακόπιστος να είναι διαπιστώνει πραγµατικά
την οµόθυµη σχεδόν συµφωνία των αφορόµενων παραγόντων στο
νοµοσχέδιο που φέρνει η Κυβέρνηση και το Υπουργείο Αθλητι-
σµού και µε πόση θετική διάθεση το υποδέχονται. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ, φυσικά, συνεχίζοντας την επαναστατική κοινοβου-
λευτική γυµναστική θα απέχει από την ψήφιση και αυτού του νο-
µοσχεδίου, όπως απέχει και από την ψήφιση και όλων των
θετικών µέτρων που φέρνει τις τελευταίες µέρες η Κυβέρνηση.
Αυτή η αποχή φαίνεται πως κάνει τον ΣΥΡΙΖΑ να θυµάται ξανά ή
να ανακαλύπτει ξανά τον παλιό καλό του εαυτό, εκείνον των χρό-
νων του µνηµονίου τότε που υπόσχονταν τα πάντα στους πάντες
ανέξοδα, βεβαίως. 

Το λέω αυτό µε αφορµή µια από τις τελευταίες εµφανίσεις του
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κ. Τσίπρα ξανά πάνω στα τρακτέρ. Σαν να µην πέρασε µια µέρα
από τον τότε Φεβρουάριο του 2013, τότε που υποσχόταν πάλι τα
πάντα και στους αγρότες και στους κτηνοτρόφους. Και φυσικά
το τι έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ, οι ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ στα χρόνια της διακυβέρ-
νησής τους για τον πρωτογενή τοµέα, για τους αγρότες και για
τους κτηνοτρόφους το ξέρουν και το θυµούνται, δυστυχώς, µε
τα µελανότερα σηµεία οι αγρότες και οι κτηνοτρόφοι αυτής της
χώρας. 

Η µνήµη όλων των πολιτών, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, για
την Κυβέρνησή σας συνοψίζεται θεωρώ σε µια ερώτηση στη χθε-
σινή δηµοσκόπηση της «ALCO» για τον «ALPHA», το κανάλι στο
οποίο βρέθηκε ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, ο κ.
Τσίπρας, στις 14 Φεβρουαρίου για να δώσει συνέντευξη. Το ερώ-
τηµα, λοιπόν, ήταν αν ο ΣΥΡΙΖΑ ήταν στα πράγµατα και ο Αλέξης
Τσίπρας Πρωθυπουργός, η κατάσταση στη χώρα θα ήταν καλύ-
τερη ή χειρότερη. Σ’ αυτό οι πολίτες, λοιπόν, απαντούν και το
41% συγκεκριµένα απαντά ότι θα ήταν χειρότερη και το 25% πε-
ρίπου ίδια. Δηλαδή, το 66% των πολιτών δεν πιστεύει αυτά που
λέει ο ΣΥΡΙΖΑ και ο Αρχηγός του, δηλαδή, ότι αν κυβερνούσε
αυτός, τα πράγµατα θα ήταν καλύτερα. 

Αυτό θεωρούµε ότι είναι το µεγάλο σας πρόβληµα, κυρίες και
κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, διότι δεν πείθετε, δεν έχετε πρόταση, δεν
έχετε καµµία εναλλακτική διακυβέρνησης που οι πολίτες να µπο-
ρέσουν να ακούσουν και, βεβαίως, να πιστέψουν και να εµπιστευ-
θούν. Αναµασάτε τα ίδια ξεπερασµένα συνθήµατα, στηρίζεστε
στα ίδια έωλα επιχειρήµατα κατά της κυβερνητικής πολιτικής,
επαναλαµβάνετε τους ίδιους και τους ίδιους ανέξοδους λαϊκι-
σµούς. 

Επειδή βλέπετε την ήττα να έρχεται, στελέχη σας, όπως ο κ.
Σκουρλέτης, ανακαλύπτουν εκ νέου την κυβέρνηση των ηττηµέ-
νων, που λέει ξαφνικά ότι θα γίνει κυβέρνηση των νικητών και ο
κ. Τσίπρας προσπαθώντας να το ξορκίσει αυτό λέει πως δεν θα
είναι πολιτικά ηθικό να κάνει µια τέτοια κυβέρνηση. 

Τώρα να µου επιτρέψετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του
ΣΥΡΙΖΑ, να αναρωτηθώ για ποια πολιτική ηθική µιλάει ο ΣΥΡΙΖΑ
όταν κυβέρνησε τεσσεράµισι χρόνια µε τον Πάνο Καµµένο.
Πραγµατικά, νοµίζω ότι να µιλάτε για πολιτική ηθική, όταν αναγ-
καστήκατε, προκειµένου να πάρετε την κυβέρνηση, να συνεργα-
στείτε µε τον κ. Καµµένο, προκαλεί µόνο γέλια. 

Και ενώ εσείς βρίσκεστε µεταξύ της Κυβέρνησης των ηττηµέ-
νων και των απειλών του κ. Πολάκη ότι δεν θα συµµετάσχει στο
ψηφοδέλτιο των Χανίων αν δεν συµπεριληφθεί και ο εκλεκτός
του, προκειµένου να αποτραπεί η εκλογή του κ. Σταθάκη, ανα-
φέρθηκα στον κ. Πολάκη, τον αγαπηµένο µου κ. Πολάκη, αυτόν
που, αν θυµάστε, από αυτό εδώ το Βήµα στις 13 Απριλίου του
2022 στο αίτηµα για άρση της ασυλίας του κατόπιν µήνυσης που
του έκανα για συκοφαντική δυσφήµιση, είπε -επαναλαµβάνω από
αυτό εδώ το Βήµα- ότι «θα µε πάει αίµα και θα µε ξεφτιλίσει στα
δικαστήρια».

Ανοίγω µια παρένθεση και λέω ότι σήµερα ήταν η δικάσιµος
αυτής της µήνυσης που έκανα στον κ. Πολάκη και ο κ. Πολάκης
βεβαίως ζήτησε αναβολή λόγω COVID στο πρόσωπο της συνη-
γόρου που επέλεξε να τον υποστηρίξει. 

Μεταξύ λοιπόν αυτών των απειλών και των διληµµάτων που
έχετε, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, η Κυβέρνηση από το δηµο-
σιονοµικό χώρο που δηµιουργεί πολιτική, τη στηρίζει, όπως έχει
υποσχεθεί σε όλους τους πολίτες, για να αντιµετωπίσουν τις συ-
νέπειες του πληθωρισµού και της ακρίβειας που προκαλεί η
ενέργεια, η κρίση, ο πόλεµος. 

Σήµερα άνοιξε η πλατφόρµα για το Market Pass, προκειµένου
να απορροφηθεί ένα µέρος της αύξησης των τιµών στα είδη
πρώτης ανάγκης και στα ψώνια που κάνουν όλοι οι πολίτες στα
σουπερµάρκετ. Σε λίγες µέρες έρχεται για ψήφιση η παρέµβασή
µας, ώστε να λάβουν ένα έκτακτο βοήθηµα και οι συνταξιούχοι
που λόγω του νόµου Κατρούγκαλου και της προσωπικής διαφο-
ράς δεν µπόρεσαν να επωφεληθούν από τις αυξήσεις στις συν-
τάξεις, που για πρώτη φορά µετά από πάρα πολλά χρόνια, µετά
από δώδεκα χρόνια, είδαν οι συνταξιούχοι στις τσέπες τους. Και
µέσα στο Μάρτιο ανακοινώνεται η γενναία αύξηση του κατώτα-
του µισθού που και αυτή ο ΣΥΡΙΖΑ, απών από τις κοινοβουλευτι-
κές ψηφοφορίες, δεν θα ψηφίσει.

Στην τοξική ρητορεία σας, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, η Κυ-
βέρνηση απαντά µε θετικά µέτρα για όλους τους πολίτες. Στην
ακατάσχετη παροχολογία σας, που είναι βέβαια βασισµένη πάνω
στο περίφηµο πρόγραµµα της Θεσσαλονίκης του 2015, στο ανέκ-
δοτο εκείνο πρόγραµµα το οποίο στη συνέχεια κάνατε βεβαίως
κουρελόχαρτο, η Κυβέρνηση απαντά όπως πάντα µε συνέπεια, ει-
λικρίνεια, µε κοστολογηµένα µέτρα και προτάσεις, που θα µετα-
τρέψουν τη δεύτερη τετραετία σε µια τετραετία σταθερής και
ουσιαστικής αύξησης των εισοδηµάτων όλων των πολιτών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άκουσα τα στελέχη της Αντιπο-
λίτευσης να ενοχλούνται από τις αναφορές του Πρωθυπουργού
ότι ο ΣΥΡΙΖΑ µπορεί να αµφισβητήσει το εκλογικό αποτέλεσµα
και να ορκίζονται ότι κάτι τέτοιο δεν πρόκειται να συµβεί. 

Φυσικά, ο Πρωθυπουργός δεν το είπε αυτό εν κενώ, γιατί όλοι
θυµόµαστε τον κ. Τσίπρα τον περασµένο Δεκέµβριο να θέτει
όρους, προκειµένου να γίνουν µε αδιάβλητο τρόπο οι εκλογές.
Χαιρόµαστε που τα στελέχη της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης σε
όλους τους τόνους ανέφεραν τις τελευταίες ηµέρες ότι δεν
υπάρχει καµµία πρόθεση αµφισβήτησης εκλογικού αποτελέσµα-
τος από µέρους τους. 

Αυτό ελπίζω να σας βοηθήσει να συνειδητοποιήσετε και την
επερχόµενη ήττα σας στις εκλογές και έστω και τώρα, έστω και
στο παρά πέντε, να εγκαταλείψετε τη στείρα και λαϊκίστικη ρη-
τορική σας, προκειµένου ο προεκλογικός αγώνας -που σε λίγο,
όπως δείχνουν τα πράγµατα, θα ξεκινήσει και επισήµως- να είναι
γόνιµος και ουσιαστικός. 

Οι πολίτες δεν έχουν ανάγκη ούτε από κραυγές ούτε από πό-
λωση. Το έχουµε ζήσει και το έχουµε πληρώσει στη δεκαετία των
µνηµονίων. Το κάνατε µε τον ταξικό διχασµό των πολιτών πριν
κυβερνήσετε και µετά, κατά τη διάρκεια της διακυβέρνησής σας.
Η προσπάθειά σας να εµφανίζεται µια κοινωνία οργισµένη και
στα κάγκελα εναντίον της Κυβέρνησης βλέπετε και µόνοι σας
φαντάζοµαι ότι πέφτει στο κενό. 

Μόνο τις δύο χθεσινές δηµοσκοπήσεις να µελετήσετε, θα
βρείτε κρίσιµα συµπεράσµατα για το µέλλον του κόµµατός σας,
αλλά και για τον προεκλογικό σας λόγο. Η δικαιολόγηση της δεύ-
τερης θέσης στην οποία βρίσκεστε τόσα χρόνια στις δηµοσκο-
πήσεις είναι πράγµα πρωτοφανές στα µεταπολιτευτικά χρονικά.
Ακούσαµε βέβαια να επαναφέρει ο κ. Τζανακόπουλος την άποψη
ότι υποεκτιµάται ο ΣΥΡΙΖΑ στις δηµοσκοπήσεις. 

Αντιλαµβάνεστε ότι αυτά δεν µπορούν να σταθούν σε µια σο-
βαρή συζήτηση. Είναι λοιπόν, καιρός να βγάλετε το κεφάλι από
την άµµο, να δείτε οι πολίτες γιατί δεν σας ακούν, γιατί σας γυ-
ρίζουν την πλάτη, γιατί δεν πιστεύουν τον λόγο σας και γιατί δη-
λώνουν ότι αν ήσασταν εσείς στην κυβέρνηση, τα πράγµατα
βεβαίως θα ήταν πολύ χειρότερα. 

Εµείς, αντιθέτως, απευθυνόµαστε στους πολίτες µε το έργο
µας, µε τις πράξεις µας, µε την παραδοχή των λαθών µας και µε
την ειλικρίνεια ότι µαθαίνουµε από αυτά και ότι η δεύτερη ευκαι-
ρία που θα µας δώσουν στις εκλογές θα αξιοποιηθεί µε τέτοιο
τρόπο, για να οδηγηθεί πλέον η χώρα σταθερά και αµετάκλητα
στον δρόµο της ανάπτυξης, της προόδου και της ευηµερίας για
όλους. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Είχε ζητή-
σει τον λόγο ο κ. Συντυχάκης για ένα λεπτό, για µια επισήµανση,
πριν ολοκληρωθεί η διαδικασία, δεν τον βλέπω όµως αυτή τη
στιγµή στην Αίθουσα. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΘΑΝΟΣ) ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ
να έχω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Μω-
ραΐτη, έχετε τη δευτερολογία σας. Παρακαλώ. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΘΑΝΟΣ) ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχουµε
θέσει µέσω των τοποθετήσεών µας -κι εγώ ως εισηγητής και ο
Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος και ο συνάδελφός µου ο κ.
Τόλκας- µια σειρά από ερωτήµατα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ωραία. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΘΑΝΟΣ) ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Συγγνώµη, κάνω µια ερώ-

τηση. Θα µπούµε στη δευτερολογία των εισηγητών τώρα; Για να
ακούσουµε τον Υπουργό πρώτα…
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Γι’ αυτό
δεν ξέρω, το αποφασίζει ο Υπουργός. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΘΑΝΟΣ) ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Αν θέλει ο Υπουργός. 
Ρωτάω όµως διότι για να µπορέσουµε να µπούµε στον δεύ-

τερο κύκλο, αγαπητέ κύριε συνάδελφε -και απευθυνόµενος και
προς τους άλλους-, θα πρέπει να πάρουµε κάποιες απαντήσεις. 

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Εγώ δεν έχω θέµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Υπουργέ, θα µιλήσετε τελευταίος; 

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Θα µιλήσω τελευταίος, κύριε Πρόεδρε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΘΑΝΟΣ) ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Απλά, αν δεν πάρουµε κά-
ποιες απαντήσεις…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο Υπουρ-
γός θέλει να µιλήσει στο τέλος. 

Θέλετε να επισηµάνετε κάτι, κύριε Υπουργέ;
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και

Αθλητισµού): Όχι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ωραία. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΘΑΝΟΣ) ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Απλά, στα ερωτήµατα τα

οποία θέσαµε δεν θα πάρουµε απαντήσεις. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Εγώ αυτό

δεν µπορώ να το αποφασίσω. Ο Υπουργός θέλει να µιλήσει τε-
λευταίος.

Θέλετε τη δευτερολογία σας να την κάνετε τώρα; Θέλετε να
πείτε κάτι; 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΘΑΝΟΣ) ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Δεν υπάρχει άλλος οµιλη-
τής; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Όχι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΘΑΝΟΣ) ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Ωραία. 
Πόσα λεπτά έχω, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τέσσερα

λεπτά. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΘΑΝΟΣ) ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Σας ευχαριστώ πάρα

πολύ. 
Όσον αφορά το νοµοσχέδιο, τα είπα στην πρώτη µου τοποθέ-

τηση. Είναι η συνέχεια που ακολουθεί ο κ. Αυγενάκης τριάµισι
χρόνια, µια πρόχειρη νοµοθέτηση και στο πόδι. Φέρνει µια σειρά
από τροπολογίες και ασύνδετες µεταξύ τους νοµοθετικές ρυθ-
µίσεις. Και αυτό το οποίο απουσιάζει δεν είναι τίποτε άλλο παρά
η έλλειψη ενός οράµατος, ενός σχεδίου συνεκτικού πάνω στον
αθλητισµό. 

Είπα στην τοποθέτησή µου ότι αυτό το οποίο έχει δηµιουργή-
σει ο κ. Αυγενάκης µε τα επτά του νοµοσχέδια, µε την πολιτική
αυτή που ακολουθεί εµπορευµατοποίησης του ελληνικού αθλη-
τισµού, µε τις τροπολογίες -στις οποίες θα αναφερθώ µετά-,
αυτό το οποίο καταφέρνει είναι να παραµένει πιστός στην εκπρο-
σώπηση συγκεκριµένων συµφερόντων και να µην κάνει τίποτα
για να λύσει τα αδιέξοδα τα οποία έχουν συσσωρευτεί στον χώρο
του αθλητισµού. 

Ζήτησα πριν τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις, τις οποίες µάς ανα-
κοίνωσε ο Υπουργός πριν. Δεν τις έχουµε ακόµα, κύριε Υπουργέ. 

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Τις έχω καταθέσει! Τις είχε η υπηρεσία. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού
κ. Ελευθέριος Αυγενάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τις προανα-
φερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΘΑΝΟΣ) ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Ναι, ναι. Με βάζει ο κύ-
ριος Πρόεδρος να κάνω δευτερολογία και δεν έχουµε ούτε νο-
µοθετικές βελτιώσεις, δεν έχουµε ούτε απαντήσεις πάνω στα
ερωτήµατα. Δηλαδή θα τις πάρω για να µιλήσω πάλι άλλα τέσ-
σερα λεπτά. Τώρα ήρθαν, τώρα ήρθαν από το πρωί!

Εγώ, λοιπόν, θέλω να πω τα εξής, κύριε Πρόεδρε, και θέλω να
πάω σε αυτή τη σκανδαλώδη τροπολογία, η οποία ήρθε την τε-
λευταία στιγµή και αφορά η µία το ποδόσφαιρο όπου θέλω να
θυµίσω ότι είναι ο µεγάλος ασθενής του ελληνικού αθλητισµού.
Δεν θα επαναλάβω όλα αυτά που είπα για τη Super League 2
πριν, που το πρωτάθληµα αυτό των τριάντα έξι οµάδων ήταν εµ-
πνεύσεως του κ. Αυγενάκη. Κάνει προσπάθεια να το βγάλει από
πάνω του, να πει ότι δεν ήταν δική του ιδέα και βεβαίως πριν µία
βδοµάδα να τους καταγγέλλει όλους αυτούς και να τους απα-
ξιώνει διοικήσεις και οµάδες και σωµατεία. Δεν βλέπει ο κ. Αυγε-
νάκης τη σηµασία του δεύτερου πρωταθλήµατος στη χώρα, που
εκεί δίνεται η µεγάλη ευκαιρία στα ποδοσφαιρικά ταλέντα, στα
νέα παιδιά της χώρας να αποκτήσουν µια ευκαιρία. Στον αέρα
λοιπόν το ποδόσφαιρο!

Και την ίδια ώρα, ενώ προσπαθεί να ακροβατήσει µεταξύ της
Super League, µεταξύ της ΕΠΟ, µεταξύ της ολιστικής µελέτης,
προσπαθεί µε τον ρόλο του τροχονόµου να δει πώς θα διορθώ-
σει όλα αυτά -εγώ δεν είµαι από αυτούς που λέω ότι εκπροσω-
πείτε κάποιον- προσπαθείτε να ισορροπήσετε µεταξύ όλων και
αυτό το οποίο το οποίο καταφέρνετε είναι µία τρύπα στο νερό.
Ειλικρινά, δεν υπάρχει αυτή τη στιγµή δικαιολογία στο παρα-
πέντε και ενώ έχετε ανακοινώσει όλα αυτά και νοµοθετήσει για
την επαγγελµατική διαιτησία, να έρχεστε εδώ χωρίς καµµία δια-
βούλευση, χωρίς τίποτα να φέρνετε αυτή τη ρύθµιση σήµερα.

Και έρχοµαι στα ερωτήµατα που σας έκανα. Δηλαδή, διαιτη-
τές οι οποίοι θα αγωνίζονται έχουν το δικαίωµα του εκλέγεσθαι.
Και όπως αντιλαµβάνεστε, εγώ, εσείς, ο κ. Μάρκου και ο κ. Κων-
σταντινόπουλος, αν εκλέγουµε εγώ και εσείς, ο κ. Κωνσταντινό-
πουλος και ο κ. Μάρκου δεν νοµίζω να πιστεύετε ότι θα παίξει,
θα µπει στους πίνακες ή θα έχει τις ίδιες ευκαιρίες µε εµάς τους
δύο. Και σας έκανα το ερώτηµα, αυτό πώς το λύνετε. Πώς βά-
ζουµε σε αυτή τη δοκιµασία την ελληνική διαιτησία που περνάει
όλα αυτά που περνάει σήµερα; Γνωρίζετε ότι στους συνδέσµους
πανελλαδικά -παρατηρείται σε όλη την Ελλάδα- δεν πάνε νέα
παιδιά; Δεν πάνε νέα παιδιά σήµερα, δεν θα έχουµε νέους διαι-
τητές. Απαξιώνονται οι Έλληνες διαιτητές σήµερα σε όλα τα επί-
πεδα. Δεν έχουµε νέους ανθρώπους που να θέλουν να µπουν και
να υπηρετήσουν την ελληνική διαιτησία και αποσπασµατικά µε
αυτά που φέρατε πριν µήνες, µε αυτά που κάνετε σήµερα αυτό
το οποίο καταφέρνετε είναι να µεγαλώνει αυτό το αδιέξοδο στο
ελληνικό ποδόσφαιρο.

Έχουµε λιγότερες οµάδες στο ερασιτεχνικό ποδόσφαιρο.
Πολλές οµάδες κλείνουν και δεν µπορούν να ανταπεξέλθουν.
Νέα παιδιά δεν έχουν τις ευκαιρίες που είχαν πριν δύο, τρεις και
τέσσερις δεκαετίες σε αυτό το αγαπηµένο άθληµα όλων.

Και δεν υπάρχει ένα σχέδιο, για το οποίο από την πρώτη
στιγµή ήρθαµε και σας είπαµε ότι είµαστε εδώ. Τι είναι η ολιστική
µελέτη; Είναι ένας οδικός χάρτης. Πάµε από κοινού να τον υπη-
ρετήσουµε! Είπαµε για την επαγγελµατική διαιτησία, δεν είµαστε
απέναντί σας, αλλά θέλει ένα σχέδιο, θέλει ένα όραµα, θέλει µια
διαβούλευση. Όλα αυτά, δυστυχώς, δεν έχουν γίνει και έρχεται
προκλητικά µια τροπολογία που θέλω να καταλάβω ειλικρινά για
ποιον λόγο έρχεται.

Και έρχοµαι στο δεύτερο µέρος της, που είναι τα χιονοδροµικά
του Σελίου και της Βασιλίτσας. Εγώ θα πίστευα ότι η Κυβέρνηση
θα είχε διαβάσει, είχε µελετήσει, είχε δει τι έγινε µε τον Παρ-
νασσό, ένα αρνητικό παράδειγµα -το αναφέρω- ή ένα θετικό πα-
ράδειγµα που έχουµε µπροστά µας, που είναι τα Καλάβρυτα.

Και ειλικρινά, στο πουθενά την τελευταία στιγµή φέρνετε µία
νοµοθετική ρύθµιση που δεν είναι τίποτε άλλο από αυτό που σας
είπα πριν. Προφανώς κάποιοι «επενδυτές» -σε εισαγωγικά, γιατί
πολλούς επενδυτές ακούµε, αλλά ουσιαστικούς επενδυτές δεν
βλέπουµε- έβαλαν στο µάτι και το Σέλι και τη Βασιλίτσα και ετοι-
µάζονται να κάνουν τα deals τους.

Αυτό ακριβώς, είναι κρίµα στο παραπέντε η τελευταία σας νο-
µοθετική ρύθµιση, κύριε Υπουργέ, να είναι κάτι αντίστοιχο µε

αυτό που έχετε κάνει µε το ΟΑΚΑ, τον «Άγιο Κοσµά» και άλλες
αθλητικές εγκαταστάσεις. Δεν µπορεί η Κυβέρνησή σας πλέον
να ξεπουλά δηµόσιες αθλητικές εγκαταστάσεις κατ’ αυτό τον
τρόπο.

Και το χειρότερο από όλα είναι ο τρόπος που το κάνατε. Εγώ
σας έθεσα το ερώτηµα πριν: Μιλήσατε µε τις τοπικές κοινωνίες;
Μιλήσατε µε την τοπική αυτοδιοίκηση; Εγώ αντιλαµβάνοµαι τον
προβληµατισµό ότι µπορεί αυτά τα νοµικά πρόσωπα να µπορού-
σαν να πάνε τις επενδύσεις, όλα αυτά µέχρι ένα σηµείο. Όµως,
γιατί να απουσιάζει αυτός ο διάλογος;

Άρα, λοιπόν, είναι σκανδαλώδης η τροπολογία αυτή, είναι µια
προβληµατική τροπολογία. Εµείς σας καλούµε να την πάρετε
πίσω, γιατί στο πρώτο σκέλος της αυτή η τροπολογία µεγαλώνει
τα αδιέξοδα, στο δεύτερο σκέλος της αποκαλύπτει την πολιτική
σας, που δεν είναι τίποτε άλλο παρά το ξεπούληµα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αν µπορούµε να βγάλουµε ένα συµπέρασµα από τη συζήτηση

σήµερα, αλλά και από τη συζήτηση στις επιτροπές, είναι ότι τόσο
η Νέα Δηµοκρατία όσο και ο ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ παρά τους
διαξιφισµούς, παρά τους ανεβασµένους τόνους δεν αµφισβη-
τούν, αλλά αντίθετα υπηρετούν τον εµπορευµατοποιηµένο αθλη-
τισµό και θα έλεγα και ότι ανταγωνίζονται για το ποιος θα τον
υπηρετήσει ακόµα καλύτερα.

Γι’ αυτό και καµµία κυβέρνηση, βέβαια, ανεξαιρέτως σε κανένα
νοµοσχέδιο δεν είχε -όχι τη διάθεση- τη στρατηγική, δεν είχε την
πολιτική, προκειµένου να παρουσιάσει µια κοινωνική ολιστική αν-
τίληψη για το ζήτηµα του αθλητισµού. Πάντα το βλέµµα τους
ήταν και είναι στραµµένο στην οικοδόµηση και γιγάντωση του
εµπορευµατοποιηµένου αθλητισµού και της επιχειρηµατικής
δραστηριότητας. Γι’ αυτό, φυσικά και όλοι -µα, όλοι!- µε όλα τους
τα νοµοσχέδια διαχρονικά αρνούνται να ασχοληθούν και να στη-
ρίξουν τον ερασιτεχνικό αθλητισµό, τον σχολικό, τον πραγµατικό
εργασιακό αθλητισµό, την ενίσχυση των υποδοµών και των αθλη-
τικών εγκαταστάσεων, την ενίσχυση γενικότερα του ερασιτεχνι-
κού αθλητισµού µε γενναία χρηµατοδότηση σωµατείων και
οµοσπονδιών.

Επιτρέψτε µου να αναφερθώ σε ορισµένες διατάξεις που
άφησα σε εκκρεµότητα από την πρωτολογία µου. Η πρόβλεψη
του νοµοσχεδίου για τη διοργάνωση δραστηριοτήτων από µη
αθλητικούς φορείς που δεν συµπεριλαµβάνονται στο επίσηµο
πρόγραµµα οµοσπονδίας, όπως προβλέπει το άρθρο 14 του πα-
ρόντος σχεδίου νόµου, είναι ένα δείγµα διευκόλυνσης της επι-
χειρηµατικοποίησης αυτών των δραστηριοτήτων, που δείχνει
δηλαδή την προσπάθεια της Κυβέρνησης να διευρύνει τον εµπο-
ρευµατοποιηµένο αθλητισµό και στους χώρους αυτούς.

Το γεγονός ότι δεν απαιτείται πλέον ούτε πιστοποίηση των φο-
ρέων αυτών από τη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού ούτε έγκριση
της αθλητικής οµοσπονδίας και βεβαίωση από αυτή για την κα-
ταλληλότητα και ασφάλεια του χώρου νοµίζω ότι πιστοποιεί του
λόγου το αληθές, αυτό δηλαδή που είπα προηγουµένως.

Όχι µόνο δεν συµφωνούµε, αλλά θεωρούµε ως αυτονόητο µια
αθλητική οµοσπονδία να έχει την αποκλειστική αρµοδιότητα και
ευθύνη προκήρυξης διοργάνωσης ή έγκρισης οποιουδήποτε
αγωνίσµατος διεξάγει και περιλαµβάνει στο καλεντάρι της η αν-
τίστοιχη παγκόσµια οµοσπονδία.

Δεν θα είχαµε αντίρρηση, ακούγοντας µε προσοχή τους εκπρο-
σώπους της Ελληνικής Οµοσπονδίας Συλλόγων Λαϊκού Μαζικού
Αθλητισµού και Υπεραποστάσεων, να κατοχυρωθεί το δικαίωµα
και σε αυτή την οµοσπονδία για τη διοργάνωση παρόµοιων δρα-
στηριοτήτων. Εδώ µιλάµε για δροµείς και µια δραστηριότητα
υπαρκτή η οποία εντάσσεται στο δροµικό κίνηµα που µεγάλωσε
ιδιαίτερα µετά την πανδηµία. Είναι άλλο πράγµα, όµως, η δυνατό-
τητα να κατοχυρώνεται η συγκεκριµένη δραστηριότητα αυτής της
οµοσπονδίας και άλλο πράγµα να δίνεται η δυνατότητα σε έναν
για παράδειγµα µεγάλο ιδιωτικό όµιλο να κάνει ηµιµαραθώνιο. Γι’
αυτό και διαφωνούµε µε τη συγκεκριµένη διάταξη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)
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Επίσης, είµαστε κάθετα αντίθετοι µε το πογκρόµ -επιτρέψτε µου
την έκφραση- πογκρόµ κυνηγητού των αθλητικών σωµατείων που
συνεχίζει η Κυβέρνηση µε τις διατάξεις του άρθρου 18, αναφορικά
µε τις συνέπειες από τη µη εισαγωγή στοιχείων στο Μητρώο Φο-
ρέων της Γενικής Γραµµατείας Αθλητισµού. Θεωρούµε ότι είναι
εξοντωτικό, είναι αυθαίρετο, άρα, απαράδεκτο, πρέπει να αποσυρ-
θεί κατά την άποψή µας. Ξεπερνώντας µάλιστα κάθε έννοια ποι-
νής, κάνει αυτοδίκαιη έκπτωση του διοικητικού συµβουλίου.
Έκπτωση και καθαίρεση, τουλάχιστον από ό,τι γνωρίζουµε, τελευ-
ταία φορά είχε κάνει ο Ασλανίδης επί χούντας, έκτοτε, µετά από
την έκπτωση Ασλανίδη, εάν υπήρχαν παρόµοιες περιπτώσεις.

Είναι φανερό ότι στοχεύετε στα µεγάλα σωµατεία που περι-
κλείουν πολλούς και διαφορετικούς αθλητικούς φορείς.

Τέλος, η υπουργική τροπολογία που είναι απαράδεκτη από
κάθε άποψη και πονηρή πρέπει να αποσυρθεί για τους εξής λό-
γους: Πρώτον, για το άρθρο 1 που αφορά τους διαιτητές. Ρω-
τάµε το εξής: Πώς γίνεται ένας εν ενεργεία διαιτητής να ασκεί
διοίκηση αξιολογώντας τον εαυτό του; Πού το έχετε ξαναδεί
αυτό; Δεύτερον, γιατί προτρέψατε να αλλάξει το καταστατικό
της Οµοσπονδίας Διαιτητών, να γίνει Ένωση Διαιτητών από οµο-
σπονδία και δεν τους εγγράφετε στην ΕΠΟ, όπως λέει η ολιστική
µελέτη της UEFA την οποία και επικαλείστε; Αυτά είναι ερωτή-
µατα στα οποία πρέπει να απαντήσετε. Πώς περνάτε µία τροπο-
λογία χωρίς να πάρετε τη γνώµη της Ένωσης Διαιτητών που
διαφωνεί; Πήρατε τη γνώµη της Ένωσης; Σε αυτό πρέπει να
απαντήσετε. Από αυτή την άποψη λοιπόν και επειδή είναι µια επι-
κίνδυνη και φωτογραφική τροπολογία, πρέπει να την αποσύρετε.

Δεύτερον, για το άρθρο 2 που αφορά τα χιονοδροµικά κέντρα
Βασιλίτσας και Σελίου. Είναι φανερό, όπως είπε ένας δήµαρχος,
ότι προωθείται η ιδιωτικοποίηση των χιονοδροµικών κέντρων και
µάλιστα στα µουλωχτά. Δίνει τη δυνατότητα ανάθεσης διαγωνι-
σµό από το ΤΑΙΠΕΔ για τα χιονοδροµικά κέντρα Βασιλίτσας και
Σελίου µε κοινή υπουργική απόφαση Υπουργείου Οικονοµικών
και Υφυπουργείου Αθλητισµού κατά παρέκκλιση νόµου που
αφορά την απαγόρευση µεταβίβασης περιουσιακών στοιχείων
του δηµοσίου. Άρα µε τον τρόπο αυτό το ΤΑΙΠΕΔ δύναται να
κάνει διαγωνισµό για την αξιοποίηση από ιδιώτες. Ούτε τους ερ-
γαζόµενους ρωτήσατε ούτε την τοπική διοίκηση, τον δήµο δη-
λαδή, που διαµαρτύρονται.

Κατά την άποψή µας, τα χιονοδροµικά κέντρα πρέπει να είναι
ανοιχτά στον κόσµο, στη νεολαία, στα σχολεία για να έρχονται
σε επαφή µε το βουνό και να γνωρίσουν τη φύση, τα µονοπάτια,
τα αθλήµατα του βουνού και όχι να µπαίνουν εισιτήρια σε όσους
επισκέπτονται τα βουνά και τα µονοπάτια, τον φυσικό πλούτο της
χώρας. Δεν είναι επιχείρηση ούτε τα βουνά ούτε η θάλασσα ούτε
ο ίδιος αυτός καθ’ αυτός ο αθλητισµός. Και το θέµα δεν είναι αν
έχει την ευθύνη ο δήµος ή ο ιδιώτης, διότι κάλλιστα ένας δήµος
µπορεί να ασκήσει επιχειρηµατική δραστηριότητα, αλλά θα είναι
πάντα σε βάρος των δηµοτών. Το θέµα είναι να έχει πρόσβαση
η ίδια η λαϊκή οικογένεια. Είναι απορριπτέα, λοιπόν, η τροπολο-
γία και µάλιστα ζητάµε να την αποσύρετε ως απαράδεκτη. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι
παρακολουθούν τη συνεδρίασή µας από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής, τριάντα τέσσερις µαθήτριες και µαθητές και τρεις εκπαιδευ-
τικοί συνοδοί τους από το Γενικό Λύκειο Κροκεών Λακωνίας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο θα πάρει τώρα η κ. Σακοράφα και ολοκληρώνουµε…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Κι εγώ, κύριε Πρόεδρε, θέλω

τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΥ: Κι εγώ, κύριε Πρόεδρε, θέλω να

δευτερολογήσω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μάλιστα,

κύριε Μπούµπα, µην ανησυχείτε. Θέλετε να πάρετε τον λόγο
εσείς; Μην τσακωθούµε τώρα, ας πάρει τον λόγο ένας από τους
δύο, εσείς ή η κ. Σακοράφα. 

Ορίστε, κυρία Σακοράφα, έχετε τον λόγο. 
ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κατ’

αρχάς, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να ζητήσω συγγνώµη που δεν
ήµουν στην Αίθουσα πριν. Ήµουν στην επιτροπή. Όπως καταλα-
βαίνετε, εµείς, τα µικρά κόµµατα, τρέχουµε να προλάβουµε τις
υποχρεώσεις µας.

Θέλω να πω εξαρχής ότι συµφωνούµε και µε την τροπολογία
που έχει φέρει το ΚΚΕ, την οποία και υποστηρίζουµε. Επίσης, θα
θέλαµε να υποστηριχθεί και από τους συναδέλφους η τροπολο-
γία που έχει φέρει το ΜέΡΑ25 και αφορά στη στέγαση αθλητικού
σωµατείου. Συγκεκριµένα, η προτεινόµενη διάταξη, όπως υπάρ-
χει στην τροπολογία, λέει ότι επιτρέπεται η συστέγαση αθλητικού
σωµατείου µε εµπορική επιχείρηση µόνο σε αθλητικές εγκατα-
στάσεις και µε την αναγκαία προϋπόθεση ότι η επιχείρηση λει-
τουργεί αποκλειστικά µε αντικείµενο που αφορά στην
εξυπηρέτηση των αναγκών λειτουργίας συγκεκριµένης αθλητι-
κής εγκατάστασης. 

Τώρα θα µου επιτρέψετε να κάνω πέντε παρατηρήσεις σχετικά
µε το πρόγραµµα «ΧΙΛΩΝ». Ο κύριος Υφυπουργός φέρνει προς
ψήφιση µια διάταξη για το πρόγραµµα «ΧΙΛΩΝ», ενώ έχουν ήδη
προηγηθεί τέσσερις συνολικά προϋπολογισµοί για τον αθλητι-
σµό και ένας αντίστοιχος αριθµός προϋπολογισµών φυσικά για
τις οµοσπονδίες, οι οποίες, όπως έλεγε τότε ο κύριος Υφυπουρ-
γός, έγιναν µε αξιοποίηση του προγράµµατος «ΧΙΛΩΝ». Μάλιστα,
αυτοί οι προϋπολογισµοί έγιναν κάτω από ιδιαίτερες συνθήκες,
όπως ήταν αυτή της πανδηµίας, του λουκέτου στον αθλητισµό,
αλλά και µιας διοργάνωσης Ολυµπιακών Αγώνων που είχαµε την
προηγούµενη χρονιά, αλλά και των Παραολυµπιακών. Να υπο-
θέσω, λοιπόν, εδώ ότι δεν γινόταν απόλυτη εφαρµογή του προ-
γράµµατος «ΧΙΛΩΝ»; Η ερώτηση που προκύπτει είναι αν η
κατανοµή των επιχορηγήσεων τότε γινόταν όχι µε την επίκληση
του προγράµµατος, αλλά µε την παλιά µέθοδο κατά το δοκούν
και στο πόδι.

Η δεύτερη παρατήρηση αφορά στην ηλεκτρονική εφαρµογή
που έρχεται προς ψήφιση, την οποία αναπτύσσει και διαχειρίζε-
ται η αρµόδια για θέµατα αθλητικών φορέων, η Διεύθυνση Αγω-
νιστικού Αθλητισµού της Γενικής Γραµµατείας Αθλητισµού.
Ρωτάω, λοιπόν, το εξής: Τα προηγούµενα τέσσερα χρόνια δεν
υπήρχε αυτή η εφαρµογή ή ήταν έωλη και µη καταχωρηµένη νο-
µικά η αξία της, η χρήση της;

Η τρίτη παρατήρηση είναι τα κριτήρια αξιολόγησης που ανα-
φέρονται ως αντικειµενικά µε την έννοια ότι είναι κοινά για όλους.
Ωστόσο, υπάρχει µια σοβαρή υποκειµενική διάσταση όσον
αφορά τα ποιοτικά και ποσοτικά χαρακτηριστικά, µε την έννοια
ότι αυτά µε τον τρόπο που βαθµολογούνται και αντικατοπτρίζουν
την αθλητική φιλοσοφία που ενστερνίζεται κάθε πολιτική δύναµη
και οι πολιτικές που θέλει να υλοποιήσει κάθε αθλητική διαδικα-
σία, τις κάνει διαφορετικές. Μπορεί, δηλαδή, να βαθµολογούνται
περισσότερο ή λιγότερο οι επιδόσεις κάθε οµοσπονδίας στην
ανάπτυξη ή στις διεθνείς επιτυχίες, περισσότερο ή λιγότερο ή
και καθόλου στη χρηστή διοίκηση ή σε σύνθετες αθλητικές κοι-
νωνικές δράσεις, σε προγράµµατα εκπαίδευσης κ.λπ.. Ο τρόπος,
λοιπόν, της ποσοτικοποίησης και της βαθµονόµησης είναι πολι-
τική επιλογή µε σαφή υποκειµενική διάσταση. Αυτό είναι µια δια-
πίστωση. 

Τέταρτη παρατήρηση. Πότε το Υπουργείο και η Γενική Γραµµα-
τεία Αθλητισµού έχουν δώσει στη δηµοσιότητα και στο πλαίσιο
της διαφάνειας και των ανοικτών δεδοµένων πλήρη και αναλυτικά
στοιχεία για την ανταπόκριση κάθε οµοσπονδίας ανά κατηγορία,
ανά κωδικό κ.λπ.; Διότι έχουµε µόνο γενικά στοιχεία. Ας µας ενη-
µέρωνε ο Υφυπουργός πώς γίνεται η βαθµονόµηση, µε ποιο µα-
θηµατικό σύστηµα, µε ποιους αλγόριθµους -αν υπάρχουν αυτοί οι
αλγόριθµοι-, πότε ολοκληρώθηκαν και αν λειτουργούσαν τα προ-
ηγούµενα τέσσερα χρόνια, γιατί δεν γίνεται πιο σαφής αν αυτή η
συγκεκριµένη διάταξη αφορά σε αυτά τα θέµατα, κύριε Υπουργέ. 

Πέµπτη παρατήρηση. Πόσο αντικειµενικό είναι τελικά το σύ-
στηµα που παρουσίασε ο κύριος Υφυπουργός τουλάχιστον σε
σχέση µε τις αρχικές επεξεργασίες; Πώς λαµβάνονται, δηλαδή,
υπ’ όψιν οι διαφορές των οµαδικών από τα ατοµικά αθλήµατα ή
των οµοσπονδιών που καλλιεργούν πολλά αθλήµατα ή αγωνί-
σµατα σε σχέση µε κάποιες άλλες; 
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(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Αντιπροέδρου)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Πώς διαχωρίζονται τα υψηλού κόστους αθλήµατα, όσον

αφορά τη συντήρηση των υποδοµών, την προετοιµασία των
αθλητών και των οµάδων, τις µετακινήσεις και τη µεταφορά του
εξοπλισµού τους ή ακόµη και τη διεξαγωγή των αγώνων; Και µε
αυτό αναφέροµαι φυσικά στην οµοσπονδία του ΣΕΓΑΣ, η οποία,
όπως ξέρετε, µεταφέρει και εξοπλισµό, ενώ και τα παιδιά µετα-
φέρουν τους δικούς τους εξοπλισµούς κ.λπ.. Πώς διαχωρίζονται
τα αθλήµατα, όταν για την πρόκριση σε µεγάλες διοργανώσεις
απαιτείται συµµετοχή σε πολλαπλά τουρνουά ή σε αγώνες και
προκριµατικούς στο εξωτερικό και όχι απλά ένας προκριµατικός
αγώνας ή για να πιαστεί ένα αγωνιστικό όριο σε σχέση µε το οι-
κονοµικό κόστος που προκύπτει; Πώς ενισχύονται οι οµοσπον-
δίες µε λιγότερα εµπορικά αθλήµατα, τα οποία όµως είναι εξίσου
δηµοφιλή, ιστορικά ή παραδοσιακά σε σχέση µε όσες οµοσπον-
δίες απολαµβάνουν χορηγίες, τηλεοπτικά συµβόλαια ακόµα και
από την κρατική ΕΡΤ ή από ιδιωτικά και συνδροµητικά κανάλια;

Εδώ, λοιπόν, δείχνω µερικά παραδείγµατα για τα οποία δεν
έχουν δοθεί ξεκάθαρες απαντήσεις, κύριε Πρόεδρε, και προφα-
νώς όλη η αθλητική κοινότητα επιθυµεί αντικειµενική αξιολό-
γηση. Όµως, τα κριτήρια πρέπει να είναι πολύπλευρα και να
καλύπτουν, θα έλεγα, µια ευρύτερη γκάµα παραµέτρων. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει τώρα ο κ. Μπούµπας. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε. 
Εµείς εκφράσαµε τη διαφωνία µας, όπως είπαµε, και στις επι-

τροπές, αλλά και στην Ολοµέλεια τουλάχιστον για τα τρία επί-
µαχα άρθρα, δηλαδή για το άρθρο 4, για το άρθρο 14 και για το
άρθρο 26 σε ό,τι αφορά τη συστέγαση εµπορικής επιχείρησης
και αθλητικού σωµατείου. 

Βέβαια, µπορεί ο Υπουργός να έχει κάνει αυτές τις αλλαγές
σε ό,τι αφορά το άρθρο 4, εκτός από επιχειρήσεις εστίασης και
αναψυχής, όπως λέτε, κύριοι Υπουργοί. Όµως, και πάλι θα µπο-
ρεί να υπάρχει εµπορική συναλλαγή σε ό,τι αφορά γεύµατα, κέ-
τερινγκ, µεταφορά φαγητού, ενώ, όπως αντιλαµβάνεστε, εκεί
µπορεί να γίνουν και υπερτιµολογήσεις από κάποια σωµατεία
που βολεύουν, όπως θα λέγαµε, και εξυπηρετούν οικονοµικά τέ-
τοιου είδους επιχειρήσεις εστίασης. Άρα, λοιπόν, υπάρχει και
πάλι αυτή η επιφύλαξη και αυτά τα ερωτηµατικά που αφορούν
το κατά πόσο ένα ερασιτεχνικό σωµατείο µπορεί να συστεγάζε-
ται και να ελέγχεται κατά το δοκούν από µία επιχείρηση εστία-
σης, όπως είναι κυλικεία και αναψυκτήρια. Διότι µπορεί να γίνει,
όπως είπαµε, µία εµπορική συναλλαγή κατά το δοκούν σε ό,τι
αφορά φαγητά, κέτερινγκ, γεύµατα, αναψυκτικά κ.ο.κ., ακόµη και
στις µεταφορές οµάδων, όπου πρέπει να προµηθευτούν από το
συγκεκριµένο κυλικείο ή αναψυκτήριο. Άρα, λοιπόν, οι οικονοµι-
κές συναλλαγές θα υπάρχουν. To ερασιτεχνικό σωµατείο πρέπει
να είναι αµέτοχο σε όλη αυτή την εµπορική διαδικασία. 

Το ίδιο βεβαίως ισχύει και για το άρθρο 26, όπου αναθεωρείτε
έναν παλιό νόµο του 1999. Ο σοφός νοµοθέτης κάτι ήξερε για
να το νοµοθετήσει.

Επίσης σε ό,τι αφορά το άρθρο 14 για τη διεξαγωγή αυτών
των αθλητικών διαδροµών µε την ευλογία της τοπικής αυτοδιοί-
κησης, να πούµε ότι καλή η τοπική αυτοδιοίκηση, αλλά δεν πρέ-
πει να παραγκωνίζονται κάποια θεσµοθετηµένα όργανα και
πολλώ δε µάλλον από κάποιες εταιρείες, ακόµη και µη κερδο-
σκοπικού χαρακτήρα, που µπορούν να οργανώσουν τέτοιου εί-
δους αθλητικές διοργανώσεις, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται.

Για τις κρατικές επιχορηγήσεις θα θέλαµε έναν καλύτερο µη-
χανισµό σε ό,τι αφορά τα κριτήρια και µπαίνει και το ερώτηµα
για τους αλλοδαπούς αθλητές. Δεν είµαστε ικανοποιηµένοι ως
Ελληνική Λύση να εγχειρίζουν απλώς την υπεύθυνη δήλωση,
γιατί δεν ξέρουµε από πού είναι και αν συµµετέχουν σε άλλα
αθλητικά «περίεργα» σωµατεία. 

Σε ό,τι αφορά την τροπολογία της τελευταίας στιγµής, κύριε
Υπουργέ, για τα δύο χιονοδροµικά, να πούµε ότι τα χιονοδροµικά
σίγουρα χρειάζονται οργάνωση. Χρειάζονται επίσης και τουρι-

στική προβολή. Θεωρούµε ότι το Σέλι στον Νοµό Ηµαθίας και η
Βασιλίτσα στα σύνορα Νοµού Γρεβενών µε τον Νοµό Ιωαννίνων,
εκεί στο Δίστρατο, που είναι µια πανέµορφη περιοχή, χρειάζεται
τουριστική προβολή, χρειάζεται µάρκετινγκ προβολής. Ο πρότε-
ρος βίος, όµως, του χιονοδροµικού κέντρου του Παρνασσού
αλλού µας οδηγεί, γιατί εκεί µε αυτούς τους περίεργους µειοδο-
τικούς διαγωνισµούς φωτογραφικών διατάξεων µέσω της Εται-
ρείας Ακινήτων του Δηµοσίου, η οποία ζήτησε ένα διαφορετικό
business plan και δεν έγινε αποδεκτό, έχουµε ένα άνοιγµα από
υπενοικιάσεις χιονοδροµικού κυρίως εξοπλισµού στον Παρ-
νασσό τα τελευταία χρόνια της τάξεως του 1,7 εκατοµµυρίου
ευρώ και ακόµα προσπαθούµε να δούµε πόσα έχει απολέσει το
δηµόσιο.

Άρα, λοιπόν, µε αυτό το business plan που µας περιγράφετε,
είµαστε αντίθετοι υπό την έννοια ότι ναι µεν αξιοποίηση, προ-
βολή, οργάνωση για να υπάρχει ευταξία και να προβληθούν τα
χιονοδροµικά κέντρα, αλλά µε την ίδια διαδικασία θα πρέπει να
υπάρχουν δικλίδες ασφαλείας για να µη γυρίσουµε σε αυτή την
ιστορία του Παρνασσού. Έχουν γίνει πάρα πολλά δηµοσιογρα-
φικά ρεπορτάζ και δεν µπορούµε να βρούµε άκρη εκεί. Πρόκειται
για ένα τίµηµα της τάξεως των 104 χιλιάδων ευρώ ετησίως για
συγκεκριµένους ανθρώπους που υπενοικίαζαν και χώρους εστία-
σης αλλά και για χιονοδροµικό εξοπλισµό, διότι οι ατασθαλίες
και όλες αυτές οι υπερτιµολογήσεις οι περίεργες γίνονται στον
χιονοδροµικό εξοπλισµό. Εκεί λοιπόν θέλει προσοχή: «Ναι µεν,
αλλά». 

Εµείς καταψηφίζουµε κυρίως για τα άρθρα 4, 14, 12, 9, αλλά
και το 26 διότι πρέπει να προστατεύσουµε πάση θυσία τον ερα-
σιτεχνικό αθλητισµό που πρέπει να µείνει αµέτοχος σε κάθε εί-
δους εµπορική δραστηριότητα πάσης φύσεως, ακόµη και µε
αυτές τις εταιρείες εστίασης που βάζετε, κάτι που δεν µας ικα-
νοποιεί για τον λόγο που αναφέραµε, διότι αν υπάρχει ένα ερα-
σιτεχνικό σωµατείο και θέλει να κάνει µετακίνηση σε αποστολές
το κυλικείο ή το αναψυκτήριο είναι αυτό που θα το προµηθεύει,
άρα θα δηµιουργήσει µία λίστα πελατών και εκεί ελλοχεύει ο κίν-
δυνος να έχουµε και υπερτιµολογήσεις διότι θα βολεύει τη συγ-
κεκριµένη εταιρεία εστίασης, το σωµατείο για φοροδιαφυγή.

Κάποιος µεγάλος καθηγητής µού έλεγε ότι «το απλό είναι δύ-
σκολο, το σύνθετο είναι εύκολο». Πρέπει να τα απλοποιήσετε και
να ξεκαθαρίσετε µε βάση το άρθρο 4 ότι δεν µπορεί να συστε-
γάζεται ερασιτεχνικό αθλητικό σωµατείο µε εµπορική δραστη-
ριότητα, έστω κι αν αυτό είναι υπό τη µορφή εστίασης, που το
κάνετε συγκεκριµένο. Οπότε καταψηφίζουµε το συγκεκριµένο
και έβδοµο νοµοσχέδιο του κ. Αυγενάκη για τους λόγους που εί-
παµε, βάζοντας αστερίσκους και αυτά τα ερωτήµατα.

Σας ευχαριστώ θερµά. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε

Υπουργέ, έχετε µια νοµοτεχνική και έχετε καταθέσει και τις προ-
ηγούµενες νοµοτεχνικές βελτιώσεις. Απλώς να το πείτε προς το
Σώµα, λόγω διαδικαστικών θεµάτων. 

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Οι νοµοτεχνικές που έχω ανακοινώσει αναλυτικά
στην αρχή της συνεδρίασης και που έχουν κατατεθεί και έχουν
µοιραστεί και στους συναδέλφους αφορούν στο άρθρο 4 του
σχεδίου νόµου, στον τίτλο, στο κείµενο του σχεδίου νόµου και
στον πίνακα περιεχοµένων µετά τη λέξη «τροποποίηση» προστί-
θεται η φράση «παράγραφος 5 άρθρου 7». 

Προστίθεται επίσης παράγραφος 1 ως εξής: Το πρώτο εδάφιο
της παραγράφου 5 του άρθρου 7 του ν.2725/1999 περί της απα-
γόρευσης συστέγασης αθλητικού σωµατείου µε εµπορική επι-
χείρηση τροποποιείται µε την προσθήκη εξαίρεσης ως προς τις
επιχειρήσεις εστίασης και αναψυχής και η παράγραφος 5 του
άρθρου 7 διαµορφώνεται ως εξής: Απαγορεύεται η συστέγαση
αθλητικού σωµατείου και εµπορικής επιχείρησης, πλην των επι-
χειρήσεων εστίασης και αναψυχής, όπως κυλικεία και αναψυκτή-
ρια που λειτουργούν εντός αθλητικών εγκαταστάσεων. Αθλητικό
σωµατείο το οποίο έχει συσταθεί µε πρωτοβουλία ιδιωτικού και
εκπαιδευτικού οργανισµού ή εργασιακού χώρου και φέρει την
επωνυµία τους, δύναται να συστεγάζεται στην έδρα αυτών.

Σε συνέχεια της προηγούµενης νοµοτεχνικής, η µόνη παρά-
γραφος αριθµείται ως παράγραφος 2.
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Στην παράγραφο 2 στο εισαγωγικό κεφάλαιο γα’ µετά από τη
φράση «η παράγραφος 3 του άρθρου 8 του ν.2725/1999» δια-
γράφονται τα στοιχεία δηµοσίευσης του νόµου «(Α’ 121)» και η
φράση «µε τη διαγραφή µετά από τη φράση �αν διαπιστωθεί ότι�
της φράσης �το σωµατείο συστεγάζεται µε εµπορική επιχείρηση
ή�» αντικαθίσταται από τη φράση «µε την προσθήκη της φράσης
�µε την επιφύλαξη της παραγράφου 5 του άρθρου 7�».

Στην εσωτερική παράγραφο 3 του άρθρου 8 του ν.2725 µετά
από τη φράση «αν διαπιστωθεί ότι» προστίθεται η φράση «το σω-
µατείο συστεγάζεται µε εµπορική επιχείρηση, µε την επιφύλαξη
της παραγράφου 5 του άρθρου 7». 

Στο άρθρο 5 του σχεδίου νόµου στο εισαγωγικό εδάφιο µετά
από τη φράση «οι ακόλουθες τροποποιήσεις» προστίθεται η
φράση «α) στην περίπτωση α’, προστίθεται η φράση �και της Επι-
τροπής Φιλάθλου Πνεύµατος Ηθικής και Δεοντολογίας της Ελ-
ληνικής Ολυµπιακής Επιτροπής�» και αριθµείται πλέον ως β).

Αν δεν έχετε αντίρρηση, να µην τα διαβάσω όλα. Τα έχω κα-
ταθέσει στα Πρακτικά. Συµφωνείτε, κύριοι συνάδελφοι, για να
µην τρώω τον χρόνο; Άλλωστε έχουν διανεµηθεί σε όλους. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού
κ. Ελευθέριος Αυγενάκης καταθέτει την ακόλουθη νοµοτεχνική
βελτίωση, η οποία έχει ως εξής:
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ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,
κύριε Συντυχάκη.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Μια προτροπή θα ήθελα να
κάνω προς τους εκπροσώπους των άλλων κοµµάτων που θα το-
ποθετηθούν στη συνέχεια. Μέχρι στιγµής σε σχέση µε την τρο-
πολογία που έχει καταθέσει το ΚΚΕ για το αθλητικό κέντρο στον
Άγιο Κοσµά θετικά έχει τοποθετηθεί η κ. Σακοράφα. Θα θέλαµε
να πάρουν θέση και ο Υπουργός ως υπουργός και οι εκπρόσωποι
των κοµµάτων.

Τον λόγο έχει ο κ. Μάρκου για δύο λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Βεβαίως είναι όντως λίγο ανακόλουθο να κάνουµε δευτερολο-

γία και µετά να µιλήσει ο Υπουργός. Εν πάση περιπτώσει όµως
εγώ θα επαναλάβω το ερώτηµα που έθεσε και ο εισηγητής µας
για το χιονοδροµικό κέντρο στα Γρεβενά. Ερωτώ πάλι ευθέως
τον κύριο Υπουργό: Είναι κάποια «εξυπηρέτηση» στον Πάτση ή
σε κάποιον «Πάτση» η ιδιωτικοποίηση του χιονοδροµικού κέν-
τρου; Σαφές και καθαρό.

Δεύτερον όσον αφορά τη Super League 2, εκείνο που θέλω να
πω είναι ότι και µε την προηγούµενη ΚΥΑ, αλλά και µε τις διαρ-
ρέουσες αυτήν τη στιγµή από τις συναντήσεις του Υπουργού, το
πρόβληµα είναι το εξής: Είπατε ότι υπάρχει χειραγώγηση. Ωραία.
Εκκρεµότητα σε οµάδες. Ωραία. Και η προηγούµενη ΚΥΑ έλεγε
ότι, εφόσον υπάρχει αυτή η εκκρεµότητα, µέχρι να εκδικαστεί,
να στερούνται τη χρηµατοδότηση. Οι τριάντα οµάδες της Super
League 2 γιατί τιµωρούνται; Σας το είπαµε και στις επιτροπές.

Θα αναφερθώ και στην εισηγήτρια της Νέας Δηµοκρατίας µε
δύο ενηµερώσεις απλώς. Δεν είναι τίποτα άλλο. 

Το ένα είναι ότι πλέον, κυρία συνάδελφε, τώρα έχουµε εκλο-
γές. Τελείωσε ό,τι είχατε να εισπράξετε πολιτικά από τις χειρα-
γωγούµενες δηµοσκοπήσεις. Πλέον όλα κρίνονται στην κάλπη.

Δεύτερον, ενηµερωτικά πάλι σας λέω ότι απ’ ό,τι διαβάζω
τώρα και από το βιογραφικό του κ. Καµµένου υπήρξε Βουλευτής
της Νέας Δηµοκρατίας το 1993 έως το 2009 και το 2007 Υφυ-
πουργός Εµπορικής Ναυτιλίας υπό τον Κώστα Καραµανλή.

Και κάτι τελευταίο. Κύριε Υπουργέ, όντως σας ζητώ συγγνώµη
γιατί νωρίτερα είχα, θα έλεγα, έναν υποκειµενισµό σε αυτό που
είπα για τις δηλώσεις σας, διότι ήταν ρεπορτάζ και πληροφορία
από µια συριζαίικη εφηµερίδα, την οποία ενδεχοµένως θα κατη-
γορήσετε ότι σπέρνει ανακρίβειες και ψεύδη. 

Και έλεγε λοιπόν αυτή η συριζαίικη εφηµερίδα: «Ο Λευτέρης
Αυγενάκης συναντήθηκε µε τους προέδρους των Super League
2, ΕΣΑΚΕ και ΕΣΑΠ, ενηµέρωσε για τον τρόπο», για να µην κα-
θυστερώ, λέει ότι στην τελική ευθεία µπαίνει πλέον το µοίρασµα
εσόδων.

Η ενηµέρωση της Γενικής Γραµµατείας αναφέρει: «Κατόπιν
πρόσκλησής του συναντήθηκε µε…», είναι εδώ όλα τα ονόµατα.
«Το ποσό αυτό ανέρχεται σε 30.500.000 ευρώ», «Δεν θα δικαιούν-
ται χρηµατοδότησης οι αθλητικές ανώνυµες εταιρείες που δεν
έχουν εξασφαλίσει εγγυητική επιστολή». Αυτό που είπαµε για τη
χειραγώγηση. Και καταλήγει η υποκειµενική αυτή εφηµερίδα
προς τον ΣΥΡΙΖΑ βεβαίως: «Σύµφωνα µε όσα ισχύουν µέχρι σή-
µερα, ο κάθε σύλλογος της Super League 1 θα πάρει περίπου 1
εκατοµµύριο ευρώ, στη Super League 2 η κάθε οµάδα θα λάβει
200.000 ευρώ, ενώ στην Basket League το ποσό που θα µπει στα
ταµεία της κάθε οµάδας βάσει της ΚΥΑ είναι 370.000 ευρώ». 

Το «ΠΡΩΤΟ ΘΕΜΑ» τα έγραψε αυτά και δεν τα διαψεύσατε
ποτέ, συριζαίικη.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Μάρκου κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν δηµοσίευµα, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει ο κύριος Υπουργός.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώσαµε
την προηγούµενη εβδοµάδα στην Επιτροπή Μορφωτικών Υπο-
θέσεων τη συζήτηση του εν λόγω σχεδίου νόµου. 

Κατ’ αρχάς θέλω να ευχαριστήσω όλους όσοι συµµετείχατε
στη συζήτηση τόσο στην επιτροπή όσο φυσικά και στην Ολοµέ-
λεια, γιατί είχαµε έναν πολύ γόνιµο και εποικοδοµητικό διάλογο
και µέσα από τον διάλογο αυτό και τις παρατηρήσεις σας, αλλά
και από τις προτάσεις και τα υποµνήµατα των φορέων, καταλή-
ξαµε στο κείµενο που συζητάµε σήµερα.

Επιτρέψτε µου να ευχαριστήσω ιδιαιτέρως τον κ. Πασχαλίδη,
Βουλευτή Καβάλας και εισηγητή του κόµµατός µας, για την εξαι-
ρετική συνεργασία που είχαµε όλο αυτό το διάστηµα αφ’ ενός
και αφ’ ετέρου, την κ. Αραµπατζή, Βουλευτή Σερρών, παλιά συ-
νάδελφο, εξαιρετικά δυναµική και κυρίως, χρήσιµη στα ζητήµατα
για τα οποία συζητούµε σήµερα. 

Είµαι πολύ χαρούµενος, γιατί µε το παρόν νοµοσχέδιο, το
οποίο είναι το έβδοµο κατά σειρά, όπως πολύ σωστά είπατε, συν
περίπου πενήντα πέντε-πενήντα έξι διατάξεις οι οποίες πέρασαν
εκτός των επτά νοµοσχεδίων µας, διότι ήταν ο χρόνος, το dead-
line τέτοιο που µας το επέβαλε, στην ουσία ολοκληρώνουµε την
πρώτη φάση της αθλητικής µεταρρύθµισης. 

Ολοκληρώνουµε δηλαδή ένα πλούσιο νοµοθετικό έργο που ει-
σήγαγε σηµαντικές µεταρρυθµίσεις και καινοτοµίες, που έφερε
τάξη, νοικοκύρεµα στο αθλητικό οικοδόµηµα συνολικά και αγκά-
λιασε και ενίσχυσε την αθλητική οικογένεια, έδωσε φωνή και βήµα
στους αθλητές και τις αθλήτριές µας, που δηµιούργησε διαφανείς
και κυρίως αξιοκρατικές διαδικασίες, που έφερε ανανέωση στις
διοικήσεις των οµοσπονδιών, που στήριξε τον ερασιτεχνικό αθλη-
τισµό, που δηµιούργησε επιπλέον πηγές χρηµατοδότησης για τον
αθλητισµό, αγωνιστικό και ερασιτεχνικό. 

Δεν θέλω να θυµίσω τι από όλα αυτά έχουν ψηφίσει και ποια
κόµµατα και ποια έχουν καταψηφίσει. Νοµίζω ότι θα σας στενα-
χωρήσει, για παράδειγµα θέµατα χρηµάτων, όταν εσείς -και ανα-
φέροµαι στα κόµµατα της αντιπολίτευσης- είχατε καταψηφίσει
ακόµα και τη διάταξη µε την οποία δηµιουργούσαµε τον µόνιµο
µηχανισµό ενίσχυσης του αθλητισµού, µέσα από τη φορολόγηση
των στοιχηµατικών εταιρειών, ένα πάγιο αίτηµα της αθλητικής
οικογένειας, ή για παράδειγµα ακόµα και η εκπροσώπηση των
αθλητών στις διοικήσεις των αθλητικών οµοσπονδιών καταψηφί-
στηκε από την πλειονότητα των κοµµάτων της αντιπολίτευσης.
Γι’ αυτό η υποκρισία ξεχειλίζει. Ωστόσο επανέρχοµαι στο παρόν
νοµοσχέδιο. 

Με το παρόν νοµοσχέδιο θωρακίζουµε ακόµη περισσότερο το
θεσµικό πλαίσιο του αθλητισµού, αντιµετωπίζουµε δυσλειτουρ-
γίες και ερµηνευτικά ζητήµατα που έχουν ανακύψει κατά την
εφαρµογή της αθλητικής νοµοθεσίας, διορθώνουµε λάθη, αλλά
και προβλήµατα που προέκυψαν και εισάγουµε νέες ρυθµίσεις
που εξασφαλίζουν πρώτα απ’ όλα τη συνοχή της αθλητικής νο-
µοθεσίας, την απελευθέρωση συγκεκριµένων διαδικασιών από
δυσλειτουργίες και διοικητικές αγκυλώσεις, αλλά και φυσικά την
αποκατάσταση αδικιών στον τοµέα της απονοµής προνοµίων σε
διακριθέντες αθλητές. 

Το σχέδιο νόµου, το οποίο αποτελείται από είκοσι επτά άρθρα
µαζί µε τις νοµοτεχνικές, περιλαµβάνει πρώτα απ’ όλα το άρθρο
3. Διευκολύνουµε τη λειτουργία των σωµατείων του τριάθλου να
µετέχουν στο διοικητικό συµβούλιο και στα άλλα όργανα αυτού.
Πρόκειται δηλαδή για µια νέα οµοσπονδία και τη βοηθάµε, γιατί
χρειάζεται ενίσχυση στο ξεκίνηµά της, όπως κάναµε άλλωστε και
µε όλες τις νεοσύστατες οµοσπονδίες. Να θυµίσω ότι είχαµε σα-
ράντα έξι, σήµερα έχουµε πενήντα έξι αθλητικές οµοσπονδίες
στη χώρα µας. Και αυτή τη δυνατότητα δεν τη δώσαµε φωτογρα-
φικά, όπως λέτε, µόνο στο τρίαθλο. Έχει γίνει και µε τη σκοπο-
βολή, µε το γκολφ, µε το µπιλιάρδο, µε το µπόουλινγκ, µε την
ορειβασία-αναρρίχηση, µε την οµοσπονδία παγκρατίου, ιππα-
σίας, αεραθλητισµού και µια σειρά άλλων αθληµάτων, ακόµη και
ολυµπιακών αθληµάτων. 

Να σηµειώσω ότι στην περίοδο της δικής µας θητείας έχουµε
δώσει αυτή τη δυνατότητα και στα αθλήµατα της αντισφαίρισης
και της τοιχοσφαίρισης. Για τα υπόλοιπα αθλήµατα που ξεκίνησα
να αναφέρω νωρίτερα προϋπήρχε και τη διατηρήσαµε για ήταν
πολύ σωστή.

Διευκολύνουµε τα αθλήµατα δηλαδή στα οποία δεν υπάρχει
µεγάλη συµµετοχή ατόµων αθλητών, είτε ως αθλητές είτε σε δι-
οικητικό επίπεδο, και δίνουµε λύσεις σε ένα υπαρκτό πρόβληµα.
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Δίνουµε ένα χέρι βοηθείας στο ξεκίνηµά τους. 
Στο τρίαθλο είναι µια νέα οµοσπονδία, µετά από δεκάδες προ-

βλήµατα, διαδικασίες που έχουν ταλαιπωρήσει πάρα πολύ τον
χώρο, και πλέον κάνει ένα γενναίο βήµα, κάνει τα πρώτα της βή-
µατα. Είναι χρέος της πολιτείας να στηρίξουµε και το τρίαθλο
όπως όλες τις νέες οµοσπονδίες. 

Στο άρθρο 4 για τη συστέγαση σωµατείου και εµπορικής επι-
χείρησης, η ειδική αθλητική αναγνώριση ανακαλείται και στην πε-
ρίπτωση που διαπιστωθεί ότι υποκρύπτεται άσκηση εµπορικής
δραστηριότητας από τη λειτουργία του σωµατείου. Γίνεται εξορ-
θολογισµός της συστέγασης ερασιτεχνικών σωµατείων µε εµπο-
ρικές επιχειρήσεις, παραδείγµατος χάριν κυλικεία, αναψυκτήρια,
απλοποιούµε και κάνουµε διαφανή τη διαδικασία, ενώ έως τώρα
προβλεπόταν η απαγόρευση της συστέγασης αθλητικού σωµα-
τείου µε εµπορική επιχείρηση.

Και όπως ανέφερε νωρίτερα στις νοµοτεχνικές βελτιώσεις, δι-
ευκρινίζουµε ότι επιτρέπεται µόνο για επιχειρήσεις εστίασης που
λειτουργούν µέσα στους αθλητικούς χώρους. Το βελτιώσαµε.
Μάλιστα ως ασφαλιστική δικλείδα, προκειµένου να γίνονται έλεγ-
χοι, στο άρθρο 13 που θα δούµε παρακάτω κάνουµε λειτουργικά
τα κλιµάκια ελέγχου και έτσι και θα εφαρµόζεται η διάταξη, αλλά
και θα διενεργούνται έλεγχοι.

Στο άρθρο 5 βελτιώνουµε το πλαίσιο για τις επιτροπές δεον-
τολογίας, ώστε να διευκολυνθούν οι ίδιες οι οµοσπονδίες, καθο-
ρίζουµε τον τρόπο συγκρότησης από µη εν ενεργεία δικαστικούς
λειτουργούς και λειτουργία των επιτροπών δεοντολογίας της
οµοσπονδίας. 

Αντιµετωπίζουµε το πρόβληµα της αδυναµίας στελέχωσης των
επιτροπών αυτών που έχει προκύψει στην πλειονότητα των αθλη-
τικών οµοσπονδιών λόγω της µη συµµετοχής των εν ενεργεία δι-
καστικών λειτουργών στις επιτροπές µε τη συµµετοχή προσώ-
πων που δεν είναι εν ενεργεία δικαστικοί λειτουργοί και απολαµ-
βάνουν την εµπιστοσύνη και την εκτίµηση της αθλητικής κοινό-
τητας συνολικότερα. Διατηρούµε δηλαδή το ειδικό καθεστώς
που ισχύει για την Ελληνική Ποδοσφαιρική Οµοσπονδία και βε-
βαίως, δεν παρεµβαίνουµε σε αυτό, παρά στις υπόλοιπες επιτρο-
πές των υπόλοιπων οµοσπονδιών, όπως ανέφερα. 

Επίσης θέλω να τονίσω ότι καθιστούµε υποχρεωτική την κα-
τάρτιση ή επικαιροποίηση των κανονισµών δεοντολογίας και την
άµεση λειτουργία των επιτροπών δεοντολογίας των αθλητικών
φορέων, προκειµένου να υιοθετήσουν το Εθνικό Σχέδιο Δράσης
για την προστασία των παιδιών από τη σεξουαλική κακοποίηση
και εκµετάλλευση 2022-2027, ένα σχέδιο δράσης το οποίο νο-
µίζω ότι οφείλουµε όλοι να στηρίξουµε µε κάθε τρόπο, ακόµα και
αν βρισκόµαστε στην Αντιπολίτευση. 

Στο άρθρο 6 για τις προσλήψεις του προσωπικού στις αθλητι-
κές οµοσπονδίες, ορίζουµε ότι το 50% των κρατικών εσόδων του
φορέα, το οποίο είναι κριτήριο που διέπει όλους τους διορισµούς
στο δηµόσιο, να ισχύει και για τις αθλητικές οµοσπονδίες. Είναι
κριτήριο για ποια; Τα νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου υπάγον-
ται στο καθεστώς προσλήψεων του ΑΣΕΠ. Ισχύει ήδη από τον
ιδρυτικό νόµο του ΑΣΕΠ µέχρι και σήµερα. Ουσιαστικά λέµε δη-
λαδή ότι ο νόµος 4765 του 2021 για τον τρόπο προσλήψεων στο
δηµόσιο ισχύει και για τις αθλητικές οµοσπονδίες. 

Όσον αφορά το ερώτηµα για το τι ισχύει µε το εργασιακό κα-
θεστώς, η απάντηση είναι ξεκάθαρη, γιατί ακούστηκαν διάφορες
τέτοιες φωνές. Δεν αλλάζει απολύτως τίποτα στο εργασιακό κα-
θεστώς. Στον τρόπο πρόσληψης αναφερόµαστε. Ενισχύουµε την
αξιοκρατία και κυρίως τη διαφάνεια στις προσλήψεις των οµο-
σπονδιών. 

Επίσης διευκρινίζουµε ότι στην κρατική χρηµατοδότηση και
για το θέµα των προσλήψεων εµπίπτει η ετήσια τακτική επιχορή-
γησή τους από το Υφυπουργείο Αθλητισµού, καθώς και µε πο-
σοστό των εσόδων από τη φορολογία κερδών των παικτών των
τυχερών παιγνίων. Μάλιστα εδώ προσµετρώντας και τη χρηµα-
τοδότηση από το στοίχηµα, αυξάνεται το ποσοστό της κρατικής
χρηµατοδότησης, δηµιουργώντας εγγυήσεις αξιοκρατίας στις
προσλήψεις.

Στο άρθρο 7 και 8 για τη διάρκεια απασχόλησης των προπο-
νητών ορίζουµε τη σύµβαση συνεργασίας των προπονητών. Πρέ-
πει να έχει τουλάχιστον έξι µήνες, για να αποτυπώνεται όλο αυτό

και σε έγγραφη σύµβαση. Γιατί; Διότι πριν το µητρώο πολλοί
προπονητές απασχολούνταν χωρίς σύµβαση, κοινώς «µαύρα».
Με το µητρώο διαπιστώσαµε ότι γίνονταν µικρής διάρκειας συµ-
βάσεις για εγγραφή στο µητρώο και µετά ξανά «µαύρα», πάλι
άτυπη απασχόληση και πληρωµή µε τα λεγόµενα οδοιπορικά.

Για να σταµατήσει αυτή η αδικία εις βάρος των προπονητών,
ορίζουµε ελάχιστη απασχόληση τουλάχιστον έξι µηνών, προστα-
τεύουµε τα εργασιακά δικαιώµατα των προπονητών. Πίστευα ότι
αυτό θα το αγκάλιαζαν όλες οι πολιτικές πτέρυγες.

Επίσης, λέµε ότι στο επίπεδο των προπονητών αθλήµατος α’
επιπέδου, εντάσσονται και οι διακριθέντες αθλητές και οι προ-
πονητές των αθλητών αυτών, εφόσον παρακολουθήσουν σχολή
προπονητών επιπέδου Α’. 

Για τις νησιωτικές περιοχές, διευκολύνουµε τα ερασιτεχνικά
σωµατεία των µικρών νησιών. Εισάγουµε πιο χαλαρές ρυθµίσεις
αναφορικά µε την απασχόληση του προπονητή. Δίνουµε την ευ-
καιρία απασχόλησης προπονητών χαµηλότερης κατηγορίας σε
νησιωτικές περιοχές, ανεξαρτήτως των πρωταθληµάτων στα
οποία συµµετέχουν. 

Επίσης, προβλέπουµε οι συµβάσεις εργασίας τους να έχουν
µικρότερη, ελάχιστη διάρκεια από τους απασχολούµενους στην
υπόλοιπη χώρα προπονητές, καθώς και µε χαµηλότερη µηνιαία
αµοιβή.

Φυσικά, δεν εξαντλούµε εδώ τη νησιωτική πολιτική που θέ-
λουµε να εφαρµόσουµε στον αθλητισµό. Έχουµε ψηφίσει και
άλλες διατάξεις, όπως η µετακίνηση των αθλητών, όπου εξετά-
ζουµε επιπλέον συντελεστή για την επιχορήγηση των αθλητικών
σωµατείων στις νησιωτικές περιοχές. Το συζητήσαµε όλο αυτό
το πακέτο διεξοδικά και στην υποεπιτροπή νησιωτικών περιοχών.
Απλά εδώ εισάγουµε πιο επιεική ρύθµιση για τους προπονητές
στις νησιωτικές περιοχές. Στόχος είναι να καλύψουµε και πολλές
περιπτώσεις σε ναυταθλητικά σωµατεία, που τα σωµατεία απα-
σχολούν προπονητές µόνο κατά τους θερινούς µήνες.

Πάµε στο άρθρο 9, για το πλαίσιο ίδρυσης και λειτουργίας
ιδιωτικών γυµναστηρίων και ιδιωτικών αθλητικών σχολών. Τα γυ-
µναστήρια έχουν ζητήσει χρόνια τώρα έναν εκσυγχρονισµό στο
πλαίσιο λειτουργίας τους.

Εµείς το κάναµε πράξη. Τους ακούσαµε και συµπεριλαµβάνον-
ται πλέον στην αθλητική οικογένεια της χώρας µας σωστά, ορ-
γανωµένα, αλλά και µε διαφάνεια. Επικαιροποιούµε το πλαίσιο
ίδρυσης και λειτουργίας τους. Γιατί; Για να έχουµε σύννοµη,
ασφαλή και αποτελεσµατική οικονοµική λειτουργία των γυµνα-
στηρίων, τόσο για τους χρήστες -καταναλωτές, πολίτες που απο-
φασίζουν να αθληθούν-, όσο και για τους επιχειρηµατίες του
χώρου.

Εκσυγχρονίζουµε και απλοποιούµε τη διαδικασία, αλλά δεν κά-
νουµε εκπτώσεις στους τοµείς που αφορούν την ασφάλεια και
την υγιεινή των χώρων. Εγκαταλείπουµε, δηλαδή, µια χρονοβόρα
και δυσκίνητη διαδικασία. Πλέον οι ειδικότεροι όροι και οι λεπτο-
µέρειες για την ίδρυση και λειτουργία γυµναστηρίων, θα καθο-
ρίζονται µε κοινή υπουργική απόφαση, για µεγαλύτερη ταχύτητα
και κυρίως για ευελιξία. Στην ουσία ο επιχειρηµατίας γνωστοποιεί
τη δραστηριότητά του στην περιφέρεια, στην αδειοδοτούσα
αρχή δηλαδή, έχοντας την υποχρέωση να πληροί όλους τους
όρους της νοµοθεσίας. Βεβαίως, θα γίνεται αυστηρότερος έλεγ-
χος για να διαπιστωθεί εάν πληρούνται όλοι οι όροι και πλέον θα
ασκείται έλεγχος και από την Ελληνική Αστυνοµία.

Παράλληλα, ανακοίνωσα προ ηµερών στην επιτροπή -το επα-
ναλαµβάνω και από το Βήµα της Βουλής- ότι θα προχωρήσουµε
το επόµενο διάστηµα και στη σύσταση για λειτουργία µητρώου
γυµναστηρίων, έτσι ώστε να ξεχωρίσει η ήρα από το στάρι. Τα
γυµναστήρια που διέπονται από σύγχρονους κανόνες -σωστά-
και τα σωµατεία κυρίως µαχητικών αθληµάτων, τα οποία είναι
µεν σωµατεία, αλλά διατηρούν στην ουσία και γυµναστήρια που
αξιοποιούν τις ελαφριές φορολογικές επιβαρύνσεις. Στην ουσία
έρχονται σε έναν ανταγωνισµό που δεν είναι σωστός, που δεν
είναι δίκαιος και που βεβαίως είναι άλλη η αποστολή τους και
άλλος ο ρόλος τους. Αυτά θα µπουν σε τάξη.

Χαίροµαι που µε αυτή µας την πρωτοβουλία αρκετοί σύλλογοι
γυµναστηρίων ανά την Ελλάδα έχουν ταχθεί ξεκάθαρα υπέρ της
πρωτοβουλίας µας. Τους ευχαριστούµε. Καταθέτω ενδεικτικά τις

8294 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ανακοινώσεις του Ηρακλείου, του Συλλόγου Ιδιοκτητών Γυµνα-
στηρίων Θεσσαλονίκης και του Συλλόγου Ιδιοκτητών Γυµναστη-
ρίων Δυτικής Μακεδονίας, όπως και πολλών άλλων συλλόγων, οι
οποίοι είναι απολύτως θετικοί για αυτή µας την πρωτοβουλία.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού
κ. Ελευθέριος Αυγενάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τις προανα-
φερθείσες ανακοινώσεις, οι οποίες βρίσκονται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Πάµε στο άρθρο 10. Εδώ ρυθµίζουµε το πλαίσιο για τη συµ-
µετοχή αλλοδαπών αθλητών σε ερασιτεχνικά πρωταθλήµατα και
αγώνες. Ορίζουµε ότι οι αλλοδαποί αθλητές, προκειµένου να
αποκτήσουν την αθλητική ιδιότητα στη χώρα µας, απαιτείται επι-
πλέον ρητά να µην είναι εγγεγραµµένοι ταυτόχρονα σε αθλητικά
σωµατεία άλλης χώρας.

Μέχρι τώρα είχε παρατηρηθεί το φαινόµενο να πραγµατοποι-
ούνται πρόσκαιρες αλλά και περιστασιακές εισαγωγές αλλοδα-
πών αθλητών, οι οποίοι συµµετέχοντας σε οµαδικά αθλήµατα,
αγωνίσµατα µε Έλληνες, κατακτούσαν διακρίσεις, οι οποίες συ-
νεπαγόταν αναγνώριση προνοµίων και χορήγηση επιβραβεύ-
σεων. Πρόκειται για µία πρακτική που είναι καταχρηστική αλλά
και νοθεύει τον ανταγωνισµό.

Με την προτεινόµενη ρύθµιση τίθεται µια ασφαλιστική δικλίδα
που θα αποτρέπει στο µέλλον καταστρατηγήσεις αυτού του εί-
δους µε σκοπό την απόκτηση µη δικαιούµενων προνοµίων. Πώς
θα εφαρµοστεί η διάταξη αυτή; Η κάθε οµοσπονδία µπορεί να
το ελέγξει. Έχει µηχανισµό για να το κάνει.

Επίσης, εισάγουµε την ψηφιακή κάρτα υγείας αθλητή, η οποία
αντικαθιστά σταδιακά την έντυπη κάρτα υγείας αθλητή και ισχύει
για τη συµµετοχή αθλητή σε προπονήσεις και αγώνες οποιουδή-
ποτε αθλήµατος. Είναι µια σηµαντική καινοτοµία που προστίθεται
στον ψηφιακό µετασχηµατισµό της χώρας µας. Όπως έχω δη-
λώσει στην επιτροπή -το επαναλαµβάνω και τώρα-, τις επόµενες
εβδοµάδες θα έχουµε και πολλές ευχάριστες ανακοινώσεις, οι
οποίες προκύπτουν από τη συνεργασία µε τον κ. Πιερρακάκη,
τον οποίο και ευχαριστώ θερµά.

Στο άρθρο 11 εξοµοιώνουµε τη µισθολογική κατάταξη των
κωφών Ολυµπιονικών µε εκείνη των Παραολυµπιονικών. Αποκα-
θιστούµε µια αδικία πολλών ετών. Πλέον, τα ευεργετήµατα και
οι διευκολύνσεις που προβλέπονται για τους αθλητές µε αναπη-
ρία ισχύουν και για τους κωφούς αθλητές.

Χαίροµαι που µε την Οµοσπονδία Κωφών έχουµε αναλάβει για
το φετινό καλοκαίρι µια µεγάλη αθλητική διοργάνωση, παγκό-
σµια διοργάνωση κωφών µπάσκετ, ανδρών και γυναικών.

Πάµε στο άρθρο 12, όπου εκσυγχρονίζουµε το πλαίσιο που
διέπει το Πρόγραµµα «Άθληση για Όλους» και τις εκδηλώσεις
«Άθληση για Όλους».

Στο άρθρο 13 ορίζουµε αποζηµίωση στα µέλη των κλιµακίων
ελέγχου. Τα κλιµάκια στελεχώνονται από υπαλλήλους του Υφυ-
πουργείου Αθλητισµού. Προκειµένου να λειτουργούν αποτελε-
σµατικά και να διαπιστώνουν παραβάσεις της αθλητικής
νοµοθεσίας, πρέπει να δραστηριοποιούνται, λόγω της φύσης των
επιτόπιων ελέγχων, αφ’ ενός, εκτός ωραρίου εργασίας και αφ’
ετέρου, επιπλέον αυτού τόσο κατά τις απογευµατινές, νυκτερι-
νές ώρες, όσο φυσικά και τα Σαββατοκύριακα. Μέχρι τώρα δεν
λειτουργούσαν αυτές οι επιτροπές, διότι δεν προβλεπόταν
αµοιβή για τους υπαλλήλους που διενεργούσαν ή που έπρεπε
να διενεργούν επιτόπιους ελέγχους σε αθλητικούς φορείς. Κά-
νουµε δεκτό το δίκαιο αίτηµά τους και προβλέπουµε αµοιβή,
αποζηµίωση.

Στο άρθρο 14 δίνουµε τη δυνατότητα σε σωµατεία και φορείς
της τοπικής αυτοδιοίκησης να διοργανώνουν δροµικές δραστη-
ριότητες που δεν περιλαµβάνονται στο επίσηµο αγωνιστικό πρό-
γραµµα της οικείας οµοσπονδίας. Αναφέρθηκα αναλυτικά στο
ξεκίνηµα και στις νοµοτεχνικές µας βελτιώσεις. Διευκολύνουµε
τη διοργάνωση και αδειοδότηση αυτών των δροµικών αθλητικών
δραστηριοτήτων. Απαλείφουµε µια χρονοβόρα διοικητική διαδι-
κασία, εµπόδια δηλαδή, όπως ήταν η πιστοποίηση των αρµόδιων
φορέων διοργάνωσης από τη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού ή
άδεια της οικείας οµοσπονδίας. Διευκολύνουµε, αναπτύσσουµε
τον αθλητισµό αναψυχής. Ενισχύουµε τον αθλητικό τουρισµό.

Στα άρθρα 15 έως 17 απαγορεύουµε τη συµµετοχή ανώνυµης
αθλητικής εταιρείας σε αθλητικές διοργανώσεις, λόγω µη συµ-
µόρφωσης µε την κατάθεση εγγυητικής επιστολής. Μέχρι τώρα
προβλέπαµε µόνο αφαίρεση βαθµού, αλλά δεν εφαρµοζόταν
από τα αρµόδια όργανα της οµοσπονδίας. Με τη διαιώνιση αυτής
της πρακτικής, νοθεύεται ο ανταγωνισµός και υπάρχει ο κίνδυνος
µιας de facto κατάργησης στο µέλλον της υποχρέωσης δηλαδή
προσκόµισης της εγγυητικής επιστολής.

Η κατάθεση της εγγυητικής επιστολής θωρακίζει τον υγιή αν-
ταγωνισµό και εγγυάται κατ’ ελάχιστο την εκπλήρωση των υπο-
χρεώσεων της ανώνυµης αθλητικής εταιρείας απέναντι σε
εργαζόµενους, αθλητές αλλά και προπονητές. Κάνουµε πιο δί-
καιο, αγαπητοί συνάδελφοι, και κυρίως προστατεύουµε τον υγιή
ανταγωνισµό µεταξύ των οµάδων.

Στο άρθρο 18 ενισχύουµε θεσµικά το Μητρώο Αθλητικών Φο-
ρέων. Με το µητρώο νοικοκυρέψαµε την αθλητική οικογένεια, το
αθλητικό οικοδόµηµα. Ξεκινήσαµε, θυµίζω, µε πολλές δυσκολίες
και αντιδράσεις. Διορθώσαµε πολλά από αυτά που προβλέπον-
ταν από τους προκατόχους µου στο Υπουργείο, που όµως το
είχαν νοµοθετήσει, αλλά δεν το είχαν ενεργοποιήσει. Εµείς το
ενεργοποιήσαµε, το βελτιώσαµε, το τρέξαµε και σήµερα λειτουρ-
γεί και είναι προσβάσιµο σε όλους.

Και βεβαίως, όλοι, µα όλοι αποδέχονται πλέον τη χρησιµότητά
του, ακόµα και εσείς στις τοποθετήσεις σας. Το ενισχύσαµε,
όµως, ακόµα περισσότερο.

Κρίνεται σκόπιµο να προβλεφθεί προθεσµία για την καταχώ-
ριση και υποβολή των υποχρεωτικών στοιχείων από τους αθλη-
τικούς φορείς στο Μητρώο Φορέων της Γενικής Γραµµατείας
Αθλητισµού και προβλέπεται η ύπαρξη κυρώσεων για τον αθλη-
τικό φορέα που αµελεί την εν λόγω υποχρέωσή του. Ναι, συµ-
φωνήσαµε µε την πρόταση που έγινε στις τοποθετήσεις
συναδέλφων από άλλα κόµµατα στην επιτροπή, για να δώσουµε
δηλαδή χρόνο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα χρειαστώ άλλα πέντε λεπτά, κύριε Πρόεδρε.
Προβλέψαµε ικανό µεταβατικό χρόνο. Δεν θα ισχύσει αµέσως

µετά από τη δηµοσίευση, αλλά από 1η Ιανουαρίου 2024. Δίνουµε,
δηλαδή, τον απαραίτητο χρόνο, όπως κάναµε και µε το Μητρώο
Αθλητικών Σωµατείων. 

Πάµε στο άρθρο 19 για το Ινστιτούτο Επιµόρφωσης Αθλητικών
Στελεχών. Αναφέρθηκα πριν στις νοµοτεχνικές ότι θα εκπροσω-
πείται και η Ελληνική Ολυµπιακή Επιτροπή. Μας το ζήτησε και
ήταν απολύτως λογικό. Το υιοθετήσαµε. Και επίσης, ενισχύουµε
την οικονοµική και διοικητική αυτοτέλεια του ινστιτούτου. 

Στο άρθρο 20 ενδυναµώνουµε την Εθνική Πλατφόρµα Αθλητι-
κής Ακεραιότητας, τη λεγόµενη ΕΠΑΘΛΑ. Ορίζουµε η ΕΠΑΘΛΑ
που διαθέτει την τεχνογνωσία να συντονίζει και να επιβλέπει προ-
γράµµατα πιστοποίησης πάνω σε θέµατα αθλητικής ακεραιότη-
τας και ειδικότερα, στην αντιµετώπιση της χειραγώγησης αθλη-
τικών αγώνων. 

Στο άρθρο 21 θωρακίζουµε κι άλλο το σύστηµα αξιολόγησης
των αθλητικών οµοσπονδιών. Πριν από τρία χρόνια θεσµοθετή-
σαµε το «ΧΙΛΩΝ», ένα σύστηµα αξιολόγησης των οµοσπονδιών
µε διαφανή, µετρήσιµα και αντικειµενικά κριτήρια και βάσει
αυτής της αξιολόγησης κατανέµεται η κρατική χρηµατοδότηση.
Τώρα το ενισχύουµε θεσµικά ακόµη περισσότερο και προσδιο-
ρίζουµε ότι η κρατική χρηµατοδότηση προς τις αθλητικές οµο-
σπονδίες αφορά την τακτική ετήσια επιχορήγησή τους, όσο και
την ενίσχυσή τους από τον µόνιµο µηχανισµό χρηµατοδότησης
µέσω της φορολογίας κερδών των παικτών των τυχερών παι-
γνίων. Βελτιώνουµε τις διαδικασίες για την ετήσια τακτική επιχο-
ρήγηση των οµοσπονδιών, η οποία θα καθορίζεται στη βάση
αντικειµενικών δεδοµένων σύµφωνα µε τις γενικές αρχές του
Συµβουλίου της Ευρώπης για την καλύτερη διακυβέρνηση στον
αθλητισµό. 

Και επειδή αναφερθήκατε στα κριτήρια, τα κριτήρια και οι συν-
τελεστές βαρύτητας είναι απολύτως γνωστά. Έχουν ανακοινωθεί
δηµόσια, έχει προηγηθεί διαβούλευση µε τις οµοσπονδίες και
έχει υπάρξει συµφωνία. Και βεβαίως, βελτιώνουµε συνεχώς το
σύστηµα αυτό, το οποίο θα έπρεπε να το επικροτείτε, διότι πλέον
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η επιχορήγηση δεν δίνεται βάσει συµπάθειας και αντιπάθειας,
βάσει φίλων ή µη. Τολµήσαµε και εφαρµόζουµε ένα αντικειµε-
νικό, διαφανές, διαρκώς εξελισσόµενο σύστηµα, ένα αξιοκρατικό
σύστηµα.

Και πάµε στα άρθρα 22 και 23. Αναγνωρίζουµε τις αγωνιστικές
διακρίσεις αθλητών ειδικά για το έτος 2022 και αποκαθιστούµε
τις αδικίες στον τοµέα της απονοµής προνοµίων σε διακριθέντες
αθλητές και για το έτος του 2022 λόγω της πανδηµίας του 2020
και του 2021. 

Στο άρθρο 24 µειώνουµε το κόστος θέρµανσης των κολυµβη-
τικών δεξαµενών των αθλητικών εγκαταστάσεων του δηµοσίου,
των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης, των νοµικών προσώ-
πων δηµοσίου δικαίου και των νοµικών προσώπων ιδιωτικού δι-
καίου που εποπτεύονται από το Υφυπουργείο Αθλητισµού. Αυτές
οι αθλητικές εγκαταστάσεις µπορούν να χρησιµοποιούν πετρέ-
λαιο θέρµανσης, προκειµένου να περιοριστεί το κόστος θέρµαν-
σης στα κολυµβητήριά µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν ολοκληρώσω θα µου επι-
τρέψετε να απαντήσω και σε µερικά από τα σχόλια τα οποία
άκουσα από τους συναδέλφους εκπροσώπους των κοµµάτων και
κράτησα σηµειώσεις, γιατί δεν θα ήθελα να πέσει τίποτα απολύ-
τως κάτω. 

Σε ό,τι αφορά τον Άγιο Κοσµά, αγαπητέ κύριε Συντυχάκη,
σαφώς δεν γίνεται δεκτή η τροπολογία σας, γιατί είναι εκτός
πραγµατικότητας για πολλοστή φορά. Να σας ενηµερώσω, λοι-
πόν, ότι όλοι οι αθλητές οι οποίοι δικαιούνται να φιλοξενούνται
στον Άγιο Κοσµά έχουν ήδη παραλάβει τα κλειδιά των διαµερι-
σµάτων που έχουν µισθωθεί από τη «LAMDA DEVELOPMENT»
σύµφωνα µε τη συνεργασία που έχουµε κάνει. Έχουν ελεγχθεί
από επιτροπή, η οποία αποτελείται από Ολυµπιονίκες µέλη της
διοικήσεως του Αγίου Κοσµά και έχουν παραλάβει τα κλειδιά από
τα διαµερίσµατα, τα οποία βρίσκονται σε περιοχές κοντινότερες
στα προπονητικά τους κέντρα. Άρα, λοιπόν, παίξατε και χάσατε.
Αυτό είναι το πρώτο.

Και δεύτερον, σας ενηµερώνω, λοιπόν, ότι είµαστε πολύ πιστοί
στο χρονοδιάγραµµα που είχαµε θέσει και είχαµε ανακοινώσει
δηµόσια. 

Τώρα, σε ό,τι αφορά το συνολικό πρόγραµµα αξιοποίησης των
ολυµπιακών εγκαταστάσεων και καταβολής χρηµάτων από τη
«LAMDA DEVELOPMENT», το οποίο έχουµε παρουσιάσει αναλυ-
τικά, αλλά και χρηµατοδοτήσεων που προκύπτουν µέσα από το
πρόγραµµα του Υπουργείου Αθλητισµού είτε µέσα από την Πε-
ριφέρεια Αττικής, εξελίσσεται µε απόλυτη συνέπεια. Έχουµε δυ-
σκολίες -αυτή είναι η αλήθεια- παρ’ όλα αυτά όµως τα
καταφέρνουµε, διότι δουλεύουµε συστηµατικά. Η επιτροπή δου-
λεύει και ανά µήνα αξιολογεί την πορεία όλων αυτών τα οποία
έχουµε ανακοινώσει παρουσία του Πρωθυπουργού και όλα εξε-
λίσσονται. 

Τώρα σε ό,τι αφορά αυτό που ειπώθηκε από την κ. Σακοράφα
-η οποία µπερδεύει τους ρόλους της, άλλοτε µιλάει ως Βουλευ-
τής του ΜέΡΑ25, άλλοτε µπερδεύεται µε τις θέσεις του ΚΚΕ και
άλλοτε µιλάει ως πρόεδρος του ΣΕΓΑΣ. Η αλήθεια είναι ότι είναι
σε δύσκολη θέση, το καταλαβαίνω, διότι τα στιβικά έργα τα
οποία εξελίσσονται σε ολόκληρη την Ελλάδα είναι πολύ περισ-
σότερα από οποιαδήποτε άλλη χρονιά. 

Και συν τοις άλλοις, το πάγιο αίτηµα που ερχόταν σε εµένα,
αλλά και τους προκατόχους µου για την Παιανία γίνεται πράξη.
Η Παιανία, δηλαδή, το κλειστό του στίβου… 

Μην σηκώνετε το χέρι σας κατευθείαν, δεν τελείωσα. Μην αγ-
χώνεστε, κυρία Σακοράφα, µην αγχώνεστε κατευθείαν. 

ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Απευθύ-
νοµαι στον Πρόεδρο.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Λοιπόν, συνεχίζω και παρακαλώ µη µε διακόπτετε.
Να έχετε την υποµονή. 

Άρα, λοιπόν, η Παιανία, το κλειστό του στίβου, µια εγκατά-
σταση που λειτούργησε την περίοδο των Ολυµπιακών Αγώνων
και στη συνέχεια, στην ουσία, αφέθηκε στην τύχη της και που
ήταν και πάγιο αίτηµα των διοικήσεων του ΣΕΓΑΣ και της σηµε-
ρινής διοικήσεως, γίνεται πράξη. Ήδη έχει περιέλθει στην κυριό-
τητά µας µε µια διάταξη την οποία περάσαµε το προηγούµενο

διάστηµα, ήδη έχει κολληθεί πάνω στο ΟΑΚΑ, έχουµε ήδη µνη-
µόνιο συνεργασίας µε τον δήµο και την Περιφέρεια Αττικής και
ήδη έχουν ολοκληρωθεί όλες οι µελέτες και µε ιδιωτικά χρήµατα
και έχουµε και τα τεύχη δηµοπράτησης. 

Τα διοικητικά, γραφειοκρατικά ζητήµατα που είχαµε τα λύ-
νουµε και µε τις υπηρεσίες του δήµου και µε τις υπηρεσίες του
Υπουργείου Περιβάλλοντος και σύντοµα θα παραδοθεί. Έχουµε
θέσει χρονοδιάγραµµα περίπου έναν χρόνο , εάν θυµάµαι καλά,
ίσως να έχει πάει και λίγο παραπάνω, αλλά περίπου ένας χρόνος
θα είναι ο χρόνος ολοκλήρωσης του έργου αυτού. Μάλιστα, δε-
σµεύτηκε η «LAMDA DEVELOPMENT» να το παραδώσει ολοκλη-
ρωµένο και µε την άδεια λειτουργίας, ώστε να µπορέσουν να
µεταφερθούν εκεί οι αθλητές, να προπονούνται, αλλά να γίνονται
και µεγάλες διοργανώσεις. 

Βεβαίως, να συγχαρώ τον ΣΕΓΑΣ συνολικά και όλα τα στελέχη
του για την εξαιρετική διοργάνωση που είχε στο ΣΕΦ και που,
βεβαίως, ξέχασαν να αναφέρουν ότι µέσα σε χρόνο µηδέν η Κυ-
βέρνηση έδωσε τα χρήµατα που απαιτήθηκαν, τα οποία ήταν
πολύ περισσότερα από αυτά που πραγµατικά σπαταλήθηκαν για
να γίνουν οι αποκαταστάσεις στο στιβικό µέρος του ΣΕΦ. Χαίρο-
µαι όµως που έγιναν, χαίροµαι που πραγµατοποιήθηκαν εξαιρε-
τικοί αγώνες, χαίροµαι που είχαµε γεµάτες κερκίδες και,
βεβαίως, χαίροµαι που είδαµε κορυφαίους Έλληνες αθλητές να
κατακτούν κορυφές και αυτό µας κάνει πολύ περήφανους. 

Τώρα σε ό,τι αφορά τη Super League 2, αγαπητοί συνάδελφοι,
παίξατε και χάσατε για πολλοστή φορά, γιατί επενδύσατε σε κάτι
το οποίο δεν σας βγαίνει. Σε ό,τι αφορά, λοιπόν, τη Super League
2 σάς ενηµερώνω ότι αύριο έχει συνεδρίαση το αρµόδιο όργανό
τους. Θα αναµένουµε, λοιπόν, την απόφασή τους. Εµείς έχουµε
ξεκαθαρίσει ότι επιστρέφουν στα γήπεδα και ότι αυτοµάτως ξε-
κινάει η συζήτηση για να µπορέσουν να απολαύσουν και αυτοί
την ενίσχυση από το ταµείο του κράτους, τον µόνιµο µηχανισµό
στήριξης, τον οποίο, επαναλαµβάνω, εσείς καταψηφίσατε, αγα-
πητοί συνάδελφοι -βιαστήκατε και τότε.

Ωστόσο θέλω να σας καταθέσω -και παρακαλώ πάρτε το, έχει
µεγάλη αξία- τα ευχαριστήρια και τις ανακοινώσεις κατ’ αρχάς
της Super League 1. Δεν έχει γίνει ποτέ στο παρελθόν. Παρα-
καλώ πολύ, στη διάθεσή σας. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού
κ. Ελευθέριος Αυγενάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προανα-
φερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής.) 

Και, βεβαίως, καταθέτω την ανακοίνωση που ευχαριστεί και ο
ΕΣΑΚΕ, δηλαδή οι επαγγελµατικές οµάδες του µπάσκετ που και
εκείνες είναι ικανοποιηµένες από τη συνεργασία που έχουµε και
από τα χρήµατα. Παρακαλώ, το καταθέτω. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού
κ. Ελευθέριος Αυγενάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προανα-
φερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής.)

Ακόµη, τις επόµενες ηµέρες θα λάβουν τη σχετική χρηµατο-
δότηση και οι επαγγελµατικές οµάδες του βόλεϊ, ενώ ακολουθεί
-ελπίζω µέχρι την Παρασκευή ή στις αρχές της επόµενης βδο-
µάδας- και ο ερασιτεχνικός αθλητισµός, όπως άλλωστε έχουµε
δεσµευτεί. 

Όλα εξελίσσονται µε συνέπεια και χρήµατα, τα οποία ουδέ-
ποτε είχαν λάβει οι οµάδες, είτε ερασιτεχνικές είτε επαγγελµα-
τικές. Αυτό γίνεται για πρώτη φορά και παρακαλώ πολύ, εάν δεν
µπορείτε να το παραδεχθείτε, τουλάχιστον σιωπήστε. Αυτό που
κάνετε, να µας κατηγορείτε και να µας ψέγετε για κάτι το οποίο
ούτε καν είχατε φανταστεί ούτε καν είχατε τολµήσει, εµείς και
το τολµήσαµε και το κάναµε και τα χρήµατα πάνε κατευθείαν σε
οµάδες και κυρίως µε διαφάνεια -και κυρίως µε διαφάνεια, επα-
ναλαµβάνω!-, όχι µέσω σκοτεινών και οµιχλωδών διαδικασιών
που στη συνέχεια εµφανίζονταν λίστες Αυγενάκη, όπως είχε τρέ-
ξει ο κ. Μάρκου να πει τότε. Όλα γίνονται µε διαφάνεια και χαι-
ρόµαστε γι’ αυτό. 

Σε ό,τι αφορά τη διαιτησία, πάλι παίξατε και χάσατε, κύριε Μω-
ραΐτη. Σας ενηµερώνω, λοιπόν, ότι µετά από διαδικασίες και τη
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συνεργασία που είχαµε µε την UEFA, τη FIFA, αλλά και µε την
ΕΠΟ, µας ήρθε το σχετικό αίτηµα από την ΕΠΟ. Βάσει του αιτή-
µατος πλέον προχωρήσαµε στη διαδικασία για την οποία σας
ενηµέρωσα στην αρχή της τοποθέτησής µου στην αρχή της συ-
νεδρίασης. Μάλιστα, όλα αυτά γίνονται µε συνεννόηση όλων των
εµπλεκοµένων και της ΕΠΟ.

Γιατί δεν ήρθε νωρίτερα; Μα διότι το τελικό κείµενο και το αί-
τηµα από την Ελληνική Ποδοσφαιρική Οµοσπονδία έφτασε µόλις
στις 15-2-2023, δηλαδή όταν βρισκόταν η συζήτηση του νοµο-
σχεδίου µας ήδη σε εξέλιξη στις επιτροπές. Ευθύς αµέσως σας
ενηµέρωσα την προηγούµενη εβδοµάδα στην τελευταία επι-
τροπή και, βεβαίως, το καταθέσαµε, όπως προβλέπεται και όπως
φυσικά κάνουµε σε κάθε διαδικασία, σε κάθε διάταξη και σε κάθε
τροπολογία.

Καταθέτω στα Πρακτικά και το σχετικό αίτηµα της ΕΠΟ, το
οποίο έφτασε σε εµάς στις 15-2-2023. Παρακαλώ πάρα πολύ. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού
κ. Ελευθέριος Αυγενάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προανα-
φερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής.)

Και, βέβαια, επειδή πάλι βιαστήκατε να πείτε για τους διαιτη-
τές που δεν κάναµε διαδικασίες, ιστορίες, σας καταθέτω στα
Πρακτικά το ευχαριστήριο της Πανελλήνιας Ένωσης Διαιτητών
Ποδοσφαίρου. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού
κ. Ελευθέριος Αυγενάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προανα-
φερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής.)

Δεν έχω κάτι άλλο να πω, παρά µόνο σάς απαντώ µε ανακοι-
νώσεις των αρµοδίων. Ξέρω ότι γελάτε τώρα µέσα σας παγω-
µένα και αµήχανα. Το καταλαβαίνω, αλλά όταν βιάζεστε να
µιλάτε χωρίς να ξέρετε τον χώρο ή χωρίς να έχετε ενηµερωθεί ή
χωρίς να έχετε επικοινωνήσει µε τους εµπλεκόµενους, λογικό
είναι να πέφτετε σε τέτοια λάθη.

Και πάµε τώρα στα χιονοδροµικά. Θα µου επιτρέψετε να ξεκι-
νήσω από τον κ. Τόλκα. Κύριε Τόλκα, είστε Βουλευτής Ηµαθίας.
Σωστά; Μάλιστα. Δεν ήσασταν και Υφυπουργός παρά τω Πρω-
θυπουργώ; Ναι. Ήσασταν και Υφυπουργός Μεταναστευτικής Πο-
λιτικής; Ναι. Με το ΠΑΣΟΚ. Μάλιστα. Τι κάνατε τότε για το
χιονοδροµικό; Γιατί υποκρίνεστε; Γιατί λαϊκίζετε; Και δεν σας το
είχα. Η αλήθεια να λέγεται. Τέτοια υποκρισία ξεχειλίζει. Ήρθατε
εσείς σήµερα να ψέξετε τους Βουλευτές της Ηµαθίας, γιατί δεν
κάνουν τίποτα, εσείς που ήσασταν Υφυπουργός παρά τω Πρω-
θυπουργώ και κάνατε τα πάντα λαµπίκο. Δηλαδή, το χιονοδρο-
µικό λειτουργούσε τέλεια και εµείς ήρθαµε να το χαλάσουµε.

ΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΛΚΑΣ: Κύριε Υφυπουργέ,…
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και

Αθλητισµού): Κύριε Τόλκα, µη µε διακόπτετε. Δεν σας διέκοψα.
Ξέρετε ότι υπάρχουν καταδικαστικές αποφάσεις για προηγούµε-
νους εµπλεκόµενους και διοικήσεις του χιονοδροµικού; Το γνω-
ρίζετε; Φαντάζοµαι πως ναι. Άλλωστε, το νέο έχει τρέξει σε
τοπικό επίπεδο. Δεν φαντάζοµαι να το αγνοείτε. 

Ξέρετε, κύριε Τόλκα, ότι στις 2 Μαΐου έχουµε νέο δικαστήριο
για διπλό κακούργηµα για κατάχρηση για ποσό που ξεπερνάει
τα 250 χιλιάρικα; Το γνωρίζετε; Το γνωρίζετε, αλλά υποκρίνεστε
και ήρθατε προηγουµένως να κουνήσετε το δάχτυλο στη Νέα
Δηµοκρατία που ασχολήθηκε. Μέσω της σηµερινής διοικήσεως,
την οποία συγχαίρω και για το ένα και για το άλλο χιονοδροµικό,
τακτοποίησε εκκρεµότητες, βάρη, οικονοµικές ατασθαλίες και
τα έβαλε σε µια τροχιά και τα δύο χιονοδροµικά, χωρίς όµως να
σηµαίνει ότι φέραµε και τα δύο εθνικά χιονοδροµικά κέντρα στο
επίπεδο που πρέπει. Γι’ αυτόν τον λόγο κάνουµε και αυτή τη δια-
δικασία. 

Δεν ιδιωτικοποιούµε. Μην ανησυχείτε. Αλλά και αν ήταν να το
ιδιωτικοποιήσουµε, θα σας το λέγαµε. Αλλά δεν ιδιωτικοποιούµε.
Συνεργαζόµαστε µε το ΤΑΙΠΕΔ, µε το οποίο συνεργαζόµαστε σε
άλλα πρότζεκτ, γιατί έχει έναν εξαιρετικό µηχανισµό και γνωρίζει
πολύ καλύτερα από ό,τι οι τεχνικές υπηρεσίες µας ή οι αρµόδιες
υπηρεσίες του Υπουργείου Αθλητισµού ή οι εκεί υπηρεσίες των

δύο χιονοδροµικών, για να τρέξουν ό,τι απαιτείται, να ωριµάσουν
και να βγάλουν σε διαγωνισµό, για να αξιοποιηθεί και το ένα και
το άλλο χιονοδροµικό.

Δεν απολύεται κανένας. Μη διαρρηγνύετε τα ιµάτιά σας! Μην
αγχώνεστε! Δεν απολύεται κανένας. Άλλωστε, έχουµε και πολύ,
πολύ, πολύ, πολύ λιγότερο προσωπικό από ό,τι θα έπρεπε. Και
θέλουµε µε κάθε τρόπο αυτά τα δύο χιονοδροµικά να βρεθούν
στο επίπεδο που τους αξίζει. 

Ψέξατε τους Βουλευτές της Ηµαθίας, κύριε Τόλκα. Ο κ. Βεσυ-
ρόπουλος -δεν αναφέρω τους άλλους δύο που είναι εξαιρετικοί
και πολύ αγαπηµένοι- είναι ο άνθρωπος, ως Υπουργός Οικονο-
µικών, που µαζί µε τον κ. Σταϊκούρα και τον κ. Σκυλακάκη ψηφί-
σαµε, δουλέψαµε και φτιάξαµε το µόνιµο µηχανισµό στήριξης ο
οποίος για πρώτη φορά λειτουργεί και ενισχύει τον αθλητισµό,
και είναι εποπτεύων του µηχανισµού που φορολογεί και διαρκώς
βελτιώνει. Και βρεθήκατε εσείς που είχατε θητεύσει στο πλευρό
του Πρωθυπουργού της χώρας, χωρίς να έχετε κάνει το παραµι-
κρό, να κουνήσετε το δάκτυλο σε αυτή την παράταξη και σε αυτή
την Κυβέρνηση! Είναι από τα στελέχη που όλως τυχαίως ψηφί-
ζονται και εκλέγονται από τον ίδιο λαό που ψηφίζει και εσάς και
που έχει κάνει τα µέγιστα από την κυβερνητική θέση που του εµ-
πιστεύτηκε ο Πρωθυπουργός για το καλό του αθλητισµού και για
το καλό της περιοχής. Θεωρώ ότι πρέπει να αναθεωρήσετε τα
όσα είπατε. 

Και, φυσικά, θα αξιοποιήσουµε οποιοδήποτε άλλο χρηµατοδο-
τικό εργαλείο µπορέσουµε, για να αξιοποιήσουµε κάθε αθλητική
µας εγκατάσταση. 

Ξέρετε, µου αρέσει πάρα πολύ όλη αυτή η διαδικασία. Δεν
ξέρω αν σας αρέσει εσάς, αλλά καταλαβαίνω ότι είστε σε δύ-
σκολη θέση. Ωστόσο, θέλω να σας πω ότι η δουλειά που έχει
γίνει σε όλες τις αθλητικές εγκαταστάσεις της χώρας µας που
ανήκουν στο Υπουργείο Αθλητισµού ή που πήραµε, ενώ δεν µας
ανήκαν, δεν είχε γίνει ποτέ τα προηγούµενα χρόνια. 

Καταλαβαίνω ότι είστε σε δύσκολη θέση. Καταλαβαίνω ότι θα
πρέπει πιθανότατα να διορθώσετε, όπως έκανε ο κ. Μάρκου προ-
ηγουµένως, που είπε τα µισά, είπε µισή αλήθεια και µετά προ-
σπάθησε να το στρογγυλέψει. 

Δεν έχω πει ποτέ για ποσά, κύριε Μάρκου.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΥ: Το θέµα είναι…
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και

Αθλητισµού): Μη µε διακόπτετε. Δεν έχω πει ποτέ για ποσά.
Διότι πώς να πω για ποσό, όταν ο µόνιµος µηχανισµός που πα-
ρακολουθεί και συγκεντρώνει όλο αυτό το ποσό από τον τζίρο
και µετά τη φορολόγηση των παικτών των στοιχηµατικών εται-
ρειών είναι δουλειά του Υπουργείου Οικονοµικών; Έλεγα σε
όλους που απευθύνονταν σε εµένα ότι εγώ θα µιλήσω για ποσό,
µόνο όταν το έχω στο ταµείο µου αφ’ ενός και αφ’ ετέρου όταν
βάλουµε και τα κριτήρια στο τραπέζι, το οποία βάλαµε και έγινε
αυτή η συζήτηση που έγινε.

Και επειδή «κοντός ψαλµός αλληλούια», ας περιµένουµε -επα-
νερχόµενος στο θέµα της Super League 2- την αυριανή συνε-
δρίασή τους και εδώ είµαστε, για να αντιµετωπίσουµε µε
γενναιότητα, µε ηρεµία και µε διαφάνεια και κυρίως µε κριτήρια
και αυτό το ζήτηµα της Super League 2. Επιστρέφουν στα γή-
πεδα και αυτοµάτως είµαστε έτοιµοι να τρέξουµε τα πάντα που
τους αφορούν. 

Ολοκληρώνω λέγοντας ότι είµαι πολύ χαρούµενος που σή-
µερα στην ουσία ολοκληρώνεται και µια πλούσια νοµοθετική δια-
δροµή στο χαρτοφυλάκιο του αθλητισµού. Επτά νοµοθετικά
κείµενα! Από εποχής Φούρα είχαν να τα ακουµπήσουν οποιοιδή-
ποτε προκάτοχοί µας. 

Τώρα µε τσιγκλάτε. Μη γελάτε ειρωνικά. Είκοσι τέσσερα χρό-
νια υπήρχε ένα πάγιο αίτηµα της Οµοσπονδίας των Σκοπευτών
της Ελλάδος. Είκοσι τέσσερα ολόκληρα χρόνια αυτοί οι αθλητές
ταλαιπωρούνταν και αντιµετωπίζονταν από την πολιτεία, δηλαδή
τα αρµόδια όργανα που έλεγχαν τις µετακινήσεις, ταξίδια πάνω,
κάτω, σαν παράνοµοι κάτοχοι όπλων. Και, όµως, ήταν αθλητές!
Ήταν το εργαλείο, για να συµµετάσχουν σε διοργανώσεις και να
προπονηθούν. Όλα αυτά τακτοποιήθηκαν, λοιπόν, µετά από εί-
κοσι τέσσερα χρόνια µε το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη,
µπήκε επιτέλους το νερό στο αυλάκι και επιτέλους φύγαµε πίσω
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από το φεγγάρι που ήµασταν, εναρµονιστήκαµε πλήρως µε τα
υπόλοιπα ευρωπαϊκά κράτη και τα πάντα εξελίσσονται και έτσι
έπρεπε να είχε γίνει χρόνια πριν. 

Το ίδιο συµβαίνει και µε τις εγκαταστάσεις. Καταλαβαίνω ότι
είστε σε αµηχανία. Και στο ΟΑΚΑ και στο ΣΕΦ και στον Βύρωνα
δεν βάζατε καν διοικήσεις. Τόσο πολύ ενδιαφερόσασταν για τον
αθλητισµό. Κι, όµως, και εκεί υπάρχει διοίκηση και εκεί τρέχουν
έργα τα οποία φτάνουν περίπου το 1 εκατοµµύριο ευρώ. 

Γι’ αυτό σας λέω: Ψαχτείτε καλύτερα και όταν απευθύνεστε
στην Κυβέρνηση, που έχετε κάθε λόγο και κάθε δικαίωµα να ρω-
τάτε και να ελέγχετε -εδώ είµαστε και απαντούµε στα πάντα, δεν
κρύψαµε τίποτα-, τουλάχιστον να είστε καλύτερα προετοιµασµέ-
νοι. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχει ολο-
κληρωθεί η διαδικασία.

Γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία πα-
ρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού προηγουµένως ενηµερώθη-
καν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και
λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» είκοσι τέσσερις µαθήτριες και µα-
θητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Γυµνάσιο Κροκεών
Λακωνίας.

Σας καλωσορίζουµε.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό έχω την τιµή
να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επικαίρων ερωτήσεων της
Τετάρτης 21 Φεβρουαρίου 2023.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 445/15-2-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Χαλκιδικής του Κινήµατος Αλλαγής κ. Αποστόλου Πάνα προς τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Εθνικό
Πρόγραµµα Χαλαζικής Προστασίας για τη Χαλκιδική».

2. Η µε αριθµό 453/20-2-2023 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Α’ Αθηνών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Γαρυ-
φαλλιάς (Λιάνας) Κανέλλη προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε
θέµα: «Απαράδεκτη η κατάσταση στο Ενιαίο Ειδικό Επαγγελµα-
τικό Γυµνάσιο - Λύκειο (ΕΝΕΕΓΥΛ) Περιστερίου και συνολικά στα
ειδικά σχολεία της δυτικής Αθήνας».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 448/19-2-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αιτωλοακαρνανίας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Δηµητρίου Κων-
σταντόπουλου προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων, µε θέµα: «Σοβαρά προβλήµατα µε τις πληρωµές των
επιδοτήσεων και αποζηµιώσεων αγροτών και κτηνοτρόφων, που
πλήττουν ευθέως την επιβίωσή τους».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-

νονισµού της Βουλής)
1. Η µε αριθµό 1575/04-01-2023 ερώτηση του Βουλευτή Ηρα-

κλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς
τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα:
«Φράγµα Μπαδιά Δήµου Μινώα Πεδιάδος».

2. Η µε αριθµό 1783/19-1-2023 ερώτηση του Βουλευτή Ηρα-
κλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς
τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Έλλειψη σχεδιασµού και
κυβερνητική αναποτελεσµατικότητα για την ανασυγκρότηση της
σεισµόπληκτης περιοχής της Περιφερειακής Ενότητας (Π.Ε.)
Ηρακλείου».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-
ζήτηση…

ΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΛΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
Υπάρχουν ανακρίβειες σε προσωπικά θέµατα.

ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κύριε
Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. Είναι δυνατόν; Εν πάση περιπτώ-
σει, να µιλάει πρώτα ο Υπουργός και µετά οι Βουλευτές, για να
µπορούµε να απαντήσουµε. Ο Υπουργός δεν απάντησε απολύ-
τως σε τίποτα από όσα τον ρωτήσαµε. Άλλα λόγια να αγαπιόµα-
στε!

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΘΑΝΟΣ) ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα
κι εγώ τον λόγο. Είχαµε θέσει µια σειρά από ερωτήµατα, πήραµε
µισές απαντήσεις και άφησε και αιχµές. Μπορείτε να δώσετε ένα
λεπτό στους εισηγητές. Είµαστε χρόνια εδώ. Δεν είµαστε χθεσι-
νοί. Δεν γίνεται να κλείνει µε αυτόν τον τρόπο, µιλώντας για τρο-
πολογίες, για όλο το νοµοσχέδιο ο κύριος Υπουργός στο τέλος.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Για την Ένωση Διαιτητών να
πει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κηρύσσε-
ται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής και των άρθρων του
σχεδίου νόµου του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού: «Δια-
τάξεις για τη θωράκιση του θεσµικού πλαισίου του αθλητισµού
και τον εξορθολογισµό της αθλητικής νοµοθεσίας». 

Προχωρούµε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, της
τροπολογίας και του συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωρι-
στά. 

Σας επισηµαίνουµε ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή
του νοµοσχεδίου, είκοσι πέντε άρθρα, µία τροπολογία, το ακρο-
τελεύτιο άρθρο καθώς και το σύνολο του νοµοσχεδίου. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακαλώ

να κλείσει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.
(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Οι θέσεις

των κοµµάτων, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλε-
κτρονικό σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής
συνεδρίασης και έχουν ως εξής:



Διατάξεις για τη θωράκιση του θεσµικού πλαισίου του αθλη-
τισµού και τον εξορθολογισµό της αθλητικής νοµοθεσίας

Επί της αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 1 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 2 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 3 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 4 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΝΑΙ

Άρθρο 5 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 6 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 7 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 8 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΝΑΙ

Άρθρο 9 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 10 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΝΑΙ

Άρθρο 11 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΝΑΙ

Άρθρο 12 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 13 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΝΑΙ

Άρθρο 14 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 15 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 16 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 17 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
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Άρθρο 18 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 19 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 20 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 21 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 22 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 23 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 24 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 25 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Υπ. τροπ. 1599/58 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Ακροτελεύτιο άρθρο όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Επί του συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεπώς
το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού:
«Διατάξεις για τη θωράκιση του θεσµικού πλαισίου του αθλητι-
σµού και τον εξορθολογισµό της αθλητικής νοµοθεσίας» έγινε
δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των
άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Διατάξεις για τη θωράκιση του θεσµικού πλαισίου του
αθλητισµού και τον εξορθολογισµό της αθλητικής νοµοθεσίας

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ
Άρθρο 1 Σκοπός
Άρθρο 2 Αντικείµενο
Άρθρο 3 Δυνατότητα κατ’ εξαίρεση εγγραφής των αθλητών

του τριάθλου σε αθλητικό σωµατείο - Τροποποίηση παρ. 6 άρ-
θρου 3 ν. 2725/1999

Άρθρο 4 Κατάργηση του κωλύµατος της συστέγασης σωµα-
τείου µε εµπορική επιχείρηση - Τροποποίηση παρ. 5 άρθρου 7
και παρ. 3 άρθρου 8 ν. 2725/1999

Άρθρο 5 Συγκρότηση Επιτροπών Δεοντολογίας σε αθλητικές
οµοσπονδίες - Τροποποίηση παρ. 7 άρθρου 26 ν. 2725/1999

Άρθρο 6 Προσδιορισµός κρατικής χρηµατοδότησης οµοσπον-
διών - Τροποποίηση παρ. 3 άρθρου 30 ν. 2725/1999

Άρθρο 7 Ελάχιστη διάρκεια της υποχρέωσης απασχόλησης
προπονητή από αθλητικούς φορείς - Τροποποίηση παρ. 5 άρ-
θρου 31 ν. 2725/1999

Άρθρο 8 Ρυθµίσεις για τους προπονητές διακριθέντων αθλη-
τών στο Α’ επίπεδο και για τους προπονητές σωµατείων νησιωτι-
κών περιοχών - Τροποποίηση υποπερ. δ) περ. Α’ παρ. 1 και περ.
γ) παρ. 2 άρθρου 31Α ν. 2725/1999

Άρθρο 9 Πλαίσιο λειτουργίας των ιδιωτικών γυµναστηρίων και
των ιδιωτικών αθλητικών σχολών - Προσθήκη Κεφαλαίου ΜΒ’
στον ν. 4442/2016 και τροποποίηση Παραρτήµατος ΙΙ ν.
4442/2016

Άρθρο 10 Συµµετοχή αλλοδαπών αθλητών σε ερασιτεχνικά
πρωταθλήµατα και αγώνες - Ψηφιακή κάρτα υγείας αθλητή -
Τροποποίηση παρ. 7 και 9 άρθρου 33               ν. 2725/1999

Άρθρο 11 Προϋποθέσεις αναγνώρισης διάκρισης στους πα-
νελλήνιους αγώνες - Κατάταξη Ελλήνων Ολυµπιονικών Κωφών
στο καταληκτικό µισθολογικό κλιµάκιο της κατηγορίας τους -
Τροποποίηση υποπερ. δ’ περ. 6) έκτου εδαφίου παρ. 8 και παρ.
9 άρθρου 34 ν. 2725/1999

Άρθρο 12 Προγράµµατα και Eκδηλώσεις Άθλησης για Όλους
- Αντικατάσταση άρθρου 39 ν. 2725/1999

Άρθρο 13 Καθορισµός αποζηµίωσης των µελών που µετέχουν
σε κλιµάκια ελέγχου αθλητικών φορέων - Αντικατάσταση παρ. 8
άρθρου 52Β ν. 2725/1999

Άρθρο 14 Διοργάνωση δροµικών αθλητικών δραστηριοτήτων
και από µη αθλητικούς φορείς - Αθλητική συνάντηση εντός των
διοικητικών ορίων Δήµου ή εντός στρατιωτικών εγκαταστάσεων
- Τροποποίηση παρ. 4 και 5 και κατάργηση παρ. 6 άρθρου 56Δ ν.
2725/1999 

Άρθρο 15 Συνέπειες µη κατάθεσης εγγυητικής επιστολής Ανώ-
νυµων Αθλητικών Εταιρειών - Τροποποίηση παρ. 8 άρθρου 78 ν.
2725/1999 - Προσθήκη παρ. 8Α στο άρθρο 78 του ν. 2725/1999

Άρθρο 16 Δικαιολογητικά για τη χορήγηση του πιστοποιητικού
της Επιτροπής Επαγγελµατικού Αθλητισµού - Τροποποίηση παρ.
3, 4, 5 και 7 άρθρου 77Α ν. 2725/1999

Άρθρο 17 Κυρώσεις σε περίπτωση κωλύµατος οργάνου διοί-
κησης Ανώνυµων Αθλητικών Εταιρειών και Τµηµάτων Αµειβόµε-
νων Αθλητών - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 83 ν. 2725/1999

Άρθρο 18 Συνέπειες µη εισαγωγής στοιχείων στο Μητρώο Φο-
ρέων της Γενικής Γραµµατείας Αθλητισµού - Αντικατάσταση παρ.
3 άρθρου 24 ν. 4373/2016

Άρθρο 19 Ζητήµατα Ινστιτούτου Επιµόρφωσης Αθλητικών Στε-
λεχών - Τροποποίηση παρ. 2, 6 και 7 άρθρου 58   ν. 4809/2021

Άρθρο 20 Συντονισµός δράσεων πιστοποίησης από την Εθνική
Πλατφόρµα Αθλητικής Ακεραιότητας - Τροποποίηση παρ. 2 άρ-
θρου 21 ν. 4726/2020

Άρθρο 21 Σύστηµα αξιολόγησης αθλητικών οµοσπονδιών
«ΧΙΛΩΝ»

Άρθρο 22 Αναγνώριση αγωνιστικών διακρίσεων για το έτος
2022 - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 410     ν. 4957/2022

Άρθρο 23 Προϋποθέσεις αναγνώρισης αγωνιστικών διακρί-
σεων για το έτος 2022 - Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 63 ν.
4809/2021

Άρθρο 24 Θέρµανση κολυµβητικών δεξαµενών
Άρθρο 25 Παροχή δικαιώµατος εκλέγειν και εκλέγεσθαι σε εν

ενεργεία διαιτητές ποδοσφαίρου - Συµµετοχή διαιτητών στα κα-
ταστατικά όργανα της Ελληνικής Ποδοσφαιρικής Οµοσπονδίας
- Προσθήκη παρ. 7 στο άρθρο 43Α του ν. 2725/1999

Άρθρο 26 Ανάθεση διενέργειας διαγωνισµού στο Ταµείο Αξιο-
ποίησης Ιδιωτικής Περιουσίας του Δηµοσίου για την αξιοποίηση
των νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου µε τις επωνυµίες
«ΕΘΝΙΚΟ ΧΙΟΝΟΔΡΟΜΙΚΟ ΚΕΝΤΡΟ ΒΑΣΙΛΙΤΣΑΣ» και «ΕΘΝΙΚΟ
ΧΙΟΝΟΔΡΟΜΙΚΟ ΚΕΝΤΡΟ ΣΕΛΙΟΥ»

Άρθρο 27 Εξουσιοδοτική διάταξη
Άρθρο 28 Έναρξη ισχύος

Άρθρο 1
Σκοπός

Οι διατάξεις του παρόντος αποσκοπούν: α) στη θωράκιση του
θεσµικού πλαισίου του αθλητισµού, β) στην εµπέδωση ασφά-
λειας δικαίου και την αντιµετώπιση δυσλειτουργιών και ερµηνευ-
τικών ζητηµάτων που ανέκυψαν κατά την εφαρµογή της
αθλητικής νοµοθεσίας, γ) στη θεσµική ενίσχυση του Μητρώου
Αθλητικών Φορέων της Γενικής Γραµµατείας Αθλητισµού, δ) στη
θεσµοθέτηση συστήµατος αξιολόγησης αθλητικών οµοσπον-
διών, ε) στην αναγνώριση των αγωνιστικών διακρίσεων αθλητών
ειδικά για το έτος 2022 και στ) στη µείωση του κόστους θέρµαν-
σης των κολυµβητικών δεξαµενών των αθλητικών εγκαταστά-
σεων του Δηµοσίου, των οργανισµών τοπικής αυτοδιοίκησης,
των νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου και των νοµικών προ-
σώπων ιδιωτικού δικαίου που εποπτεύονται από τη Γενική Γραµ-
µατεία Αθλητισµού.

Άρθρο 2
Αντικείµενο

Αντικείµενο του παρόντος είναι ρυθµίσεις που αφορούν: α)
στη συµπλήρωση συγκεκριµένων διατάξεων του ν. 2725/1999 (Α’
121), όπως προβλέψεις για τη δυνατότητα κατ’ εξαίρεση εγγρα-
φής των αθλητών του τριάθλου ως µελών σε αθλητικό σωµατείο
για την κατάργηση του κωλύµατος της συστέγασης σωµατείου
µε εµπορική επιχείρηση, για τον τρόπο συγκρότησης των Επι-
τροπών Δεοντολογίας στις αθλητικές οµοσπονδίες, για τους
όρους απασχόλησης των προπονητών από αθλητικά σωµατεία
και ιδίως από αθλητικά σωµατεία νησιωτικών περιοχών, για τα
Προγράµµατα και τις Εκδηλώσεις Άθλησης για Όλους, για τις
συνέπειες µη κατάθεσης εγγυητικής επιστολής από τις Ανώνυ-
µες Αθλητικές Εταιρείες στην Επιτροπή Επαγγελµατικού Αθλη-
τισµού και για τις κυρώσεις σε περίπτωση κωλύµατος οργάνου
διοίκησης Ανώνυµων Αθλητικών Εταιρειών και Τµηµάτων Αµειβό-
µενων Αθλητών, β) στον ορισµό προθεσµίας καταχώρισης και
στην πρόβλεψη συνεπειών σε περίπτωση µη έγκαιρης καταχώ-
ρισης στοιχείων από τους υπόχρεους φορείς στο Μητρώο Φο-
ρέων της Γενικής Γραµµατείας Αθλητισµού,   γ) στην καθιέρωση
του συστήµατος αξιολόγησης των αναγνωρισµένων αθλητικών
οµοσπονδιών «ΧΙΛΩΝ», το οποίο θα συνδέεται µε τον καθορισµό
του ύψους της ετήσιας τακτικής ή τυχόν έκτακτης επιχορήγησης
των οµοσπονδιών, δ) στην πρόβλεψη ειδικών προϋποθέσεων για
την αναγνώριση αγωνιστικών διακρίσεων για το έτος 2022 και ε)
στη ρύθµιση για τη θέρµανση του νερού χρήσης και του νερού
των κολυµβητικών δεξαµενών των αθλητικών εγκαταστάσεων
του Δηµοσίου, των οργανισµών τοπικής αυτοδιοίκησης, των νο-
µικών προσώπων δηµοσίου δικαίου και των νοµικών προσώπων
ιδιωτικού δικαίου που εποπτεύονται από τη Γενική Γραµµατεία
Αθλητισµού.



Άρθρο 3
Δυνατότητα κατ’ εξαίρεση εγγραφής 

των αθλητών του τριάθλου σε αθλητικό σωµατείο - 
Τροποποίηση παρ. 6 άρθρου 3 ν. 2725/1999

Το πρώτο εδάφιο της παρ. 6 του άρθρου 3 του   
ν. 2725/1999 (Α’ 121), περί της δυνατότητας κατ’ εξαίρεση

εγγραφής των αθλητών των αναφερόµενων αθληµάτων ως
µελών σε αθλητικό σωµατείο που καλλιεργεί τον ίδιο κλάδο
άθλησης, καθώς και της συµµετοχής τους στο Διοικητικό Συµ-
βούλιο και στα άλλα όργανα αυτού, υπερκείµενων ενώσεων ή
της αθλητικής οµοσπονδίας, τροποποιείται µε την προσθήκη
µετά από τις λέξεις «της αθλητικής αλιείας» των λέξεων «του
τριάθλου» και η παρ. 6 διαµορφώνεται ως εξής:

«6. Κατ’ εξαίρεση, οι αθλητές των αθληµάτων της σκοποβο-
λής, του γκολφ, του µπιλιάρδου, του µπόουλινγκ, της ορειβασίας
και αναρρίχησης, του παγκρατίου, της ιππασίας, του αεραθλητι-
σµού, της τοξοβολίας, του θαλάσσιου σκι, της αντισφαίρισης,
της τοιχοσφαίρισης, της ξιφασκίας, της αθλητικής αλιείας, του
τριάθλου, καθώς επίσης και οι αθλητές των µηχανοκίνητων αθλη-
µάτων και των σχετικών κλάδων άθλησης αυτών, µπορούν να εγ-
γράφονται ως µέλη σε αθλητικό σωµατείο που καλλιεργεί τον
ίδιο κλάδο άθλησης και να µετέχουν στο Διοικητικό Συµβούλιο
και στα άλλα όργανα αυτού, υπερκείµενων ενώσεων ή της αθλη-
τικής οµοσπονδίας, εφόσον έχουν συµπληρώσει το τριακοστό
πέµπτο (35ο) έτος της ηλικίας τους. Στην εξαίρεση του προηγού-
µενου εδαφίου υπάγονται και οι αθλητές των αθληµάτων του ζα-
τρικίου, του αγωνιστικού µπριτζ και της ιστιοπλοΐας ανοιχτής
θάλασσας, εφόσον είναι ενήλικες.»

Άρθρο 4
Κατάργηση του κωλύµατος της συστέγασης 

σωµατείου µε εµπορική επιχείρηση - 
Τροποποίηση παρ. 5 άρθρου 7 και παρ. 3 άρθρου 8 

ν. 2725/1999

1. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 5 του άρθρου 7 του ν. 2725/1999
(Α’ 121), περί της απαγόρευσης συστέγασης αθλητικού σωµα-
τείου µε εµπορική επιχείρηση, τροποποιείται, µε την προσθήκη
εξαίρεσης ως προς τις επιχειρήσεις εστίασης και αναψυχής, και
η παρ. 5 του άρθρου 7 διαµορφώνεται ως εξής:

«5. Απαγορεύεται η συστέγαση αθλητικού σωµατείου και εµ-
πορικής επιχείρησης, πλην των επιχειρήσεων  εστίασης και ανα-
ψυχής, όπως κυλικεία, αναψυκτήρια, που λειτουργούν εντός
αθλητικών εγκαταστάσεων. Αθλητικό σωµατείο, το οποίο έχει συ-
σταθεί µε πρωτοβουλία ιδιωτικού εκπαιδευτικού οργανισµού ή
εργασιακού χώρου και φέρει την επωνυµία τους, δύναται να στε-
γάζεται στην έδρα αυτών.

2. Η παρ. 3 του άρθρου 8 του ν. 2725/1999, περί των περιπτώ-
σεων κατά τις οποίες αποφασίζεται η ανάκληση της ειδικής
αθλητικής αναγνώρισης από αθλητικό σωµατείο, τροποποιείται,
µε την προσθήκη της φράσης «, µε την επιφύλαξη της παρ. 5 του
άρθρου 7,  ή» και η παρ. 3 διαµορφώνεται ως εξής:

«3. Η απόφαση της ειδικής αθλητικής αναγνώρισης ανακαλεί-
ται, αν διαπιστωθεί ότι το σωµατείο συστεγάζεται µε εµπορική
επιχείρηση, µε την επιφύλαξη της παρ. 5 του άρθρου 7, ή υπο-
κρύπτεται άσκηση εµπορικής δραστηριότητας από τη λειτουργία
του σωµατείου ή το σωµατείο δεν επιδεικνύει την αθλητική δρα-
στηριότητα που προβλέπεται από το καταστατικό της αθλητικής
ένωσης ή της οµοσπονδίας της οποίας είναι µέλος ή παραβεί τα
οριζόµενα στην παρ. 6 του άρθρου 7 ή δεν απασχολεί προπονητή
κατά τις διατάξεις του παρόντος ή στις λοιπές προβλεπόµενες
από τον παρόντα νόµο περιπτώσεις.»

Άρθρο 5
Συγκρότηση Επιτροπών Δεοντολογίας σε αθλητικές

οµοσπονδίες - Τροποποίηση παρ. 7  άρθρου 26 
ν. 2725/1999

Στην παρ. 7 του άρθρου 26 του ν. 2725/1999 (Α’ 121), περί των
επιτροπών δεοντολογίας και των κωδίκων δεοντολογίας που υιο-

θετούνται από αναγνωρισµένες από τη Γενική Γραµµατεία Αθλη-
τισµού, ολυµπιακές και µη, αθλητικές οµοσπονδίες, επέρχονται
λεκτικές βελτιώσεις στις περ. α’ έως δ’ και οι ακόλουθες τροπο-
ποιήσεις: α)  στην περ. α’, προστίθεται η φράση «και της Επιτρο-
πής Φιλάθλου Πνεύµατος, Ηθικής και Δεοντολογίας (Ε.Φι.Π.Η.Δ.)
της Ελληνικής Ολυµπιακής Επιτροπής (Ε.Ο.Ε.)», β) στην περ. γ’:
βα) τροποποιείται το πρώτο εδάφιο µε την προσθήκη στην αρχή
του της φράσης «Με την επιφύλαξη της περ. δ’», ββ) προστίθεν-
ται νέα, τρίτο, τέταρτο, πέµπτο και έκτο, εδάφια, γ) η περ. δ’ αν-
τικαθίσταται και η παρ. 7 διαµορφώνεται ως εξής:

«7. α. Οι αναγνωρισµένες από τη Γενική Γραµµατεία Αθλητι-
σµού, ολυµπιακές και µη, αθλητικές οµοσπονδίες οφείλουν να
υιοθετούν Κώδικες Δεοντολογίας, εναρµονισµένους µε τα πρό-
τυπα των διεθνών οµοσπονδιών των αντίστοιχων αθληµάτων ή,
ελλείψει τέτοιων, της Διεθνούς Ολυµπιακής Επιτροπής και της
Επιτροπής Φιλάθλου Πνεύµατος, Ηθικής και Δεοντολογίας
(Ε.Φι.Π.Η.Δ.) της Ελληνικής Ολυµπιακής Επιτροπής (Ε.Ο.Ε.).

β. Οι Κώδικες Δεοντολογίας ρυθµίζουν τη συµπεριφορά των
προσώπων που ασκούν τη διοίκηση των αναφερόµενων στην
περ. α’ αναγνωρισµένων αθλητικών οµοσπονδιών και των προ-
σώπων που σχετίζονται µε οποιαδήποτε ιδιότητα και τρόπο µε
τις διοργανώσεις και τους αγώνες, που διεξάγονται από αυτές ή
τις ενώσεις-µέλη τους και διέπουν ιδίως τη διαχείριση των οικο-
νοµικών τους υποθέσεων, την ακεραιότητα αγώνων και διοργα-
νώσεων, καθώς και τις δηµόσια εκδηλούµενες συµπεριφορές και
δηλώσεις που πλήττουν τη φήµη των αντίστοιχων αθληµάτων.

γ. Με την επιφύλαξη της περ. δ’, στις αναφερόµενες στην περ.
α’ αθλητικές οµοσπονδίες συστήνονται υποχρεωτικά Επιτροπές
Δεοντολογίας, µε αντικείµενο τη διερεύνηση και εκδίκαση των
πειθαρχικών αδικηµάτων, που σχετίζονται µε τις υποθέσεις που
αναφέρονται στις περ. α’ και β’. Οι Επιτροπές Δεοντολογίας
έχουν πειθαρχική δικαιοδοσία επί των προσώπων που ασκούν τη
διοίκηση των αναφερόµενων στην περ. α’ αθλητικών οµοσπον-
διών, καθώς και επί των προσώπων που σχετίζονται µε οποιαδή-
ποτε ιδιότητα και τρόπο µε τις διοργανώσεις και τους αγώνες,
που διεξάγονται από αυτές ή τις ενώσεις-µέλη τους.

Οι Επιτροπές Δεοντολογίας αποτελούνται από τρία (3) έως
πέντε (5) µέλη µε τους αναπληρωτές τους, τα οποία ορίζονται µε
απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου της οικείας αθλητικής
οµοσπονδίας, είναι πρόσωπα εγνωσµένου κύρους ή εµπειρίας
σε θέµατα αθλητισµού ή απονοµής δικαιοδοτικού έργου και
ασκούν τα καθήκοντά τους µε πλήρη ανεξαρτησία, αµεροληψία
και διαφάνεια.

Η θητεία των µελών των Επιτροπών είναι τριετής και δεν ανα-
νεώνεται.

Δεν επιτρέπεται να οριστεί τακτικό ή αναπληρωµατικό µέλος
Επιτροπής Δεοντολογίας πρόσωπο που είναι µέλος καταστατι-
κού οργάνου ή αξιωµατούχος της οικείας οµοσπονδίας ή υπο-
κείµενης ένωσης-µέλους της, πρόσωπο που είναι µέλος
καταστατικού οργάνου ή αξιωµατούχος ή απλό µέλος υποκείµε-
νου αθλητικού σωµατείου, καθώς και πρόσωπο στο οποίο συν-
τρέχει κάποιο από τα κωλύµατα του άρθρου 3 ή συνδέεται µε
σύµβαση εργασίας ή παροχής υπηρεσιών ή έργου  µε την οµο-
σπονδία ή υποκείµενο αυτής αθλητικό φορέα.

Οι αποφάσεις των Επιτροπών Δεοντολογίας, οι οποίες αφο-
ρούν την επιβολή των κάθε είδους ποινών ή κυρώσεων επί των
προσώπων δικαιοδοσίας τους, δεν χρήζουν επικύρωσης από τα
διοικητικά συµβούλια των οµοσπονδιών και προσβάλλονται ενώ-
πιον του Ανώτατου Συµβουλίου Επιλύσεως Αθλητικών Διαφορών. 

δ. Ειδικά στην Ελληνική Ποδοσφαιρική Οµοσπονδία συστήνε-
ται υποχρεωτικά Επιτροπή Δεοντολογίας, µε τις αρµοδιότητες
και τη δικαιοδοσία, που περιγράφονται στην περ. γ’, η οποία απο-
τελείται από ερευνητικό και δικαστικό τµήµα και συγκροτείται
υποχρεωτικά από τακτικούς δικαστές, µε τριετή θητεία, η οποία
δεν ανανεώνεται.»

Άρθρο 6
Προσδιορισµός κρατικής χρηµατοδότησης οµοσπονδιών -

Τροποποίηση παρ. 3 άρθρου 30 ν. 2725/1999

Στην παρ. 3 του άρθρου 30 του ν. 2725/1999 (Α’ 121), περί των
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προσλήψεων του πάσης φύσεως προσωπικού των οµοσπονδιών,
επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) το πρώτο εδάφιο
τροποποιείται ώστε να επικαιροποιηθεί η νοµοθετική παρα-
ποµπή, β) το δεύτερο εδάφιο αντικαθίσταται, γ) προστίθεται
τρίτο εδάφιο και η παρ. 3 διαµορφώνεται ως εξής:

«3. Οι προσλήψεις του πάσης φύσεως προσωπικού των οµο-
σπονδιών, µε εξαίρεση τους προπονητές, τους γυµναστές, τους
τεχνικούς συµβούλους, τους δικηγόρους, τους λογιστές, τους
δηµοσιογράφους, τους φροντιστές, τους φυσικοθεραπευτές και
τους γιατρούς διαφόρων ειδικοτήτων, γίνονται σύµφωνα µε τον
ν. 4765/2021 (Α’ 6). Εξαιρούνται του πρώτου εδαφίου οι οµο-
σπονδίες, των οποίων τα ίδια έσοδα υπερβαίνουν το πενήντα τοις
εκατό (50%) της ετήσιας κρατικής χρηµατοδότησής τους, δη-
λαδή το άθροισµα της τακτικής επιχορήγησής τους από τη Γε-
νική Γραµµατεία Αθλητισµού (Γ.Γ.Α.) και της χρηµατοδότησης
της παρ. 2 του άρθρου 60 του ν. 2961/2001 (Α’ 266), περί της
χρησιµοποίησης ποσοστού των εσόδων από τη φορολογία κερ-
δών από τυχερά παίγνια για τη χρηµατοδότηση αθλητικών οµά-
δων και την επιχορήγηση των ειδικών επιτροπών του άρθρου 53
του παρόντος. Χρόνος υπολογισµού των ίδιων εσόδων των οµο-
σπονδιών, όπως αυτά αποτυπώνονται στον απολογισµό που υπο-
βάλλεται προς έλεγχο στην αρµόδια υπηρεσία της Γ.Γ.Α.,
ορίζεται το προηγούµενο των προσλήψεων έτος.»

Άρθρο 7
Ελάχιστη διάρκεια της υποχρέωσης απασχόλησης 

προπονητή από αθλητικούς φορείς - 
Τροποποίηση παρ. 5 άρθρου 31 ν. 2725/1999

Στην παρ. 5 του άρθρου 31 του ν. 2725/1999 (Α’ 121), περί της
υποχρέωσης κατάρτισης εγγράφως σύµβασης εργασίας µεταξύ
του προπονητή και του αθλητικού φορέα στον οποίο ο προπο-
νητής παρέχει τις υπηρεσίες του, προστίθενται τέταρτο και πέµ-
πτο εδάφια και η παρ. 5 διαµορφώνεται ως εξής:

«5. Κάθε προπονητής συµβάλλεται υποχρεωτικά εγγράφως µε
τον αθλητικό φορέα στον οποίο παρέχει τις υπηρεσίες του µε
σύµβαση πλήρους, µερικής ή περιοδικής απασχόλησης, εξαρτη-
µένης εργασίας ή παροχής ανεξάρτητων υπηρεσιών. Η σύµ-
βαση, για να είναι έγκυρη, απαιτείται να έχει καταχωριστεί στο
πληροφοριακό σύστηµα ΕΡΓΑΝΗ ή να κατατεθεί και να θεωρηθεί
από την αρµόδια Δηµόσια Οικονοµική Υπηρεσία (Δ.Ο.Υ.), ή να
αναρτηθεί στο πληροφοριακό σύστηµα taxisnet. Το ύψος της πα-
ρεχόµενης αµοιβής δεν µπορεί να είναι κατώτερο από τα διακό-
σια πενήντα (250) ευρώ ανά µήνα παρεχόµενης υπηρεσίας
ανεξάρτητα από το είδος της σύµβασης που έχει υπογραφεί.
Κάθε αθλητικός φορέας υποχρεούται να απασχολεί προπονητή
για χρονικό διάστηµα τουλάχιστον έξι (6) µηνών εντός της δω-
δεκάµηνης χρονικής περιόδου από την 1η Αυγούστου έως και
την 31η Ιουλίου του επόµενου έτους. Κατά παρέκκλιση του τρί-
του και τέταρτου εδαφίου, αθλητικοί φορείς, που εδρεύουν: α)
σε νησιωτικές περιφερειακές ενότητες µε πληθυσµό κατώτερο
των είκοσι πέντε χιλιάδων (25.000) κατοίκων, σύµφωνα µε την
παρ. 3 του άρθρου 87 του                 ν. 4804/2021 (Α’ 90), περί του
πληθυσµού οργανισµού τοπικής αυτοδιοίκησης, καθώς και β)
στον Δήµο Σαµοθράκης της Περιφερειακής Ενότητας Έβρου της
Περιφέρειας Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης, γ) στη Δηµο-
τική Κοινότητα Ερεικούσσης της Δηµοτικής Ενότητας Ερεικούσ-
σης του Δήµου Κεντρικής Κέρκυρας και Διαποντίων Νήσων της
Περιφερειακής Ενότητας Κέρκυρας της Περιφέρειας Ιονίων
Νήσων, δ) στη Δηµοτική Κοινότητα Μαθρακίου της Δηµοτικής
Ενότητας Μαθρακίου του Δήµου Κεντρικής Κέρκυρας και Δια-
ποντίων Νήσων της Περιφερειακής Ενότητας Κέρκυρας της Πε-
ριφέρειας Ιονίων Νήσων, ε) στη Δηµοτική Κοινότητα Οθωνών της
Δηµοτικής Ενότητας Οθωνών του Δήµου Κεντρικής Κέρκυρας
και Διαποντίων Νήσων της Περιφερειακής Ενότητας Κέρκυρας
της Περιφέρειας Ιονίων Νήσων, στ) στον Δήµο Παξών της Περι-
φερειακής Ενότητας Κέρκυρας της Περιφέρειας Ιονίων Νήσων,
ζ) στον Δήµο Μεγανησίου της Περιφερειακής Ενότητας Λευκά-
δας της Περιφέρειας Ιονίων Νήσων, η) στον Δήµο Οινουσσών
της Περιφερειακής Ενότητας Χίου της Περιφέρειας Βορείου Αι-
γαίου, θ) στον Δήµου Ηρωικής Νήσου Ψαρών της Περιφερειακής

Ενότητας Χίου της Περιφέρειας Βορείου Αιγαίου, ι) στον Δήµο
Αγαθονησίου της Περιφερειακής Ενότητας Καλύµνου της Περι-
φέρειας Νοτίου Αιγαίου, ια) στον Δήµο Αστυπάλαιας της Περι-
φερειακής Ενότητας Καλύµνου της Περιφέρειας Νοτίου Αιγαίου,
ιβ) στον Δήµο Λειψών της Περιφερειακής Ενότητας Καλύµνου
της Περιφέρειας Νοτίου Αιγαίου, ιγ) στον Δήµο Λέρου της Περι-
φερειακής Ενότητας Καλύµνου της Περιφέρειας Νοτίου Αιγαίου,
ιδ) στον Δήµο Πάτµου της Περιφερειακής Ενότητας Καλύµνου
της Περιφέρειας Νοτίου Αιγαίου, ιε) στον Δήµο Νισύρου της Πε-
ριφερειακής Ενότητας Κω της Περιφέρειας Νοτίου Αιγαίου, ιστ)
στον Δήµο Μεγίστης της Περιφερειακής Ενότητας Ρόδου της
Περιφέρειας Νοτίου Αιγαίου, ιζ) στον Δήµο Σύµης της Περιφε-
ρειακής Ενότητας Ρόδου της Περιφέρειας Νοτίου Αιγαίου, ιη)
στον Δήµο Τήλου της Περιφερειακής Ενότητας Ρόδου της Περι-
φέρειας Νοτίου Αιγαίου, ιθ) στον Δήµο Χάλκης της Περιφερει-
ακής Ενότητας Ρόδου της Περιφέρειας Νοτίου Αιγαίου και κ)
στον Δήµο Γαύδου της Περιφερειακής Ενότητας Χανίων της Πε-
ριφέρειας Κρήτης, απασχολούν προπονητή για χρονικό διά-
στηµα τουλάχιστον τριών (3) µηνών εντός της δωδεκάµηνης
χρονικής περιόδου από την 1η Αυγούστου έως και την 31η Ιου-
λίου του επόµενου έτους µε σύµβαση πλήρους, µερικής ή περιο-
δικής απασχόλησης, εξαρτηµένης εργασίας ή παροχής
ανεξάρτητων υπηρεσιών µε αµοιβή, η οποία δεν µπορεί να είναι
κατώτερη από τα εκατόν πενήντα (150) ευρώ ανά µήνα παρεχό-
µενης υπηρεσίας ανεξάρτητα από το είδος της σύµβασης που
έχει υπογραφεί.»

Άρθρο 8
Ρυθµίσεις για τους προπονητές διακριθέντων 

αθλητών στο Α’ επίπεδο και για τους προπονητές 
σωµατείων νησιωτικών περιοχών - Τροποποίηση 

υποπερ. δ) περ. Α’ παρ. 1 και περ. γ) παρ. 2 
άρθρου 31Α ν. 2725/1999

1. Η υποπερ. δ) της περ. Α’ της παρ. 1 του άρθρου 31Α του ν.
2725/1999 (Α’ 121), περί της ένταξης στους προπονητές αθλή-
µατος Α’ επιπέδου των πρώην αθλητών που έχουν συµµετάσχει
σε θερινούς ή χειµερινούς Ολυµπιακούς Αγώνες ή έχουν κατα-
κτήσει 1η έως 6η νίκη σε Παγκόσµιο Πρωτάθληµα ή 1η έως 4η
νίκη σε Πανευρωπαϊκό Πρωτάθληµα ανδρών ή γυναικών, τροπο-
ποιείται ώστε να συγκαταλέγονται στους προπονητές αθλήµατος
Α’ επιπέδου και οι προπονητές των αθλητών εκείνων που κατέ-
κτησαν τις εν λόγω διακρίσεις στις αναφερόµενες διοργανώσεις
και η υποπερ. δ) της περ. Α’ της παρ. 1 του άρθρου 31Α διαµορ-
φώνεται ως εξής: 

«δ) πρώην αθλητές που έχουν συµµετάσχει σε θερινούς ή χει-
µερινούς Ολυµπιακούς Αγώνες ή έχουν κατακτήσει 1η έως 6η
νίκη σε Παγκόσµιο Πρωτάθληµα ή 1η έως 4η νίκη σε Πανευρω-
παϊκό Πρωτάθληµα ανδρών ή γυναικών, καθώς και οι προπονη-
τές των αθλητών που κατέκτησαν τις παραπάνω διακρίσεις στις
διοργανώσεις αυτές, µε αποδεικτικό επιτυχούς παρακολούθη-
σης σχολής προπονητών Α’ επιπέδου.»

2. Στην περ. γ) της παρ. 2 του άρθρου 31Α του   ν. 2725/1999,
περί της κατηγοριοποίησης, αναλόγως του επιπέδου τους, της
απασχόλησης των κατόχων άδειας άσκησης επαγγέλµατος προ-
πονητή, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) πριν από τις
λέξεις «ως βοηθοί προπονητή» τίθεται η αρίθµηση ως υποπερ.
µε το αριθµητικό «γα)», β) πριν από τις λέξεις «ως πρώτοι προ-
πονητές» τίθεται η αρίθµηση ως υποπερ. µε το αριθµητικό «γβ)»,
γ) πριν από τις λέξεις «σε σωµατεία ή ακαδηµίες» τίθεται η αρίθ-
µηση ως στοιχείο υποπερ. µε το αριθµητικό «i» και β) προστίθεται
στοιχείο «ii» στην υποπερ. γβ) και η παρ. 2 του άρθρου 31Α δια-
µορφώνεται ως εξής:

«2. Οι κάτοχοι άδειας άσκησης επαγγέλµατος προπονητή απα-
σχολούνται αναλόγως του επιπέδου τους ως εξής:

α) Οι κάτοχοι άδειας άσκησης επαγγέλµατος προπονητή Α’
επιπέδου σε οποιαδήποτε Ανώνυµη Αθλητική Εταιρεία (Α.Α.Ε.),
Τµήµα Αµειβοµένων Αθλητών (Τ.Α.Α.), ερασιτεχνικό αθλητικό σω-
µατείο ή ακαδηµία, καθώς και στην Εθνική Οµάδα ως οµοσπον-
διακοί προπονητές σε όλες τις κατηγορίες και αγωνίσµατα.
Επίσης µπορούν να απασχολούνται όπου και οι προπονητές Β’
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και Γ’ επιπέδου.
β) Οι κάτοχοι άδειας άσκησης επαγγέλµατος προπονητή Β’

επιπέδου απασχολούνται σε οποιοδήποτε ερασιτεχνικό σωµα-
τείο ή ακαδηµία, καθώς και ως βοηθοί προπονητή στους προπο-
νητές Α’ επιπέδου. Επίσης, µπορούν να απασχολούνται όπου και
οι προπονητές Γ’ επιπέδου.

γ) Οι κάτοχοι άδειας άσκησης επαγγέλµατος προπονητή Γ’
επιπέδου απασχολούνται: γα) ως βοηθοί προπονητή στις περι-
πτώσεις που ως πρώτοι προπονητές µπορούν να απασχοληθούν
οι προπονητές Β’ επιπέδου, καθώς και γβ) ως πρώτοι προπονη-
τές i) σε σωµατεία ή ακαδηµίες στις κατηγορίες που συµµετέ-
χουν σε αναπτυξιακά µη µοριοδοτούµενα πρωταθλήµατα όλων
των αγωνισµάτων και ii) σε σωµατεία ή ακαδηµίες, που εδρεύουν
σε νησιωτική περιφερειακή ή δηµοτική ενότητα του πέµπτου εδα-
φίου της παρ. 5 του άρθρου 31, ανεξαρτήτως του πρωταθλήµα-
τος ή της αγωνιστικής κατηγορίας, στην οποία συµµετέχουν.»

Άρθρο 9
Πλαίσιο λειτουργίας των ιδιωτικών γυµναστηρίων 
και των ιδιωτικών αθλητικών σχολών - Προσθήκη 

Κεφαλαίου ΜΒ’ στον ν. 4442/2016 και τροποποίηση 
Παραρτήµατος ΙΙ ν. 4442/2016

1. Στον ν. 4442/2016 (Α’ 230), περί του νέου θεσµικού πλαισίου
για την άσκηση οικονοµικής δραστηριότητας, προστίθεται Κεφά-
λαιο MΒ’ ως εξής:

«ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΜΒ’
ΑΠΛΟΥΣΤΕΥΣΗ ΠΛΑΙΣΙΟΥ ΙΔΡΥΣΗΣ ΚΑΙ 

ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑΣ ΙΔΙΩΤΙΚΩΝ ΓΥΜΝΑΣΤΗΡΙΩΝ
ΚΑΙ ΙΔΙΩΤΙΚΩΝ ΑΘΛΗΤΙΚΩΝ ΣΧΟΛΩΝ

Άρθρο 311
Πεδίο εφαρµογής

Στο πεδίο εφαρµογής του παρόντος Κεφαλαίου εµπίπτουν τα
ιδιωτικά γυµναστήρια και οι ιδιωτικές αθλητικές σχολές µε ενδει-
κτικούς κωδικούς αριθµούς δραστηριότητας (Κ.Α.Δ.)
93.13.10.01, 93.13.10.02 και 93.13.10.03.

Άρθρο 312
Αρµόδια αρχή

Αρµόδια αρχή για την εφαρµογή του παρόντος Κεφαλαίου ορί-
ζεται η Περιφέρεια, στη χωρική αρµοδιότητα της οποίας βρίσκε-
ται ο χώρος λειτουργίας της δραστηριότητας.

Άρθρο 313
Γνωστοποίηση ίδρυσης και λειτουργίας ιδιωτικών 

γυµναστηρίων και ιδιωτικών αθλητικών σχολών

1. Τα ιδιωτικά γυµναστήρια και οι ιδιωτικές αθλητικές σχολές
υπάγονται στο καθεστώς γνωστοποίησης του άρθρου 5.

2. Πριν από την υποβολή της γνωστοποίησης, ο φορέας της
δραστηριότητας υποχρεούται να συγκεντρώσει τα απαιτούµενα
δικαιολογητικά, τα οποία δεν συνυποβάλλει µε τη γνωστοποίηση,
αλλά τα τηρεί µαζί µε το αποδεικτικό υποβολής της γνωστοποί-
ησης στον χώρο άσκησης της δραστηριότητάς του και τα καθι-
στά διαθέσιµα για κάθε έλεγχο. 

3. Η γνωστοποίηση υποβάλλεται αποκλειστικά µέσω του Ολο-
κληρωµένου Πληροφοριακού Συστήµατος Άσκησης Δραστηριο-
τήτων και Ελέγχων (Ο.Π.Σ.-Α.Δ.Ε.) του άρθρου 14. Μέχρι την
ενεργοποίηση του Ο.Π.Σ.-Α.Δ.Ε., κατά το µέρος που αφορά στη
γνωστοποίηση των δραστηριοτήτων της παρ. 1, η γνωστοποίηση
κατατίθεται σε έντυπη ή ηλεκτρονική µορφή είτε απευθείας στην
αρµόδια αρχή είτε σε οποιοδήποτε Κέντρο Εξυπηρέτησης Πολι-
τών (Κ.Ε.Π.) που λειτουργεί ως Ενιαίο Κέντρο Εξυπηρέτησης
(Ε.Κ.Ε.), σύµφωνα µε το άρθρο 7 του               ν. 3844/2010 (Α’
63).

4. Η αρµόδια αρχή παραλαµβάνει τη γνωστοποίηση, η οποία
υποβάλλεται από τον φορέα της δραστηριότητας µε ευθύνη του

για τα περιλαµβανόµενα σε αυτή στοιχεία, και εκδίδει αποδει-
κτικό υποβολής. Μετά από την υποβολή της γνωστοποίησης ο
φορέας µπορεί να ξεκινήσει τη λειτουργία της δραστηριότητάς
του.

5. Αν πρόκειται να µεταβληθούν για οποιονδήποτε λόγο τα
στοιχεία της γνωστοποίησης, ο φορέας της δραστηριότητας
υποχρεούται σε προηγούµενη γνωστοποίηση της επιδιωκόµενης
µεταβολής. Σε περίπτωση αλλαγής του φορέα της δραστηριό-
τητας, εφαρµόζεται το άρθρο 9.

6. Η αρµόδια αρχή υποχρεούται να κοινοποιεί αµελλητί τη γνω-
στοποίηση ή τη µεταβολή της στις λοιπές ελεγκτικές αρχές που
προσδιορίζονται µε την απόφαση της παρ. 1 του άρθρου 317,
προκειµένου αυτές να λάβουν γνώση για την έναρξη λειτουρ-
γίας, στο πλαίσιο άσκησης των ελεγκτικών τους αρµοδιοτήτων.

7. Μετά από την έκδοση των κανονιστικών πράξεων του άρ-
θρου 317, όπου γίνεται αναφορά σε «άδεια» ιδιωτικού γυµναστη-
ρίου ή ιδιωτικής αθλητικής σχολής νοείται η γνωστοποίηση του
παρόντος Κεφαλαίου.

Άρθρο 314
Παράβολο

Για την υποβολή της γνωστοποίησης των ιδιωτικών γυµναστη-
ρίων και ιδιωτικών αθλητικών σχολών, απαιτείται η προηγούµενη
καταβολή του παραβόλου του άρθρου 11, το ύψος του οποίου
ρυθµίζεται µε την απόφαση της παρ. 2 του άρθρου 317.

Άρθρο 315
Έλεγχοι

Κατά τη λειτουργία της δραστηριότητας, η αρµόδια αρχή του
άρθρου 312 και οι λοιπές ελεγκτικές αρχές δύνανται να διενερ-
γούν ελέγχους, µε σκοπό την παρακολούθηση της συµµόρφω-
σης των φορέων των δραστηριοτήτων µε τις απαιτήσεις του
παρόντος Κεφαλαίου. Κατά τη διενέργεια των ελέγχων εφαρµό-
ζονται τα άρθρα 127 έως και 157 του ν. 4512/2018 (Α’ 5).

Άρθρο 316
Παραβάσεις - Κυρώσεις

1. Σε περίπτωση παραβάσεων ως προς την υποβολή γνωστο-
ποίησης επιβάλλονται οι κυρώσεις της παρ. 1 του άρθρου 15 σε
βάρος του φορέα της δραστηριότητας, όπως εξειδικεύονται την
απόφαση της παρ. 3 του άρθρου 317. Αρµόδιο όργανο για την
επιβολή των ανωτέρω κυρώσεων ορίζεται η αρµόδια αρχή του
άρθρου 312.

2. Από την έναρξη ισχύος του παρόντος Κεφαλαίου, όπου στην
κείµενη νοµοθεσία προβλέπεται ως κύρωση η αφαίρεση ή ανά-
κληση της «άδειας» ιδιωτικού γυµναστηρίου ή ιδιωτικής αθλητι-
κής σχολής, νοείται η προσωρινή ή οριστική διακοπή λειτουργίας
του ιδιωτικού γυµναστηρίου ή της ιδιωτικής αθλητικής σχολής.

3. Κατά των αποφάσεων επιβολής κυρώσεων χωρεί ειδική δι-
οικητική προσφυγή, σύµφωνα µε το άρθρο 227 του ν. 3852/2010
(Α’ 87).

Άρθρο 317
Εξουσιοδοτικές διατάξεις

1. Με κοινή απόφαση του αρµόδιου για τον αθλητισµό Υπουρ-
γού και των Υπουργών Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Υγείας, Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας, Προστασίας του Πολίτη, Εσωτερικών
και Ψηφιακής Διακυβέρνησης καθορίζονται, για τις δραστηριότη-
τες του παρόντος Κεφαλαίου, το περιεχόµενο και η διαδικασία της
γνωστοποίησης, τα δικαιολογητικά που τηρούνται στην έδρα της
επιχείρησης και στον χώρο άσκησης της δραστηριότητας, ο τρό-
πος γνωστοποίησης των στοιχείων σε περίπτωση επικείµενης µε-
ταβολής τους, οι αρχές στις οποίες κοινοποιούνται η
γνωστοποίηση και οι µεταβολές της, προκειµένου να ασκήσουν
τις ελεγκτικές τους αρµοδιότητες, καθώς και κάθε άλλο σχετικό
θέµα.

2. Με κοινή απόφαση του αρµόδιου για τον αθλητισµό Υπουρ-
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γού και των Υπουργών Ανάπτυξης και Επενδύσεων και Οικονο-
µικών καθορίζονται, για τις δραστηριότητες του παρόντος Κεφα-
λαίου, το ύψος του παράβολου του άρθρου 314, ο χρόνος και ο
τρόπος καταβολής του, ο τρόπος µεταφοράς των πιστώσεων
στα αρµόδια όργανα, καθώς και κάθε άλλο σχετικό θέµα.

3. Με κοινή απόφαση του αρµόδιου για τον αθλητισµό Υπουρ-
γού και των Υπουργών Ανάπτυξης και Επενδύσεων και Οικονο-
µικών καθορίζονται, για τις δραστηριότητες του παρόντος
Κεφαλαίου, το πλαίσιο των επιβαλλόµενων κυρώσεων του άρ-
θρου 316 εντός των ορίων της παρ. 1 του άρθρου 15, η κλιµά-
κωση και τα κριτήρια επιµέτρησής τους, η διαδικασία επιβολής
τους, καθώς και κάθε άλλο σχετικό θέµα.

Άρθρο 318
Μεταβατικές διατάξεις

1. Τα ιδιωτικά γυµναστήρια και οι ιδιωτικές αθλητικές σχολές
του παρόντος Κεφαλαίου που λειτουργούν ήδη, εξακολουθούν
να διέπονται ως προς τις προϋποθέσεις λειτουργίας τους από
τις διατάξεις, βάσει των οποίων εκδόθηκε η σχετική άδεια. Αν µε-
σολαβήσει µεταβολή στοιχείου, ο φορέας της δραστηριότητας
υποχρεούται σε γνωστοποίηση σύµφωνα µε το άρθρο 313, µε
την επιφύλαξη της παρ. 2 του παρόντος. Μετά από την υποβολή
της γνωστοποίησης, η λειτουργία του ιδιωτικού γυµναστηρίου ή
της ιδιωτικής αθλητικής σχολής διέπεται από τις διατάξεις του
παρόντος Κεφαλαίου. 

2. Μέχρι την έκδοση των κανονιστικών πράξεων του άρθρου
317 εξακολουθεί να εφαρµόζεται το                   π.δ. 219/2006 (Α’
221) «Περί καθορισµού των όρων και των προϋποθέσεων ίδρυ-
σης και λειτουργίας Ιδιωτικών Γυµναστηρίων ή ιδιωτικών σχολών
εκµάθησης αθληµάτων», το οποίο παύει, µε την έκδοσή τους, να
εφαρµόζεται για όσα θέµατα ρυθµίζονται ρητά σε αυτές.

Άρθρο 319
Λειτουργία ιδιωτικών γυµναστηρίων και ιδιωτικών 

αθλητικών σχολών - 
Τροποποίηση άρθρου 32 ν. 2725/1999

Στο άρθρο 32 του ν. 2725/1999 (Α’ 121), περί της ίδρυσης και
λειτουργίας ιδιωτικών γυµναστηρίων και ιδιωτικών σχολών, επέρ-
χονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στον τίτλο του άρθρου,
προστίθεται η λέξη «αθλητικές» πριν από τη λέξη «σχολές», β)
στην παρ. 1: βα) προστίθεται η λέξη «αθλητικής» πριν από τη
λέξη «σχολής» και ββ) η φράση «άδεια του αρµόδιου Νοµάρχη»
αντικαθίσταται από τη φράση «γνωστοποίηση στην οικεία Περι-
φέρεια, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στο Κεφάλαιο ΜΒ’ του ν.
4442/2016 (Α’ 230)», γ) στην παρ. 2 επέρχονται νοµοτεχνικές βελ-
τιώσεις και: γα) προστίθεται η λέξη «αθλητικών» πριν από τη λέξη
«σχολών» και γβ) προστίθεται η λέξη «αθλητικής» πριν από τη
λέξη «σχολής» και το άρθρο 32 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 32
Ιδιωτικά γυµναστήρια - Ιδιωτικές αθλητικές σχολές

1. Για την ίδρυση και τη λειτουργία ιδιωτικού γυµναστηρίου ή
ιδιωτικής αθλητικής σχολής, που έχει σκοπό τη σωµατική άσκηση
ή την εκµάθηση αναγνωρισµένου ή µη αθλήµατος, µε την κατα-
βολή ή µη διδάκτρων, απαιτείται γνωστοποίηση στην οικεία Πε-
ριφέρεια, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στο Κεφάλαιο ΜΒ’ του ν.
4442/1016         (Α’ 230).

2. Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται ύστερα από πρό-
ταση του αρµόδιου για τον αθλητισµό Υπουργού και των Υπουρ-
γών Υγείας, και Περιβάλλοντος και Ενέργειας, καθορίζονται οι
όροι και οι προϋποθέσεις χορήγησης της άδειας για την ίδρυση
και λειτουργία των ιδιωτικών γυµναστηρίων και αθλητικών σχο-
λών της παρ. 1, τα κωλύµατα και τα ασυµβίβαστα για την κτήση
ιδιότητας ιδιοκτήτη ή εκπροσώπου ιδιωτικού γυµναστηρίου ή
ιδιωτικής αθλητικής σχολής, το ύψος του παραβόλου λειτουρ-
γίας, η διαδικασία χορήγησης της άδειας, καθώς και τα απαιτού-
µενα δικαιολογητικά, η σύσταση και η λειτουργία ειδικής
επιτροπής πιστοποίησης και ελέγχου, η διαδικασία επέκτασης ή

µεταφοράς γυµναστηρίου ή σχολής, η ανανέωσή της, καθώς και
ο χρόνος προσαρµογής στον παρόντα νόµο των γυµναστηρίων
και σχολών που λειτουργούν κατά τη δηµοσίευσή του.»

2. Στο Παράρτηµα ΙΙ του 4442/2016, περί ενάρξεως ισχύος,
προστίθεται περ. 11 ως εξής:

«11. τα άρθρα 311 έως 319, από την ηµεροµηνία δηµοσίευσής
τους.»

Άρθρο 10
Συµµετοχή αλλοδαπών αθλητών σε ερασιτεχνικά 

πρωταθλήµατα και αγώνες - Ψηφιακή Κάρτα Υγείας 
Αθλητή - Τροποποίηση παρ. 7 και 9 άρθρου 33 

ν. 2725/1999

1. Το δεύτερο εδάφιο της παρ. 7 του άρθρου 33 του     ν.
2725/1999 (Α’ 121), περί υποχρεώσεων και δικαιωµάτων των
αθλητών που συµµετέχουν στα ελληνικά ερασιτεχνικά διασυλλο-
γικά πρωταθλήµατα τοπικού, περιφερειακού ή πανελλαδικού επι-
πέδου και στους ελληνικούς ερασιτεχνικούς αγώνες κυπέλλου,
ατοµικών ή οµαδικών αθληµάτων, τροποποιείται µε την προ-
σθήκη της φράσης «και δεν είναι εγγεγραµµένα ταυτόχρονα σε
αθλητικό σωµατείο άλλου κράτους - µέλους της Ε.Ε. ή τρίτης
χώρας» µετά από τις λέξεις «της οικείας οµοσπονδίας» και η παρ.
7 διαµορφώνεται ως εξής:

«7. Στα ελληνικά ερασιτεχνικά διασυλλογικά πρωταθλήµατα
τοπικού, περιφερειακού ή πανελλαδικού επιπέδου και στους ελ-
ληνικούς ερασιτεχνικούς αγώνες κυπέλλου, ατοµικών ή οµαδι-
κών αθληµάτων, επιτρέπεται να συµµετέχουν: α) οµογενείς, β)
πολίτες κράτους µέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης (Ε.Ε.), γ) πο-
λίτες τρίτης χώρας και ανιθαγενείς, που διαµένουν νόµιµα στη
χώρα µε άδεια διαµονής ή δελτίο διαµονής σε ισχύ, ή είναι κά-
τοχοι βεβαίωσης κατάθεσης αίτησης της παρ. 5 του άρθρου 8 ή
της παρ. 4 του άρθρου 9 του ν. 4251/2014        (Α’ 80) για τη χο-
ρήγηση ή την ανανέωση άδειας ή δελτίου διαµονής αντίστοιχα
και δ) πολίτες τρίτης χώρας ή ανιθαγενείς που διαµένουν στη
χώρα είτε ως δικαιούχοι διεθνούς προστασίας είτε ως αιτούντες
διεθνή προστασία. Τα πρόσωπα του πρώτου εδαφίου εγγράφον-
ται σε αθλητικά σωµατεία της επιλογής τους και αποκτούν την
αθλητική ιδιότητα, εφόσον πληρούν τις ηλικιακές και λοιπές προ-
ϋποθέσεις που θέτουν οι κανονισµοί της οικείας οµοσπονδίας
και δεν είναι εγγεγραµµένα ταυτόχρονα σε αθλητικό σωµατείο
άλλου κράτους µέλους της Ε.Ε. ή τρίτης χώρας, µε την επίδειξη
αντίστοιχα: α) δελτίου ταυτότητας οµογενούς, β) διαβατηρίου
κράτους µέλους Ε.Ε., γ) άδειας διαµονής ή δελτίου διαµονής ή
βεβαίωσης κατάθεσης αίτησης για τη χορήγηση ή την ανανέωση
άδειας ή δελτίου διαµονής της παρ. 5 του άρθρου 8 ή της παρ.
4 του άρθρου 9 του ν. 4251/2014 (Α’ 80) αντίστοιχα και δ) άδειας
διαµονής δικαιούχου διεθνούς προστασίας ή δελτίου αιτούντος
διεθνή προστασία (Δ.Α.Δ.Π.).»

2. Στην παρ. 9 του άρθρου 33 του ν. 2725/1999, περί των δελ-
τίων αθλητικής ιδιότητας και της κάρτας υγείας των αθλητών,
προστίθενται νέα, δέκατο τέταρτο, δέκατο πέµπτο και δέκατο
έκτο, εδάφια και η παρ. 9 διαµορφώνεται ως εξής:

«9. Η έκδοση δελτίων αθλητικής ιδιότητας και η πιστοποίηση
της υγείας των αθλητών είναι υποχρεωτική και αποτελεί προϋπό-
θεση για τη συµµετοχή τους σε προπονήσεις και αγώνες. 

Η πιστοποίηση αυτή δίδεται µόνο κατόπιν συγκεκριµένων ια-
τρικών εξετάσεων, οι οποίες προσδιορίζονται µε εισήγηση του
Εθνικού Κέντρου Αθλητικών Ερευνών (Ε.Κ.Α.Ε.) και θεσπίζονται
µε κοινή απόφαση του αρµόδιου για τον αθλητισµό Υπουργού
και του Υπουργού Υγείας. 

Η πιστοποίηση ικανότητας προς άθληση καταγράφεται σε
κάρτα υγείας, η οποία αποτελεί προσωπικό έγγραφο του αθλητή,
βρίσκεται στην κατοχή του και ισχύει για ένα (1) έτος από τη θε-
ώρησή της. 

Η κάρτα του προηγούµενου εδαφίου ανανεώνεται και εκδίδε-
ται από τις Εθνικές Αθλητικές Οµοσπονδίες. 

Οι αθλητές του αγωνιστικού µπριτζ και του ζατρικίου εξαιρούν-
ται από την υποχρέωση πιστοποίησης της υγείας τους και έκδο-
σης της κάρτας υγείας του τρίτου εδαφίου της παρούσας, ως
προϋπόθεσης για τη συµµετοχή τους σε προπονήσεις και αγώνες.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΗ’ - 21 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2023 8305



Η Κάρτα Υγείας του Αθλητή θεωρείται βάσει της προαναφερ-
θείσας κοινής υπουργικής απόφασης από ιατρούς µονάδων πα-
ροχής υπηρεσιών Πρωτοβάθµιας Φροντίδας Υγείας, Περιφε-
ρειακών ή Πανεπιστηµιακών Νοσοκοµείων, υγειονοµικών στρα-
τιωτικών µονάδων ή από ιατρούς έχοντες οποιαδήποτε σχέση µε
το Δηµόσιο ή Ν.Π.Δ.Δ., καθώς και ιατρούς του ιδιωτικού τοµέα,
κατέχοντες την καρδιολογική ειδικότητα. 

Σε ιατρούς λοιπών ειδικοτήτων παρέχεται η δυνατότητα πα-
ρακολούθησης µετεκπαιδευτικών σεµιναρίων που διοργανώνει
το Ε.Κ.Α.Ε. σε θέµατα προαγωνιστικού ελέγχου των αθλητών, µε
βάση την προαναφερθείσα κοινή υπουργική απόφαση.

Η Κάρτα Υγείας Αθλητή συνιστά αυτοτελές έγγραφο και δεν
συνδέεται µε το Δελτίο Αθλητικής Ιδιότητας.

Προσκοµίζεται υποχρεωτικά στη γραµµατεία ή στον αρµόδιο
διαιτητή αγώνα κάθε είδους αθλητικής εκδήλωσης αγωνιστικού
χαρακτήρα, σύµφωνα µε τους κανονισµούς διεξαγωγής αγώνων
των Εθνικών Αθλητικών Οµοσπονδιών ως βασική προϋπόθεση
συµµετοχής στον αγώνα.

Στην Κάρτα Υγείας Αθλητή αναγράφονται τα παρακάτω: α)
Εθνική Αθλητική Οµοσπονδία, β) όνοµα, επίθετο, πατρώνυµο
αθλητή, γ) έτος γέννησης, δ) άθληµα, ε) φωτογραφία, στ) αριθ-
µός δελτίου αθλητικής ιδιότητας, ζ) ΑΜΚΑ, η) ηµερολογιακή θε-
ώρηση µε βεβαίωση υπογραφή ιατρού για την πιστοποίηση
συµµετοχής στο άθληµα (προετοιµασία και αγώνες) και βεβαί-
ωση υπογραφή, ότι έχει υποβληθεί στις ιατρικές εξετάσεις που
ορίζονται στην προαναφερθείσα κοινή υπουργική απόφαση.

Από την ψήφιση του παρόντος µέσα σε διάστηµα ενός (1)
έτους, οι Εθνικές Αθλητικές Οµοσπονδίες οφείλουν να τροπο-
ποιήσουν τα Δελτία Αθλητικής Ιδιότητας, να µεριµνήσουν για την
ενηµέρωση των αθλητικών σωµατείων της δύναµής τους και την
έκδοση των καρτών υγείας των αθλητών τους.

Η τροποποίηση των Δελτίων Αθλητικής Ιδιότητας, καθώς και
η έκδοση της Κάρτας Υγείας των Αθλητών γίνεται ατελώς χωρίς
καµία οικονοµική επιβάρυνση των αθλητικών σωµατείων και των
αθλητών.

Η ανανέωση των δελτίων αθλητικής ιδιότητας και της κάρτας
υγείας των αθλητών γίνεται υποχρεωτικά ετησίως.

Από την ηµεροµηνία που ορίζεται στην κοινή υπουργική από-
φαση του δεκάτου έκτου εδαφίου, η Κάρτα Υγείας Αθλητή εκδί-
δεται ψηφιακά (Ψηφιακή Κάρτα Υγείας Αθλητή) µέσω της
Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης της Δηµόσιας Διοίκησης (gov.gr-ΕΨΠ)
από τη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού. 

Η Ψηφιακή Κάρτα Υγείας Αθλητή ισχύει για τη συµµετοχή
αθλητή σε προπονήσεις και αγώνες οποιουδήποτε αθλήµατος.

Με κοινή απόφαση του αρµόδιου για τον αθλητισµό Υπουργού
και των Υπουργών Υγείας και Ψηφιακής Διακυβέρνησης ρυθµί-
ζονται το ειδικότερο περιεχόµενο, τα πεδία που περιλαµβάνει η
Ψηφιακή Κάρτα Υγείας Αθλητή, τα θέµατα διαλειτουργικότητας
και ασφαλούς διαβίβασης των δεδοµένων και καθορίζονται τα
απαραίτητα δικαιολογητικά, η διαδικασία και οι προϋποθέσεις
καταχώρισης στοιχείων, η αρµοδιότητα θεώρησης και ανανέω-
σης, ο χρόνος της υποχρεωτικής εφαρµογής της Ψηφιακής Κάρ-
τας Υγείας Αθλητή, ο χρόνος κατάργησης της έγχαρτης κάρτας
και η τυχόν απαιτούµενη µεταβατική περίοδος παράλληλης
ισχύος και των δύο τύπων κάρτας υγείας αθλητή, καθώς και κάθε
τεχνικό ή άλλο αναγκαίο θέµα για την έκδοση της Ψηφιακής Κάρ-
τας Υγείας Αθλητή.»

Άρθρο 11
Προϋποθέσεις αναγνώρισης διάκρισης 

στους πανελλήνιους αγώνες - 
Κατάταξη Ελλήνων Ολυµπιονικών Κωφών στο καταληκτικό

µισθολογικό κλιµάκιο της κατηγορίας τους - 
Τροποποίηση υποπερ. δ’ περ. 6) έκτου εδαφίου παρ. 8 

και παρ. 9 άρθρου 34 ν. 2725/1999

1. Το τρίτο εδάφιο της υποπερ. δ’ της περ. 6) του έκτου εδα-
φίου της παρ. 8 του άρθρου 34 του   ν. 2725/1999 (Α’ 121), περί
των προϋποθέσεων αναγνώρισης της διάκρισης αθλητών που
επιτυγχάνεται στους πανελλήνιους αγώνες όλων των κατηγο-
ριών, τροποποιείται µε την προσθήκη µετά από τη φράση «η συµ-

µετοχή στην αντίστοιχη διοργάνωση οκτώ (8) τουλάχιστον αθλη-
τών από έξι (6) τουλάχιστον σωµατεία ανά αγώνισµα» της φρά-
σης «που όλα πρέπει να πληρούν τις προϋποθέσεις της παρ. 5
του άρθρου 8,» και η υποπερ. δ’ της περ. 6) του έκτου εδαφίου
της παρ. 8 του άρθρου 34 διαµορφώνεται ως εξής: 

«δ. Αθλητής ή αθλήτρια που επιτυγχάνει ή ισοφαρίζει πανελ-
λήνια επίδοση σε αγώνισµα όλων των κατηγοριών λαµβάνει το
αντίστοιχο ποσοστό προσαύξησης για εισαγωγή στα Τ.Ε.Φ.Α.Α.
ή άλλη σχολή ή τµήµα Α.Ε.Ι. που παρέχεται στον αθλητή ή την
αθλήτρια που κατακτά 1η νίκη στην αντίστοιχη κατηγορία, κατά
τα ανωτέρω οριζόµενα στην παρούσα. 

Για οµαδικά αγωνίσµατα ατοµικών αθληµάτων απαιτείται η
συµµετοχή τουλάχιστον έξι (6) οµάδων από έξι (6) σωµατεία µε
ειδική αθλητική αναγνώριση στο συγκεκριµένο άθληµα. 

Απαραίτητες προϋποθέσεις για την αναγνώριση διάκρισης
στους πανελλήνιους αγώνες όλων των κατηγοριών είναι η συµ-
µετοχή στην αντίστοιχη διοργάνωση οµάδων από έξι (6) τουλά-
χιστον σωµατεία για τα οµαδικά αθλήµατα και, προκειµένου για
τα ατοµικά αθλήµατα, η συµµετοχή στην αντίστοιχη διοργάνωση
οκτώ (8) τουλάχιστον αθλητών από έξι (6) τουλάχιστον σωµατεία
ανά αγώνισµα, που όλα πρέπει να πληρούν τις προϋποθέσεις της
παρ. 5 του άρθρου 8, η δε διάκριση να αφορά άθληµα ή αγώνι-
σµα αθλήµατος που καλλιεργείται από αναγνωρισµένες κατά τον
παρόντα νόµο οµοσπονδίες.

Περαιτέρω, στα οµαδικά αθλήµατα ο αθλητής θα πρέπει να
έχει συµµετοχή σε περισσότερους από τους µισούς αγώνες της
διοργάνωσης και παράλληλα ο συνολικός αριθµός των συµµε-
τασχόντων αθλητών/τριών της οµάδας του/της να µην υπερβαί-
νει το είκοσι τοις εκατό (20%) του αριθµού, των υπό των οικείων
κανονισµών του αθλήµατος ή του αγωνίσµατος του αθλήµατος,
δικαιουµένων αθλητών/ τριών να συµµετάσχουν στη διοργάνωση
αυτή. 

Κατά τον προσδιορισµό των ποσοστών του προηγουµένου
εδαφίου γίνεται στρογγυλοποίηση στην αµέσως επόµενη ακέ-
ραιη µονάδα, αν προκύπτει δεκαδικό υπόλοιπο ίσο ή µεγαλύτερο
από το µισό της ακέραιης µονάδας. 

Αν το δεκαδικό υπόλοιπο είναι µικρότερο από το µισό της ακέ-
ραιης µονάδας, γίνεται στρογγυλοποίηση στην αµέσως προ-
ηγούµενη ακέραιη µονάδα. 

Όταν πρόκειται για ατοµικό ή οµαδικό άθληµα ή αγώνισµα ή
για µορφή τέτοιου αθλήµατος που σύµφωνα µε τους κανονι-
σµούς της οικείας παγκόσµιας οµοσπονδίας και της αντίστοιχης
ελληνικής αθλητικής οµοσπονδίας διεξάγεται σε δυάδες, απαι-
τείται και οι δύο (2) αθλητές της δυάδας να ανήκουν σε σωµατείο
µε ειδική αθλητική αναγνώριση στο συγκεκριµένο άθληµα.»

2. Στο δέκατο εδάφιο της παρ. 9 του άρθρου 34 του     ν.
2725/1999, περί µισθολογικής κατάταξης των Ελλήνων Παραο-
λυµπιονικών, γίνονται λεκτικές µεταβολές και επέρχονται οι ακό-
λουθες τροποποιήσεις: α) προστίθεται νέο δεύτερο εδάφιο, β)
στο δέκατο εδάφιο, βα), µετά από τη φράση «Οι Έλληνες Παρα-
ολυµπιονίκες», η φράση «που υπηρετούν στη Γ.Γ.Α. και τους επο-
πτευόµενους από αυτήν φορείς του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα,
καθώς και στους οργανισµούς τοπικής αυτοδιοίκησης Α’ και Β’
βαθµού» αντικαθίσταται από τη φράση «καθώς και οι Έλληνες
Ολυµπιονίκες Κωφοί που υπηρετούν σε φορείς της Γενικής Κυ-
βέρνησης της περ. β’ της παρ. 1 του άρθρου 14 του ν. 4270/2014
(Α’ 143)», ββ) µετά από τη φράση «κατατάσσονται στο καταλη-
κτικό µισθολογικό κλιµάκιο της κατηγορίας τους», διαγράφεται
η φράση «µε τριακονταπενταετή υπηρεσία», και η παρ. 9 διαµορ-
φώνεται ως εξής:

«9. Αθλητές που κατακτούν την 1η έως και την 3η νίκη σε θε-
ρινούς ή χειµερινούς Ολυµπιακούς Αγώνες, επιτρέπεται να διο-
ρίζονται, κατά παρέκκλιση των ισχυουσών διατάξεων, σε κενές
θέσεις είτε της Γενικής Γραµµατείας Αθλητισµού και των επο-
πτευόµενων από αυτήν φορέων είτε σε οργανισµούς, φορείς,
γραφεία ή υπηρεσίες αθλητικού αντικειµένου των οργανισµών
τοπικής αυτοδιοίκησης (Ο.Τ.Α.) α’ και β’ βαθµού.  Η δυνατότητα
διορισµού του πρώτου εδαφίου ισχύει και για αθλητές που κα-
τακτούν τουλάχιστον δύο (2) φορές από 1η έως και 3η νίκη στην
ίδια διοργάνωση, αν πρόκειται για Παγκόσµια και  Πανευρωπαϊκά
πρωταθλήµατα.

8306 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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Οι ενδιαφερόµενοι διορίζονται σε κενές θέσεις των φορέων
του προηγούµενου εδαφίου, ύστερα από αίτησή τους, εφόσον
έχουν τα απαιτούµενα για τις θέσεις, στις οποίες επιθυµούν να
διοριστούν, γενικά και ειδικά τυπικά προσόντα.

Με κοινή απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών και του αρµό-
διου για τον αθλητισµό Υπουργού, που εκδίδεται µέσα σε προ-
θεσµία έξι (6) µηνών από τη δηµοσίευση του παρόντος, ορίζονται
οι προϋποθέσεις, τα απαιτούµενα δικαιολογητικά και ο χρόνος
υποβολής τους, η διαδικασία και γενικά κάθε θέµα που αφορά
τον διορισµό. 

Ο διορισµός γίνεται στον εισαγωγικό βαθµό µε κοινή απόφαση
του Υπουργού Εσωτερικών και του αρµόδιου για τον αθλητισµό
Υπουργού. 

Απαραίτητη προϋπόθεση για τον διορισµό των αθλητών,
πέραν των όσων αναφέρονται στα προηγούµενα εδάφια της πα-
ραγράφου αυτής, είναι να έχουν διακόψει αποδεδειγµένα την
αγωνιστική τους δραστηριότητα κατά τον χρόνο υποβολής της
αίτησης για διορισµό. 

Για τον σκοπό αυτόν, µαζί µε τη σχετική αίτηση για τον διορι-
σµό και τα λοιπά δικαιολογητικά, κατά τα ανωτέρω οριζόµενα,
συνυποβάλλουν υπεύθυνη δήλωση περί διακοπής της αγωνιστι-
κής τους δραστηριότητας ως και σχετική περί τούτου βεβαίωση
της οικείας οµοσπονδίας. 

Η προθεσµία για να ασκήσουν οι αθλητές το δικαίωµα που
τους παρέχεται µε την παράγραφο αυτή, ορίζεται σε ένα (1) έτος
από τη διακοπή της αγωνιστικής τους δραστηριότητας. 

Σε περίπτωση που αποκαλυφθεί εκ των υστέρων η ανακρίβεια
των όσων αναφέρονται στην υπεύθυνη δήλωση, ανακαλείται
υποχρεωτικά ο διορισµός τους, επιφυλασσοµένης της ποινικής
και αστικής ευθύνης τους για την υποβολή ανακριβούς ή αναλη-
θούς δήλωσης.

Αθλητές µε αναπηρία επιτρέπεται, σύµφωνα µε τα οριζόµενα
στην παρούσα παράγραφο, να διορίζονται και σε συνιστώµενες
προσωρινά θέσεις είτε της Γενικής Γραµµατείας Αθλητισµού
(Γ.Γ.Α.) και των εποπτευόµενων από αυτήν φορέων είτε σε ορ-
γανισµούς, φορείς, γραφεία ή υπηρεσίες των οργανισµών τοπι-
κής αυτοδιοίκησης (Ο.Τ.Α.) α’ και β’ βαθµού. 

Οι Έλληνες Παραολυµπιονίκες, καθώς και οι Έλληνες Ολυµ-
πιονίκες Κωφοί που υπηρετούν σε φορείς της Γενικής Κυβέρνη-
σης της περ. β’ της παρ. 1 του άρθρου 14 του ν. 4270/2014 (Α’
143), κατατάσσονται στο καταληκτικό µισθολογικό κλιµάκιο της
κατηγορίας τους στο Δηµόσιο και ευρύτερο δηµόσιο τοµέα και
στους Ο.Τ.Α. α’ και β’ βαθµού.»

Άρθρο 12
Προγράµµατα και Εκδηλώσεις Άθλησης για Όλους - 

Αντικατάσταση άρθρου 39 ν. 2725/1999

To άρθρο 39 του ν. 2725/1999 (Α’ 121), περί του µαζικού αθλη-
τισµού, αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 39
Προγράµµατα Άθλησης για Όλους και Εκδηλώσεις 

Άθλησης για Όλους (Π.Α.γ.Ο. και Ε.Α.γ.Ο.)

1. Η Διεύθυνση Άθλησης για Όλους, Προβολής, Ανάπτυξης
Αθλητισµού, Επιστηµονικής Υποστήριξης και Διεθνών Σχέσεων
της Γενικής Γραµµατείας Αθλητισµού (Γ.Γ.Α.) είναι αρµόδια για
την οργάνωση, υλοποίηση, παρακολούθηση και υποστήριξη των
Προγραµµάτων και Εκδηλώσεων Άθλησης για Όλους (Π.Α.γ.Ο.
και Ε.Α.γ.Ο. αντίστοιχα) σε πανελλήνιο επίπεδο. Τα προγράµµατα
αυτά απευθύνονται σε όλους τους πολίτες, σκοπός τους είναι η
βελτίωση του επιπέδου υγείας και ευεξίας των αθλουµένων, η
καλλιέργεια αθλητικού χαρακτήρα και αθλητικής συνείδησης, η
αξιοποίηση του ελεύθερου χρόνου και η αναψυχή των αθλουµέ-
νων και υλοποιούνται σε συνεργασία µε τους οργανισµούς τοπι-
κής αυτοδιοίκησης (Ο.Τ.Α.) και άλλους φορείς, όπως, ιδίως,
αθλητικές οµοσπονδίες, αθλητικά σωµατεία, µορφωτικούς συλ-

λόγους, πολιτιστικούς συλλόγους, αθλητικά κέντρα, φορείς διορ-
γάνωσης προγραµµάτων εργασιακής άθλησης και φορείς τριτο-
βάθµιας εκπαίδευσης, οι οποίοι φέρουν τη σχετική
πιστοποίηση/έγκριση της Γενικής Γραµµατείας Αθλητισµού.

2. Οι φορείς που υλοποιούν Π.Α.γ.Ο. και Ε.Α.γ.Ο. µπορούν να
προσλαµβάνουν και να απασχολούν πτυχιούχους φυσικής αγω-
γής αποκλειστικά για τις ανάγκες υλοποίησης των εγκεκριµένων
από τη Γ.Γ.Α. Π.Α.γ.Ο. και Ε.Α.γ.Ο., µε σύµβαση εργασίας ιδιωτι-
κού δικαίου ορισµένου χρόνου, διάρκειας έως οκτώ (8) µηνών.
Επιτρέπεται να συνάπτονται συµβάσεις του πρώτου εδαφίου,
µέχρι το ύψος του ποσού που εγγράφουν στον προϋπολογισµό
τους οι προσλαµβάνοντες φορείς ως πρόβλεψη από είσπραξη
διδάκτρων ή συνδροµών συµµετοχής στα Π.Α.γ.Ο. και στις
Ε.Α.γ.Ο. ή από είσπραξη δωρεών ή χορηγιών για τα Π.Α.γ.Ο. και
τις Ε.Α.γ.Ο., καθώς και από άλλους οικονοµικούς πόρους. Το
προϋπολογιζόµενο ποσό του δευτέρου εδαφίου δεν επιτρέπεται
να υπερβαίνει το ποσό που εισέπραξαν για Π.Α.γ.Ο. και Ε.Α.γ.Ο.
κατά το προηγούµενο οικονοµικό έτος. Οι πτυχιούχοι φυσικής
αγωγής του πρώτου εδαφίου εξαιρούνται των διαδικασιών της
υπ’ αρ. 33/2006 Πράξης Υπουργικού Συµβουλίου (Α’ 280). Η
Γ.Γ.Α. προτείνει τον αριθµό των θέσεων των πτυχιούχων φυσικής
αγωγής που είναι αναγκαίες για την υλοποίηση των τµηµάτων
των Π.Α.γ.Ο. και Ε.Α.γ.Ο., που υλοποιούν οι φορείς και οι Ο.Τ.Α.,
σύµφωνα µε το οργανωτικό πλαίσιο, που καθορίζεται µε την από-
φαση της περ. α) της παρ. 3. Η µισθοδοσία του προσωπικού
αυτού καλύπτεται αποκλειστικά από το αντίτιµο που καταβάλ-
λουν οι εξυπηρετούµενοι κάτοικοι και δηµότες µε τη µορφή δι-
δάκτρων ή από είσπραξη δωρεών και χορηγιών. Η Γ.Γ.Α. δύναται
να επιχορηγεί τον φορέα για την υλοποίηση των Π.Α.γ.Ο. και
Ε.Α.γ.Ο., σύµφωνα µε τις διατάξεις της κείµενης νοµοθεσίας και
του ισχύοντος οργανωτικού πλαισίου, έως το ποσό του αντίστοι-
χου προβλεπόµενου Α.Λ.Ε. του προϋπολογισµού της. Η απασχό-
ληση αυτή δεν αναγνωρίζεται ως υπηρεσία για βαθµολογική ή
µισθολογική εξέλιξη.

3. α) Με απόφαση του αρµόδιου για τον αθλητισµό      Υπουρ-
γού, καθορίζεται το πλαίσιο της οργάνωσης και οι λειτουργίες
των Π.Α.γ.Ο. και Ε.Α.γ.Ο., οι συναρµόδιοι φορείς, οι κατηγορίες
και τα είδη των προγραµµάτων, η οργανωτική δοµή, τα κριτήρια
και η διαδικασία πιστοποίησης των φορέων υλοποίησης από τη
Γ.Γ.Α., οι διαδικασίες υλοποίησης της υποστήριξης και επιχορή-
γησης, τα ειδικότερα κριτήρια επιχορήγησης, το σύστηµα δια-
χείρισης, παρακολούθησης, αξιολόγησης και ελέγχου των
προγραµµάτων και κάθε άλλο συναφές θέµα. 

β) Με κοινή απόφαση του αρµόδιου για τον αθλητισµό Υπουρ-
γού και των Υπουργών Οικονοµικών και Εσωτερικών εγκρίνονται
η πρόσληψη του προσωπικού της παρ. 2 και η κατανοµή των εγ-
κεκριµένων θέσεων ανά φορέα.»

Άρθρο 13
Καθορισµός αποζηµίωσης των µελών που µετέχουν 

σε κλιµάκια ελέγχου αθλητικών φορέων - 
Αντικατάσταση παρ. 8 άρθρου 52Β ν. 2725/1999

H παρ. 8 του άρθρου 52Β του ν. 2725/1999 (Α’ 21), περί της
καταβολής αποζηµίωσης στα µέλη των κλιµακίων ελέγχου που
διενεργούν επιτόπιους ελέγχους σε αθλητικούς φορείς, αντικα-
θίσταται ως εξής:

«8. Με κοινή απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών και του αρ-
µόδιου για τον αθλητισµό Υπουργού καθορίζεται το ύψος της
αποζηµίωσης που καταβάλλεται στα µέλη των κλιµακίων ελέγχου
για τους ελέγχους του παρόντος, κατά παρέκκλιση του άρθρου
21 του ν. 4354/2015 (Α’ 176), περί των αµοιβών των συλλογικών
οργάνων. Η καταβολή της αποζηµίωσης του πρώτου εδαφίου για
την απασχόληση των µελών των κλιµακίων κατά τη διενέργεια
επιτόπιων ελέγχων αποκλείει την αξίωση επιπλέον αµοιβής λόγω
υπερωριακής εργασίας, νυχτερινής υπερωριακής εργασίας και
εργασίας τις Κυριακές και τις λοιπές εξαιρέσιµες ηµέρες για την
ίδια απασχόληση.»



8308 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Άρθρο 14
Διοργάνωση δροµικών αθλητικών δραστηριοτήτων 

και από µη αθλητικούς φορείς - Αθλητική συνάντηση 
εντός των διοικητικών ορίων Δήµου ή εντός 

στρατιωτικών εγκαταστάσεων - Τροποποίηση παρ. 4 και 5
και κατάργηση παρ. 6 άρθρου 56Δ ν. 2725/1999

Στο άρθρο 56Δ του ν. 2725/1999 (Α’ 121), περί άδειας διεξα-
γωγής αθλητικών συναντήσεων, επέρχονται οι ακόλουθες τρο-
ποποιήσεις: α) προστίθεται ως τίτλος του άρθρου ο τίτλος
«Άδεια διεξαγωγής αθλητικών συναντήσεων», β) στην παρ. 4: βα)
το πρώτο εδάφιο τροποποιείαι, µε την προσθήκη της φράσης
«εθνικής ή παγκόσµιας»,  ββ) το δεύτερο εδάφιο αντικαθίσταται,
βγ) προστίθεται τρίτο εδάφιο, γ) στην παρ. 5 προστίθεται δεύ-
τερο εδάφιο, δ) η παρ. 6 καταργείται και το άρθρο 56Δ διαµορ-
φώνεται ως εξής:

«Άρθρο 56Δ
Άδεια διεξαγωγής αθλητικών συναντήσεων

1. Για τους σκοπούς του παρόντος, αθλητική συνάντηση είναι
κάθε αυτοτελής αναµέτρηση ή σειρά διαδοχικών αναµετρήσεων
µεταξύ προσώπων που κατέχουν την αθλητική ιδιότητα (αθλη-
τών) ή µεταξύ οµάδων αθλητών, καθώς και η κάθε αυτοτελής
αναµέτρηση ή σειρά διαδοχικών αναµετρήσεων µεταξύ αθλητών
και προσώπων που δεν κατέχουν την αθλητική ιδιότητα (αθλου-
µένων), η οποία διοργανώνεται από αθλητική οµοσπονδία µε ει-
δική αθλητική αναγνώριση ή από τρίτο φυσικό ή νοµικό
πρόσωπο, ύστερα από ανάθεση ή µε την έγκριση αυτής.

2. Αθλητική συνάντηση δεν διεξάγεται, αν ο χρήστης της αθλη-
τικής εγκατάστασης δεν έχει εξασφαλίσει άδεια διεξαγωγής της.

3. Προϋποθέσεις χορήγησης της άδειας διεξαγωγής αθλητι-
κής συνάντησης:

α) Για τις κοινές αθλητικές εγκαταστάσεις (οµάδες Α1, Α2, Β1,
Β2, Γ1, Γ2, Δ, Ε1, Ε2 και ΣΤ) της περ. α’ της παρ. 1 του άρθρου
56Α, η άδεια διεξαγωγής της αθλητικής συνάντησης χορηγείται,
εφόσον η αθλητική εγκατάσταση διαθέτει την άδεια λειτουργίας
του άρθρου 56Β για την αντίστοιχη αγωνιστική κατηγορία αθλή-
µατος και η συνάντηση διοργανώνεται από τα πρόσωπα της παρ.
1 και βεβαιώνεται η καλή λειτουργία των ηλεκτρονικών συστη-
µάτων εισιτηρίων και εποπτείας, αν για το συγκεκριµένο άθληµα
και την κατηγορία αγώνων αυτό απαιτείται, σύµφωνα µε όσα ορί-
ζονται στο άρθρο 2 του                ν. 4326/2015 (Α’ 49), στις ΥΠΟ-
ΠΑΙΘ/ΓΔΥΑ/ΔΤΥ/ ΤΜΑΕ/229157/ 12877/1280/236/2015(Β’1801)
και ΥΠΟΠΑΙΘ/ΓΔΥΑ/ΔΤΥ/ΤΜΑΕ/229158/12878/ 1281/237/2015 (Β’
1802) κοινές αποφάσεις του Υπουργού Οικονοµικών, του Ανα-
πληρωτή Υπουργού Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότη-
σης και του Υφυπουργού Πολιτισµού, Παιδείας και
Θρησκευµάτων και στο άρθρο 41Γ του παρόντος. Για τις αθλη-
τικές εγκαταστάσεις της οµάδας Ζ1 της υποπερ. αα’ της περ. β’
της παρ. 1 του άρθρου 56Α, η άδεια διεξαγωγής της αθλητικής
συνάντησης χορηγείται εφόσον η αθλητική εγκατάσταση διαθέ-
τει την άδεια λειτουργίας του άρθρου 56Β και η συνάντηση διορ-
γανώνεται από τα πρόσωπα της παρ. 1. Την άδεια διεξαγωγής
της συνάντησης χορηγεί ο προϊστάµενος της αρµόδιας για τα
θέµατα αθλητισµού υπηρεσίας της οικείας Περιφέρειας. Αντί-
γραφο της άδειας διεξαγωγής κοινοποιείται στην οικεία αστυνο-
µική ή, κατά περίπτωση, λιµενική αρχή για τη λήψη των
αναγκαίων µέτρων ασφάλειας και τάξης.

β) Για τις ειδικές αθλητικές εγκαταστάσεις (οµάδες Ζ2, Η, Θ1,
Θ2 και Ι) της περ. β’ της παρ. 1 του άρθρου 56Α, η άδεια διεξα-
γωγής αθλητικής συνάντησης χορηγείται από τον προϊστάµενο
της αρµόδιας για τα θέµατα αθλητισµού υπηρεσίας της οικείας
περιφέρειας εφόσον προσκοµιστούν όσα προβλέπονται στην
περ. ε’ για την οµάδα Ζ2 και στις περ. στ’, ζ’ και η’ της παρ. 2 του
άρθρου 56Β, αντίστοιχα, και η συνάντηση διοργανώνεται από τα
πρόσωπα της παρ. 1. Αντίγραφο της άδειας διεξαγωγής κοινο-
ποιείται στην οικεία αστυνοµική ή, κατά περίπτωση, λιµενική
αρχή για τη λήψη των αναγκαίων µέτρων ασφάλειας και τάξης. 

4. Για τη διοργάνωση οποιασδήποτε αναµέτρησης αθλητών ή

οµάδων αθλητών αθλήµατος ή αγωνίσµατος που καλλιεργείται
από εθνική αθλητική οµοσπονδία µε ειδική αθλητική αναγνώριση,
και συµπεριλαµβάνεται στο επίσηµο αγωνιστικό πρόγραµµα της
οικείας εθνικής ή παγκόσµιας οµοσπονδίας, συµπεριλαµβανοµέ-
νου του κλασικού µαραθωνίου και του ηµιµαραθωνίου, απαιτείται
η προγενέστερη έγκριση της οικείας οµοσπονδίας, ακόµη και αν
η αναµέτρηση αυτή δεν εµπίπτει στον ορισµό της παρ. 1. Ειδικά
οι αθλητικές συναντήσεις δροµικών αθλητικών δραστηριοτήτων,
οι οποίες δεν περιλαµβάνονται στο επίσηµο αγωνιστικό πρό-
γραµµα της οικείας εθνικής ή παγκόσµιας οµοσπονδίας, δύναν-
ται να διοργανώνονται και από µη αθλητικούς φορείς, ιδίως,
οργανισµούς τοπικής αυτοδιοίκησης οποιουδήποτε βαθµού, δη-
µόσιους οργανισµούς, νοµικά πρόσωπα δηµοσίου ή ιδιωτικού δι-
καίου, σωµατεία του άρθρου 78 του Αστικού Κώδικα και ενώσεις
προσώπων κερδοσκοπικού ή µη χαρακτήρα, χωρίς να απαιτείται
η προγενέστερη έγκριση και βεβαίωση για την καταλληλότητα
και ασφάλεια του χώρου της οικείας οµοσπονδίας. Αν η αθλητική
συνάντηση του δευτέρου εδαφίου διεξάγεται αποκλειστικά εντός
των διοικητικών ορίων Δήµου, η άδεια διεξαγωγής αθλητικής συ-
νάντησης χορηγείται, κατά παρέκκλιση της παρ. 3, από το αρµό-
διο όργανο για τα θέµατα αθλητισµού του οικείου Δήµου.

4Α. Ειδικά για το πνευµατικό άθληµα του µπριτζ, οι αθλητικές
και οι προπονητικές συναντήσεις εντάσσονται στην έννοια της
διοργάνωσης αθλητικών αγώνων αναµέτρησης αθλητών ή οµά-
δων και διαχωρίζονται σε βαθµίδες αγώνων, σύµφωνα µε τα ορι-
ζόµενα στους κανονισµούς της οικείας αθλητικής οµοσπονδίας.
Ως άδεια διοργάνωσης και διεξαγωγής των αθλητικών διοργα-
νώσεων του πρώτου εδαφίου λογίζεται η απόφαση ανάθεσης ή
έγκρισης της οικείας αθλητικής οµοσπονδίας.

5. Η οργάνωση, διεξαγωγή και εποπτεία σχολικών αθλητικών
αγώνων και δραστηριοτήτων ρυθµίζεται αποκλειστικά από την
περίπτωση Β’ της παρ. 1 του άρθρου 16 του ν. 1824/1988 (Α’
296), τα άρθρα 47 και 63 του       ν. 1566/1985 (Α’ 167) και τις
κατ’ εξουσιοδότηση αυτών κανονιστικές πράξεις. Η διαδικασία
αδειοδότησης του παρόντος δεν εφαρµόζεται για αθλητικές συ-
ναντήσεις, οι οποίες διεξάγονται εντός στρατιωτικών εγκαταστά-
σεων.»

Άρθρο 15
Συνέπειες µη κατάθεσης εγγυητικής επιστολής 

Ανώνυµων Αθλητικών Εταιρειών - 
Τροποποίηση παρ. 8 άρθρου 78 ν. 2725/1999 - 

Προσθήκη παρ. 8Α στο άρθρο 78 του ν. 2725/1999

1. Στο δεύτερο εδάφιο της παρ. 8 του άρθρου 78 του   ν.
2725/1999 (Α’ 121), περί εγγυητικής επιστολής και διαχειριστικών
υποχρεώσεων Ανώνυµων Αθλητικών Εταιρειών και Τµηµάτων
Αµειβόµενων Αθλητών, η νοµοθετική παραποµπή στην «παρ. 12
του άρθρου 69» αντικαθίσταται από νοµοθετική παραποµπή στην
«παρ. 8Α», και η παρ. 8 διαµορφώνεται ως εξής: 

«8. Με εξαίρεση την περίπτωση της παρ. 4, σε κάθε άλλη πε-
ρίπτωση ολικής ή µερικής κατάπτωσης εγγυητικής επιστολής
κατά τη διάρκεια της αγωνιστικής περιόδου, η ενδιαφερόµενη
Α.Α.Ε. υποχρεούται να καταθέσει νέα ισόποση εγγυητική επι-
στολή, µέσα σε προθεσµία δεκαπέντε (15) ηµερών από την κα-
τάπτωση. Αν παρέλθει άπρακτη η προθεσµία αυτή, µε απόφαση
της Ε.Ε.Α. ανακαλείται το πιστοποιητικό της παρ. 3 του άρθρου
77Α και επέρχονται οι συνέπειες της παρ. 8Α.»

2. Μετά την παρ. 8 του άρθρου 78 του ν. 2725/1999, περί εγ-
γυητικής επιστολής και διαχειριστικών υποχρεώσεων Ανώνυµων
Αθλητικών Εταιρειών και Τµηµάτων Αµειβόµενων Αθλητών, προ-
στίθεται παρ. 8Α ως εξής: 

«8Α. Η µη χορήγηση ή η ανάκληση του πιστοποιητικού της
παρ. 3 του άρθρου 77Α λόγω µη συµµόρφωσης µε τις υποχρεώ-
σεις των παρ. 1 έως 8 ως προς την κατάθεση εγγυητικής επιστο-
λής τράπεζας συνεπάγεται την απαγόρευση συµµετοχής της
Α.Α.Ε. σε αθλητικές διοργανώσεις. Στην περίπτωση του προ-
ηγούµενου εδαφίου εφαρµόζονται αναλογικά τα εδάφια τρίτο,
τέταρτο και πέµπτο της παρ. 2 του άρθρου 3.»



Άρθρο 16
Δικαιολογητικά για τη χορήγηση του πιστοποιητικού 

της Επιτροπής Επαγγελµατικού Αθλητισµού - 
Τροποποίηση παρ. 3, 4, 5 και 7 άρθρου 77Α 

ν. 2725/1999

1. Το τρίτο εδάφιο της παρ. 3 του άρθρου 77Α του        ν.
2725/1999 (Α’ 121), περί των αρµοδιοτήτων της Επιτροπής Επαγ-
γελµατικού Αθλητισµού (Ε.Ε.Α.), τροποποιείται ως προς τους λό-
γους άρνησης χορήγησης του πιστοποιητικού από την Ε.Ε.Α., και
η παρ. 3 διαµορφώνεται ως εξής: 

«3. Πριν από την έναρξη κάθε αγωνιστικής περιόδου κάθε
Α.Α.Ε. ή Τ.Α.Α. οφείλει να προσκοµίσει στην οικεία διοργανώτρια
αρχή πιστοποιητικό, το οποίο εκδίδεται από την Ε.Ε.Α. δεκαπέντε
(15) τουλάχιστον ηµέρες πριν από την έναρξη των επίσηµων
αγωνιστικών υποχρεώσεων όποιας από τις διοργανώσεις του οι-
κείου πρωταθλήµατος ή του κυπέλλου εκκινεί νωρίτερα, και
ισχύει για την αµέσως επόµενη αγωνιστική περίοδο. Η Ε.Ε.Α. χο-
ρηγεί το πιστοποιητικό, εφόσον υποβληθεί αίτηση σύµφωνα µε
την παρ. 4 και διαπιστώνεται ότι τηρούνται οι υποχρεώσεις που
προβλέπονται από τον νόµο. Η Ε.Ε.Α. αρνείται τη χορήγηση του
πιστοποιητικού, εφόσον δεν προσκοµίζονται τα δικαιολογητικά
της παρ. 4 και κάθε άλλο δικαιολογητικό ή στοιχείο που ζητεί
κατά την κρίση της η Ε.Ε.Α., σύµφωνα µε την παρ. 9, καθώς και
σε περιπτώσεις διαπίστωσης σοβαρών ή καθ’ υποτροπήν παρα-
βάσεων του νόµου, για λόγους που άπτονται του δηµοσίου συµ-
φέροντος, ιδίως, εάν αφορούν οφειλές προς το Δηµόσιο και τους
φορείς κοινωνικής ασφάλισης. Η συνδροµή όρου που πλήττει το
δηµόσιο συµφέρον, µνηµονεύεται ειδικά στην αιτιολογία της
απόφασης της Ε.Ε.Α.. Σε περιπτώσεις µη τήρησης των όρων νο-
µιµότητας εκ µέρους των διοικήσεων και των µετόχων των Α.Α.Ε.
ή παραβίασης των διατάξεων που διέπουν την προέλευση των
πόρων των µετόχων των Α.Α.Ε. και των πόρων που χρησιµοποι-
ούνται για τη δραστηριότητα των Α.Α.Ε. ή άρνησης παροχής
στοιχείων προς την Ε.Ε.Α., εφαρµόζεται αποκλειστικά η παρ. 12
του άρθρου 69.»

2. Στην παρ. 4 του άρθρου 77Α του ν. 2725/1999, περί των αρ-
µοδιοτήτων της Επιτροπής Επαγγελµατικού Αθλητισµού, προ-
στίθεται περ. (στ) και η παρ. 4 διαµορφώνεται ως εξής: 

«4. Για τη χορήγηση του πιστοποιητικού της παρ. 3, η ενδια-
φερόµενη Α.Α.Ε. ή το ενδιαφερόµενο Τ.Α.Α. υποβάλλει αίτηση
στην Ε.Ε.Α. έως την 15η Ιουλίου, συνοδευόµενη από τα εξής δι-
καιολογητικά:

(α) Βεβαίωση εξόφλησης ή τήρησης διακανονισµού ληξιπρό-
θεσµων οφειλών:

αα) προς τους ιδιοκτήτες των αθλητικών εγκαταστάσεων που
χρησιµοποιούν και χρησιµοποίησαν ως έδρα κατά την προηγού-
µενη αγωνιστική περίοδο,

(αβ) προς τους αθλητές και τους προπονητές που απασχο-
λούν και απασχόλησαν κατά την προηγούµενη αγωνιστική πε-
ρίοδο,

(αγ) προς το Εθνικό Συµβούλιο Καταπολέµησης Ντόπινγκ
(Ε.Σ.ΚΑ.Ν.), τον Εθνικό Οργανισµό Καταπολέµησης Ντόπινγκ
(Ε.Ο.ΚΑ.Ν.) και το εργαστήριο αναλυτικού ελέγχου ντόπινγκ του
Εθνικού Κέντρου Έρευνας Φυσικών Επιστηµών (Ε.Κ.Ε.Φ.Ε.) «Δη-
µόκριτος»,

(αδ) προς την οικεία εθνική αθλητική οµοσπονδία, τον οικείο
επαγγελµατικό σύνδεσµο και το ιδρυτικό ερασιτεχνικό αθλητικό
σωµατείο,

(αε) κάθε απαίτησης από αυτές που παρατίθενται στην παρ. 9
του άρθρου 78, η οποία έχει επιδικαστεί µε τελεσίδικη ή προσω-
ρινά εκτελεστή απόφαση δικαστηρίου, ή επιτροπής επίλυσης οι-
κονοµικών διαφορών που λειτουργεί σύµφωνα µε το άρθρο 95 ή
το καταστατικό αθλητικής οµοσπονδίας, ή µε άλλον εκτελεστό
τίτλο.

(β) Αποδεικτικά έγγραφα φορολογικής και ασφαλιστικής ενη-
µερότητας.

(γ) Βεβαίωση ύπαρξης και καλής λειτουργίας: 
(γα) συστήµατος ηλεκτρονικής εποπτείας και ηλεκτρονικού

ονοµαστικού εισιτηρίου στις αθλητικές εγκαταστάσεις που προ-
τίθεται να χρησιµοποιήσει ως έδρα, σύµφωνα µε το άρθρο 2 του

ν. 4326/2015 (Α’ 49),
(γβ) των διαµορφώσεων για την πρόσβαση, την παραµονή και

την αποχώρηση ατόµων µε αναπηρία στις αθλητικές εγκαταστά-
σεις, που προτίθεται να χρησιµοποιήσει ως έδρα, σύµφωνα µε
το άρθρο 25 του ν. 4373/2016       (Α’ 49).

(δ) Ισοσκελισµένο προϋπολογισµό εσόδων και εξόδων της επι-
κείµενης αγωνιστικής περιόδου, θεωρηµένο από ορκωτό ελεγκτή
λογιστή ή ελεγκτική εταιρεία. Αναµόρφωση του προϋπολογισµού
που έχει υποβληθεί επιτρέπεται οποτεδήποτε, είναι δε υποχρε-
ωτική αν τα έξοδα που προκύπτουν, ύστερα από µεταγραφική
περίοδο, υπερβαίνουν τα αρχικώς προϋπολογισθέντα. Ο ανα-
µορφωµένος προϋπολογισµός είναι οµοίως ισοσκελισµένος και
θεωρηµένος από ορκωτό ελεγκτή λογιστή ή ελεγκτική εταιρεία
και κατατίθεται στην Επιτροπή µέσα σε δέκα (10) ηµέρες από τη
λήψη της σχετικής απόφασης από το αρµόδιο προς τούτο όρ-
γανο της Α.Α.Ε. ή του Τ.Α.Α..

(ε) Εγγυητική επιστολή τράπεζας, σύµφωνα µε το άρθρο 78,
αν η αίτηση για χορήγηση πιστοποιητικού υποβάλλεται από
Α.Α.Ε..

(στ) Υπεύθυνη δήλωση των µελών της διοίκησης, καθώς και
των προσώπων που ασκούν αρµοδιότητα ή έργο που σχετίζεται
µε τη διοίκηση ή εκπροσώπηση των Α.Α.Ε. και Τ.Α.Α., περί µη
συνδροµής στο πρόσωπό τους κωλύµατος των παρ. 1, 2 και 8
του άρθρου 3 για τη συµµετοχή τους στη διοίκηση των Α.Α.Ε. και
των Τ.Α.Α..

Τα δικαιολογητικά των περ. α) έως και ε) πρέπει να έχουν εκ-
δοθεί εντός των τελευταίων τριάντα (30) ηµερών πριν από την
υποβολή της αίτησης. Αν δεν υφίσταται οφειλή των υποπερ. αα)
έως αε), δύναται να προσκοµίζεται µόνο υπεύθυνη δήλωση του
νόµιµου εκπροσώπου της Α.Α.Ε. ή του Τ.Α.Α., σύµφωνα µε το
άρθρο 8 του ν. 1599/1986 (Α’ 75), περί ανυπαρξίας της σχετικής
οφειλής, µε θεώρηση του γνησίου της υπογραφής του δηλούν-
τος από δηµόσια αρχή.

Αν πρόκειται για νεοσύστατη Α.Α.Ε. ή για νεοσύστατο Τ.Α.Α.
λόγω προβιβασµού από ερασιτεχνική αγωνιστική κατηγορία ή
για Α.Α.Ε. ή Τ.Α.Α. που έχει προβιβασθεί από κατώτερη αγωνι-
στική κατηγορία, η αίτηση για τη χορήγηση του πιστοποιητικού
της παρ. 3 υποβάλλεται τριάντα (30) τουλάχιστον ηµέρες πριν
από την έναρξη των επίσηµων αγωνιστικών υποχρεώσεων όποιας
από τις διοργανώσεις του οικείου εθνικού πρωταθλήµατος και
κυπέλλου εκκινεί νωρίτερα.»

3. Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 5 του άρθρου 77Α του ν.
2725/1999, περί των αρµοδιοτήτων της Επιτροπής Επαγγελµα-
τικού Αθλητισµού, διαγράφεται η φράση «ειδικά αιτιολογηµένη»
και η παρ. 5 διαµορφώνεται ως εξής:

«5. Η Ε.Ε.Α., µε απόφασή της, µπορεί να τάσσει προθεσµία,
όχι µεγαλύτερη των δέκα (10) ηµερών, για τη συµπλήρωση ελ-
λειπόντων δικαιολογητικών της παρ. 4, ή για την παροχή πρό-
σθετων δικαιολογητικών ή διευκρινίσεων. Η προθεσµία αυτή
µπορεί να εκτείνεται και πέραν των καθοριζόµενων στις παρ. 3
και 4 χρονικών ορίων χορήγησης του πιστοποιητικού. Η σχετική
απόφαση λαµβάνεται µε πλειοψηφία επί του συνολικού αριθµού
των µελών της Επιτροπής.»

4. Στο δεύτερο εδάφιο της παρ. 7 του άρθρου 77Α του ν.
2725/1999, περί των αρµοδιοτήτων της Επιτροπής Επαγγελµα-
τικού Αθλητισµού, η φράση «σύµφωνα µε την παρ. 2 του άρθρου
3 που συνεπάγεται» αντικαθίσταται από τη φράση «σύµφωνα µε
τις παρ. 1 και 2 του άρθρου 3 και την παρ. 8Α του άρθρου 78 που
συνεπάγονται», και η παρ. 7 διαµορφώνεται ως εξής: 

«7. Κάθε απόφαση της Ε.Ε.Α. που έχει ως αντικείµενο την
απόρριψη αίτησης χορήγησης ή την ανάκληση του πιστοποιητι-
κού της παρ. 3, κοινοποιείται στην οικεία εθνική αθλητική οµο-
σπονδία και στον οικείο επαγγελµατικό σύνδεσµο για την
επιβολή πειθαρχικής ποινής. Με την επιφύλαξη της µη χορήγη-
σης ή της ανάκλησης του πιστοποιητικού, σύµφωνα µε τις παρ.
1 και 2 του άρθρου 3 και την παρ. 8Α του άρθρου 78, που συνε-
πάγονται την απαγόρευση συµµετοχής σε αθλητική διοργάνωση,
η µη χορήγηση ή η ανάκληση του πιστοποιητικού τιµωρείται πει-
θαρχικά, κατά αναλογική εφαρµογή της παρ. 12 του άρθρου 69,
µε την ποινή της αφαίρεσης πέντε (5) έως δέκα (10) βαθµών από
τον βαθµολογικό πίνακα του πρωταθλήµατος της εποµένης αγω-
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νιστικής περιόδου, αν πρόκειται για µη χορήγηση του πιστοποι-
ητικού, ή του τρέχοντος πρωταθλήµατος στο οποίο η οµάδα της
Α.Α.Ε. ή του Τ.Α.Α. συµµετέχει, αν πρόκειται για ανάκληση του
πιστοποιητικού κατά τη διάρκεια τρέχουσας αγωνιστικής περιό-
δου. Με την επιφύλαξη του δευτέρου εδαφίου, αν πρόκειται για
Κ.Α.Ε., η µη χορήγηση ή η ανάκληση του πιστοποιητικού τιµω-
ρείται πειθαρχικά µε την ποινή της αφαίρεσης τριών (3) έως
πέντε (5) βαθµών, από τον βαθµολογικό πίνακα του πρωταθλή-
µατος της εποµένης ή της τρέχουσας αγωνιστικής περιόδου,
κατά περίπτωση.»

Άρθρο 17
Κυρώσεις σε περίπτωση κωλύµατος οργάνου 

διοίκησης Ανώνυµων Αθλητικών Εταιρειών 
και Τµηµάτων Αµειβόµενων Αθλητών - 

Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 83 ν. 2725/1999

Στην παρ. 1 του άρθρου 83 του ν. 2725/1999 (Α’ 21), περί κω-
λυµάτων και περιορισµών µελών διοίκησης Ανώνυµων Αθλητικών
Εταιρειών και Τµηµάτων Αµειβόµενων Αθλητών, προστίθεται η
φράση «ανεξάρτητα από άλλες κυρώσεις οι οποίες επιβάλλονται
είτε από την Επιτροπή Επαγγελµατικού Αθλητισµού είτε από δι-
καιοδοτικό όργανο ύστερα από έκθεση της Επιτροπής Επαγγελ-
µατικού Αθλητισµού,», επέρχονται νοµοτεχνικές βελτιώσεις και
η παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Πρόσωπο στο οποίο συντρέχει οποιοδήποτε από τα κωλύ-
µατα της παρ. 1 του άρθρου 3, ανεξάρτητα από άλλες κυρώσεις
οι οποίες επιβάλλονται είτε από την Επιτροπή Επαγγελµατικού
Αθλητισµού είτε από δικαιοδοτικό όργανο ύστερα από έκθεση
της Επιτροπής Επαγγελµατικού Αθλητισµού, εκπίπτει αυτοδι-
καίως από τη θέση του ως οργάνου διοίκησης Α.Α.Ε. ή Τ.Α.Α. ή
ως διαχειριστή Τ.Α.Α.. Η έκπτωση αυτή διαπιστώνεται µε από-
φαση του οικείου δικαιοδοτικού οργάνου, ύστερα από έκθεση
της Επιτροπής Επαγγελµατικού Αθλητισµού.»

Άρθρο 18
Συνέπειες µη εισαγωγής στοιχείων στο Μητρώο 
Φορέων της Γενικής Γραµµατείας Αθλητισµού - 
Αντικατάσταση παρ. 3 άρθρου 24 ν. 4373/2016

Η παρ. 3 του άρθρου 24 του ν. 4373/2016 (Α’ 49), περί του Μη-
τρώου Φορέων Γενικής Γραµµατείας Αθλητισµού, αντικαθίσταται
ως εξής:

«3. α) Η πρώτη καταχώριση των υποχρεωτικών στοιχείων της
παρ. 1 γίνεται από τους υπόχρεους αθλητικούς φορείς εντός της
προθεσµίας που ορίζεται µε την κοινή υπουργική απόφαση της
παρ. 2. Μετά την αρχική καταχώριση και υποβολή των υποχρεω-
τικών στοιχείων, ο αθλητικός φορέας υποχρεούται να καταχωρί-
ζει τις µεταβολές των στοιχείων του εντός δύο (2) µηνών από την
επέλευσή τους. 

β) Η εισαγωγή και επικαιροποίηση των στοιχείων γίνεται µε ευ-
θύνη του κάθε φορέα. Το Διοικητικό Συµβούλιο αθλητικού
φορέα, το οποίο δεν εισάγει ή δεν επικαιροποιεί στο ηλεκτρονικό
µητρώο αθλητικών φορέων τα στοιχεία της παρ. 1 εντός των
προθεσµιών της περ. α), κηρύσσεται αυτοδικαίως έκπτωτο. Για
την έκπτωση εκδίδεται διαπιστωτική πράξη του αρµόδιου οργά-
νου της Γενικής Γραµµατείας Αθλητισµού.»

Άρθρο 19
Ζητήµατα Ινστιτούτου Επιµόρφωσης Αθλητικών 

Στελεχών - Τροποποίηση παρ. 2, 6 και 7 άρθρου 58 
ν. 4809/2021

1. Στην περ. α) της παρ. 2 του άρθρου 58 του ν. 4809/2021 (Α’
102), περί του Ινστιτούτου Επιµόρφωσης Αθλητικών Στελεχών,
επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στο πρώτο εδάφιο,
αα) µετά τη φράση «που ορίζεται µε απόφαση του αρµόδιου για
τον αθλητισµό Υπουργού» προστίθεται η φράση «, η οποία δη-
µοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως,», αβ) η φράση
«επτά (7) µέλη» αντικαθίσταται από τη φράση «εννέα (9) µέλη»,
β) στο δεύτερο εδάφιο, βα) η φράση «δύο (2) υπηρεσιακά στε-

λέχη» αντικαθίσταται από τη φράση «τρία (3) υπηρεσιακά στε-
λέχη», ββ) µετά από τη φράση «κατόπιν εισήγησης του οικείου
Περιφερειακού Συµβουλίου», το σηµείο στίξης «,» αντικαθίσταται
από τη λέξη «και», βγ) µετά από τη φράση «κατόπιν εισήγησης
του οικείου Δηµοτικού Συµβουλίου» προστίθεται η φράση «και ο
Γενικός Γραµµατέας της Ελληνικής Ολυµπιακής Επιτροπής
(Ε.Ο.Ε.), που αναπληρώνεται σύµφωνα µε το καταστατικό της»
και η παρ. 2 διαµορφώνεται ως εξής: 

«2.α) Το Ι.Ε.Α.Σ. εποπτεύεται από τον αρµόδιο για τον αθλητι-
σµό Υπουργό και διοικείται από Διοικητικό Συµβούλιο (Δ.Σ.), που
ορίζεται µε απόφαση του αρµόδιου για τον αθλητισµό Υπουργού,
η οποία δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και
απαρτίζεται από εννέα (9) µέλη µε ισάριθµα αναπληρωµατικά.
Ως µέλη του ορίζονται τρία (3) υπηρεσιακά στελέχη της Γενικής
Γραµµατείας Αθλητισµού επιπέδου προϊσταµένου Διεύθυνσης,
τρία (3) µέλη Δ.Ε.Π. του Πανεπιστηµίου Πελοποννήσου, το οποίο
αναλαµβάνει τον ακαδηµαϊκό συντονισµό της επιµόρφωσης
µέσω του Τµήµατος Οργάνωσης και Διαχείρισης Αθλητισµού
(Τ.Ο.Δ.Α.), κατόπιν εισήγησης της Συγκλήτου, ένας (1) εκπρόσω-
πος της Περιφέρειας Δυτικής Ελλάδας, κατόπιν εισήγησης του
οικείου Περιφερειακού Συµβουλίου, ένας (1) εκπρόσωπος του
Δήµου Αρχαίας Ολυµπίας, κατόπιν εισήγησης του οικείου Δηµο-
τικού Συµβουλίου και ο Γενικός Γραµµατέας της Ελληνικής
Ολυµπιακής Επιτροπής (Ε.Ο.Ε.), που αναπληρώνεται σύµφωνα
µε το καταστατικό της. Τα µέλη του Ι.Ε.Α.Σ. µε τους επτά (7) ανα-
πληρωτές τους ορίζονται για θητεία τεσσάρων (4) ετών.

β) Έδρα του Ινστιτούτου ορίζεται ο Δήµος Αρχαίας Ολυµπίας.»
2. Το τρίτο εδάφιο της περ. α) της παρ. 6 του άρθρου 58 του

ν. 4809/2021, περί του Ινστιτούτου Επιµόρφωσης Αθλητικών Στε-
λεχών, καταργείται και η παρ. 6 διαµορφώνεται ως εξής:

«6. α) Τα εκπαιδευτικά προγράµµατα του Ι.Ε.Α.Σ., καθώς και
κάθε άλλο ειδικότερο συναφές ζήτηµα καθορίζονται µε απόφαση
του Δ.Σ. του Ι.Ε.Α.Σ..

Επιµορφωτικά προγράµµατα του Ι.Ε.Α.Σ. είναι δυνατόν να υλο-
ποιούνται από το Κέντρο Επιµόρφωσης και Δια Βίου Μάθησης
(Κ.Ε.ΔΙ.ΒΙ.Μ.) του Πανεπιστηµίου Πελοποννήσου, καθώς και από
άλλους οργανισµούς και φορείς, κατόπιν εισήγησης του Δ.Σ.,
µέσω του Εκτελεστικού Διευθυντή, προς το Πρυτανικό Συµβού-
λιο το οποίο και αποφασίζει για την έγκριση ή µη εκάστου προ-
γράµµατος.

β) Οι θέσεις προσωπικού για τη γραµµατειακή και τη διοικητική
υποστήριξη του έργου του «Ινστιτούτου Επιµόρφωσης Αθλητι-
κών Στελεχών» (Ι.Ε.Α.Σ.) δύνανται να καλύπτονται µε απόσπαση
σε αυτό µόνιµων υπαλλήλων µε σχέση εργασίας δηµοσίου δι-
καίου ή υπαλλήλων µε σχέση εργασίας Ιδιωτικού Δικαίου Αορί-
στου Χρόνου που υπηρετούν σε φορείς της Γενικής Κυβέρνησης,
όπως αυτοί ορίζονται στην περ. β) της παρ. 1 του άρθρου 14 του
ν. 4270/2014 (Α’ 143). Η απόσπαση προκαλείται ύστερα από σχε-
τική αίτηση του υπαλλήλου και διενεργείται σύµφωνα µε τον ν.
4440/2016 (Α’ 224).»

3. Στο πρώτο εδάφιο της περ. α) της παρ. 7 του άρθρου 58
του ν. 4809/2021, περί του Ινστιτούτου Επιµόρφωσης Αθλητικών
Στελεχών, η φράση «διοικητική αυτοτέλεια» αντικαθίσταται από
τη φράση «διοικητική και οικονοµική αυτοτέλεια», και η παρ. 7
διαµορφώνεται ως εξής: 

«7. α) Το Ινστιτούτο διαθέτει διοικητική και οικονοµική αυτοτέ-
λεια. Κάθε ζήτηµα που άπτεται της υλοποίησης των σκοπών του,
της άσκησης των αρµοδιοτήτων του και της εσωτερικής οργά-
νωσης και λειτουργίας του, ανήκει στην αρµοδιότητα των οργά-
νων του. Οι σχετικές αποφάσεις, µέσω των πρακτικών των
συνεδριάσεων του Δ.Σ., υπόκεινται σε έλεγχο νοµιµότητας από
την εποπτεύουσα αρχή, ο οποίος ολοκληρώνεται εντός δεκα-
πέντε (15) ηµερολογιακών ηµερών από την ηµέρα διαβίβασης.

β) Η διαχείριση της περιουσίας του Ι.Ε.Α.Σ., καθώς και των
χρηµατικών κεφαλαίων ή άλλων µέσων που διατίθενται σε αυτό,
ανήκει στην αρµοδιότητα των οργάνων του, τα οποία αποφασί-
ζουν σύµφωνα µε την κείµενη νοµοθεσία και τον Εσωτερικό του
Κανονισµό. Το Ινστιτούτο τηρεί τα δέοντα λογιστικά βιβλία και η
οικονοµική του διαχείριση ελέγχεται από ορκωτό ελεγκτή, τον
οποίο ορίζει ο αρµόδιος για τον αθλητισµό Υπουργός.»

8310 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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Άρθρο 20
Συντονισµός δράσεων πιστοποίησης από την 
Εθνική Πλατφόρµα Αθλητικής Ακεραιότητας - 
Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 21 ν. 4726/2020

Στην περ. β’ της παρ. 2 του άρθρου 21 του  ν. 4726/2020 (Α’
181), περί της σύστασης συλλογικού οργάνου µε την ονοµασία
«Εθνική Πλατφόρµα Αθλητικής Ακεραιότητας» (Ε.Π.ΑΘΛ.Α.),
µετά από τη λέξη «εκπαίδευσης» προστίθεται το σηµείο στίξης
«,» και η λέξη «πιστοποίησης» και η παρ.2 διαµορφώνεται ως
εξής: 

«2. Η Εθνική Πλατφόρµα της παρ. 1, η οποία ονοµάζεται
«Εθνική Πλατφόρµα Αθλητικής Ακεραιότητας» (Ε.Π.ΑΘΛ.Α.),
είναι συλλογικό όργανο, στο οποίο ανατίθεται το έργο του συν-
τονισµού µεταξύ των αρµόδιων φορέων, των ενεργειών και γενι-
κότερα των δράσεων για την καταπολέµηση και την
αντιµετώπιση της χειραγώγησης των αθλητικών αγώνων. Ειδικό-
τερα το όργανο αυτό έχει τις εξής αρµοδιότητες:

α. Λειτουργεί ως κόµβος συλλογής πληροφοριών ενάντια στη
χειραγώγηση των αθλητικών αγώνων και διαβίβασης των πληρο-
φοριών αυτών στις αρµόδιες αρχές και οργανισµούς.

β. Συντονίζει τις δράσεις ενάντια στη χειραγώγηση των αθλη-
τικών αγώνων, συµπεριλαµβανοµένων και προγραµµάτων εκπαί-
δευσης, πιστοποίησης και ευαισθητοποίησης.

γ. Λαµβάνει, συγκεντρώνει και αναλύει πληροφορίες για πα-
ράτυπα ή ύποπτα στοιχήµατα σε αθλητικούς αγώνες, που πραγ-
µατοποιούνται στην ελληνική επικράτεια και, κατά περίπτωση και
όπου είναι απαραίτητο, εκδίδει προειδοποιήσεις.

δ. Διαβιβάζει προς τις δηµόσιες αρχές ή τους αθλητικούς ορ-
γανισµούς ή φορείς εκµετάλλευσης αθλητικού στοιχήµατος,
πληροφορίες για πιθανές παραβιάσεις νόµων ή αθλητικών κανο-
νισµών, που αναφέρονται στη Σύµβαση.

ε. Συνεργάζεται µε όλους τους οργανισµούς και τις αρµόδιες
αρχές σε εθνικό και διεθνές επίπεδο, περιλαµβανοµένων των
εθνικών πλατφορµών άλλων κρατών.»

Άρθρο 21
Σύστηµα αξιολόγησης αθλητικών οµοσπονδιών 

«ΧΙΛΩΝ»

1. Για τη χρηστή διακυβέρνηση και την αξιολόγηση των οµο-
σπονδιών, η οποία συνδέεται µε τον καθορισµό του ποσού της
ετήσιας τακτικής ή τυχόν έκτακτης επιχορήγησης των αναγνω-
ρισµένων, σύµφωνα µε το άρθρο 28 του ν. 2725/1999 (Α’ 121),
αθλητικών οµοσπονδιών η Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού
(Γ.Γ.Α.) εφαρµόζει σύστηµα αξιολόγησης µε την ονοµασία
«ΧΙΛΩΝ», µε κριτήρια αξιολόγησης, τα οποία απαρτίζονται από
επιµέρους δείκτες και κατατάσσονται στις εξής κατηγορίες, δια-
φορετικής βαρύτητας:

α) µέγεθος (αθλήµατα, αριθµός σωµατείων και αθλητών),
β) δραστηριότητα (συµµετοχή σε εθνικές ή διεθνείς διοργα-

νώσεις, ανάληψη διοργανώσεων, εθνικές οµάδες),
γ) διακρίσεις (πρόσφατες και ιστορικό διακρίσεων) και
δ) διακυβέρνηση (διοικητική, οικονοµική και διαφάνεια).
2. Η αξιολόγηση των αθλητικών οµοσπονδιών, η επεξεργασία

στατιστικών στοιχείων και η εξαγωγή αναφορών υποστηρίζονται
από ηλεκτρονική εφαρµογή, την οποία αναπτύσσει και διαχειρί-
ζεται η αρµόδια για θέµατα αθλητικών φορέων, Διεύθυνση Αγω-
νιστικού Αθλητισµού της Γ.Γ.Α. του άρθρου 68 του π.δ. 4/2018
(Α’ 7).

3. Στο σύστηµα αξιολόγησης «ΧΙΛΩΝ» υπάγονται οι αναγνω-
ρισµένες: α) ολυµπιακές αθλητικές οµοσπονδίες, β) µη ολυµπια-
κές αθλητικές οµοσπονδίες και γ) αθλητικές οµοσπονδίες ΑµεΑ.

Άρθρο 22
Αναγνώριση αγωνιστικών διακρίσεων για το έτος 2022 - 

Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 410 ν. 4957/2022

1. Στην παρ. 1 του άρθρου 410 του ν. 4957/2022         (A’ 141),
περί της αναγνώρισης αγωνιστικών διακρίσεων για το έτος 2022

επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στο πρώτο εδάφιο,
αα) µετά από τις λέξεις «Ειδικά για το έτος» προστίθενται οι λέ-
ξεις «αγωνιστικών διακρίσεων», αβ) µετά από τις λέξεις «παγκό-
σµιο πρωτάθληµα», διαγράφεται το σηµείο στίξης «,», αγ) οι
λέξεις «εντός του έτους 2021» αντικαθίστανται από τις λέξεις
«εντός των ετών 2020 ή 2021», β) στο δεύτερο εδάφιο, οι λέξεις
«εντός του έτους 2021» αντικαθίστανται, οµοίως, από τις λέξεις
«εντός των ετών 2020 ή 2021», και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως
εξής: 

«1. Ειδικά για το έτος αγωνιστικών διακρίσεων 2022, το πρώτο
εδάφιο της παρ. 8 του άρθρου 34 του                  ν. 2725/1999 (Α’
121) ισχύει για αθλητές και αθλήτριες που κατακτούν 1η έως 8η
νίκη σε παγκόσµιο πρωτάθληµα, ή 1η έως 6η νίκη σε πανευρω-
παϊκό πρωτάθληµα ανδρών γυναικών, νέων ανδρών νέων γυναι-
κών, εφήβων νεανίδων, σε αθλήµατα ή αγωνίσµατα αθλήµατος
για τα οποία, λόγω της εφαρµογής των µέτρων πρόληψης της
διάδοσης του κορωνοϊού COVID-19, δεν διεξήχθησαν οι παρα-
πάνω διοργανώσεις εντός των ετών 2020 ή 2021, όπως αποδει-
κνύεται από σχετική βεβαίωση της οικείας αθλητικής
οµοσπονδίας. Η παρούσα ισχύει στις περιπτώσεις, που ο αθλη-
τής ή η αθλήτρια θα είχε αγωνιστεί εντός των ετών 2020 ή 2021
και δεν κατέστη δυνατή η ολοκλήρωση της αγωνιστικής διαδικα-
σίας λόγω της πανδηµίας του κορωνοϊού COVID-19 στην ίδια ηλι-
κιακή κατηγορία µε αυτήν στην οποία κατέκτησε νίκη κατά το
έτος 2022.»

2. Η παρ. 1 του άρθρου 410 του ν. 4957/2022 εφαρµόζεται από
το ακαδηµαϊκό έτος 2023-2024 και εξής.

Άρθρο 23
Προϋποθέσεις αναγνώρισης αγωνιστικών 

διακρίσεων για το έτος 2022 - 
Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 63 ν. 4809/2021

Η παρ. 2 του άρθρου 63 του ν. 4809/2021 (Α’ 102), περί των
προϋποθέσεων για την αναγνώριση των εξαιρετικών αγωνιστικών
διακρίσεων που θεσπίστηκαν, κατά παρέκκλιση, λόγω των δυ-
σµενών συνεπειών από την πανδηµία του κορωνοϊού COVID-19,
τροποποιείται ώστε να συµπεριληφθεί στο πεδίο εφαρµογής και
το έτος 2022, και η παρ. 2 διαµορφώνεται ως εξής: 

«2. Ειδικά για τα έτη 2020, 2021 και 2022, λόγω των δυσµενών
συνεπειών από την πανδηµία του κορωνοϊού COVID-19, απαραί-
τητη προϋπόθεση για την αναγνώριση των εξαιρετικών αγωνιστι-
κών διακρίσεων των περ. β) και γ) της παρ. 2 του άρθρου 34 του
ν. 2725/1999 είναι η συµµετοχή στη διοργάνωση εθνικών οµάδων
από έξι (6) τουλάχιστον χώρες, αν πρόκειται για οµαδικό άθληµα,
και, αν πρόκειται για ατοµικό άθληµα, η συµµετοχή έξι (6) του-
λάχιστον αθλητών ανά αγώνισµα από έξι (6) τουλάχιστον χώρες
στο αγώνισµα που σηµειώθηκε η διάκριση, κατά παρέκκλιση
όσων ορίζονται στο δεύτερο εδάφιο της περ. β) της παρ. 2 του
ως άνω άρθρου.»

Άρθρο 24
Θέρµανση κολυµβητικών δεξαµενών

1.Κατά παρέκκλιση της περ. β) της παρ. 2 του άρθρου 73 του
Εθνικού Τελωνειακού Κώδικα (ν. 2960/2001, Α’ 265), οι αθλητικές
εγκαταστάσεις του Δηµοσίου, των οργανισµών τοπικής αυτοδι-
οίκησης, των νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου και των νοµι-
κών προσώπων ιδιωτικού δικαίου που εποπτεύονται από τη
Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού, επιτρέπεται να χρησιµοποιούν
πετρέλαιο θέρµανσης για τη θέρµανση του νερού χρήσης και
του νερού των κολυµβητικών δεξαµενών τους. 

2. Η παρ. 1 εφαρµόζεται και στις περιπτώσεις ενεργών συµ-
βάσεων προµήθειας πετρελαίου κίνησης, καθώς και στις περι-
πτώσεις διαγωνισµών σε εξέλιξη ή διαγωνισµών που έχουν
ολοκληρωθεί, αλλά δεν έχουν µέχρι τη δηµοσίευση του παρόν-
τος συµβασιοποιηθεί. Στις περιπτώσεις αυτές,  όπου αναφέρεται
προµήθεια πετρελαίου κίνησης επιτρέπεται η προµήθεια πετρε-
λαίου θέρµανσης.



Άρθρο  25
Παροχή δικαιώµατος εκλέγειν και εκλέγεσθαι 

σε εν ενεργεία διαιτητές ποδοσφαίρου - Συµµετοχή 
διαιτητών στα καταστατικά όργανα της Ελληνικής 

Ποδοσφαιρικής Οµοσπονδίας - 
Προσθήκη παρ. 7 στο άρθρο 43Α του ν. 2725/1999

Στο άρθρο 43Α του ν. 2725/1999 (Α’121), περί των οµοσπον-
διών διαιτητών οµαδικών αθληµάτων, προστίθεται παρ. 7 ως
εξής: 

«7. Ειδικά για το άθληµα του ποδοσφαίρου ο φορέας της παρ.
1 δύναται να φέρει στην επωνυµία του τη λέξη «ένωση» και, ανε-
ξαρτήτως επωνυµίας, να αποτελεί µέλος της Ελληνικής Ποδο-
σφαιρικής Οµοσπονδίας (Ε.Π.Ο.). Κατά παρέκκλιση της παρ. 6
του παρόντος, της παρ. 3 του άρθρου 3 και του άρθρου 21, εν
ενεργεία διαιτητής ποδοσφαίρου έχει δικαίωµα να εκλέγει τα
µέλη των καταστατικών οργάνων του φορέα της παρ. 1 και να
εκλέγεται τόσο ως µέλος στα όργανα αυτά όσο και ως αντιπρό-
σωπος του φορέα της παρ. 1 στη γενική συνέλευση της Ε.Π.Ο.,
καθώς και ως µέλος της εκτελεστικής επιτροπής ή άλλου κατα-
στατικού οργάνου της Ε.Π.Ο..»

Άρθρο 26
Ανάθεση διενέργειας διαγωνισµού στο Ταµείο 

Αξιοποίησης Ιδιωτικής Περιουσίας του Δηµοσίου 
για την αξιοποίηση των νοµικών προσώπων δηµοσίου 
δικαίου µε τις επωνυµίες «ΕΘΝΙΚΟ ΧΙΟΝΟΔΡΟΜΙΚΟ 
ΚΕΝΤΡΟ ΒΑΣΙΛΙΤΣΑΣ» και «ΕΘΝΙΚΟ ΧΙΟΝΟΔΡΟΜΙΚΟ 

ΚΕΝΤΡΟ ΣΕΛΙΟΥ»

Κατά παρέκκλιση του ν. 3986/2011 (Α’ 152), όσον αφορά τη
µεταβίβαση περιουσιακών στοιχείων του Δηµοσίου στο Ταµείο
Αξιοποίησης Ιδιωτικής Περιουσίας του Δηµοσίου Α.Ε.
(Τ.Α.Ι.ΠΕ.Δ.), δύναται, µε κοινή απόφαση του Υπουργού Οικονο-
µικών και του αρµόδιου για τον αθλητισµό Υπουργού: 

α) να ανατεθεί στο Τ.Α.Ι.ΠΕ.Δ. η διεξαγωγή για λογαριασµό
του ελληνικού δηµοσίου διαγωνισµού για την αξιοποίηση των εγ-
καταστάσεων που διαχειρίζονται το νοµικό πρόσωπο δηµοσίου
δικαίου (Ν.Π.Δ.Δ.) µε την επωνυµία «ΕΘΝΙΚΟ ΧΙΟΝΟΔΡΟΜΙΚΟ
ΚΕΝΤΡΟ ΒΑΣΙΛΙΤΣΑΣ» και το Ν.Π.Δ.Δ. µε την επωνυµία «ΕΘΝΙΚΟ
ΧΙΟΝΟΔΡΟΜΙΚΟ ΚΕΝΤΡΟ ΣΕΛΙΟΥ», 

β) να προσδιορίζονται οι βασικοί όροι της συνεργασίας µεταξύ
του Τ.Α.Ι.ΠΕ.Δ. και του ελληνικού δηµοσίου για την υλοποίηση
του ως άνω διαγωνισµού και 

γ) να ρυθµίζεται κάθε άλλο ζήτηµα για την εφαρµογή του πα-
ρόντος.

Με την ίδια απόφαση προσδιορίζονται τα λειτουργικά έξοδα
και οι διοικητικές δαπάνες του Τ.Α.Ι.ΠΕ.Δ. για τον διαγωνισµό του
πρώτου εδαφίου που βαρύνουν το ελληνικό δηµόσιο και καθορί-
ζεται ο τρόπος κάλυψής τους.

Στον διαγωνισµό του πρώτου εδαφίου ακολουθείται αναλογικά
η διαδικασία του ν. 3986/2011, µε την εξαίρεση της παρ. 2 του
άρθρου 1 και του άρθρου 5α του νόµου αυτού. Η σύµβαση που
ανατίθεται σε συνέχεια του διαγωνισµού υπογράφεται από τον
Υπουργό Οικονοµικών και τον αρµόδιο για τον αθλητισµό
Υπουργό.

Άρθρο 27
Εξουσιοδοτική διάταξη

Με απόφαση του αρµόδιου για τον αθλητισµό Υπουργού κα-
θορίζονται οι επιµέρους δείκτες, που απαρτίζουν τα κριτήρια
αξιολόγησης των αθλητικών οµοσπονδιών, η βαρύτητα των κρι-
τηρίων αξιολόγησης, η διαδικασία αξιολόγησης, το ποσό της επι-
χορήγησης που συνδέεται µε τα αποτελέσµατα της αξιολόγησης
και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια για την εφαρµογή του άρ-
θρου 21. 

Άρθρο  28
Έναρξη ισχύος

1. Με την επιφύλαξη της παρ. 2, η ισχύς του παρόντος αρχίζει
από τη δηµοσίευσή του στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

2. α) Η ισχύς της παρ. 6 του άρθρου 3 του ν. 2725/1999 (Α’
121), περί της δυνατότητας κατ’ εξαίρεση εγγραφής των αθλη-
τών του τριάθλου ως µελών σε αθλητικό σωµατείο που καλλιερ-
γεί τον ίδιο κλάδο άθλησης, καθώς και της συµµετοχής τους στο
Διοικητικό Συµβούλιο και στα άλλα όργανα αυτού, υπερκείµενων
ενώσεων ή της αθλητικής οµοσπονδίας, αρχίζει από την
18η.9.2020. 

β) Η ισχύς της παρ. 8Α του άρθρου 78 του ν. 2725/1999, ως
προς τις συνέπειες της µη κατάθεσης εγγυητικής επιστολής τρά-
πεζας, αρχίζει από την 1η.7.2023.

γ) Η ισχύς του δεύτερου εδαφίου της παρ. 9 του άρθρου 34
του ν. 2725/1999 (Α’ 121), όπως τροποποιείται µε το άρθρο 11
του παρόντος, περί της δυνατότητας διορισµού για αθλητές που
κατακτούν τουλάχιστον δύο (2) φορές από 1η έως και 3η νίκη
στην ίδια διοργάνωση, αν πρόκειται για παγκόσµια και πανευρω-
παϊκά πρωταθλήµατα, αρχίζει από την 1η.8.2022.

3. Η ισχύς της περ. β’ της παρ. 3 του άρθρου 24 του      ν.
4373/2016 (Α’ 49), ως προς την κύρωση της αυτοδίκαιης έκπτω-
σης των µελών του  Διοικητικού Συµβουλίου αθλητικού φορέα,
το οποίο δεν εισάγει ή δεν επικαιροποιεί στο ηλεκτρονικό µη-
τρώο αθλητικών φορέων τα απαιτούµενα στοιχεία εντός των ορι-
ζόµενων προθεσµιών, αρχίζει από την 1η.1.2024.

Aθήνα,.........................2023

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το
Προεδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως
προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Το Σώµα

παρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Με τη συ-

ναίνεση του Σώµατος και ώρα 15.04’ λύεται η συνεδρίαση για
αύριο, ηµέρα Τετάρτη 22 Φεβρουαρίου 2023 και ώρα 10.00’, µε
αντικείµενο εργασιών του Σώµατος: α) κοινοβουλευτικό έλεγχο,
συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων και β) νοµοθετική εργασία, µόνη

συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του συνό-
λου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: «Ρυθµίσεις
για την εξαγορά κατεχοµένων ακινήτων της ιδιωτικής περιουσίας
του Δηµοσίου, ακινήτων του Ταµείου Εθνικής Άµυνας, λοιπές
διατάξεις για την ιδιωτική περιουσία του Δηµοσίου και άλλες δια-
τάξεις αρµοδιότητας Υπουργείου Οικονοµικών», σύµφωνα µε τη
συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη που θα διανεµηθεί.
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